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Bonbonček 
za kuponček 

f Krajini ho (še) tekla kri 

Dve leseni vikend hišici 
Gorenja-Glin Nazarje bo
sta na sejmišču Golovca 
še vse do 19. m^ja privab
ljali obiskovalce. Tisti, ki 
bo v veliko škatlo z napi
som NT&RC vrgel na
gradni kupon iz prejšnje 
številke Novega tednika 
(časopis prodajamo tudi 
na sejmu), bo v nedeljo 
prav gotovo nestrpno pri
čakoval izide žrebanja, 
vsak pa dobi sladko dari
lo, bonbonček, že v na
prej, če v nedeljo ne bo 
sreče. 

Stran 5 

šola in 
politika 
na ulici 
O pastirju, 
ki mu ovčice 
uiiajajo 

Kaj vse zamerijo svojemu dušnemu pastirju 
krajani Slivnice berite v tej številki, na str. 15. 

Stran 3 

Cevovod preko 
grobišč? 

stran 17 
Zaušnica atletski 
zgodovini 

stran 4 

Toper: injekcija, 
ne kozmetika 

v nedeljo je bil v Krajini, kjer živijo pretežno Srbi, referendum, uradna hrvaška oblast ga je proglasila za nelegitimnega, na 
katerem je bila udeležba 73 odstotna, kar 99 odstotkov udeležencev referenduma pa seje izreklo za priključitev ozemljaKrajine 
k Srbiji. Dva dni pred referendumom se je v Krajini in njenem epicentru Kninu mudila tudi mini ekipa naše redakcije ter 
merila utrip predvsem srbskemu delu prebivalstva: Krvni tlak je povišan, kri razburkana, glave na obeh straneh pregrete. 
Strani 20. 21. 



Obsežne priprave na osamosvojitev 
Ministra Rupel in Pirnat o osamosvajanju, lastninjenju in pokojninah 

Do 26. jun i j a bo p o t r e b n o p r ip ra 
v i t i zakonsko pod lago samos to jne
ga živl jenja Sloveni je , de jansko 
s amos to jna pa bo, ko bomo imel i 
ob las t n a vseh področ j ih , tud i na 
vo jaškem. To je na nedel jski okro
gli mizi š m a r s k e SDZ v Rogaški 
S la t in i o osamosvoj i tv i , v račan ju 
p remožen ja in poko jn inah poveda l 
zunanj i m i n i s t e r dr . D imi t r i j Ru
pel , ki so ga povab i l i skupa j z mi
n i s t r o m za p ravosodje in u p r a v o 
dr . Ra jkom P i r n a t o m . 

V vladi pripravljajo pos topek osa
mosvajanja kar na 14 področj ih in 
pričakujejo težavna pogajanja o de
litvi jugoslovanskega premoženja. 
Zunanji minis ter meni , da bo Slove
nija pri t em oškodovana, vendar je 
tudi to cena osamosvoji tve. Zahte
vali bi tol iko kot j e Slovenija tudi 
vložila, to je približno četr t ino. Gle

de vračanja jugos lovanskih dolgov 
so komerc ia lne banke po svetu 
manj zaskrbljene kot je bilo mišlje
no in tudi v svetovni banki so izde
lali pregled dolgov in model razdeli
tve, ki pa je bil na podlagi razdruži
tve Indije in Pakis tana ter nato še 
Pakis tana in Bangladeša. Pr imer i 
razdružitve Norveške in Švedske , 
Irske in Britanije ter tudi Avstro-
Ogrske niso uporabn i in gre tudi za 
pionirsko delo s lovenske vlade. Ru
pel je podrobneje naštel številne 
pr iprave in načr te za osamosvojitev. 
Začeli bodo tudi s pospešen im od
piranjem slovenskih predstavniš tev 
v tujini, natisnjeni so že tudi sloven
ski potni listi. Na m e d n a r o d n o priz
nanje nove države bi čakali vsaj več 
mesecev, če ne leto. 

Demos je pred volitvami obljubil, 
da bodo popravili povojne krivice, 
j ^ t o obstaja Jcar gOO Josog zahts.Y-

kov, vendar pa bi po besedah mini
stra za pravosodje, dr. Pirnata , de
nacionalizacija obsegala le čas od 
1945 do 1958. Po tem letu je bilo 
tudi krivic manj . V poštev bi prišli 
le jugoslovanski državljani, ki bi 
j im kmeti jska zemljišča vračali 
p redvsem v naravi, d rugo pa tudi 
s solastništvom, delnicami in denar
nimi obveznicami republ ike Slove
nije. Denarn ih odškodnin , z izjemo 
socialno ogroženim, ne bi mogli pla
čati, ker denarja ni. Arondacije so 
poseben, ločen problem, nekater i 
pa so prejeli tudi odškodnine . Ne
premičnin pa v naravi ne bi vračali, 
če bi to škodovalo podjetjem in 
v pr imerih ko j ih potrebuje državni 
organ ali javni zavod. V SDZ so do 
Sachsovega modela precej kri t ični. 

Glede pokojnin j e dr. Rajko Pir
nat povedal, da daje Slovenija iz na
rodnega dohodka za^ pokojnine neu-

večji ods totek v Evropi, to pa je za 
gospodars tvo preveliko breme. 
Z naraščanjem števila upokojencev 
- zadnja leta je bilo mogoče hitro 
upokojevanje - je zdaj upokojencev 
več kot za polovico delavcev, tak
šen sistem pa je postal nemogoč . 
Podaljšali bi našo dobo za upokoji
tev, ki je tudi ena najkrajših v Evro
pi, je povedal dr. Pirnat , otežiU 
predčasno upokojevanje, obdržali 
pa 85 odstotni delež pokojnine od 
plače. Poseben problem je staranje 
Slovencev in pr ičakovana rast dele
ža za pokojnine, ki se namenja zanje 
iz narodnega dohodka . Zato bi 
v procesu privatizacije nameni l i 
»precejšen« delež za pokojninski 
sklad, je povedal eden od obeh po
vabljenih prvakov Slovenske de
mokra t ične zveze in članov sloven
ske vlade. 

B R A N E J E R A N K O 

Slovenski 1 
kongres f| 

Slovenska pot spr^^ 
prvega svetovnega i* 
gresa vseh Slovencev^ 
bo tema 9. celjskega J 
ra v dvorani Zdravilih 
ga doma na Dobrni. • 

Gostja bo ^ rilozofinjj 
sociologinja Spomenka])' 
bar, predsednica Svetof 
ga slovenskega kongj^ 
Spravna dejanja, ki so ,5 
prej na simbolni ravnij 
dila v novo razumeJ 
naše zgodovine in 
naj bi kronal kongres vi 
Slovencev po svetu. 
je znano, bo del svetoi^ 
kongresa Slovencev S 
v Celju. Zato bo sretj! 
s Spomenko Hribar^ 
vomno zanimivo, pogô  
pa bo vodil Drago MedvJ 
novinar kulturne redaW 
Dela. V petek, 17. m^aJ 
čer bo pred pogovoJ 
s Spomenko Hribar nJ 
pil tudi mešani pevsfc* 
Zdravilišča Dobrna, j 

KOMENTIRAMO 

Alibi za mlačnost 
Kdo koga prehiteva? Ali re

pu b}it:ii. regije ali pa so regije 
m podjetja prepočasna? 

Predlog za izdajo zakona 
o Narodni banki Slovenije 
z osnutkom zakona... boste 
prejeli kasneje. Ta dodatek 
- boste prejeli kasneje - je pri
dan kar šestim točkam dnev
nega reda na vabilu, ki so ga za 
zasedanje republiške skupšči
ne prejeli poslanci. Prihodnji 
teden bo namreč nacionalni 
parlament tehtal nekaj bistve
nih predlogov za izdajo osamo
svojitvenih zakonov - o Agen
ciji Republike Slovenije za za
varovanje depozitov bank in 
hranilnic, o bankah in hranil
nicah, o deviznem poslovanju, 
o kreditnih razmerjih s tujino, 
o carinski službi, o državljan
stvu Republike Slovenije, 
o potnih listih državljanov Slo
venije in še o marsičem. Po
slanci bodo sejali kar tri dni in 
napovedujejo, da se bo to še 
nekajkrai ponovilo. 26. junij je-
pač zelo blizu. 

Upravni odbor republiške 
gospodarske zbornice sicer 
meni. da naglica pri sprejema
nju zakonov ni dobra. Nasprot
na mnenja pa napadajo počas
nost republiškega izvršnega 
sveta. Sveženj osamosvojitve
nih zakonov je na poslanskih 
klopeh. Slovenija se bliža od-
cepitvenemu ali razdružitve-
nemj dnevu. Mirnejše glave, 
ki stalno opozarjajo, da mora 
Slovenija, odcephena ali raz-
družena. predvsem preživeti m 
ne brezglavo hiteti v stanje, ki 
ji lahko še bolj oteži postavlja
nje na lastne državne noge. ne 
razmišljajo kot cagavi sloven
ski fantje, ki... saj poznamo to 
ljudsko modrost. Vendar je 
čudno tole - kako je brez vsa
kršnega odmeva kar izpuhtela 
gh)boka izjava donedavnega 
slovenskega finančnega mini
stra, češ - daje državni prora
čun Shn-enije votel skoz in 
skoz in da od.^topa zato. ker se 
ne strinja s povišanjem plač 
državnih uslužbencev v repu
bliki. {Menda so v regijah ob
činski funkcionarji boljše na
grajeni). Ali je bila fo samo pre
tveza za odstop strokovnjaka 
dr. Marka Kranjca, je v resnici 
mar.i važno. 

Dejstva su potemtakem 
nadvsem prozaična, le da jih 
tudi marsikateri poslanec ne 
vidi ali noče videti. Morda zato 
ne. ker premalo poshi.^a. kaj se 
dogaja v tirmah. Tudi na ceh-
skem območju so na primei iz
vozni m proizvodni rezultati 
slabi, čedalje več zaposlenih 
pa je na začasnem odpustu. 
Pogled v zbirni republiški cen
ter i>dkriva velike luknje v re
publiškem proračunu, nerar 
čiščiin' finančne iidnose s It 
deuu'iu> m s tujino, stalna op^' 
zorilii Sloveniji z vseh stran:, 
nai m prehiteva samo sebi'.. 
predvsem pa dva različna kon
cepta privatizacije in hudo žeii> 
gosLHhhirstva po dokapitalr/a-
Cljl 

Vse to. vključno z nepregled
nostjo političnih razmer v Ju
goslaviji in s skorajda nerazre
šljivo uganko, kaj bo jutri, pa 
ne more biti alibi za - mlačnost 
v podjetjih in v občinskih vla
dah. Menažerji v manjših in ve-
likih firmah se pogosto prije
majo za glavo jn skrušeno priz
navajo, da ne vedo. kaj bi. Ne 
vedo samo tega. od kod dobiti 
denar za plače ah kapital za 
nove posle, marveč ne vedo. 
kako pristopiti k lastninjenju 
in kako se pripraviti na poslo
vanje, ko se bo pač zgodilo, kar 
se bo. Hkrati ko se ozirajo po 
preostanku jugoslovanskega 
trga. se neusmiljeno srečujejo 
tudi z Evropo. To je tisti trg. ki 
priznava samo kvaliteto, odli
čen design, poslovno moralo, 
nižje stroške proizvodnje. To 
je trg. kjer bo treba prodajati 
konkurenčne prednosti. 

Poslovodne ekipe v podjet
jih rešujejo znotraj tirm. kar se 
rešiti da. vendar se številne 
neznanke spreminjajo v neod
ločnost in strah. Tako je para
doks popoln - osamosvojitve
na dirkajo vse hitrejša, tisti, ki 
naj bi bili na čelu dirke, pa so 
premalo ofenzivni. Namesto 
da bi v razmerah tržne ekono
mije politika poslušala gospo
darstvo, mora gospodarstvo 
poslušati politiko. Vladni mi-
n/.«fn se izogibajo obiskov 
v podjetjih in pogovorov z me
nažerji. Poslovodnim ekipam 
tako ne preostane drugega, kot 
da pripravijo nekaj načrtov 
gibčnega, ofenzivnega podjet
niškega prilagajanja - novim 
političnim oziroma finančnim 
in gospodarskim razmeram, 
z lastninjenjem vred. in novim 
tržnim razmeram. Podjetja, ki 
jih sedanji čas samo nosi in ne 
znajo razbrati, s katerimi kon
kurenčnimi prednostmi bodo 
lahko pred časom, bodo repu
bliško politiko gledala samo 
v hrbet. 

Kako celjska regija le delo
ma dohiteva republiški center, 
razvidno kaže slovenski ekolo
ški projekt, ki naj bi bil vreden 
med 300 do 600 milijonov do
larjev. Koliko bo od tega dobi
lo Velenje oziroma Šoštanj in 
koliko Celje? Če bo seveda 
predlagani ekološki projekt 
uresničen... Vendar, premalo 
jih je. ki se zavedajo, da se je 
prava Vitka za trg in za delež 
v nacionalnem finančnem ko
laču začela že pred nekaj me
seci. 

JOŽE VOLFAND 

Kongres MLIN-a 
Mlada iniciativa pri Slo

venski demokrat ični zvezi, 
občinski odbor Celje, bo 
v soboto 18. maja organiza
tor 1. kongresa MLIN-a. 
Kongres se bo začel ob 10. 
uri v celjskem Narodnem 
domu. 

IS 

Se vedno nas ni 2 milijoni 
Prvi rezultati Popisa 91 so že znani 

v ponedel jek j e v Ljubljani Zavod 
Republ ike Slovenije za statist iko pri
pravil novinarsko konferenco, na kate
ri so objavili prve rezultate letošnjega 
Popisa 91. In po zadnjih zbranih po
datkih v Sloveniji še manjka nekaj več 
kot 25 tisoč prebivalcev, da bi postali 
dežela z 2 milijona ljudi. 

Po prvih statist ično obdelanih po
datkih popisa prebivalcev, gospodinj
stev, stanovanj in kmečk ih gospodar
stev živi v Sloveniji milijon 974 tisoč 
839 ljudi, kar pomeni , da je od popisa 
v letu 1981 prebivalstvo naraščalo 
z letno stopnjo 0,4 odstotka. Število 
stalno prijavljenih prebivalcev v Slo
veniji se j e povečalo za 4,4 odstotke . 

približno 2 tretjini tega porasta gre pri
pisati na ravnemu prirastku, tretjina pa 
gre na račun priselitev v Slovenijo. 

V Sloveniji j e 641 tisoč 865 gospo
dinjstev in za dobrih 45 tisoč več stal
no oziroma začasno naseljenih stano
vanj, v posameznem gospodinjstvu pa 
v povprečju živijo 3,3 družinski člani. 
Popisovalci so med 1. in 15. apri lom 
zabeležili 155 tisoč 379 kmečk ih go
spodars tev (pogoj je bil lastništvo 10 
arov zemlje oziroma odgovarjajočega 
števila živine), kar pomeni , da je pri
bližno vsako četrto s lovensko gospo
dinjstvo tudi k m e č k o gospodars tvo. 
Največ kmečk ih gospodars tev j e po 
poda tk ih Zavoda Republ ike Slovenije 

za statistiko v občinah Ormož. Lei 
in Lendava. In čeprav se je šte 
kmečk ih gospodars tev glede na pi 
v letu 1981 zmanjšalo skoraj zapet 
ostaja obseg proizvodnje v kmet: 
približno enak t i s temu izpred 
let. 

Prvi stat ist ično obdelani podatk 
tošnjega popisa prebivalcev, go: 
dinjstev, stanovanj in kmečkih ga 
dars tev so približno takšni , kol s( 
v Zavodu za stat ist iko tudi pričak 
li, dokončni rezultati popisa pa t 
po besedah direktorja Zavoda Ri 
blike Slovenije za stat is t iko Ton 
B a n o v c a znani januarja prihoi 
leto. iVANA STAMEJ 

PC Jelen odprl 
vrata 

Minuli petek so Sloven
ske Konjice postale boga
tejše za poslovno-podjetni-
ški center, ki bo v celoti do
končan šele čez poldrugi 
mesec, a je z otvoritvijo tr
govine Ona-on že odprl vra
ta. Gostinsko podjetje Je
len se je z adapatacijo in 
delno dograditvijo 150 let 
stare stavbe na Partizanski 
cesti (nekdanje gostišče Je
len) vključilo v proces revi
talizacije Mestnega jedra, 
ki naj bi bilo v prihodnje 
z novimi posegi še bolj pri
vlačno. Vrednost investici
je je okoli 8 milijonov di
narjev: polovico vsote je 
neposredno zagotovil Je
len, ki je preostala sredstva 
za ureditev 2500 kvadrat
nih metrov površin zbral 
s prodajo vseh 14 lokalov, 
gostinsko tradicijo pa bodo 
v objektu nadaljevali s piv
nico. ŽELJKO ZULE 

Pomoč celjski bolnišnici 
Partnerslio mesto Singen doslej pomagalo z metlicinsko 
opremo v vreHnosti nad 280 tisoč nemških mark 

v celjski bo ln i šn ic i so 
v pe tek gost i l i 4-člansko de
legaci jo iz p a r t n e r s k e g a 
m e s t a Singen, ki je celjske
m u z d r a v s t v u p r ipe l j a l a po
moč v z d r a v s t v e n i op remi , 
v r edn i neka j n a d 180 t isoč 
n e m š k i h m a r k . 

V pa r tne r skem mes tu Sin
gen so pomoč za odpravlja
nje posledic poplave v celj
skem zdravstvu začeli zbirati 
lanskega decembra , doslej 
pa so medic insko op remo 
pripeljali v Celje že dvakrat , 
v skupni vrednost i nad 280 
tisoč nemških mark. Del de
narja so zbrali v uredniš tvu 
tamkajšnjega časopisa Siid 
kurier, del pa sta prispevala 
mes to Singen in tamkajšnja 

organizacija Rdečega križa. 
Zato so bili ob novinarki 
Siid kurierja. ki vodi dobro
delno akcijo zbiranja pomo
či, v delegaciji tud i trije 
predstavniki Rdečega križa. 

Celjsko zdravstvo oziroma 
tukajšnja bolnišnica sta od 
prejšnjega pe tka bogatejša 
za anestezijski aparat z vse
mi priključki, vo lumeter ter 
7 infuzijskih črpalk, v teh 
dneh pa v Celju pričakujejo 
še mobilni ren tgenski apa
rat, ki je bil ob predaji medi
c inske op reme še v postop
ku carinjenja. Podarjenja 
zdravstvena oprema bo in

stalirana na oddelkih zi 
stezijo in rentgenologi; 
legacija iz Singna pa si 
obisku celjske boln 
ogledala predlani obn( 
odde lke rentgenologije 
sevalno postajo. PriH 
doktor Jože Arzenšek s 
gostom iz Singna zahvafi 
vso pomoč in poudar i l i 
celjsko zdravstvo želi dc 
ga sodelovanja obeh pa: 
skih mest tudi v bodoč' 
ne le zdaj, ko Singen pc 
Celju in tukajšnjemu 
s tvupri odpravljanju {4 
dic poplave. J 

Obljubljajo 
strategijo razvoja 

šen t ju r ska Socia ldemo
kra tska s t ranka j e domači 
skupščini predlagla obrav
navanje sklopa gospodar
skih vprašanj , ki zadevajo 
razvojna vprašanja šentjur
skih družbenih podjetij, go
spodarski in splošni položaj 
delavcev ter nezaposlenost . 

Ladislav Grdina, predsed
nik IS, je povedal da bodo 
pripravili poročilo, kjer bo 
razvidno, kje v šentjurskih 
podjetijih imajo programe, 
zato so imeli zadnji čas svoji 
seji v Alposu in Tolo: »S stra
tegijo razvoja končujemo in 
jo b o mo do konca maja dali 
v j avno obravnavavo, jeseni 
pa bi jo posredovali v spre
jem skupščini«. Izdelava te 

strategije j e za njih pomemb
na zaradi natečaja po zakonu 
o demografsko ogroženih 
območjih. »Prvi del je v glav
nem končan, d o k o n č n e cilje 
b o mo izoblikovali v krat
kem, na podlagi teh pa stra
tegijo«. 

Pričakovati je . da bo v že
lezarni Štore ostalo brez dela 
300 šentjurskih delavcev 
- število se lahko tudi spre
meni - j e dejal Grdina. Ne ve 
se, če bo jeklarna v železarni 
ostala, kajti programa v Što-
rah in na Ravnah se ne razli
kujeta in bi bila v prihodnje 
le še ena. Katera, pa se še ne 
ve. je povedal pretekli teden, 
na seji predseds tva šentjur
ske skupšč ine . B . J . 

IZJAVE. M N E N J A . . . 
Dr, Rajko P i rna t , min i 

s te r za p ravosodje in upra
vo, n a okrogl i mizi SDZ 
v Rogaški S la t in i : 

Vsaj še dve, verjetno pa do 
pet let, bo naše gospodars tvo 
zelo šibko. Najslabše bo 
p redv idoma sredi prihodnje
ga leta. Ne želim vas strašiti, 
vendar kakorkol i že bo, kriza 
se bo do sredine prihodnjega 
leta poglabljala in vas glede 
tega ne nameravam slepiti. 
Vsem bo šlo slabše in breme
na krize bo t reba porazdeliti 
čim bolj e n a k o m e r n o ter 
upoštevati , da nas lahko iz
vleče le gospodars tvo. Pora
bimo lahko tisto kar naredi
mo, zato bo treba čim več 
naredit i in ne porabit i . 

Dr. Dimi t r i j Rupel 
zunanj i min i s te r , na okrogl i 
mizi v Rogaški S la t in i 
o vp ra šan j ih las tn in jenja : 

Menim da tisti, ki so zadnji 
čas polemizirali z Mencin

gerjevim konceptom. ' 
pravzaprav opredelili sV 
ga lastnega cilja: ali 
privatizacije gospodaf 
učinkovi tost - osebno 
slim da je v Mencingerje*^ 
pr imeru šlo za to - ali j« 
zamenjava najvišjih 
onarjev v gospodarstvu 
pa socialna pravičnost ' 
vsakem odgovoru na eno, 
vprašanj so rešitve pop^ 
ma drugačne . Osebno 
slim. da m o r a m o v Slô 'f| 
na prvo mes to postavi"' 
spodarsko učinkovitost 
lahko potem konkuri"^ 
drugim v Evropi. Če r 
bomo predajali sanjal 
o neki pravični in pi"''^ 
ški deželi in nekemu n'' 
c ionarncmu razmišlja'^'" 
se bojim, da se bo cilj 
da rske učinkovitosti J | 
Ijil. To je ena nevarnoT 
mislim, da je v tem si* 
nemogoče govoriti o 0^ 
protislovju v procesu ° 
cionalizacije in privatiz^ 



cevovod preko grobišč? 
QinHarnlna črna gradnja v postopku legalizacije 
(celjski izvršni svet je poslal v jav

no razpravo osnutek sprememb zazi
dalnega načrta za območje starih od-
jjgaliS* Cinkarne in novozg:rajene 
deponije Za travnikom. 

Qre za s p r e m e m b e , ki so bile na 
jpevnem redu zasedanja že p red me-
gci, vendar so j ih takra t umakni l i . Nji-

jjpvo bistvo j e v Cinkarninih prizade-
vanjih' da bi legalizirala del cevovoda 
23 transport o d p a d n e sadre, ki ga j e 
ogradila brez us t reznih dovoljenj. Do
datne težave pa so nastale zaradi bliži-
pe teharskih grobišč, zato so pred me
ječi to točko tud i umakni l i . 

Ob zadnji obravnavi so č lanom iz-
\Tšnega sveta predložiU repub l i ške 
smernice za načr t u red i tve spominske 
ga parka Teharje, ki sta j ih pr ipravi la] 

republ i šk i in celjski Zavod za varstvo 
na ravne in ku l tu rne dediščine . V njem 
m e d d rug im ugotavljajo, da j e mož
nost n a t a n č n e lokacije grobišč vpra
šljiva, da pa posmr tn i os tanki gotovo 
ležijo g loboko pod zemljo. Zato vgrad
nja cevovoda mete r pod površ ino pre
grade po mnen ju s t rokovnjakov ne 
more biti problemat ična , saj n e vodi 
p rek posmr tn ih os tankov. I zg rad i l a 
cevovoda j e po nj ihovem samo manjši 
del p rob lemat ike urejanja odlagališč 
Cinkarne in k o m u n a l n e deponije , ki j e 
povezana z izbiro n a d o m e s t n e lokaci
je , oze leni tv i jo . . . 

Na ta stališča j e svoje p r i p o m b e po
slal Janez Črne j , pos lanec zbora občin 
repub l i ške skupšč ine , ki j e ocenil, da 
so s t rokovnjaki v smern icah spregle-
dah celo vrs to dejstev, povezanih z do

gajanji na Teharjah. Zlasti se n e stri
nja, da pod pregrado ne bi bilo grobov 
in da ni prič, ki bi locirala grobišča. 

V razpravi so člani izvršnega sveta 
menil i , da gre lahko gradivo o spre
m e m b i zazidalnega načr ta za Cinkar-
n ina odlagahšča v j avno razpravo, ki 
bo pokazala, k a k š n e p r i p o m b e i m ^ o 
občani . 

P reds tavn ik i s t rank so na seji opo-
zarjaU, da se zadeva pravno ni v niče
mer spremeni la in da gre še vedno za 
poskus legahzacije Cinkarn ine č rne 
gradnje in za postavljanje obč insk ih 
organov pred izvršena dejstva. Kljub 
t akšn im p r i p o m b a m se bo pos topek 
nadaljeval , vprašanje pa je , kako bodo 
o n jem odločali v pos lansk ih vrs tah 
celjske skupšč ine . 

T. CVIRN 

V Štorah brez 
elektrike 

v štorski železarni se je 
ijtevilo delavcev na čaka
nju spet povečalo, tokrat 
laradi izklopa električne 
energije. 

V Storah dolgujejo Elek-
tru Slovenije 46 milijonov 
dinarjev za dobavljeno 
električno energijo. Tride
setega aprila so delavci 
Elektra opozorili železaije, 
da jim bodo prekinili doba
vo električne energije, če 
ne bodo poravnali računov. 
Kljub temu, da poskušajo 
reševati probleme, so 
v Štorah dobili 8. maja ob
vestilo, da jim bodo že na
slednji dan prekinili doba
vo električne energije. 
V štorski železarni so zato 
sami sprejeli potrebne 
ukrepe, izklopili elektriko, 
ustavili delo v jeklarni in se 
dogovorili z dobavitelji sta
rega železa, delavci jeklar-
ne in vsi tisti, ki so vezani 
na to proizvodnjo, pa bodo 
ostali doma do 24. maja. Po 
vseh teh sprejetih ukrepih 
so v četrtek v železarni po
novno dobili obvestilo, da 
bodo v Elektru Slovenije 
svoj sklep uresničili 21. ma
ja, če računi eš vedno ne 
bodo poravnani. »Takšno 
ravnanje meji na neres-
nost,« je stvari komentiral 
vršilec dolžnosti direktorja 
Boris Marolt. Neresnost za
to, ker se ravno v teh dneh 
dogovarjajo z elektrogo
spodarstvom o reševanju 
nastalih razmer. Trenutno 
pa je na čakanju v štorski 
železarni že okoli 650 de
lavcev. IB 

Ultimat tekstilcev 
Sindikat tekst i lne in us-

njarsko-predelovalne indu
strije Slovenije, ki ga je 
podprl tudi aktiv predsed
nikov na ve lenjskem in mo-
zirskem območju, je na re
publ iško skupščino, izvršni 
svet in gospodarsko zborni
co poslal ult imat, ki naj bi 
razrešil nekatera vprašanja 
v gospodarstvu in material-
no-socialnem položaju de
lavcev . 

V ul t imatu zahtevajo zago
tovi tev finančnih s reds tev za 
t is te p rog rame v tekst i lni in 
usnjarsko-predelovalni in
dustriji , ki imajo možnos t 
uveljavitve na tujih t rgih, iz

delavo celovite razvojne štu
dije za obe panogi po vzorcu 
zahodnoevropsk ih držav in 
zagotovitev mater ia ln ih 
s reds tev za izplačilo z ^ a m -
čenih osebnih dohodkov . 
Nadalje zahtevajo, spre jem 
kra tkoročn ih uk repov za raz
b remen i t ev obeh dejavnosti , 
spre jem us t reznih uk repov 
za n e m o t e n izvoz pri progra
miranju odcepi tve Slovenije, 
in odpravo zakona o OD, ki 
omejuje izvajanje kolektiv
n ih pogodb . Zadnja zahteva 
s indikata tekst i lno in usnjar-
sko-predelovalne industr i je 
j e zagotovitev najmanj 30 od
s to tkov za brezplačen pre

nos delnic na zaposlene pri 
sprejemanju zakona o priva
tizaciji. 

V obeh dejavnost i menijo, 
da samostojnos t in neodvis
nos t Slovenije brez razreše
vanja teh vprašanj ni možna, 
in bo uspela le na temelju 
zdravega gospodars tva ter 
zagotavljanju min imalne 
mater ia lne in socialne varno
sti delavcev. 

Če pristojni republ išk i or
gani ne bodo razrešiU teh 
vprašanj , bo s indikat obeh 
dejavnosti sprožil pos topek 
za odpokl ic izvršnega sveta 
Repub l ike Slovenije ter za 
generalni štrajk dejavnosti 
delavcev teks t i lne in usnjar-
sko-predelovalne industri je. 

Rok za uresnič i tev teh zah
tev, ki j ih j e s indikat navedel 
v u l t imatu , j e bil včeraj, 
v sredo 15. maja. P r e d zak
l jučkom redakci je še n i smo 
uspel i izvedeti, kako so v re
publ i šk ih inst i tuci jah reagi
rali na zahtevo sindikata. Iz
vedeli pa smo, da bodo v sin
d ika tu o uresničevanju ulti
ma ta in nadaljnjih pos topkih 
razpravljali v ponedeljek, 20. 
maja. 

U R Š K A KOLENC 

Šentlurčan pri 
avstralskem 
premlerlu 

Vodja s lovenskega infor
mat ivnega u rada v Sydneyu , 
avstralski poslovnež iz Šent
jurja, Alfred Breznik, se j e 
konec t e d n a pogovarjal 
s p r e d s e d n i k o m avstralske 
vlade B o b o m Hawkejem, ki 
j e izrazil zaskrbl jenost zaradi 
položaja v Jugoslavij i , hkra t i 
pa j e bil naklonjen, da bi Av
stralija imela v s lovenski 
prestolnici čas tnega konzu
la. V pogovoru so sodelovali 
t ud i drugi preds tavnik i Slo
vencev, Hrvatov in Make
doncev v Avstraliji. B J 

Kdo bo predsednik? 
EvMentlranl kantllilatl za ZSSS 

v Zvezi svobodnih sindi
katov Slovenije, območni 
organizaciji Velenje so pre
tekli teden evidentiral i 
kandidate za predsednika 
ZSSS . 

Med kandida t i z velenjske
ga področja j e s indikat kovi
na r sko in e lektroindustr i je 
evident i ra l Dušana Semoli-
ča, Gojka Staniča, Miro Vi-
dečn ik in Rajka Lesjaka. 
Evident i ranje slednjega, si
cer sekretarja Z S S S so pod
prli še s indikat d ružben ih in 

državnih organov ter sindi
ka t teks t i lne in usnjarsko 
predelovalne industri je. Sin
dikat g radben ih dejavnosti 
je evident i ra l Franca Bergin-
ca, sedanjega p redsedn ika 
s indikata energet ikov Slove
nije. Občinski odbor sindi
kata energe t ike v Velenju pa 
j e sprejel stališče, da ne pod
pira n ikogar iz vods tva 
Z S S S ali profesionalnih 
funkcionarjev v republ i šk ih 
odbor ih s indikalnih dejav
nosti . Vendar pa so konec 
t edna v r epub l i škem odboru 
s indikata energet ikov evi
dentiral i dva kandida ta , in 
sicer Vinka Kastel ica in To
neta Hladina. 

Tako bodo v Z S S S do po
nedeljka, 20. maja opraviU 
kandidac i j ske pos topke 
v sk ladu s pos lovnikom. Ka
kor je povedala Mira Videč-
nik, p redsedn ica velenjske 
o b m o č n e organizacije, so 
s indikat i dejavnosti eviden
tirali 20 kand ida tov za nove
ga p redsedn ika Z S S S . 

U .K . 

Zbor celiskih borcev 
I Več kot 250 udeležencev na rodnoosvobod i lne vojne se j e 
"a predvečer Dneva zmage, prejšnjo sredo, zbralo v dvorani 
l^ulturno-umetniškega druš tva Zarja v Trnovljah. 

Srečanje celjskih borcev se j e o b petju, glasbi in improvi
ziranem frontnem gledališču zavleklo pozno v noč, 46-let-

Ĵco zmage pa so s Partl j ičevo parodi jo na d ružbene razmere 
^ s t r a n k a r s k e zdrahe Oskubi te j a s t reba počastil i t ud i člani 
p a m s k e skup ine K U D Zarja. Ob tej pri ložnosti je predsed-

celjske borčevske organizacije Risto Gajšek poudar i l , 
*«a ne s m e m o dovoliti , da b o d o n a š e o t roke in v n u k e izkori-

za topovsko h rano in zoper in terese in cilje, za ka te re so 
^'NOB padala ž i v l j e r y a ^ _ . I S 

Čigavo bo posestvo kmetijske šole? 
, ^entjurska kmetijska šola potrebu-
f 'eta 1961 odvzeto posestvo in ji ga 
th ̂ "^^^bno postopoma vrniti . To pa 
"^ora čim manj prizadeti pravnega 
aslednika takratne kmetijske za-

Ij^ge Bodočnost , (ki je nj ihovo zem-
jl* dobila,) sedanje družbeno kmetij -

podjetje Meja. To stal išče sta na 
j.^ianku o postopnem vračanju šol-

H* posestva zagovarjala tudi 
{^•^stavnika iz ministrstev za vzgo-

''i izobraževanje ter kmetijstvo. 
Poh ^.^^^P" šent jurske skupšč ine in 

^di k m e č k e zveze je ses tanek skli-
J župan mag. Franc Kovač. V obeh 
j^nistrstvih so pripravljeni šoh pri 
bre ^^^^ pomagat i , saj kmet i j ske šole 

Posestev ne morejo uspevat i , sta 
Mo? p reds tavn ika Niko Žibret in 

Jca Skulj , opozoriU pa so da je 

v Šentjurju ena redkih s lovenskih 
kmet i j sk ih šol brez svojega posestva, 
ki ga j e sicer pridobila že z nas t ankom. 
To poses tvo j e za pr ihodnj i razvoj 
šent jurske kmet i j ske šole velikega po
mena , j e povedala njena ravnateljica 
mag. Nevenka Cmok, zahtevajo pa pri
bližno 80 hektar jev zemlje in neka te re 
zgradbe. Na ses t anku so povedaU, da 
n ^ bi bila maja v Sloveniji inventari-
zacija, popis šolskih posestev. V šent
ju r sk i šoli želijo, da bi postala širši 
kmeti jski izobraževalni center , tudi na 
p r imer za kmet i j ske svetovalce. 

Kaže, da bo vrni tev odvzete zemlje 
težavna, saj se v d r u ž b e n e m kmeti j 
s k e m podjetju Meja, ki je nastalo po 
reorganizaciji kmet i jskega kombina ta , 
z vrnitvijo posestva ne strinjjoo. Na 
ses tanku je d i rektor Bogdan Knez 

opozoril na gospodarsk i interes ter po
vedal da je proizvodni proces v Meji 
toUko medsebo jno povezan, da bi vra
čanje za njih pomeni lo njegovo ruše-
r\je. Iz Meje opozarjajo, da zagotavljajo 
kmet i j sko proizvodnjo in tud i na de
lovna mes ta v t em d ružbenem podjet
ju . Ravnatelj ica šole Nevenka Cmok je 
podrobne je predstavi la različne last
n inske kategorije odvzetega posestva. 
P o n e k o d je v zemljiški knjigi knjižena 
še šola, drugje tud i Meja, en vinograd, 
na območju šmarske občine, pa j e 
v večdese t l e tnem zakupu . 

Pogovori l i so se d a bodo s pogovori 
nadaljevali, ko bo manj nejasnosti pa 
bi se začeU pogovarjati podrobneje . 
Kaže pa, da bo kl jub v s e m u zadnjo 
besedo izreklo sodišče. 

B R A N E J E R A N K O 

SVET MED TEDNOM 

Piše: Robert Gorjanc 

Krallna made In CCCP 
o ustreznosti sinonima za sovjetsko jabolko spora 

dveh narodov bi sicer lahko razpravljali. Območje 
avtonomne oblasti Gorski Karabah, kjer so se spet 
začeli srditi spopadi med Armenci in Azerbejdžanci, je 
že kar veteransko v primerjavi s srbsko samozvano 
SAO Krajino, s^ začetek zadnjega spora v stalni zgo
dovini sporov datira že iz leta 1988, iz časov, ko sta bili 
perestrojka in glasnost v največjem zamahu. Časovna 
razsežnost pa ni najpomembnejša, temeljna razlika je 
v tem, da ime avtonomna oblast (gre samo za igro 
besed, zato lahko v teritorialnem smislu oblast mirno 
primerjamo s Krajino) Karabah ni obremenjena 
s samozvanostjo, ni nastala s kakšno »legalno« novo 
risbo državnega zemljevida ob asistenci sovjetske 
diverzije Martičevih specialcev. Takšno ime za teritori
alno območje v okviru sovjetske republike Azerbejd-
žen priznava veljavna ustava ZSSR. Primerjava tudi 
pove, da v Gorskem Karabahu ni padlo in zbežalo 
nekaj deset, marveč nekaj sto ljudi in zvezna milica in 
Rdeča armada sta tam mnogo bolj številni in agresivni 
kot JLA v Krajini, in končno, ne gre za spor najštevil
nejših narodov. 

Vseeno pa je primerjava zelo aktualna. Ta sovjetski 
mednacionalni konflikt se tako kot osrednji jugoslo
vanski, razkriva na podobnem vozlu: teritorialnem, 
političnem, verskem, ekonomskem, civilizacijskem. In 
končno v obeh »krajinah« se večinsko prebivalstvo 
želi odcepiti. 

En narod, ena država: Gorski Karabah spada med 
najstarejše dele matične Armenije, svojo jezikovno, 
narodnostno in kulturno podobo hrani že od 4. stoletja 
našega štetja. Po razpadu velikega armenskega cesar
stva je pogosto prehajal iz rok v roke, dokler ni leta 
1813 prišel skupaj s predeli sedanjega Azerbejdžana 
v sestavo ruskega cesarstva. Po revoluciji so v Zakav-
kazju, mimo Leninove volje, najprej ustanovili enotno 
federacijo in v njenih okvirih Karabah večkrat premeš
čali med Armenijo in Azerbejdžanom. Z umetnimi 
oziroma administrativnimi mejami vendar v tem pri
meru teze srbske oblasti o administrativnih mejah na 
Hrvaškem, Bosni in v drugih delih Jugoslavije, ne gre 
primerjati s sovjetsko administrativnostjo) in pred
vsem s pomočjo rusifikacije naj bi narode premešali 
tako, da bi se bolj kot izvirno nacionalno poistovetili 
revolucionarno, socialistično, skratka kot nov skupni 
narod; sovjetski. 

To je bila zabloda, ki se je ohranjala predvsem 
z nenehnim žuganjem tankov in še bolj divjim prese
ljevanjem narodov (Stalinovo deportacija Krimskih 
Tatarov). V času perestrojke, ko se je začel generalni 
prepih v načeti sovjetski državi, nacionalni problem 
seveda ni mogel obstati ob strani. Prav Gorski Kara
bah je bil uvod v ostala prebujanja narodov, ki so se 
končala s stotinami ubitih (Gruzija, Južna Osetija, Mol-
dova, Abhazija, Turkmenija, Tadžikistan, Pribaltik, 
Ukrajina...) v cilju izbojevati si suverenost in tudi 
združiti narod na enotnem teritorialnem ozemlju. 

Nekompatibilna naroda:Komunistična ideologija 
brez represije se je pokazala za nesposobno združiti 
razlike med Armenci in Azerbejdžanci. Prvi so krist
jani, drugi muslimani. Azerbejdžanci so kot eden od 
turških in muslimanskih narodov bolj ah manj vselej 
bili sovražni do Armencev in ti jim očitajo, da so njihov 
genocid v prvi svetovni vojni sprejeli s simpatijo. 
Nekompatibilne z azerbejdžanskim narodnim znača
jem so tudi posebne nacionalne poteze Armencev, ki 
so jih razvih spričo stoletja dolge ogroženosti in boja za 
preživetje, kot so delavnost, prodornost in tesna med
sebojna povezanost. V skladu s hierarhijo pomembno
sti narodov, kar je dejanska praksa (enakopravnost 
narodov je samo formalna), v posameznih republikah, 
je dolgo časa bilo najbolje biti Rus (zdaj ponekod ne 
več), potem pa predstavnik večinskega naroda. 
Armenci se v pokrajini Gorski Karabah, kjer sestav-
Ijajo večino, pritožujejo nad gospodarsko hegemonijo 
Azerbejdžana, nad raznarodovalno politiko in nad 
minimalnimi ali nikakršnimi možnostmi uveljavljanja 
svojih jezikovnih oziroma kulturnih pravic. 

Kremeljska ognjena arbitraža: Moskva sicer ni 
podcenjevala problemov in je zato tudi pritisnila na 
Baku, toda to ni moglo preprečiti spopadov. Zato je bil 
potreben poseg centra in to je bila tehnologija reševa
nja tudi v drugih republikah, kjer je šlo za podobne 
priključitvene ali odcepitvene težnje (Abhazija, Južna 
Osetija). JV^prej razveljavitev odločitve vrhovnega 
Sovjeta Gorskega Karabaha, da se priključi Armeniji, 
potem poseg zvezne vojske in potem že armade, ko so 
se nemiri preveč razmahniU (v spopadih v Bakuju je 
januarja 1989 padlo kakšnih 70 ljudi. Vsi ti tamponski 
posegil so se tudi izrodiU v spopade z obema stranema. 

Karabah v novi CCCP? Hkrati z ognjeno arbitražo 
pa so v Moskvi hiteli s preurejanjem države, z obliko
vanjem dogovora o Zvezi suverenih sovjetskih repu
blik (»suverene« namesto socialistične). Armenski 
predsednik Levon Ter Petrosjan ni podpisal novega 
zveznega dogovora, Azerbejdžanski predsednik Ajaz 
Mutalibov je to storil. S tem se, če si v Armeniji ne 
bodo premislili v strahu izgube varstva Moskve pred 
panislamskimi in panturkističnimi apetiti, usoda Gor
skega Karabaha praktično že začenja reševati v dveh 
državah. 

Boj bo težji za Armence ker bo Moskva, kot nagrado 
za podpis novega zveznega dogovora, dokončno sto
pila na stran Azerbejdžana. 
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I n j e k c i j a - n e k o z m e t i k a 
Tako pravi bivši Hirektor Topra Peter Privšek, v Merxu pa dodajajo: '»Potrebni so novi programi« 

v petek je delavski svet 
Topra sprejel odstop dose
danjega direktorja Petra 
Privška, ki je bil na čelu te
ga kolekt iva štiri leta in 
pol. Za mesec dni prevzema 
krmilo v svoje roke Rudi 
Pur, v prihodnjih tednih pa 
naj bi krizni štab, ki je bil 
ustanovljen skupaj z ljudmi 
iz Merxa, Ljubljanske ban
ke ter celjskega izvršnega 
sveta, pripravil program re
organizacije in sanacije 
Topra. 

Zaka j Je odstopil 
direktor? 

Pete r Pr ivšek sam pravi, 
da ni odstopil zato, ker bi 
njegov odhod zahtevalo oko
li 700 zaposlenih delavcev. 
Odhaja zaradi splošnih raz
mer v na šem gospodars tvu 
in specifičnih razmer v To-
pru. Podjetje je po njegovih 
besedah doživelo v zadnjem 
času veliko udarcev, ki so re
zultat nejasnosti in razmer 
na tržišču, poli t ičnega stanja 
v državi, s rbske blokade, 
v s a m e m Topru pa vidi glav
ni p rob lem v podkapital iza-
ciji podje^a ter n izkem teh

no loškem nivoju. »Vse to j e 
Toper močno obremenjevalo 
v zadnjih letih, v zadrpem le
tu dni pa povzročilo izgubo. 
Sedanje razmere ne dajejo 
garancije,« pravi Pr ivšek, 
»da bi se stvari obrni le na 
bolje, čeprav Toper lahko ra
čuna na projekt dokapitali-
zacije, ki se pripravlja. Tudi 
finančna situacija se bo mo
rala po moji oceni temeljito 
spremeniti .« 

Lani j e znašala izguba 
v Topru 24 milijonov dinar
jev, v letošnjih prvih t reh 
mesecih znaša izguba 18 mi
lijonov dinarjev. Ta številka 
j e presenet i la samo vodstvo, 
razlog zanjo pa j e po Priv-
škovih besedah dvojen: »Na
črtovali smo 50 ods to tkov iz
delkov iz kooperaci je z Dalj
n im vzhodom, ti izdelki so 
kasnili Ze iradi z amude pri 
plačilu carine. To blago j e 
zdaj v skladišču, le manjši 
del je še na carini, izdelki pa 
so v g lavnem že prodani . 
Drug p rob lem je prekini tev 
pogodb s tujimi partnerji ko
nec marca in aprila, zaradi 
cesar je izpadel del proizvod
nje. In še na eno bi opozoril; 
to j e nenormalna racionaliza
cija zalog na v h o d u proiz

vodnje. Prepros to zeiradi fi
n a n č n e situacije n i m a m o za
log vhodn ih surovin, da bi 
lahko nadomest i l i zamude.« 

Pe ter P r ivšek je prepr ičan, 
da bi se sedanjim razmeram 
v Topru lahko izognili p red 
leti, če bi več denarja name
nili za tehnološko posodobi
tev. »Pred t remi leti smo 
obrnili potapljajočo se ladjo, 

V zadnji števi lki Novega 
tednika smo pomotoma za
pisali , da so delavci Topra 
že dobil i izplačan regres. In
formacija ni točna, po bese
dah Petra Privška regresa 
v Topru niso mogli izplača
ti zaradi sporazuma o prelo
žitvi obveznosti za dajatve. 
Delavci bodo regres lahko 
dobili po 15. maju, dogovo
riti se bodo morali še za 
obliko izplačila. Po Priv-
škovih besedah bodo delav
ci najverjetneje dobili del 
regresa v izdelkih, del de
narja pa j im bodo izplačali. 

predvsem s pomočjo Ljub
ljanske banke , naslednji ko
rak pa bi po moje moral biti 
iskanje dolgoročnih virov za 
tehnološko posodabljanje 
proizvodnje. Ta ko rak ni bil 
storjen, za posodabljanje 
smo skrbeh sami, kolikor 
smo lahko in še to s kra tko
ročnimi viri. »Očitke, da 
v Topru v vseh teh letih niso 
uvajali novih programov, pa 
bivši di rektor koment i ra ta
kole: »Ime Toper j e uveljav
ljeno na tržišču, p rogram je 
soliden, poskrbel i smo tud i 
za to, da n i smo povsem od
visni od sezone, zaradi česar 
j e po moji oceni n e u m n o 
v t em t r enu tku menjavat i 
programe. Denarja ni niti za 
obstoječe programe, uvaja
nje novih p rogramov brez 
posodobi tve tehnologije j e 
nemogoče.« 

Sanacija Topra je bila zad
nja leta in bo tud i v pr ihod
nje še odvisna od sodelova
nja z Merxom. Pe ter Pr ivšek 
j e prepričan, da Topra ne bi 
bilo več, če se leta 87 ne bi za 
ta kolektiv zavzeU vodilni 
ljudje v Merxu. V zadnjem 
času pa so se pojavljala raz
lična stališča o deUtvi denar
ja, ki ga, to j e m e n d a vsako
m u r jasno, ni na pretek. 

P r edvsem so se mnenja kre
sala okoli vprašanja, ali na
meni t i dena r za min imalne 
pot rebe Topra ali za vračilo 
kredi tov. 

»Toper ima Imidž,« 
Da v Merxu - Toper, ki je 

član sestavljenega podjetja 
in član finančne organizacije 
- verjamejo v kolektiv, po 
svoje dokazuje tud i us tano
vitev kriznega š taba in ures
ničitev nekater ih zastavlje
n ih nalog. P redsedn ik kriz
nega štaba v Merxu Jože 
Gračner meni , da je ods top 
direktorja Pr ivška normalno 
dejanje glede na vse nakopi
čene prob leme v zadnjem ča
su, p redvsem lansko in letoš
njo izgubo, visoko zadolže
nost , nizko produkt ivnos t in 
slabo izkoriščenost delovnih 
sredstev. »Po naši oceni in 
mnenju tekst i lnih strokov
njakov,« pravi Gračner , »je 
Toprov program precej za
starel, vods tvo ne more iz 
svoje ali Toprove kože, po 
nj ihovem bi Toper moral 
preživeti z obstoječim pro
gramom, t emu pa očitno ni 
več tako. Programi so dobri , 
če so e k o n o m s k o uspešni , 
hvaliti p rograme in biti eko
n o m s k o neuspešen pa n ima 
smisla, ker sam sebe negiraš. 
Zato se bo v pr ihodnje t reba 
lotiti nečesa novega. »Kaj bo 
t isto novo in ekonomsko 
uspešno , bo verjetno bolj 
znano po dveh mesecih. To
liko časa ima namreč na vo

ljo krizni š tab za pr ipravo 
programa reorganizacije in 
sanacije Topra. Konkre tno 
pa je krizni š tab v zadnjih 
t edn ih že zagotovil okoli 12 
milijonov dinarjev za o d k u p 
blaga, ki so ga na carino pri
peljali z Daljnega vzhoda. 
Poleg tega je krizni š tab po
magal pri deblokadi žiro ra
čuna, ta deb lokada j e trajala 
že 50 dni, ter pri zbiranju de
narja za osebne dohodke . 
V t em t ednu pa se bodo člani 
kriznega š taba sestali s t remi 
največjimi upn ik i Topra - to 
so Ljubljanska banka , fi
nančna organizacija Merxa 
ter Jugoteks t i l iz Ljubljane. 

Pomest i pred 
pragom 

Jugos lovanske gospodar
ske zdrahe, začinjene s poli
tiko, so zagotovo vplivale tu
di na razmere v Topru, a n ^ -

brž j e veliko r e s n i c ^ 
v besedah sedanjega 3 
dolžnosti direktorja 3 
Pura . Iz izkušenj, ki snj 
nabral kot komercia^J] 
rektor velenjskega MoJ 
salona in doslej v o d j a ^ 
v Topru , j e kriznemu k 
že posredoval program 
ka te rem naj bi v Topru| 
kovali dve profitni enot 
t rgovino. »Takšen Topen 
je v tem trenutku,« 
Pur , »Zagotovo nima I 
spektive. Podpira t i je ^ 
t iste p rograme, ki so re, 
bilni, nujna pa bo tudii^ 
ganizacija v proizvodnji. 

Če vzamem za primeru 
ro - t am so se v dv^ 
letih zamenjale tri vô jj 
garni ture, v Topru pajj 
izmenjalo m e n d a štirih 
vodilnih. Prepr ičan sem,, 
vsi tud i niso bili nesposol) 
bo pa v tej hiši t reba nanj 
red.« 

IRENA BAi 

Strokovnjaki o stečaju I 
Društvo pravnikov v gospodars tvu Maribor org« 

žira v ponedel jek in torek posvetovanje, na kata3 
bodo sodniki vrhovnega sodišča iz Maribora in Iji 
Ijane predaval i in odgovarjali na konkre tna vpraša 
v zvezi z reševanjem podjetij v težavah. Posvetova 
bo v prostor ih v isoke pravne šole v Mariboru, nai 
njeno j e vodi lnim delavcem podjetij, še zlasti pa s« 
njim in bodočim stečajnim upravitel jem. OrganizaU 
tega posvetovanja menijo, da so takšni pogovori v ti 
t r enu tku nujni. Stečaj podjetja po njihovi oceni lah 
pomen i tud i začetek novega gospodarskega subjeli 
Na dvodnevnem posvetu bodo udeleženci govo 
o preobUkovanju podjetja z ekonomsk imi težava 
pravnih posledicah stečaja in likvidacije, stečajn 
pos topku in nalogah stečajnega upravitelja, sodobni 
načinih vrednotenja podjetja, prisilni poravnavi v st< 
čajnem pos topku, položaju delavcev - skra tka vpraij 
njih, ki so v t em t r enu tku zanimiva in aktualna. 1 

Ponovno 
suspendiran 

Minuli t eden j e delav
ski svet Hmezadovega 
Expor t Impor ta ponovno 
suspendira l vodjo finanč
no računovodskega sek
torja in pom9Čnika direk
torja Mitjo Šviglja. P r e d 
časom je ta delavski svet 
že sprejel in zatem tud i 
preklical suspenz Šviglja. 
Po informacijah javnega 
tožilstva pa razmere v Ex-
por t Impor tu še v e d n o 
proučujejo. 

IB 

Gospodarstveniki na Rogli 
Sinoči se je na Rogli začelo sedmo posvetovanje 

o uveljavljanju tržnega gospodarstva pri nas, ki ga 
v sodelovanju z gospodarsko zbornico Slovenije, 
zvezo ekonomistov Slovenije ter društvom za marke
ting organizira društvo ekonomistov Celje. 

Tridnevno posvetovanje na Rogli se j e včeraj 
popo ldne začelo z razpravo o tržnih komunikaci jah , 
ude ležencem pa so pokazah tudi najboljše evropske 
p ropagandne filme iz lanskega leta. V današnj ih raz
pravah bodo udeleženci govorili o aktualn ih gospodar
skih razmerah, vlogi države v razvoju t ržnega gospo
darstva, razvoju t ržnih odnosov Slovenije z razvitim 
svetom, novi ureditvi podjetništva na S lovenskem, 
v popo ldanskem času pa se bodo ukvarjali p redvsem 
z vprašanjem, kako do uspešnega podjetja. Ju t r i bodo 
udeleženci posveta na Rogli govorili o novi zakonodaji 
na področju blagovnega prometa , l as tn inskem preo
blikovanju podjetij, vlogi bank, poslovanju ljubljanske 
borze ter avstri j iskem bančniš tvu. 

Letošnja Tr ibuna tržnega gospodars tva bo posku
šala odgovorit i p r edvsem na dvoje vprašanj : kako 
uspešno uveljaviti s lovenske izdelke in storitve na 
m e d n a r o d n e m , p redvsem evropskem tržišču in kako 
čimprej prebrodi t i velike težave, ki se pojavljajo ob 
lastninjenju naš ih podjetij . 

IB 

Yu Stip gradi na Madžarskem 
Celjsko podjetje Yu Stip, hotelsko 

podjetje COOP iz Budimpešte in 
madžarska občina Sarvar so prejšnji 
četrtek v Celju podpisali pogodbo 
o izgradnji hotela v termalnem zdra
vi l i šču občine Sarvar, podpisal i pa 
so tudi pismo o nameri za izgradnjo 
proizvodnje gob-ostrigarjev v tem 
madžarskem mestu. 

Močno madžarsko delegacijo, ki jo 
j e v Slovenijo povabilo s lovensko zu
nanje ministrs tvo, j e ob tej priložnosti 
sprejel tud i p redsedn ik izvršnega sve
ta SO Celje Mirko Krajnc. Spre jema 
v prostor ih celjske obč inske skupšči
ne so se poleg podpisn ikov pogodbe 
na madžarski s trani udeležili tud i na
mes tn ik madžarskega državnega se
kretarja za zunanjo t rgovino Lajos Ba-
renyi, madžarski generalni konzul 
v Zagrebu Gabor Bagi ter t rgovinska 
svetovalca veleposlaništva v Beogra
du in konzulata v Zagrebu. V pogovo
ru so poudari l i po t rebo po tesnejšem 
gospodarskem sodelovanju, pri čemer 
je lahko ideja o sodelovanju, ki so jo 
zasnovali v YU Stipu, dobra iztočnica 
t a k š n e m u sodelovanju. 

YU Stip j e namreč v Sarvarju, mes tu 
na severozahodu Madžarske s termal
nim zdraviliščem z že en im hotelom, 
dobil posel za izgradnjo drugega hote
la s 340 posteljami. Vrednos t investici
je je 30 milijonov n e m š k i h mark, delež 
YU Stipa pa je 51 odstoten. Investitor
ja sta še hote lsko podjetje COOP iz 

Bud impeš t e in občina Sarvar. Hotel 
visokega razreda z štirimi zvezdicami 
bo poleg ostalega nudil tud i vse tera
pevtske uslu^ge, graditi pa ga bodo pri-
čeh še ta mesec. Rok izgradnje j e 11 
mesecev, v nekaj dneh pa bo znan tudi 
izvajalec. 

Na ključ pa naj bi YU St ip v Sarvar
ju zgradil velik objekt za gojenje gob-
ostrigarjev. Zmogljivost proizvodnje 
bo tisoč ton letno, glavni investi tor 

z večinskim deležem pa j e amer iško 
podjetje Eti iz Denverja, ki zagotavlja 
celoten o d k u p gob. Vrednost inženi
ring posla YU Stipa j e 10 ods to tkov od 
s k u p n o deset ih milijonov dolarjev, ko
likor znaša celotna investicija. 

Madžarski gostje so se poleg podpi
sa pogodbe v prostor ih Obr tnega zdru
ženja Celje pogovarjah tudi o možno
stih gospodarskega sodelovanja ž našo 
občino. 

BORZA 

Obveznica 
Obveznica je prepros to po

vedano način za zbiranje di
narskih sredstev. Zadolževa
nje z obveznico se uporablja 
za financiranje tako velikih 
naložb, da bi zanje po t reben 
denar ne mogel dati en sam 
posojilodajalec. Izdajatelj 
obveznice ( imenujemo ga 
dolžnik ali posojilodajalec) 
se ob izdaji obveznice zave
že, da bo k u p c u (recimo m u 
imetnik ali posojilodajalec) 
obveznice pridobljena sre4d-
stva vrnil v do ločenem času 
- v dveh do deset ih letih, 
dotlej pa m u bo plačeval do
ločene obresti . Višino 
obres tne mere določi izdaja
telj sam. 

V naši državi lahko izdaja
jo obveznice država, republi
ka, občine, podjetja, banke 
in druge finančne organiza
cije. Kupci obveznic pa smo 
lahko občani , banke , zavaro
valnice, podjetja, itd. Pred
nost za izdegatelja obveznice 
je v primerjavi z najemanjem 
kredi tov (ki so pri nas v glav
n e m namenski ) njegova po
polna neodvisnost v razume
vanju do upnika . To drugače 
povedano pomeni , da se lah
ko izdajatelj obveznice oziro
ma dolžnik popo lnoma sa
mostojno odloča o načinu 
uporabe s prodajo obveznic 
zbranega denarja. 

Kupec obveznice na obra
čanje svojega dinarja n ima 
torej nobenega vpliva, ima le 
pravico do določenih obrest i 
in glavnice. Ta pravica oziro
ma zahtevek velja samo do 
zapadlosti obveznice. 

Pri izdaji obveznic, ki ima

jo določen z n a č ^ , je pf 
no soglasje oziroma do> 
nje komisije za vrednoS 
papirje v Beogradu. 

Če žeUmo poslovati i' 
veznicami, moramo poz" 
glavne (predpisane) elei" 
te obveznic. 

Ti so: 
- nominaln i znesek 

sek, ki j e napisan na obj 
niči - 100, 250, 500, 1« 
10.000 denarn ih enot) 

- denarna enota je p 
veznicah, izdanih v Sl< 
ji, večinoma v DEM. 

- D a t u m izdage in r 
padlost i (slednji ozi 
dan, ko bo izdajatelj « 
niče moral vrniti celot 
posojen znesek). 

- obveznost izdajate 
bo navedeni nominaln 
sek vrnil imetn iku * 
niče. • 

- obveznost izdajateU* 
bo izplačeval imetniki', 
krat ali dvakrat letno r 
daj oče obresti . -J 

- ime oziroma firmo ^ 
jatelja ter njegov P" , 
s ka ter im potrjuje vse p 
dene obveznosti . ^ 

- d ruge elemente , 
nos tn ih papirjev kot nP*' 
rijska številka. .jj 

(nadaljevanje prih"" 



Šola In politika na ulici 
,pijaki! Zavedate se, da ste le »oro-

jjg,, s katerim manipulira slovenska 
Jglitična opozicija. Maturo imajo vsi 
%nlizirani narodi, le boljševizem jo je 
[jiinil Evropa pozna le parlamentarni 
^^in izražanja interesov, ne pa po-
restnih zahtev«, je pisalo na letaku, ki 
g je podpisala Mlada iniciativa pri 

WZ Celje, in ki je med zborovalci na 
fornšičevem trgu v Celju naletel na 
^,eliko ogorčenja. 

KOMENTIRAMO 
Dijaki so v isti sapi zatrjevali, da po-

0a, sploh pa opozicija, nimata z nji-
fiovimi zahtevami nič opraviti, hkrati 
pa z velikim transparentom na govor
niškem odru pozivaU »Stranke, tudi 
01 smo vaši volilci«. Še eno, politično 
ijljarvano pustolovščino pa so si celj
ski tretješolci in četrtošolci privoščili 
mastopom dobrotnika izNegove, Iva-

Krambergerja, ki je glasno podprl 
jijihove zahteve. Navdušeno ploskanje 
jji skandiranje ob Krambergerjevih 
iiesedah, daje zdajšnja oblast še slabša 4 

od prejšnje, komunistične, saj zahteva 
znanje na papirju in ne znanja v gla
vah, daje misliti. Tudi to, da so se celj
ski dijaki strinjali z njegovimi beseda
mi, da v vladi sedijo sami doktorji, ki 
so »buteljni« - doktoiji znanosti pa so 
postali zato, ker so bili takšni »butelj
ni«, da so morali v šole. »Kramberger 

je ljudstvo, Kramberger ni politika 
- ampak, ko bo Kramberger prišel na 
oblast, bo vse drugače!«, je dobrotnik 
iz Negove še obljubil celjskim dijakom 
in jih pokaral, češ, da s svojim prote
stom na tako »miren in priden« način 
ne bodo nič dosegli. 

A v nečem je Kramberger le imel 
prav. Zatrdil je, da je to, da gredo že 
šolarji na ulice, zadnje dejanje. V slo
venskem šolskem sistemu je nekaj na
robe - drugače si težko razlagamo ne
usklajenost zaključnih, diferencialnih 
in sprejemnih izpitov, kratek čas, v ka
terem naj bi prenekateri četrtošolec 
opravil kar vse tri obveznosti, in čisto 
neodvisno od dijaških zahtev še zahte
ve srednješolskih učiteljev, ki prav ta
ko grozijo z enotedensko stavko v ma
ju (odločitev o tem so sprejemali po 
zaključku redakcije, v sredo popold
ne). Tudi to, da namerava Filozofska 
fakulteta za opravljanje diferencialnih 
izpitov zaračunavati 600 DEM oziroma 
po drugih informacijah 6 tisoč dinar
jev, najbrž ni čisto v skladu z obstoječo 
šolsko zakonodajo. 

Dejstvo pa je, da bo piko na i sloven
skim srednješolskim zdraham potreb
no postaviti v za to pristojnih ustano
vah in nazadnje v republiški skupšči
ni, ne pa na ulici! 

IVANA STAMEJČIČ 

Potrebna bo velika metla 
Le dobra polovica tret ješolcev in četr tošolcev celj

skih srednjih šol se j e v torek udeležila pro tes tnega 
zbora na Tomš ičevem t rgu v Celju. Nekater i so ostali 
doma zaradi prepr ičevanja profesorjev, da se bliža 
konec šolskega leta in j e zdaj zadnji čas za učenje, 
drugi četrtošolci (in ti so prišli na Tomšičev trg) pa 
bodo vse do pe tka vztrajjali v bojkotu pouka . V pe tek 
se bosta v Ljubljani p o n o v n o sestali Zveza dijakov in 
Zveza četr tošolcev Slovenije in odločili, kako naprej . 
A od svojih zahtev po spre jemu moratori ja na zak
ljučne izpite v repubUški skupšč in i , zaenkra t ne name
ravajo odstopi t i . Vse kaže, da se je nesporazumov in 
zapletov m e d s lovenskimi srednješolci in ministr
stvom za šolstvo, s t rokovn im svetom za šolstvo ter za 
to področje zadolženo komisi jo republ i ške skupšč ine 
nabralo že za to l ikšen k u p , da ga tud i met la na pos
netku Edija Masneca, ne bi zmogla počistit i . 

IS 

Za zaprtimi vrati 
v torek popoldan se je na 

redni štirinajstdnevni seji se
stala šentjurska vlada, pred 
za včeraj popoldan napoveda
nim zasedanjem šentjurskega 
parlamenta. Ta naj bi obrav
naval na novo pripravljen 
predlog letošnjega občinske
ga proračuna in napovedani 
odstop svoje vlade. To je bila 
tudi osrednja tema torkove 
seje šentjurske vlade, ki pa je 
o svojem, na zadnji seji parla
menta napovedanem odsto
pu, razpravljala že drugič za 
zaprtimi vrati. 

Predsednik vlade Ladislav 
Grdina je v torek odkrito po

vedal, da predloženi predlog 
proračuna ni bistveno različen 
od prvotnega: znižali so po
stavki za upravne organe in 
proračunske rezerve ter za 
enak znesek povečali postavki 
za otroško varstvo in za delo 
krajevnih skupnosti. Amand
ma, ki so ga sprejeU poslanci 
parlamenta in se tiče (ne)fman-
ciraAJa regijskih institucij (na 
primer spomeniškega varstva) 
pa krši obstoječo zakonodajo 
in se z njim rušijo medobčin
ski dogovori, je opozoril pod
predsednik občinske vlade 
Oto Pungartnik. Menil je, da 
bi prav predsednik skupščine 
mag. Franc Kovač moral 
o tem, pa tudi s posledicami 
amandmaja o znižanju funkci-
onarskih plač, seznaniti po
slance preden so tako glaso
vali. 

Podpredsednica skupščine 
Breda Svetina pa je opozorila, 
da je treba naslednji dan, na 
seji skupščine, poslance pred 
odločanjem o vsem podrobne
je seznaniti ter da je »razpad« 
šentjurske skupščine ob dru
gih, večjih težavah, prav goto
vo nezaželen. Spomnila je, da 
so proračun lani lahko spreje
mali površneje, si pomagali 
z rebalansi, vendar pa je vse to 
po letošnjih spremembah zara
di strogega republiškega nad
zora nemogoče. 

Na torkovi seji šentjurske 
vlade so v prisotnosti novinar
jev obravnavali tudi zadeve 
s področja obrambe, točko 
o svojem pred kratkim napo
vedanem odstopu pa že drugič 
brez prisotnosti javnosti, na 
koncu seje. Tako je bilo o od
stopanju šentjurske vlade mo
goče izvedeti šele na včerajšryi 
popoldanski seji šentjurskega 
parlamenta (po zaključku re
dakcije), kije to posebno točko 
napovedal po vnovičnem odlo
čanju o letošryem občinskem 
proračunu. 

BRANE JERANKO 

Ijuhljenci so spet dežuraii 
^fekletsivo nad sotočjem Uubnice In Savinje? 

^oč od minulega petka na 
Soboto je veliko Ljubencev 
P̂et podoživljalo poplavno 

''otno moro z lanskega no-
^•nbra, še posebno, ker so 
Podobno dežuraii pred dvema 
ĵ dnoma, tedaj zaradi narasle 
^ubnice in zamašenih beton-
»Kih cevi, sedaj zaradi hitro 
"'^asle Savinje. 

Mubenci, zlasti tisti, ki sta-
J*jJejo Na produ, so si oddah-

šele v soboto ob 4. uri zju-
3 - ko je nadvse požrtvoval-

Ingradovim delavcem 
^^Pelo z bagerjem učvrstiti del 
j^^^jnjinega brega med izlivom 
Jiibnice in vojaškim mostom, 

3 katerega j e to noč že tudi 
|;'J^skala voda. Eno od »zna-
Ijji^itih« več kot štiri tone tež-

betonskih cevi je močan 
premestil za kakšnih 60 

Ski ^ in jo kotalil pod voja-
lojj^fnostom, kot bi bila iz sa-

Vg|? v soboto dopoldne si je 
'̂ o domačinov, večinoma iz 

bolj ogroženega predela Ljub-
nega s strahom ogledovalo 
obrambni nasip na levem bre
gu Savinje, katerega je deroča 
voda tu in tam poskušala nače
ti. Izkušeni Ingradovi delavci 
pod vodstvom Ernesta Pušni-
ka priznavajo, da je bilo pono
či res zelo kritično, hkrati pa so 
bili veseli, da jim hkrati ni za
godla še Ljubnica, čez katero 
se na začasni lokaciji sedaj pne 
novi most. Zabili so že tudi pi
lote za nove nosilce; žal jim je 
zaradi prečutih noči ljudi in za
radi motenj pri postavitvi mo
stu. Da bi ustregli ljudem so 
domačinom dovolili tudi vož
njo čez vojaški most čez Savi
njo, ki so ga sicer zaradi grad
benih del zaprli že pred prvo
majskimi prazniki. 

Predvsem zaradi tega je ob
voz za Luče, Solčavo in Logar
sko dolino prek Juvanja, ne pa 
zaradi močnih nalivov ob zad
njih dveh vikendih. 

Skratka, opravičenega stra

hu Ljubencev takorekoč pred 
vsakim večjim nalivom ne bo 
odrešilo nič drugega kot teme
ljito in premišljeno urejanje 
rečnih strug in obrežij, ki so 
zdaj še vedno izjemno ranljiva. 
Pod temeljitim urejanjem pa 
razumemo tudi prepotrebne 
mostove (večina novih že stoji) 
in obrambne nasipe ter regula
cije. Tako razmišljata tudi 
Martin Juvan in Štefan Mat
jaž, s katerima smo se zgodaj 
dopoldne pogovarjali na sede
žu KS Ljubno. 

Pri tem sem izvedel, da si 
nekateri ljudje na Ljubnem že 
izmišljajo legendo o preklet
stvu kraja Na produ, ki je 
v zvezi s tragično končanim 
življenjem v prometni nesreči 
nekaj dni pred lanskim prvim 
novembrom. »Menda je res ne
kaj resnice na tem, da je tale 
kraj nekako preklet,« je ob slo
vesu rekel tudi Ernest Pušnik, 
mladi Ingradov delovodja. 

MITJA UMNIK 

OKNO V JUGOSLAVIJO 
Piše: V L A D O Š L A M B E R G E R 

Meslč-Jovlč-Drnovšek 
Včeraj naj bi vsem oviram navkljub, ki so jih postavljali 

zlasti v Srbiji - le dobili novega šefa države, prvega med 
enakimi, Hrvata Stipeta Mesiča. Predsedstvo SFRJ pa je 
ostalo brez podpredsednika, saj dr. Branka Kostiča iz Črne 
gore (enako kot Sejda Bajramoviča s Kosova in Jugoslava 
Kostiča iz Vojvodine) delegati v zvezni skupščini niso 
razglasili za polnopravnega člana predsedstva SFRJ. 

Zdaj, ko se je iztekel mandat dr. Borisavu Joviču, so 
notranjepolitični strokovnjaki začeli primerjati enoletno 
»vladavino« dr. Borisava Joviča z njegovim predhodni
kom dr. Janezom Drnovškom. Ob obveznih opazkah, 
seveda, na račun dr. Joviča, ki ni našel niti besedice za
hvale ali priznanja za dr. Janeza Drnovška, ko je od njega 
sprejemal »žezlo«; pravo bojno žezlo, kot se je pokazalo 
v zadnjem letu. 

V čem so bile bistvene razlike med predsednikom, ki 
mu je bil 15. maja letos potekel mandat, in njegovim 
predhodnikom: 
DR. JANEZ DRNOVŠEK 

• najmlajši šef države, iz
voljen na neuradnem refe
rendumu v Sloveniji 

• pokončen človek, ki je 
nekaj dal na svojo čast in 
dostojanstvo, 
• obiskal vse republike, se 
kregal s Srbi iz Kosovega 
polja 
• med Drnovškovo »vla
davino« so Jugoslavijo obi
skali številni tuji državniki 

• Drnovšek je bil kot stro
kovnjak idealen partner 
Anteju Markoviču, pod nje
govim vodstvom je bil na
rejen prvi korak h konver
tibilnosti dinarja (1:7) 
• Drnovšek se ni pustil 
prestrašiti Srbom in njiho
vim kUcem »hočemo orož
je«, bil je med tistimi, ki so 
preprečili širjenje vehko-
srbske »protibirokratske 
revolucije« 

DR. BORISAV JOVIČ 
* dolgoletni politik (brez 
uspeha, s katerim bi se lah
ko hvalil), postavilo ga je 
vodstvo Srbije 
* lutka v rokah srbske re
cimo: politike (odstop in 
preklic odstopa), 
•* skoraj se ni premaknil iz 
Srbije, ostal je Srb v Jugo
slaviji 
* v »Jovičevem letu« so 
bili stiki med šefom države 
in tujimi državniki praktič
no prekinjeni 
* Jovič je že na začetku 
mandata začel vojno proti 
Markoviču, pod njegovim 
predsednikovanjem je di
nar izgubil konvertibilnost 

* Pod Jovičevo vladavino 
je spregovorilo orožje, ki so 
ga Srbi ves čas zahtevali, 
prelita je bila kri Hrvatov, 
izvršeni najgnusnejši zloči
ni med hrvaškimi policaji 

Vsemu navkljub bi bilo od Stipeta Mesiča nevljudno, če 
se dr. Borisavu Joviču ne bi zahvalil za njegovo enoletno 
»delo«, ki nam je sicer prineslo najhujše trenutke v zad
njih 45 letih, vendar je treba upoštevati olajševalno okoliš
čino, da je bil šef države od 15. maja 1990 do 15. maja 1991 
samo marioneta, lutka, ki je plesala po ukazu drugih. 

Če bi bil Stipe Mesič še tako uspešen in bi se mu bo 
posrečilo JLA spraviti v njene okvire, morebiti zmanjšati 
velikosrbske apetite po ozemlju drugih narodov na tem 
delu Balkana, zlasti hrvaškega in makedonskega, pa vne
sti v jugoslovanske razmere nekaj več varnosti za vse, mu 
eno prav gotovo ne bi uspelo - rešiti turistično sezono 
v Jugoslaviji. 

Turizma ie za letos konec 
»Sporočite Evropi in svetu, da se kriza v Jugoslaviji, k i j e 
prišla do vrhunca, umirja, da se razmere urejajo, da se 
•začenjajo procesi, ki bodo vsem turistom jamčili varnost. 
Naj pridejo sem, v tem, najlepšem delu naše države, na 
Jadranu, jih bo dočakal miren in ugoden dopust,« je zago
tavljal predsednik ZIS Ante Markovič domačim in tujim 
turističnim časnikarjem, ki so jih zvabili v razkošno vilo 
Dalmacija (obisk je bil le tretjinski v primerjavi s prejš
njimi leti na takih shodih). 

Toda Markovičev že vsiljiv nasmešek ni mogel (tudi 
. tokrat) zapeljati nobenega. Ne glede na to, kaj bodo tuji 
časnikaiji še pisaU o Jugoslaviji, o Jadranu, o cestnih 
razbojnikih na tako imenovanem Srbskem avtonomnem 
območju Krajina, je že jasno, da je za letošryo turistično 
sezono prodano v tujini sedem desetin manj aranžmajev, 
kot jih je bilo lani. Pri tem je glede na prelito kri možno 
pričakovati še nadaljnje odpovedi. Že sedaj ni več dvoma, 
da celo Nemci in Italijani, ki so zadnja leta reševali naš 
turizem, nimajo namena priti na tako nevarno obalo, kot je 
naša. Nič bolje ni z Američemi (lani jih je bilo 239.000), letos 
bomo lahko veseli, če jih bo 100.000; še zlasti po tem, ko so 
ameriške oblasti razglasile Jugoslavijo za »najbolj nevarno 
območje za letovanje« v Evropi, Newyork Times pa je 
dodal svoje, češ da je Jugoslavija najbolj nevarna na svetu, 
saj tam »celo tepejo ameriške časnikarje«. 

Po vseh teh pogubnih posledicah za hrvaško gospodar
stvo - dodati je treba še škodo v kmetijstvu, saj se ljudje 
igrajo vojsko, namesto da bi obdelovah njive - je očitno, 
da je cilj dosežen: onemogočiti suvereno Hrvaško, da bi se 
ekonomsko postavila na noge. 

Orožje za četnike iz Zastave 
Pa ne samo gospodarsko, Hrvaško poskušajo tudi dru

gače spraviti na kolena. Na zadnji seji srbske skupščine 
- v njej so vse glasnejše zahteve po tem, da bi tudi Srbija 
dobila svojo vojsko, češ, Slovenija in Hrvaška jo že imata 
- j e podpredsednik Borivoje Petrovič, ko je govoril o ogro
ženosti Srbov, ki žive zunaj Srbije, vzkliknil: »Če bo treba, 
bo Zastava delala v štirih izmenah!«. Na ta način naj bi se 
Veliki Srbiji posrečilo oborožiti številne »prostovoljne 
odrede« - nekatere četniške enote že vdirajo na hrvaško 
ozemlje, njim tudi pripisujejo nagnusne zločine v Boro
vem selu (obglavljenje hrvaških pohcajev, razočesenje tru
pel in podobne nečlovečnosti) - ki naj bi sirih »srbsko 
ozemlje« na račun Hrvaške in Bosne in Hercegovine 
(Kosovo so tako in tako že zasedli). Orožje naj bi dobili iz 
Crvene zastave, socialistično-komunističnega gospodar
skega giganta, ki se že dolga leta pase na račun razvitih 
republik, ki je bil zaščiten kot medved s protekcionistič-
nim ukrepi, saj drugače ob tako slabi kakovosti izdelkov 
( i 2 j e m a je le ročno strelno orožje) ne bi mogel preživeti niti 
eno leto. 

Ali res lahko zabredemo še kam globlje? 



uevet sejemskili dni 
Na sejmišču celjskega Golovca 

so v soboto dopoldne odprli 9. po
mladanske obrtne sejme, slavnost
ni govornik republiški minister za 
splošne gospodarske zadeve Maks 
Bastl , ki je tudi uradno odprl pet 
specializiranih sejmov in sejem ši
roke potrošnje, pa je ob š tevi lnih 
gost ih pozdravil tudi 329 razstav-
Ijalcev iz domovine in tujine. 

Največ razstavljalcev in prodajal
cev letošnjih sejmov Vse za otroke, 
Avto in vzdrževanje, Bio , Novosti 
za trgovino, Človek in prosti čas 
ter sejma široke potrošnje, ki se na 
sejmišču Golovca predstavljajo na 
20 tisoč kvadra tn ih met r ih prostora, 
prihaja iz Slovenije. Organizatorja 

- celjski Zavod Golovec in podjetje 
s lovenske obr tn iške zbornice S tep 
- pa sta naštela tudi 81 razstavljal
cev iz drugih jugos lovanskih repu-
bUk in 17 razstavhalcev iz Italije, 
Avstrije, Nemčije, Španije, Madžar
ske in Francije, ki se na sejmu pred
stavljajo sf.mostojno oziroma preko 
jugoslovanskih posredniš tev. 

V okviru vseh speciahziranih sej
mov so prireditelji letos pripraviU 
s t rokovna posvetovanja in predsta
vitve novosti , poskrbel i pa so tudi 
za zabavne spremljajoče priredi tve. 
V okviru s t rokovnih posvetovanj se 
bodo do konca sejmov zvrstili še 
pogovori o Špor tn i rekreaciji kot 
p o m e m b n e m dejavniku kakovost i 

življenja (četrtek, 16. maj ob 10. uri), 
o Smern icah za biološko kmetova
nje (petek, 17. maj ob 10. uri) in 
seminar Naš vsakdanj i obrok kot 
hrani lo in zdravilo (sobota, 18. maj 
ob 10. uri - vsa posvetovanja bodo 
v sejni sobi dvorane A sejmišča Go
lovec). 

Repubhšk i minis ter za splošne 
gospodarske zadeve Maks Bastl je 
v u v o d n e m govoru poudari l : »Pri 
izgradnji novega gospodarskega si
s tema je zelo p o m e m b n o , da mora 
novi sistem zagotavljati mone ta rno 
suverenost , ki se bo manifestirala 
skozi lastno na rodno b a n k o in vzpo
stavitvijo takšnega finančnega si
s tema, ki bo vzpodbuda za razvoj 

podjetništva.« Ob t em pa j e opozo
ril, da naj bi privatizacija našega po
djetništva zagotovila večjo odgo
vornost pri gospodarjenju, pri če
mer je t reba zagotoviti, da bo en del 
d ružbenega premoženja razdeljen 
na takšen način, da bo onemogoči l 
kopičenje premoženja in koncen
tracijo moči v rokah posameznikov. 
»V novem s is temu ne žeUmo resta-
vrirati kapital is t ičnega reda, ki ga 
poznamo iz poli t ične ekonomije , 
t emveč želimo vzpostaviti socialno 
tržno gospodars tvo, ki je v svojih 
temeljih svobodno, hkrat i pa tudi 
socialno obvezujoča gospodarska in 
d ružbena ureditev,« je še povedal 
minis ter Bastl . 

Lutke za najmlajše 
»Jazbečar Tobia je bil nezadovoljen s svojim izgledom, pa je 

prišla Pasja vila in mu obljubila izpolnitev n^večje, ampak 
samo ene želje...« približno tako je bila zastavljena dinamična 
in melodična zgodba lutkovne igrice, ki so jo za najmlc^jše 
obiskovalce 9. pomladanskih obrtnih sejmov uprizorili lutkarji 
mariborske lutkovne skupine Konabci. 

Po riti navzdol 
Ko je bilo najmlajšim obiskovalcem 9. pomladanskih obrtnih 

sejmov že prav vsega dovolj, so se odpravili v zabaviščni park, 
ali pa k razstavljenim lesenim igralom, kjer so se veselo dričali 
po toboganu. 

Pripravljeni na nesreče 
»Bodimo vedno priprav

ljeni na moreb i tne nesreče« 
j e bil delovni naslov celjske
ga Zavoda za socialno medi
cino in higieno, ki je v dvora
ni A sejmišča Golovec uredi l 
pregledni razstavni paviljon 
in z njim opozarjal na to, da 
mo ramo biti vedno priprav
ljeni na še t ako grozeče in 
nepr ičakovane nesreče. 

V torek so v okviru sejma 

Vse za otroka pripravili tudi 
posvetovanje na to temo, za-
stavih pa so ga, prav tako kot 
pr i ložnostno razstavo, v šti
rih ločenih sklopih. V njih so 
želeli opozoriti na moreb i tne 
poplave, potrese, viharje in 
požare ter nesreče, ki vsak 
dan grozijo v p rometu , četrti 
sk lop pa j e ekološko obar
van in vključuje moreb i tno 
biološko in kemično onesna

ženje, radiacijo ter kajenje. 
V pripravo razstave in po
sveta so v Zavodu za social
no medicino in higieno Celje 
vključili še številne druge in
stitucije, vsak dan pa so raz
stavni paviljon na sejmu obi
skovali otroci iz celjskih vrt
cev in s svojimi izdelki na 
t emo nesreče v p rome tu do
polnjevali razstavno gradivo. 

Celje premalo živi s sejmi 
Kako so povezani sejmi in 

turistična ter gostinska de
javnost? Na to vprašanje so 
skušali odgovoriti razprav-
Ijalci na ponedeljkovem po
svetu v okviru Celjskih po
mladanskih obrtnih 
sejmov. 

Borut Jerše, d i rektor Go
spodarskega razstavišča 
v Ljubljani, j e v svoji razpra
vi poudari l , da se v Nemčiji 
v času sejmov v sejemskih 
mest ih še kako pozna večje 
število nočitev in gost inskih 
storitev, Alojz Šoštar, pred
sednik ljubljanske tur is t ične 
zveze pa j e poudari l , da to 
velja že tudi za Ljubljano, ki 
se lahko mirno primerja 
z drugimi sejemskimi mest i 
na področju Alpe-Jadran. 
Častni p redsednik Celjske 
tur is t ične zveze, Zoran Vud-
ler, pa je menil, da povezava 
s sejmi ter gost inskimi in tu
rist ičnimi organizacijami 
vsaj v Celju ni takšna, kot bi 
JO želeli. Ob sejmu mora še 

bolj kot sicer zaživeti tudi 
mes to s pr i redi tvami poklic
n ih in ljubiteljskih organiza
cij. P remalo je dobr ih gospo
darskih učinkov, kar še zla
sti velja za hotele. 

Sejmi morajo živeti z me
stom, mes ta pa s sejmi, vse 
to pa mora biti usmerjeno 
v dobre gospodarske uč inke . 
To je bila pravzaprav osnov
na ugotovitev celjskega po
sveta. Marjan Rožič j e med 
drugim predlagal izdelavo 

posebne študije o medseboj 
ni povezanost i sejmov ter 
mest . To nalogo naj bi opra
vila Raziskovalna skupnos t 
Slovenije, celotno akcijo pa 
bo vodila Turis t ična zveza 
Slovenije. Skra tka , t reba bo 
na znanstveni ravni raziskati 
p o m e n tur izma in sejmov ter 
razviti nove marke t inške 
me tode in vsekakor izhajati 
iz opredeli tve, da j e tur izem 
gospodarska dejavnost. Prav 
tako kot so sejmi. 

Zanimanje za sejme je 
Organizatorja 9. Pomladansk ih obr tn ih sejmov med 11. in 

19. majem na sejmišču celjskega Golovca pričakujeta več 
kot 60 tisoč obiskovalcev. Čeprav je obisk v prvih sejemskih 
d n e h nekol iko slabši, do ponedel jka zvečer so prodali 10 
tisoč 200 vstopnic , pa so pričakovanja vseeno realna. 

Pr imerjava prodanih vstopnic po posameznih sejemskih 
dneh namreč za začetek tedna kaže, da je za pomladanske 
obr tne sejme le nekaj manj zanimanja kot v prvih dneh za 
lanski medna rodn i obr tn i sejem - večjo gnečo pa na sej
mišču Golovca pričakujejo konec tedna, ko bodo delavci 
dobih izplačano apri lsko plačo. 

Avto In vzdrževanje postaja samostojen sejem 
V celjskem Zavodu Golovec in podjetju s lovenske obrtniške zbornice Step so se že 

odločili , da bo sejem Avto in vzdrževanje prihodnje leto na sejmišču Golovca samosto
jen sejem. 

Program avtomobilskih novosti in sredstev ter op reme za vzdrževanje bodo na sejmišču 
predstavili med 16. in 21. marcem - sejem pa bo tudi zapolnil praznino v tem področju. 
V Jugoslaviji je s področja avtomobil izma t renutno le ena večja sejemska prireditev, 
beograjski Avto-salon, pot rebo po obUkovanju novega sejma v Sloveniji pa sta organiza
torja začutila že v vehkem zanimanju razstavljalcev za letošnjo sejemsko prireditev. 

Zibke in znaki 
Ceieia " 

V okviru vseh petjv 
aliziranih sejmov let^ 
Pomladanskih obrtuk 
mov so na razstav^^ 
skega Golovca v 
zvečer podelili zlate , 
in bronaste znake Cel« 
stavljalcem najboljSij." 
kov. V okviru sejma i 
otroka, ki ima že 15.1̂  
dicijo, pa so podelil 
3 Zlate zibke. Vse za« 

Dobitniki ncOvišji}j 
skih priznanj sejma 
otroka, Zlatih zibk, so; 
za šolstvo - skupina za' 
ni pouk, za razstavljen^ 
tična sredstva, namer\j( 
in vzgojno-izobražev! 
procesu, predvsem utn 
učne snovi pri mateitiati 
venskem jeziku in sp3 
nju narave in družbej 
program. Mizarstvo ^ 
Krajnc iz Vitanja, za zdrj 
hištvo, izdelano iz mâ  
lesa, ki ima to prednost 
ste skupaj z otrokom in| 
nuja možnost, da 2 nji 
ureja prostor, in Vzgoj 
stvena organizacija Ani 
nejeve iz Celja, za ] 
Otroško stanovanje in 
ki prispeva k oblikoval 
ca po meri otrok. 

Zlati znak Ceieia je 
stro predstavitev zavifl 
novorojenčke prejela^ 
d.o..o. Maribor, srebrni: 
Zavod za socialno medicii 
higieno Celje za predstai 
priprav ob morebitnih q 
čah ter bronasti znak U 
murska trikotaža Čako\» 
predstavitev oblačil za oi 
in lutke. 

BIO 
Zlati znak Ceieia so po 

ABC Pomurka-Goričko d 
iz Murske Sobote za prizai 
nja pri pridelavi živil nae 
ško ustreznejši način, sn 
znak Abri d. o. o. iz TrSi 
proizvodni program ( 
zdravil, predstavljen na I 
vosten marketinški način, 
nasti znak pa Zehščni Id 
Matik iz Ljubljane za proii 
ni program Stiski izviri,) 
stavljen na lepo oblikova 
in aranžiranem razstav 
prostoru. 

Avto In vzdrževani 
Zlati znak Ceieia je pn 

Alva d. o. o., Ljubljana, i 
Vončina, za sodoben pro{ 
garažno servisne testnec 
me, srebrni znak Rena': 
vis Leveč za celovito pc 
od nakupa do popolnega 
siranja avtomobilov in s:: 
znak Spekter d. o. o.. -
Pirh iz Žalca, za preds' 
nove in sodobne opreme 
toličarske in avtokleparsfc 
lavnice. 

Novosti za trgovini 
Za kompleksno in širolt" 

nudbo kakovostne, iz]® 
praktične trgovinske op' 
je zlati znak Ceieia P" 
šentjurska Industrija 1̂' 
skih izdelkov Alpos, si« 
znak je dobila Ultra " 
d. o. o. iz Kamnika za iS® 
oblikovanje trgovinske 
me, zlasti samostojnih • 
z mrežami, bronasti zr.̂ j 
Unis Elkos Inženiring d."' 
Ljubljane za nadzoroval 
rovalne video s i s t e m ^ 
dobne, specifičnim p(m 
naročnikov prilagojen^,!! 
niške prodajne sisteme.1 

Človek In prosti I 
S sejemskega podroO?. 

vek in prosti čas so p'^ 
komisije, ki je podeljev; 
ke Ceieia, podelih le t 
znak Ceieia Franciju L 
ŠkoQe Loke za izdelave 
menskega avtomobilsk' 
silca za potrebe rekre^v 
vrhunskih športnikov, 0̂ '̂  
nikov in za vsakdanji' 
rabo. <il 

Naši razgl^ 
v a m v premis' 



Ob razstavnem prostoru mariborske Ajeje tudi sejemski vrtec, otroci pa se lahko pod budnim varstvom vzgojiteljice 
poigrajo v »otroškem stanovanju in še kaj«, pohištvenim programom za vrtce nagrajenim z Zlato zibelko, ki so ga 
oblikovali v celjskem vrtcu Anice Černejeve. 

Aja skrbi za novorojenčke 
v okviru sejma Vse za otroka se 

predstavlja tudi mariborsko podjetje 
Aja, dobitnik zlatega znaka Celeia, ki 
se ukvarja z distribucijo zavi tkov za 
novorojenčke. 

V Aji so pripravil i nov p rog ram za
vitkov, v času sejma pa zbirajo z anket
nimi lističi tud i mnenja obiskovalcev, 
saj se p o m o č v obliki o p r e m e in oblačil 
za novorojenčke v Sloveniji financira 
z denarjem celotne d ružbene skupno

sti. O Ajinem koncep tu zavitkov za no
vorojenčke bodo d o k o n č n o odločali 
v r epub l i škem sekretar ia tu za zdrav
stvo in socialno vars tvo - novost , ki jo 
predlagajo v Aji pa j e nadomes t i t ev 
z d ^ š n j i h t reh različnih zavitkov s sed
mimi , vseb insko različnimi. 

Glede na poda tke , da se v s lovenski 
družini v povprečju rodi 1,8 otrok, so 
v Aji koncep t novih zavitkov za novo
rojenčke zastavili na širši pomoči dru

žini. Tako so v različice pake tov (vsaka 
bodoča mat i l ahko izbere kombinaci jo 
dveh) predlagali tud i oblačila za dve-
le tn ike oziroma starejše .otroke, kom
binacija zavitkov 6 in 7 pa sta jogi 
vzmetn ica in lesena posteljica. Distri
bucijo zavitkov za novorojenčke pa so 
v Aji organizirali p reko 8 t rgovskih 
cen t rov v Sloveniji, saj s tem, ko 
zmanjšujejo prevozne s t roške, bogati
jo vseb ino zavitkov. 

Alojz Selič (Avtotehnika Celje) ministru za splošne 
gospodarske zadeve in trg Maksu Bastlu: »Ne, ne, gospod 
minister, tale avto pa ni za vas. Prevelik je in predrag, pa 
še bencina mu rado zmanjka.« 

Da baza nima nobenega 
spoštovanja do republiških 
funkcionarjev, na lastni koži 
okuša Vane Gošnik. V repu
bUški skupščini se ne doga
ja, da ga predsedujoči ne bi 
pustil do besede, v velenjski 
pa to ni redek slučaj. Na zad
njem zasedanju pa so ga uti
šali tudi poslanci z vpraša
njem, če so v velenjski 
skupščine samo Zeleni. 

Lokalni novinar Silvo Gr-
movšek (Delo) se bo najbrž 
po zadnjih napadih v ve
lenjski skupščini distanci
ral od velenjske občine. 
Menda nekorektno poroča, 
glede na to, da pa ga je pod 
zaščito vzel Vane Gošnik, 
lahko vodstvo skupščine 
pričakuje, da bodo še na
prej v delu prebirali le o de
javnosti Zelenih. 

TRAČ I 
niče • 

Poslanec v velenjski 
skupščini Jože Melanšek je 
predlagal, da bi morale pri
stojne inšpekcijske službe 
strožje izvajati odlok o zapi
ralnem času gostiln. Fovšija 
res nima meja, seveda če ve
mo, da ima Melanšek kot di
rektor gostinskega podjetja 
Turist že pred koncem zapi
ralnega časa prazne oštarije. 

Demagoške bravure Fran
ca Avberška (avtor Peter 
Rezman, Zeleni) so zapisni
karjem velenjske skupščine 
tako všeč, da jih celo uvrš
čajo v zapisnik. Všeč so bile 
tudi poslancem, ki so se do
bro zabavali na predzadnji 
seji velenjske skupščine, ko 
je Avberšek ugotavljal last
ništvo sporne garaže 
v Pesju. 

Mozirski izvršnik Alfred 
Božič seje očitno odločil, da 
bo pri naslednji poplavi sam 
požel čast prvega prihoda 
v odrezane Luče. V ta namen 
je prejšnjo soboto že pred 
katastrofo odšel v Luče, žal 
pa je narava preprečila nje
gove načrte. Prekmalu je ne
halo deževati. 

Štrajkajoči slovenski (in celjski) srednješolci so dobilil 
podporo v ljudstvu. Tako jim je vsaj obljubil negovskil 
dobrotnik Ivan Kramberger, ki se trenutno zavzema za\ 
padec slovenske vlade, dijake pa tolaži s tem, da v šole' 
hodijo samo »buteljni«, ki tudi z diplomami v žepu osta-\ 
nejo samo to in nič več. 

Slovenski zunanji mini
ster Dimitrij Rupel je v Ro
gaški Slatini povedal, da 
gre v Jugoslaviji za boj za 
vzhodno mejo zahodne 
Evrope, Slovenci pa ne želi
mo, da bi bila ta na Kolpi. 
Kaj pa Sotla? 

Branko Džordževič, ravna
telj osnovne šole Vransko, 
v bodoče ne bo sodeloval 
v takšnih ali drugačnih strd
kih učiteljev, ki so posledica 
njihovega slabega gmotnega 
položaja. Za to nima več raz
logov. Potem, ko je lani za
del avtomobil na tomboli, je 
letos dobil še enega. Pri 3x3. 
Nekateri pač znajo. 

Mirko Krajnc, predsednik 
celjske vlade, popravlja 
stare krivice. Visoki ma
džarski delegaciji, ki jo je 
sprejel prejšnji teden, je dal 
vedeti, da je madžarski ple
mič Hunyadi z ubojem zad
njega celjskega grofa Ulri-
ka precej prispeval k današ
njemu klavrnemu gospo
darskemu položaju Celja in 
Slovenije. Zatorej je naloga 
Madžarov, da priskrbijo še 
kakšen podoben posel, kot 
so ga sklenili z Yu Stipom. 
Tej šali ob rob pa je novinar 
Peter Kavalar dodal, da 
nam je nekoč delal pregla
vice Hunyadi, danes pa nam 
jih korejski Hyundai. 

Spomladansko geslo Oči
stimo naše okolje so precej 
resno vzeli tudi v celjskih 
Mesnicah, kjer so se lotili 
predvsem pisarniške nesna
ge. Kot poročajo zanesljivi 
viri, so se pospravljanja 
»nesnažnih« fasciklov lotili 
tudi z viličarjem. Če je v fas-
cikhh kaj ekološko in še ka
ko drugače spornega, ni zna
no, vsekakor pa sojih spravi-
h na varno. 

Nekateri so vseobsežni in 
vsestranski. Tako na pri
mer v. d. direktor sektorja 
za sejme Zavoda Golovec 
Jože Kuzma, ki je bil takoj 
pripravljen uredniško sode
lovati pri posebni sejemski 
izdaji Nove dobe. Njegov 
uredniški delež bo viden tu-
4inM Jtiix» računu. 

Nova sejemska podoba? 
z vprašanjem, k a k š n a naj 

bi bila vizuelna podoba celj
skih sejemskih priredi tev, se 
bodo s p o p a d u tud i člani 
Društva propagandis tov Ce
lje. Ti so namreč , ko so se 
v okviru pomladansk ih obr t ; 
nih sejmov srečali v Golov
cu, sprejeU p o b u d o organiza
torjev Mednarodnega obrt
nega se^jma in drugih sejem
skih priredi tev v Celju ter se 
odiočih, da bodo v najkraj
šem času izdelali idejni os
nutek za pr ip ravo projekta 
vizuelne p o d o b e celjskih se
jemskih prireditev. 

V okviru projekta b o d o 

predstavi l i organizatorjem 
sejma, kako na sejem opozo
riti v širši in bUžnji okolici, 
pa tud i v mes tu s amem. Pro
j ek t naj bi zajel tud i celotno 
se jemsko signalizacijo in re
k l amna obvesti la ter celovit 
med ia p lan se jemskih prire
ditev. Ce bodo z o s n u t k o m 
uspel i , bodo projekt izdelali 
do 15. junija. Za pr ipravo j e 
d ruš tvo p ropagand i s tov 

imenovalo 3 članski odbor , 
če bo osnu tek sprejet, pa bo
do v delo vključili s t rokov
njake različnih področi j . 

Na seji so p ropagandis t i 
celjskega druš tva podaljšali 
vods tveni m a n d a t doseda
n jemu p redsedn iku Viliju 
Šus t ru še za dve leti, za pred
sednika nadzornega odbora 
pa imenoval i Alfonza 
Kumra . 

Z 9. pomladansk ih 
obr tn ih sejmov so poro
čali: 

IVANA STAMEJČIČ, 
RADO PANTELIČ, 
Ž E L J K O Z U L E 
in J A N E Z VEDENIK, 

vse fotografije 
EDI MASNEC 

Bonbonček za kuponček 
Skupaj z Gorenjem-Glin Nazarje smo v našem uredn i š tvu v času 9. pomladansk ih obr tn ih 

sejmov pripravili za vse obiskovalce d robno presenečenje . Za k u p o n č k e (iz prejšnje šte
vi lke Novega tednika) , k i j i h obiskovalci mečejo v veliko škat lo ob dveh vikend-hišicah, na 
na šem razs tavnem pros toru na sejmišču, del imo b o m b o n č k e . 

A bolj kot s ladka darila obiskovalce sejma privabljata prav leseni v ikend hišici, darili 
nov inarske hiše N T - R C dvema srečnežema, ki ju b o mo izžrebaU zadnji sejemski dan, 19. 
maja. Morda kot zanimivost le še to, da sta nagradne k u p o n e v našo veUko škatlo zmetala 
tudi dobi tn ika lanskih glavnih nagrad na M e d n a r o d n e m o b r t n e m sejmu. V šali sta dejala, 
da k Fiatovi pand i oziroma Renaul tovi petici sodita tud i hišici, mi pa dodajamo - nič se n e 
ve, sreča vselej ubira svoja pota. 

Gosta Ktizmič 
in Ramovž 

Nikakor ni naključje, 
da bo pr ihodnje leto se
jem Avto in vzdrževanje 
že povsem samostojna 
prireditev, kajti avtomo
bili so že od nekdaj sta
tusni s imbol, svet motor
jev pa hvaležno r ek lamno 
Področje. V t em kontek
stu lahko tudi r a z u m e m o 
Potezo prirediteljev Po-
•^ladanskih obr tn ih sej-
l̂ ov, ki so m e d s e povabi
li našo najbolj uveljavlje
no rally posadko Kuzmič-
'»•amovž in predstavi l i 
•^june načr te . Ljubljanča-

sta z domise ln imi od
govori popestr i la sejem-
'̂̂ i utr ip in prvič napove-

nas top na najbolj 
^^ovitem z imskem rallyu 
9̂ SP v okoUci Monte 

^^rla, precej zanimanja 
Pa je pri tegnil tudi njun, 
•d ĵ že odsluženi , t ekmo-
^^Ini Renaul t 5. 

Ž E L J K O Z U L E 



Pozornost so vzbujali izdelki pletarja Ivana Pecka iz Šen
tvida pri Grobelnem, ki je na razstavi tudi čevljaril. Po 
starem, seveda. 

Inovacija. Stroj za luščenje fižola. Včasih je bilo drugače, 
gotovo razmišlja starejša obiskovalka in tudi v prihodnje 
bo, meni mlajši. 

Ustavljeni čas za lutrišnii dan 
»Po lanski razstavi, ki je bila še iskanje 

in tudi fenomenalno odkritje bogastev 
občine, z letošnjo nastopa že potreba po 
stalnem, sistematičnem, strokovnem pri
stopu.« Tako ocenjuje letošnjo v nedeljo 
zaprto razstavo Domača obrt na Kozjan
skem v Šentvidu pri Grobelnem etnolog 
prof. dr. Janez Bogataj, avtor knjige o do
mači obrti na Slovenskem. 

Prireditelj Kulturno društvo Šentvid 
in njegov predsednik Ivan Drofenik so 
zadovoljni ter nameravajo poslej postav
ljati razstavo vsaki dve leti. Petdnevna 
razstava je pokazala, da domača obrt na 
Kozjanskem še živi, ker izumira pa jo je 
treba ohranjati in tudi razvijati. To sta na 
nedeljski okrogli mizi v Šentvidu ugotav
ljala tudi prof. Ana Barbič z Biotehniške 
fakultete in prof. Peter Gabrijelčič s fa
kultete za arhitekturo. 

Razstavo, za katero je pokazala pose
ben posluh vlada turistične šmarske ob
čine, sije ogledalo veliko obiskovalcev in 
v nedeljo so med njimi opazili tudi mini
stra za pravosodje dr. Rajka Pirnata. 
Ugodna je tudi lokacija v tranzitnem 
Šentvidu in zato si razstavo ogledajo tudi 
naključni obiskovalci. EDI MASNEC 

BRANE JERANKO 
Na Kozjanskem so še redki, ki obvladajo kolovrat, zato je zanimivo delo 
pritegnilo štievilne obiskovalce. 

V Celju in Žalcu 
za lepše okolic 

v celjski občini so končali 
s spomladansko očiščevalno 
akcijo, ki so jo opravili delav
ci poslovne enote Javne na
prave v JP Komunala Celje 
skupaj z vsemi krajevnimi 
skupnostmi. 

Čeprav so okoli 30 tisoč m ' 
odpadkov odstranili že takoj 
po lanski poplavi, pa se je tudi 
za letošnjo očiščevalno akcijo 
nabralo veliko naJrazUčnejših 
odpadkov, ki so jih kasneje še 
sortirali na deponiji. V akcijo 
sta bila vključena tudi Dinos 
in Surovina, ki sta še uporabne 
odpadke prevzela za nadaljnjo 
predelavo. Odziv vseh petin
dvajsetih krajevnih skupnosti 
je bil dober, najbolj pa so se 
odlikovali v KS Šmartno 
v Rožni dolini, Vojnik in Cen
ter. Sicer pa bo PE Javne na
prave na željo krajevnih skup
nosti tudi med letom dostav
ljala kontejnerje za odvoz od
padkov. 

Podobno akcijo so izpeljali 
tudi po krajevnih skupnostih 
žalske občine, načrtujejo pa jo 
tudi v Šentjurju, kjer pa zaen
krat še ni pravega razume-
varya. 

Direktor PE Javne naprave 
Ivan Čerič ob tem omenja še 
druge akcije: »Dokončno smo 
uredili naše odlagališče odpad
kov ob spominskem obeležju 
na Teharjah. Odlagališče smo 
prekrili z zemljo in zasejali tra
vo, ločili pa z zeleno bariero, 
saj je Vrtnarstvo Medlog zasa
dilo 300 dreves. Na tem prosto
ru ne bomo več odlagali od
padkov, pač pa se bo naše od
lagališče širilo v smeri proti 
Šentjurju. Tako bo ta prostor 
primerno pripravljen za obisk 
tistih, ki se bodo koncem juni
ja udeležili Svetovnega sloven
skega kongresa in med drugi
mi obiskali tudi spominsko 
obeležje na Teharjah. 

Uredili smo tudi odlagahšče 
odpadkov na Ložnici v Žalcu, 
zaradi česar so se zlasti pritože
vali stanovalci Škafarjevega 
hriba. Navozili smo več kot se
dem tisoč kubikov zemlje, po
vršino splanirali in zasejali tra
vo ter posadili 200 dreves, tako 
da se bo tako urejeno bivše od
lagališče kmalu lepo vključilo 
v celotno okolje, katerega ne 
bo več kazilo. To odlagališče 
bomo s prihodnjim letom zara
di polnosti zaprli in na žalski 
občini že iščejo novo primerno 
lokacijo. 

Lotili smo se tudi zunanjega 
očiščenja Starega gradu, kjer 
smo z dvajsetimi kontejnerji 

odpeljali vse, kar ne socJiv, 
ravo. Krajani, ki tam stan^ 
so ob tem rekU, da še nik 
bila okohca Starega grac 
ko urejena, kot je zdaj. Oc, 
nih smo odvečno grmičev 
drevje ter kamenje. Post 
smo več košev za odpaij 
v bodoče pa bo za okolico s 
rega gradu skrbelo celjsko'! 

V celjski spomladait 
očiščevalni akciji so m 
odpeljali 192, aprila pa 
kontejner odpadkov. Z aki 
bodo nadaljevali tudi m 
saj želijo na ta način prepr 
ti takoimenovana črna o< 
gališča. Vsak, ki želi do! 
kontejner za odvoz večjih 
padkov, naj svojo željo sp* 
či Javnim napravam. Leto 
na različnih mestih posta 
tudi deset kontejnerjev, k 
izključno namenjeni zbira 
odpadnega papirja. 

narstvo, kar je tudi sklep i 
ske občine.« 

Že v naslednjih dneh ti 
začeli pometati celjske ulic 
pločnike z novim čistil 
strojem, ki so ga kupili v Š 
To je manjši stroj, ki je pri 
ren posebej za ožje mestne 
vršine. V P E Javne napravi 
že imajo naročeno čistilno 
pravo za črpanje fekalij. Pi 
nost te naprave, je, da v i 
ostane gosti del, medtem ki 
tekočina izlije v kanalizac 
Ta naprava bo posebej prin 
na za čiščenje greznic, kir 
priključene na mestno kan 
zacijo. Do izgradnje centra 
čistilne naprave pa bodo z 
vim strojem, ki bo edini v 
goslaviji, dobih pa ga bodo 
konca leta iz Nemčije, tii 
tudi ostale greznice. 

TONE VRA 
Foto: EDI MASK 

Dom pod streho 
Za dokončno ureditev doma slušno prizadetih 
celjskega območja manjka še 1,7 milijona dinarjev 

Društvo slušno prizadetih celjskega 
območja se je že pred časom lotilo teme
ljite prenove in urejanja stanovanjske 
hiše na Lesničarjevi ulici v Celju, ki so 
jo dobili v dar od Zveze slušno prizade
tih Slovenije. Hiša je bila potrebna te
meljite sanacije, v njej pa bodo imeli 
slušno prizadeti našega območja svoje 
društvene in izobraževalne prostore ter 
servis za popravilo slušnih aparatov. 

Lanska novembrska poplava je hišo na 
Lesničarjevi ulici še dodatno poškodova
la, saj je voda porušila nekaj sten. Grad
bena dela pa so bila tudi nasploh zahtev
na, ker so hišo zaradi neprimerne statike 
morali porušiti skoraj do temeljev. Po 
predračunu naj bi obnova in ureditev 
prostorov stala 3,2 milijona dinarjev, dru
štvu slušno prizadetih celjskega območja 
pa za dokončanje vseh del trenutno še 
manjka 1,7 milijona dinarjev. Sicer pa so 
slušno prizadeti denar za obnovo svojih 
društvenih prostorov zbirali s pomočjo 
akcije Pomagajmo, ki smo jo v uredni
štvu Novega tednika in Radia Celje pri
pravili lansko pomlad, nekaj denarja pa 
sta prispevali tudi zveza slušno prizade
tih Slovenijo in celjska občina, ki je v ob
novi pomagala s 300 tisoč dinarji. 

Slušno prizadeti so za pomoč zaprosili 
tudi številne delovne organizacije na 
Celjskem in med drugimi so jim pomaga
li z denarjem oziroma brezplačnimi 
tvami v Gradisu, celjski Komunali, Kovi-
notehni. zavarovalnici Triglav, Minervi 

in IGM Žalec ter Ingradovem projektiv
nem biroju. Vsa gradbena dela pri obnav
ljanju hiše na Lesničarjevi uUci opravlja
jo delavci Remonta, že vse od začetka pa 
s prostovoljnim delom pomagajo tudi 
člani društva. 

Slušno prizadeti celjskega območja 
pričakujejo, da se bodo v obnovljene pro

store lahko vselih konec letošnjega» 
tembra, s tem pa bi proslavili tudi mi 
narodni dan gluhih. Na približno i 
kvadratnih metrih površine, kolikor 
obsegal družabni in delovni center Si' 
no prizadetih, pa bodo ob rednih ^ 
štvenih dejavnostih uredih še prostoi 
servis slušnih aparatov, delo logop* 
ter izobraževalni video-center. V no 
prostorih bo tudi sedež podjetja Zaui 
Aje, ki je bilo ustanovljeno skozi eksp* 
ment javnih del in zaposluje le slu-
prizadete, ter enosobno stanovanj« 
člane društva, ki bodo na usposablis" 
oziroma v trenutnih stanovanjskih 
žavah. j ^ ^ j ^ ^ STAMEJf 

Foto: EDI MAS^ 



pvesto let pouka v Podčetrtku 
2 dnevom šole so v Podče-

trtku proslavili p o m e m b e n 
5}ileJ 200 letnico organizira
nega pouka v t em kraju. Pri-
tditev j e bila p ravzaprav 

dneva: prvi dan so imeli 
»tevilne akt ivnost i šolarji, ki 
jih skupaj s podružn ično 
iolo v Pris tavi 386 in za kate-

skrbi 28 pedagošk ih de
lavcev, drugi dan pa so prišli 
pa šolo vsi tisti , lu so v zad
njih desetletjih pomagaU, da 
je šola dosegla visok r e n o m e 
in ugled v s lovenskem šol
skem prostoru . Za vse goste 
tQ pripravili ku l tu rn i pro-
^ t n in j im ob s p o m i n s k e m 
jgjilu izročili še šolski alma-

v ka t e r em so poda tk i 
5 200 let p o u k a v Podče t r t 
ku. Almanah j e uredi l in pri
pravil za t isk s pomočjo 
yredniškega odbora Franjo 
Mauer. 

Ob jubileju so dob ih po
sebna priznanja: Jože Brilej, 
franc Renier , Metod Rotar, 
Angela Marine - Šet ina, Pe 
ter Simoniti , B e n o Božiček, 
Leopold Veber , dr. Aleksan
dra Kornhauser , pedagoška 
akademija Maribor, L B 
-Splošna b a n k a Celje. Zdra
vilišče A t o m s k e Topl ice in 
krajevna s k u p n o s t Podče
trtek. 

Rudi Filej , ravnatelj os
novne šole v Podčetrtku: 
»Zaenkrat ohran jamo stvari , 
ki so pr inesle slavo šoli. Gre 
pa zato, da m o r a m o glede na 
fas, ki ga živimo, našo dejav
nost posodobi t i , ka r p o m e n i , 
da moramo iti s časom na
prej. Zdaj smo v v m e s n e m 
obdobju in v t em ne želimo 

jflgtati. S posodob l j en im pro-

Osnovna šola v Podčetrtku je v svoji notranjosti pravi muzej. Od zanimive zbirke kako 
sta živela dedek in babica so vredni ogleda tudi predmeti, ki so jih šolarji uporabljali 
pred mnogimi desetletji od raznih šolskih klopi, peres, zvezkov, pivnikov, tablic za 
računanje in še mnogo drugega, kar je danes samo še lep spomin. Skupina šolarjev si 
skupaj z ravnateljem šole Rudijem Filejem ogleduje stare šolske predmete, ki se močno 
razlikujejo od današnjih sodobnih. 

g r a m o m b o m o ohranjali slo
ves šole. P rob l em je denar , 
k i g a j e zdaj veliko manj , kot 
ga j e bilo. Tudi v bodoče pa 
bo ostal naš mot to , da b o m o 
povdarjal i m o d r o s t starejših 
in to z nj ihovimi izkušnjami 
prenaša l i na mlajše.« 

T. V R A B L 
Foto : EDI M A S N E C 

Nič več drugam po kruh 
Od nedelje dalje krajani Topolšice nimajo več zagat z nakupi 

v trgovinah. Po osmih letih prošenj so namreč končno dobili 
Uovo blagovnico, ki jo je zgradilo podjetje Oskrba iz Dravo
grada. 

Zasluge za novi market, poleg podjetja Oskrba, pripisujejo 
krajani tudi novi velenjski vladi in vztrajnosti krajevne skupno
sti. Na svečani otvoritvi je Bogdan Menih, podpredsednik KS, 
še enkrat spomnil na vse grožnje in prošnje, ki so bile potrebne 
za izgraditev trgovine. 

Novi market ima 174 kvadratnih metrov prodajnih površin in 
sto kvadratnih metrov skladišč. Za gradnjo je podjetje Oskrba 
namenilo 3,8 milijona dinarjev, za opremo 1,3 milijona, za druge 
malenkosti 200 tisoč, 1,3 milijona pa so že plačah za del, kjer 
bodo uredili gostišče. V Oskrbi obljubljajo, da bo market odprt 
vsak dan, tudi ob nedeljah dopoldne, vsekakor pa bodo odpi
ralni čas in ponudbo prilagodih željam in potrebam kraJJinov ter 
gostom zdravilišča. U. K. 

Veliko zanimanja za vozila 
Pri Mlinarjevem Janezu na Teharjah se je minuli četrtek 

zbralo precej predstavnikov raznih organizacij s širšega celj
skega območja, ki uporabljajo gospodarska vozila. Na prikaz 11 
novih tovornih vozil sta povabih Trgovska organizacija Avto 
Celje in kragujevška mešana firma Iveco Zastava. Predstavili so 
nov program tovornih vozil ter se pogovorili o sodelovanju. 
Direktor marketinga Iveco Zastava Nenad Pejičič je na predsta
vitvi povedal, da si želijo tesnejše in pristnejše stike. Govoril je 
tudi o večletnem sodelovanju Zastave z Ivecom, kar je v zad
njem času privedlo tudi do ustanovitve mešanega podjetja. Na 
sliki: S predstavitve novih gospodarskih vozil pri Mlinarjevem 
Janezu na Teharjih. T. TAVČAR 

Srečanje v Gaberjah 
Na binkoštno soboto, 18. 

maja, bodo v Gaberju pri
pravil i tradicionalno sreča
nje sedanjih Gaberčanov in 
t ist ih, ki so tudi živel i ne
koč pa so se odsel i l i 
drugam. 

S srečanjem b o d o začeli že 
v petek, 17. maja, ko bodo na 
š p o r t n e m igrišču par t izana 
Gaberje pripravil i špor tno 
srečanje. Zače tek bo ob 17. 
uri, ko se bodo v ma lem no
gome tu pomer i le tri ek ipe 
Zgornjih, Srednj ih in Spod
njih Gaberi j , v ek ipah pa bo
do igralci stari nad 40 let. 
Tekmoval i bodo tud i v igrah, 
ki so bile popu la rne v mlado
sti, kot streljanju s fračo in 
t e k u s ko lesn im obročem. 

Osrednja pr i redi tev bo 
v soboto od 15. ure popo ldne 
na p ros to ru gasi lskega dru
štva v Gaberju. Najprej bodo 
gasilci dobili novo gasi lsko 
vozilo, najboljši s pe tkovih 
t ekmovanj pa priznanja. Za 
veselje bo igral Celjski in
s t rumenta ln i kvintet , ki vse 
od nas t anka pred 25 leti vadi 
v pros tor ih K S Gaberje. 
Z njimi bo tud i Vinko Š imek 
ali J a k a Šraufciger. Poseb
nost pr i redi tve bo muzicira-
nje godbe na pihala iz S t rme
ča, ki bo zaigrala na objektu 
na višini 45 met rov , ka / bo 
svojevrsten rekord . Na prire

ditev so seveda vabljeni tud i 
drugi Celjani, ki t akšn ih sre
čanj v resnem času še kako 
pogrešajo. T. V R A B L 

liarija 
Drame 

v SPOMIN 

Vstani vstani Jerica... 
^0 je pomenilo otroštvo in 
vsa mlada leta Marije Dra-
metove z Javorja v kozjan
skih hribih. 

Osem leti ji je bilo, ko je 
^̂ a služit: za pestrno, za pa-
stirico, za malo deklo. Ni 
'^ogla razumeti, zakaj je ta-
0̂, ie to je vedela da mora 

'ti. ker pač tako je pri ko-
^^rjih. Naj sta starša še ta-
0̂ garala, nekaj zaplat str-

'^ih njivic in košček vino
grada, to pač ni bilo dovolj, 

bi doma ostali štirje 
(Otroci ona in trije bratje. 

Vsaka mladost je polna 
Sonca, tako pač pravijo. 
Morda je celo res, če se 
Y,Poznih letih ozreš nazaj: 
^endar Mariji niso bile pri-
^^anjene bridkosti in iz
kušnje po tujih hišah. Delo 

delo od jutra do noči, ga-
^aq;e po gruntarskih njivah 
~ seveda, saj zato je šla slu-

Vendar je v sebi nosila 
^'-ečno dediščino svojega 
^odu. nekakšno vedrino in 
^'vljenjski pogum. 

Veliko seje naučila, zna-
'^je presojati ljudi in živeti 
f ^jimi Po Javorju pa seji 
•je tožilo, koderkoli je hodi-
^- Ko sta ji mati in oče 
^starela in oslabela, se je 
^^ila domov. 

In kot odmev iz otroštva 
se je ponavljalo vsa dolga 
leta njenega življenja: vsta
ni vstani, Jerica preden ju-
tranco zvoni in petelini od-
pojo. 
Pred zoro je bilo potrebno 
nahraniti živino, potem od
praviti otroke v šolo, da so 
šli čisti in čedno oblečeni. 
Da ne bi kdo rekel kočarski 
pač. Drametovi so bili po
nosen rod. Samorastniški. 

Ob vsem tem garanju pa 
je Marija ohranila svojo ži
vahno priljudnost. Od blizu 
in daleč so ljudje hodili po-
njo, kadar je bilo treba pri
praviti svatovščino, krst, 
pomagati. 

Svojo skopo, trdno in ne
usmiljeno zemljo pa je lju
bila s tisto trmasto ljubez
nijo hribovskih kmetov, ki 
kakor da so iz enega kosa iz 
nje zrasli. Za to zemljo je 
živela in za svoje otroke. 

Otroci so odšli ni jim bilo 
treba dobrih naukov, vede
li so kaj je pošteno delo. 
Odšli so in se vračajo na 
zemljo, ki jo je bila z zno
jem in žulji posvetila njiho
va mati. 

Ona zdaj počiva na hrib
čku na Slivnici. Bila je sa
mo ena tistih kozjanskih 
mater, kije ohranila življe
nje v teh hribih v najtežjih 
časih in za vse čase. 

DARINKA JOŠT 



Plesno gledališče triptih 
Odraz strokovnosti In trdega dela plesalk 

Plesno gledališki večer 
v nedeljo, 12. maja v celj
skem gledališču je bil za 
mesto dogodek, ki bo mno
gim ostal v spominu in je 
s celjsko premiero opozoril, 
da gre na plesalke iz plesne 
šole Ane Vovk-Pezdir resno 
računati tudi v širšem slo
venskem prostoru. 

Plesni t r ipt ih je bil celove
černa predstava, ki se je pri
čela s klasičnim bale tom 
Bajke o Gorjancih v koreo
grafiji dr. Henr ika Neubau-
erja. Plesalke tretjega, dru
gega in prvega letnika kla
sičnega baleta so pokazale 
gracioznost giba in preciz
nos t tehnike ob drogu in za
plesale odlomek iz bale tne 
sui te na glasbo Marjana Ko
zine. Preds tava bi bila popol
na, če j im ne bi nagsgal drog 
in večkrat padel na tla, kar je 
zmotilo tako plesalke kot 
gledalce. 

Drugi del preds tave je bil 
v znamenju Koncer ta za alt 
in saksofon in orkester, na 
glasbo Darijana Božiča in 
v koreografiji Ane Vovk-
Pezdir. Zaplesale so članice 
skup ine Akt z odUčno Tade-
jo Vidmar v solo točki. 

Odlomek iz baletne suite Bajke o Gorjancih. 

Živalski karneval na glas
bo Camilla Saint-Saensa je 
bil pravzaprav predstava za
se, v koreografiji Ane Vovk-
Pezdir, ki j e dala priložnost 
v sem plesalkam in povezo
valcema prizorov, da so po

kazali, kaj je mogoče ustvari-. 
ti z gibom, igro in domišljijo. 
Plesni defile živali j e bil zato 
tudi paša za oči in dokaz, da 
plesna pedagoginja Ana 
Vovk-Pezdir dodobra pozna 
sposobnost i mladih članic 

Pionirskega plesnega gleda
lišča Pionirskega d o m a 
Cvetke Jer inove. 

Trije deli plesnega progra
m a so b ih hkra t i tud i trije 
mejniki v življenju plesnih 
skupin, ki j ih Pezdirjeva vo
di. Nsgstarejša j e seveda sku
pina Akt za sodobni ples. 
Stara j e š e s t n ^ s t let. Pionir
sko plesno gledališče j e de
set mlajše, nove baletke pa 
rastejo v nižji baletni šoU, ki 
pa je tudi že stara tri leta. 
Za vsemi temi da tumi in 
mejniki pa stoji t rdo delo 
plesalk in pedagoginje. Ob
činstvo na nedeljski premi
eri j ih j e tud i zato nagradilo 
z dolgotrajnim aplavzom. 

MATEJA P O D J E D 
Foto: EDI MASNEC 

Moč, ki premaguje izzive 
Mešani komorni pevski 

zbor Celje je v četrtek, 9. 
maja v dvorani Narodnega 
doma v Celju izvajal svoj 
osmi letni koncert. Vseh 
osem let vodi zbor dirigent 
Pavle Bukovac. Z izbranim 
programom je zbor tudi to
krat potrdil kakovost. 

V prvem delu koncer ta je 
zbor predstavil zahtevna de
la iz evropske zakladnice 
zborovskih skladb od rene
sanse preko baroka, do ro
mant ike in sodobne glasbe 
20. stoletja. Polifono obliko
van Regem na tum angelus 
annunciavi t Jacoba Gallusa 
zahteva t rdno obl ikovanost 
posameznih glasov, občute
no izpeljane melodične Unije 
pa pričarajo poslušalcu pra
vo sakralno občutje. Številč
no in glasovno dobro postav
ljen moški del zbora, blago-
zvočen in izdaten ženski 
zbor, ki v d inamičnem nian-
siranju ostajata v pravi lnem 
razmerju, dajeta dir igentu 
vse možnost i bogatih inter
pretacij . Sti lno zelo verno je 
bila izvedena Jesu, me ine 
F reude J o c h a n n a Sebasti-
ana Bacha, Zahtevna sklad
ba romant ičnega obdobja 
Brucknerjeva Ave Maria 

s svojimi harmoni jami zahte
va veliko pevskega znanja, 
p rav tako Dextera Domini 
madžarskega skladatelja Fe-
renca Kerscha. Bogate inter-
pretacijske možnost i je zbor 
prikazal v Opelu srbskega 
skladatelja Stevana Mo-
kranjca. V skladbi Im Herb-
ste Ludwiga Tiecka je zazve-
nel t ipični nemšk i melos. 
Občutenje sodobnega zbo
rovskega stavka pa j e zbor 
pričaral s sk ladbo Oskarja 
Lindberga Pingst . Prvi del 
koncer ta j e zbor zaključil 
z Gobčevo skladbo Sen, 
v kateri se je posebej izkazal 
štiriglasni ženski zbor. 

Drugi del koncer ta je bil 
sestavljen iz skladb, ki gredo 
poslušalcem rade v uho. 
Zborovodja j e izbral otožne 
in žalostne, pa vesele in ži
vahne, kot je pač tud i življe
nje lahko otožno in žalostno 
ali veselo in živahno. Poslu
šalcu prijetna j e katerakoli 
Ipavčeva skladba. Zborovo
dja je izbral Leži polje ravno 
Benjamina in Lahko noč Gu-
stva Ipavca. Lahko tna in po
skočna je bila pr i redba ljud
ske Dajte, dajte Alda Kumra . 
Da tudi pr i redbe l judskih 
zahtevajo vokalnega znaiya, 

n a m je pokazala Lebičeva 
L u b a vigred se rodi. V slo
vensko romant iko je zbor 
posegel s Foerstei jevim Ve
černi ave. Sledile so še tri 
obdelave l judskih: Debeli 
k u m Rada Simonitija, Ribce 
po Murjici pvavajo Oskarja 
Deva in Čiči nana Maričica 
Pavla Merkuja. Koncer t je 
zbor zaključil s Flajšmanovo 
Triglav. 

Izbrani program je zbor 
pod vods tvom dirigenta Pa
vla Bukovca izvajal interpre
tacij sko doživeto in verno 
stilom, v katerih so skladbe 
nastale. ZUti in polni ter zreli 
in oblikovani moški in žen
ski glasovi so dajali osnovo 
bogati d inamični paleti izva
janja. Menim, da je zbor 
v poziciji, ko se lahko spopri
m e z novimi izzivi v zborov
ski li teraturi in ko se lahko 
pomer i na tekmovanjih. Di
rigentu, ki je ob letošnjem 
s lovenskem ku l tu rnem praz
n iku prejel občinsko Prešer
novo nagrado za življenjsko 
delo na ku l tu rnem področju, 
želim veliko notranje ustvar
ja lne moči za premagovanje 
izzivov, ki j ih glasbeni svet 
vedno znova nudi . 

DRAGICA ZVAR 

Dober dan Plesteniak in Slana 
v galeriji Dober dan v Šempet ru razstavljata akademska slikarja Dora Plestenjak in njen 

sin Domen Slana. Otvoritve razstave, ki je bila minuli konec tedna, se je udeležilo veliko 
ljudi, v ku l tu rnem programu pa so nastopili Nina Udrih z recitacijo in J a n Plestenjak in 
Uroš Rakovec s kitaro. Skupaj razstavljata več kot 20 originalnih del novejšega da tuma. 
Razstava bo odprta do konca maja, nekatere slike pa je možno tudi kupiti , -p TAVČAR 

ZAPISOVANJA 

Pleše z volkovi 
Moram priznati, da mi še 

vedno ni povsem jasno, kako 
so lahko bili Coppola, Scorse-
se in Zucker tako zelo naivni, 
še več, da niti pomislili niso na 
znamenja kitajskega horosko
pa. Če bi kateri izmed omenje
nih treh velikih režiserjev sa
mo povprašal kakega Kitica, 
ki jih, mimogrede povedano, 
v Hollywoodu kar mrgoli, bi 
namesto z ladjo s konji prijez
dil na Sicilijo, bi razjahal svoje
ga lipicanca tam, kjer je ameri
ška filmska zgodovina in z njo 
Hollywood nujbolj šibka, npr. 
na nosu Barbre Streisand, ali 
pa bi namesto Patricka Swa-
yzeja v onstranstvo poslal kr
delo mustangov. 

Povedano drugače, nobeden 
izmed omenjene trojice ni »za-
štekal fmte«, da smo v letu ko
nja in da bo letos prejel največ 
Oscaijev film, ki bo eksploati-
ral največ konj. Kevin Costner, 
ki je poleg konjev uporabil še 
Indijance plemena Sioux, torej 
pleme, kijepolegApačev, Ko-
mančev in Cejenov n£{ivečkrat 
filmano -jasno, ta plemena so 
se najdlje upirala, zaradi česar 
bi bilo nesmiselno in domala 
neumestno snemati filme 
o npr. Pavmejih - je »finto po-
štekal« in s tem, ko je uporabil 
konje in Indijance, ljudstvo, ki 
zna jezditi celo brez sedla (Ve
ter v laseh, eden izmed bojev
nikov plemena Sioux pravi, da 
so »belci bedna človeška vrsta, 
rod, ki ga je težko razumeti, 
poleg vsega pa še jahati ne zna
jo.«), potrkal še na vest Ameri
čanov, ki si najbrž še nekaj ča
sa ne bodo dovolili posneti pli
ma na temo sovraštva med bel
ci in Indijanci. 

Sicer pa Kevin čostner ozi
roma njegov film Dances With 
Volves (Pleše z volkovi) sed

mih Oscaijev ni dobil zg^^ 
radi množičnega števili 
njev in Indijancev, gJ 
predvsem zaradi afekc^ 
ameriške zgodovine. Co«. 
se je zapičil tako v obfoi 
v filmsko zgodovino Zin, 
nih držav; ko je Columbo» 
plul v Ameriko in mislil, 4 
nasedel v Indiji, je tamfc^ 
domorodce poimenoval j 
Indijance. Torej so bili 
četku Indijanci oziroma 
kar je beli človek za^iedaj,, 
je prišel na novo celino, sol 
Indijanci. In tudi v filmu 
bili najprej Indijanci, še ]» 
D. V. Grifithom je Edisonu 
nel Wild West Show BuSi 
Bili, zatem pa še Ford in rib 
manj pomembnih režisei) 
Indijanci se niso več pojav\ 
zgolj kot hudobni in umai 
bojevniki, ljudje s peres 
v glavi in lokom ter pušii 
Indijanci, so se začeli pojay 
ti kot približno enakovret 
rasa belcem, kot bojevniki 
lastno preživetje. In na ten 
tudi ostalo. Tistega »ne 
več« ni presegel niti Costi 
pa čeprav je film posnel v j 
ku lakota, jeziku, ki ga go\ 
največ Siouxev, bohotno ii 
jansko scenografijo in ko: 
mografijo... čostner je 
glavnega junaka svojega fii 
uporabil belca, pravzaprav 
mega sebe, kar niti ni tol 
pomembno. Skratka, pristi 
tam, kjer je pristala Cani 
Bergen v Modrem vojaku 
Richard Harris v Možu z ii 
nom konj- Pristal je tam, i 
seje ustavila ameriška obii 
filmska zgodovina: belec, 
govori vimenu Indijancev,' 
lec, ki pove resnico o Indisi 
cih, ali če hočete, Indijanci 
di v čostnerjevem filmu nis 
jo popolne avtonomije. Kal 
koli že, čostner je za film Pit 
z volkovi prejel sedem Ose 
jev (za film v celoti, za režijo, 
priredbo scenarHa-Micit 
Blake, za fotografijo-Dean i 
mler, za montažo-Neil Tra' 
za izvirno glasbo-John Ba^-
za zvok-Jeffrey Perkins, Bi 
sel Williams II., Greg Wam 
Bili W. Benton) in postal čsS' 
član plemena Sioux. 

Rogaško poletje 
Pred šestimi leti so v Ro

gaški Slatini prvič pripra
vi l i Rogaške poletne veče
re. S prireditvami, ki so se 
zvrstile zadnji teden v av
gustu, so želeli popestriti 
turistično sezono. Že drugo 
leto so prireditve zaradi ve
likega zanimanja razširili 
na julij in avgust ter j ih po
imenoval i Rogaško glasbe
no poletje. Ker tudi to ni 
bi lo dovolj , so zdaj kulturne 
prireditve vse od junija do 
septembra. 

Letošnje Rogaško-glasbe-
no poletje se bo začelo 20. 
junija, ko se bodo tako kot 
vsa prejšnja leta predstavile 
otroške in odrasle ku l tu rne 
skupine iz Rogaške in okoU-
ce. Zaključek bo 21. septem
bra z gala ku l turno priredi
tvijo z Mozartom v izvedbi 
Komornega ansambla Slove-
n icum iz Ljubljane, A Z P 
France Prešern Kranj ter so
listi I reno Vremšak-Bar, Lu
cijo Marinkovič, Brankom 
Robinšakom in dir igentom 
Urošem Lajovicem. 

V letošnjih prireditvah bo 
osrednja pozornost name
njena dvema obletnicama 
- 400-letnici smrt i slovenske
ga skladatelja Gallusa in 200-
letnici smrti W. A. Mozarta. 
P rogram je resnično izredno 
pester in kvahteten, tako da 
bo zadovoljil okuse vseh, ki 
bodo v Rogaški na oddihu 
ali pa bodo tja pripotovali 
prav zaradi kul turn ih prire
ditev. 21. junija bo gala kon
cert opernih arij, due tov in 
tercetov v izvedbi solistov in 
orkestra iz Ljubljane. Gostje 
iz Madžarske bodo predsta
vili operne melodije, nasto
pili pa bodo tudi Slovenski 
in Ljubljanski oktet, New 
Swing Quartet, Slovenski 
madrigalisti , mladinski zbor 
Alpe Jadran , Zagrebški soli

sti, orkester iz Bergama, trio 
Lorenz in drugi . Posebna po
zornost bo namenjena Mo
zartovemu Requ iemu v iz
vedbi dir igenta in zbora iz 
Salzburga ter našega orke
stra in solistov. Iz lažjega re
pertoarja bodo na sporedu 
s tandardni in lat insko-ame-
riški plesi na dveh plesnih 
turnirjih. Iz l judske ustvar
jalnosti bo možno prisluhnit i 
pesmim in plesom iz Slove
nije ter drugih jugoslovan
skih narodov. Ob vsem tem 
bo v središču Rogaške vsak 
dan dvakrat p romenadn i 
koncert . T .VRABL 

Oblike iz gline 
Društvo šaleških likovnikov prireja 
delavnico 

V eni najlepšilh starih hiš 
v Šoštanju, v Mayerjevi vi
li, ima svoje galerijske pro
store ter slikarski, kiparski 
in lončarski atelje društvo 
šaleških l ikovnikov. 

Idealne pros torske možno
sti je društvo, ki šteje devet
dese t članov, izkoristilo za 
organizacijo različnih likov
nih aktivnosti . Redno delu
jejo kiparska delavnica, ki jo 
vodi akademski kipar Ciril 
Cesar, grafična, ki jo vodi Ar-
pad Šalamon, in keramična 
pod vodstvom Igorja Bahor-
ja. Lojze Zavolovšek vodi 
skupino, ki se ukvarja z ak
vareli, Miran Erič pa skupi
no, ki riše akte. 

Se posebej razvita je lon-
čarsko-keramična dejavnost, 
s katero se društvo ukvarja 
od leta 1988, ko j e pod vod
s tvom Franca Zelka organi
ziralo pe tdnevni tečaj tradi
cionalnega lončarstva. Odziv 

j e bil velik, zato so se odlc 
U, da bodo delo nadaljev« 
V Mayeijevi vili so odli^ 
opremljene delavnice z i 
no. Imajo deset lončars* 
vreten, elektr ične in pli''^ 
peči, peči na drva in drw 
priprave ter orodja, po 
mer lahko sodimo, da 
najbolje opremljena U 
ska delavnica v Slovt -
Prav zaradi dobrih pogof 
za delo se j e društvo, ki ^ 
predseduje Srečko Meh. ' 
ločilo organizirati delavi^ 
za oblikovanje gline. Ta, 
v času od 5. do 9. junija, '̂̂  
la pa jo bo Gioela Suardi. J 
vodilnih keramičark v 
Pomagala ji bosta kerjjj 
carja Zvone Bizjak iz U<Q^ 
Igor Bahor iz Velenja. 
ganizator delavnice je Ẑ ^̂  
ku l turn ih organizacij SI",, 
nije, informacije pa po^^^li 
je velenjska Zveza kultiJ^L; 
organizacij. 



Ilustracije v dvorcu 
Ilustracija je ces to po kri-

prezrta umetnost in za-
m i« tol iko bolj razvese-
iivo, da bodo jutri, 17. maja 

„lf 10. uri v razstavišču La
iki dvorec v Laškem odprli 
razstavo i lustracij Marjana 
kančka, ki ga po odl ičnih 
ilustracijah iz knjig pozna
jo zlasti najmlajši. 

IVlaijan Manček že dobro 
desetletje razveseljuje pred-
ĵern mlade s knj ižnimi ilu-

jtj-acijami, av torsk imi slika-
jjjcami in knjižnimi oprema-
0ii. Njegov opus j e za dokaj 
lyatko ustvarjalno obdobje 
Izredno obsežen in vsebuje 
tudi stripe, ka r ika ture , lu tke, 
scene ter r i sane filme. 

Ilustrator Manček je izvi
ren in p redvsem samosvoj . 
Xa kratko bi ga lahko ozna
nili za humor is ta , človekolju
ba in opt imista . Takšen se 
namreč kaže skozi svoje ju
nake. Ti so kar p o vrst i sim
patični in smešni , pa nsO gre 
za ljudi ali živali, za resne ah 
razigrane zgodbe . Na prvi 
pogled se zdijo m o g o č e nje
govi »tipi« nenavadn i s svoji
mi karikiranimi in h u m o r n o 
upodobljenimi deli teles, 
kjer so poudar jene pred
vsem neso razmerno velike 

glave in usta, a opozarjajo na 
mar s ikakšno slabost ljudi in 
d ružbe , v kater i živimo. Ak
tualni so torej tud i za odra
sle, ki naj bi p ikros t dobro
h o t n o sprejeli v premis lek. 

Za svoje izvirno in p lodno 
delo j e bil i lustrator Marjan 
Manček že večkra t nagrajen 
in j e postal nepogrešl j iv 
ustvarjalec s lovenske knjiž
ne ilustracije. Razstava bo 
odpr t a do konca maja. j ^ p 

Pegasti večer 
v N a r o d n e m d o m u 

v Celju se n a m jutr i , v pe
tek ob 20. uri obeta spe t 
lep koncer tn i večer. Ples
ni F o r u m Celje j e n a m r e č 
po več uspel ih druženjih 
z naš imi znanimi umetn i 
ki povabi l v goste prizna
na kantavtorja Zorana 
P r e d i n a in Arsena Dedi
ča, k i v zadnjem času 
u s p e š n o združujeta 
ustvar jalne moči in po ce
li Jugoslavij i p romovira ta 
s k u p n i a l b u m Priče-svje-
doci. Nas top v Celju, pre
p r eden s koreografi jami 
P lesnega foruma in na 
glasbo Zorana P red ina in 
Arsena Dediča, so ustvar
jalci l jubko poimenoval i 
v pegast i večer. j ^ p 

Kiparsica delavnica 
v Mayerjevi vih v Šoštanju, kjer imsoo kiparji svoj atelje, j e tud i letos k iparski tečaj 

v organizaciji d ruš tva šaleških l ikovnikov. Tečaj j e četrt i po vrsti , vodi pa ga akademsk i 
k ipar in profesor Ciril Cesar iz Velenja. Kiparji so začeU ustvarjati decembra lani in so 
z de lom nadal jevah vse do maja letos, vsak pe tek zvečer. Tudi tokra t so modeUrali po živih 
model ih por t re te in figuraliko, in sicer: Stanis lav Stojanovič, Ib ro Džumhur , F r a n c Ravnak, 
Milan Matko, Oskar Sovine in Berna rd Sešel. LO 

Na sliki: kiparji, z Je leno D. ko t mode lom. 

Celeia antiqua na razstavi 
Končana arheološka izko

pavanja pri Kreuhu v Gub-
čevi 6 v Celju, ki j ih je vodi
la Alenka Vogrin, bo Zavod 
za naravno in kulturno de
diščino Celje zaokrožil 
z razstavo v Muzeju revolu
cije Celje. Odprli jo bodo 
danes, v četrtek ob 18. uri in 
bo na ogled do 7. junija, na
to pa jo bodo preseli l i v Po
krajinski muzej . 

Dela pri izkopavanju so 
tregala dve leti, vse od tedaj , 

I ko so gradbinc i naleteli na 
krst ihi i bazen, oziroma na 

krst i lnico, ki izvira s konca 
četr tega in začetka pe tega 
stoletja, ko j e pos ta lo krščan
stvo državna vera. 

S t rokovnjaki so se zato od
iočih, da b o d o krst i lnico 
ohranil i in jo prezentiral i na 
kraju, kjer so jo našli, da bi 
Celje dobilo še en ku l tu rno 
zgodovinski spomen ik iz ča
sa ant ike , saj iz tega časa, 
razen obzidja in Herakleje-
vega templa , n ima tovrs tn ih 
spomenikov . 

Razstava v Muzeju revolu
cije se bo imenovala Celeia 
an t iqua in bo, razen idejnega 

projekta za novogradnjo na 
t e m mes tu , pokazala celo vr
sto fotografij in seveda drob
n ih n^jdb. Te so še posebej 
zanimive. Našli so ke ramiko , 
naki t , lepo malo plas t iko 
Apisa, tud i novce iz časa 
Klavdija do Kons tan t ina II. 
te r zakladnico devet ih nov
cev, pa tud i precej stekla. 
Kov inske p r e d m e t e so obde
lali in restavrirali v Pokraj in
s k e m muzeju, ke ramiko pa 
v brežiškem. Krst i lnico bodo 
ohranil i tako, ko t so jo našli. 

M P 

Pojoča diplomacija 
Ob stoti obletnici Glasbe

ne matice j e v ponedel jek 
zvečer v N a r o d n e m d o m u 
v Celju nastopi l Slovenski 
pevski zbor Gal lus iz Buenos 
Airesa, ki j e bil ustanovl jen, 
ko se je glavnina s lovenskih 
političnih emigran tov iz ita
lijanskih in avstri jskih be
gunskih tabor išč nasehla 
v Argentini. D o k o n č n o pa se 
je konstituiral leta 1948, ko si 
je tudi nade l ime GaUus. 

Zbor j e k m a l u opozoril na
se in na delo ter poreklo na
šega velikega mojs t ra rene
sančne glasbe. V Celju je 
zbor nastopi l p red polno 
dvorano in se predstavi l 
z Gallusovimi, Ipavčevimi , 
Liparjevimi, Kramolčev imi 
in drugimi p e s m i m i sloven
skih avtorjev, pel pa j e t u d i 
argentinske in p e r u j s k i 
pesmi. 

V Argent ini imenujejo 
zbor pojoča s lovenska diplo-
iiacija. Od us tanovi tve j e 
zbor polnih 36 let vodil nje
gov ustanovitelj dr. Juli j Sa-
velli, za njim pa j e vods tvo 
prevzela njegova hčerka, di
rigentka A n k a SaveUi-Ga-
serjeva. Sadovi 40-letnega 
dela zbora so bogat i : p reko 
sto samostojnih koncer tov 
^ v s^ toliko d rug ih nas to-
Pov, številne d ip lome in me-
°^je, deset gramofonskih 

plošč in ne nazadnje - pri
znanja kri t ike in občinstva . 

N a turneji po Sloveniji bo 
zbor imel osem koncer tov . 
Na na šem območju bo pel še 
enkra t , in sicer 20. maja 
v Rogašk i Slatini. 

M P 

NA CELJSKIH PLATNIH 

Čaj v Sahari 
Režija: Bernardo Bertolucci 
Igrajo: Debra Winger, John Malkovich, Campbell 
Scott , Jill Bennet . 

Zakonca Po r t in Kit Moresby odpotuje ta v puščavo , 
d a bi t am zapolnila praznino njunega zakona, ki je 
nastajala t ekom dese t let. Na potovanju se j ima pri
druži T u n n e r - a t rakt ivni Newyorčan , ki odkr i to dvori 
Kit. Ona j e nervozna in preplašena: »Bojim se vlakov, 
odloči tev in sanj,« pravi . Med tem pa Po r t spi z a r absko 
pros t i tu tko , ki j e s svojo čutnost jo pravo nasprot je 
h l adne Kit. 

Pa r nadaljuje svoj beg vse globlje v puščavo, venda r 
duhovnega kon t ak t a še ni. P r i spe ta v Sudan , kjer P o r t 
prvič občut i bo lezenske znake tifusa. 

P o moževi smr t i Kit d u h o v n o p ropada in še dalje 
potuje brez cilja, dokler j e ne ugrabi karavana. Njen 
vodja Be lquass im jo odvede v svoj ha rem. Njena apa-
tija j e trajala dolgo, a m p a k nekega d n e se odloči za 
beg. 

Na koncu se znajde v isti kavarni , kjer se j e njeno 
potovanje po Afriki tud i začelo. 



Turistične taicse po novem 
Turistična zakonodaja, 

kar je imamo, je vseskozi 
zelo skromna. Turistična 
taksa se je doslej na primer, 
urejala z nekaj besedami 
v Zakonu o komunalnih 
taksah, njena delitev, upo
rabnost in namen so teme
ljili na nesankcioniranem 
družbenem dogovoru, za ve
čino ostalih turističnih po
dročij pa sploh nismo imeli 
in še vedno nimamo ustrez
nih predpisov. 

Nedavno sprejet zakon 
o turist ični taksi je dobro 
zasnovan, saj postavi najprej 
potrebni definiciji. Prva j e 
mogoče nepopolna, pove pa, 
da je turis t ična taksa denarn i 
znesek, ki ga plačuje gost za 
vsak dan bivanja zunaj svo
jega stalnega bivališča. Ka
zalo bi dodat i še, zakaj jo pla
čuje, kar pa je delno nado
meščeno v enem izmed na
slednjih členov. Druga, o go
stu, j e natančnejša in povze
ta po mer ihh, ki j ih j e že do

slej uporabljala slovenska 
statistika. 

Dolgotrajno razhajanje 
o delitvi takse med republi
ko in krajem je zakon pri
merno razrešil. RazdeUl jo j e 
v krajevno (prihodek kraja) 
in republ iško (prihodek re-
pubUke). Tudi predpisano 
razmerje je sprejemljivo: za 
republ iško 2 točki, za krajev
no, ki jo določa občina, pa 
v razponu od 3 do 11 točk, 
pri čemer je sedanja vred
nost točke 1,5 dinarja, kar 
pomeni razmerje 80:20 v ko
rist kraja. Izvršni svet repu
blike bo vrednost točke po 
potrebi usklajeval in seveda 
upošteval gibanje cen. 

V občinah na širšem celj
skem tur is t ičnem območju 
bi bilo t reba določiti takso za 
turist ično bolj razvite kraje 
v višini od 7 do 10 točk ter 
2 točki za republ iko, za osta
le kraje pa 4 do 8 točk ter 
spet 2 za republ iko. Tako bi 
znašala taksa (obe skupaj) 
v prvem pr imeru od 13,50 do 

18 dinarjev, v d rugem pa od 
9 do 15 dinarjev. Seveda jo je 
možno obUkovati tudi v dru
gačnih razponih ali jo celo 
določiti različno za posamez
ne kraje v občini. Po s amem 
besedilu zakona bi znašala 
skupna taksa od 7,50 do 19 
dinarjev. 

Zakon tudi taksat ivno na
števa oprosti tve, ki j ih je kar 
precej: otroci, invalidi, osebe 
z napotnico v zdraviliščih, 
udeleženci šolskih izletov, 
š tudentje v mladinskih do
movih, planinci v p laninskih 
domovih in k o č a h . . . Zelo 
p o m e m b n o je določilo, da 
plačajo 50% takse mladi od 
7. do 18. leta starosti, gostje 
v kampih ter v domovih za 
učence in š tudente . 

Precizno j e tud i določilo, 
kako se uporabljajo zbrana 
sredstva. Republ iški del 
(prenočitvena taksa) je na
menjen predvsem za turi
stično promocijo Slovenije 
in informacijsko službo, pa 
tudi za promocijo krajev in 

prireditev, in to po poseb
n e m programu, ki ga vsako 
leto sprejme pristojni repu
bliški organ. Sredstva kra
jevne takse so namenjena za 
sofinanciranje storitev in 
ugodnost i , ki so j ih gostje 
deležni brezplačno, in za ko
muna lne potrebe. Ta denar 
bo razdehl pristojni občinski 
upravni organ v sodelovanju 
s turis t ičnimi druš tvenimi in 
gospodarskimi ter gostinski
mi organizacijami. Določeno 
j e tudi , da se taksa nakazuje 
mesečno za nazaj, predpisa
ni pa so tudi nadzor ter kazni 
za neprijavljanje gostov. 
Kazni znašajo od 1500 do 
5000 dinarjev. V prehodnih 
določbah je zapisano, da se 
bo taksa obračunavala po 
dosedanjih predpisih, ven
dar samo za prenoči tve tujih 
gostov, za katere so organi
zacije že sklenile pogodbe za 
leto 1991, kar pa bo treba tu
di dokazati . 

ZORAN V U D L E R 

Veleposlaniki 
v tenisu v Rogaški 

Mladi podjetnež Darko 
Žlebnik, lastnik agencije 
DACO iz Maribora, je letos 
zbudil precej pozornosti 
z organizacijo teniškega 
turnirja na Rogli, katerega 
so se udeležili nekateri ve
leposlaniki tujih držav 
v Jugoslaviji ter s lovenski 
in jugoslovanski politiki. 

Takšne turnirje namerava 
pripravljati tudi v prihodnje, 
vendar n e več na Rogli. 
Zakaj? 

»Takšna priredi tev ne po
trebuje samo lepe in kvah-
te tne dvorane s spremljajoči
mi prostori , a m p a k mora biti 
tudi v vsem ostalem na vr
huncu . V svetu so takšni tur
nirji izredno popularni in na 
njih se poleg ostalega skle
pajo velike kupčije. Denarne 
in druge, v t akšnem in dru
gačnem p o m e n u besede. Ob 

tem so to tudi družabn, 
reditve najvišjega rangj' 
ga pa Rogla s svojim šj 
ljudi še ne more zagot^ 

»Ste j im to povedali] 
»Sem.« 
»In zdaj?« • 
»Poskusil bom v Rq 

Slatini.« 
»Tam imajo samo 

dvorano brez ustrezni 
datnih prostorov. Gard 
so v kontejnerju, saiA 
n i . . .« 

»Vše, česar n im^o, ^ 
dobili. In ker imajo tuij 
sto, česar Rogla nima,i, 
turnir pripravil pri njih, 

»Udeležba?« 
»Močnejša kot na 

saj imam že zdaj zagotô ^ 
no udeležbo kar osemn^ 
tujih veleposlanikov, 
v pros tem času igrajo tem 

T-vil 

Porast rakavih obolenj 
Šentjurčani niso zadovoljni z varo

vanjem svojega življenjskega okolja. 
Občinski Zeleni so se zato odločil i , 
da bodo z nekaterimi ugotovi tvami 
o problematiki varstva okolja v krat
kem pisno seznanili poslance občin
skega parlamenta. 

Zeleni so se v Šentjurju organizirali 
šele po lanskih volitvah, vključeni so 
v občinski Demos , njihova predsedni
ca pa je Alenka Vrabič. Ker v občin
skem par lamentu nimajo svojega po
slanca, skušajo vplivati s p i smenimi 
pobudami . 

Kakovost površ inskih voda namera
va občinska komisija za varstvo oko
lja, ki ji predseduje dr. Ivo Moser, iz

boljšati s projektom »biolagun«, ki naj 
bi bile pri Sl ivniškem jezeru, klavnici 
in v Dramljah. Kakovos t voda bi tako 
izboljšali za en razred. V šentjurski 
klavnici si prizadevajo uredit i napravo 
za p redhodno čiščenje vode, vendar 
znaša vrednost naložbe kar 500 tisoč 
nemšk ih mark. 

Ker Šentjurčani kupujejo veliko pit
ne vode v drugih občinah, porabijo za 
prečrpavanje veliko elektr ične energi
je. Zastarelo vodovodno omrežje obse
ga tudi 21 ki lometrov salonitnih cevi, 
ki vsebujejo zdravju škodljiv azbest. 
Sk rb zbuja še ugotovitev šentjurskega 
zdravstvenega doma, da narašča števi
lo rakavih obolenj. 

V občini povzročajo veliko težav 
divja odlagališča vsakovrstnih odpad
kov. Krajevne skupnos t i bi se morale 
lotiti čiščenja, p redsednik šent jurske 
vlade Ladislav Grdina pa je Zelenim 
predlagal, naj vplivajo na zakonodajal
ce, da bi uvedh obvezno vračanje stru
pene embalaže. Marija Rataj iz občin
skega sekretariata za varstvo okolja je 
opozorila, da je na 70 tisoč prebivalcev 
upravičeno eno samo odlagaUšče. 

Zrak, ki ga dihajo v mes tu Šentjur, 
j e eden najbolj onesnaženih v Sloveni
ji. Štiri kotlovnice so doslej že preure
dili za kurjenje z oljem in tako vsaj 
nekaj pr ispevah k boljšemu zraku. Fe
bruarja so kup ih merilec žveplovega 
dioksida, poskusna merjenja so že 
opravili, pozimi pa bodo redno prever
jali kakovos t zraka in obveščali obča
ne, če bo potrebno, pa tudi sprožili 
alarm. BRANE J E R A N K O 

Srečanje mladih tehnikov 
Letošnje srečanje mladih tehnikov žalske občinej 

bilo minuli konec tedna na OŠ v Grižah. Udeležilo! 
ga je 150 mladih iz devetih osnovnih šol, ki so g 
pomorih v deset ih zvrsteh tehnike . Srečanje je imdj 
tekmovalni značaj, izpeljali so ga s pomočjo učitelji 
in mentorjev tehničnega pouka iz vseh šol. NjgvJ 
uspeha so imeli mladi iz OŠ Šempeter , od tam jt 
tekmovalo 29 učencev, zasedli pa so ^ kar šest prvil 
mest in sicer pri e lektroniki Sebastjan Žlohar, pri eld 
tr ičnih napravah Damjan Ocvirk in Matjaž Hočevarji 
je prvo mesto osvojil tud i pri raziskovalnih nalogah, n 
rake tne modele se j e najbolje spoznal Matevž Sostei 
na z m ^ a r s t v o Marko Rančigaj ter na a\ ' lomobile Mai 
j an Makj Ostala p rva mesta so zasedh Bernard Gojd 
nik iz OŠ Peter Sprajc J u r iz Žalca pri ladijskih moa 
lih MČ 1, Gregor Deželak pri jadralnih modelih ii 
Gorazd Kogovšek pri spoznavanju proizvodnega prc 
cesa, oba iz OŠ Petrovče, iz OŠ Polzela sta pri modeli 
s tvu bila najboljša Borut Za^jc in Marko Kužnik. N 
boljši so ob koncu prejeh pralctična darila in priznai\ 
srečanje pa so zaključiU s ku l tu rn im programom. 

T. TAVČA) 

Z meditacijo do zdravja 
Jugoslovanska zveza za transcenden

talno meditacijo, ki ima sedež v Varaž-
dinu, bo pripravila v naslednjih dneh 
tečaj v Celju. Organizirali ga bodo 
v dneh od 16. do 21. maja v sejni dvora
ni celjskega Ingrada na Lavi 7. 

Transcendenta lna meditacija je eno
stavna, naravna menta lna tehnika, ki 
omogoča temeljito sprosti tev in globji 
poči tek kot v najglobjem spanju, rezul
tat tega pa je nevtralizacija stresa in na
petosti . Tehnika učenja je enostavna. 

vaje se delajo dvakrat dnevno po 15 do 
20 minut , pri tem pa ni pot rebna spre 
m e m b a načina življenja, obnašanja, ve 
rovanja . . . Raziskave so pokazale, da so 
ljudje, ki se ukvarjajo s transcendental
no meditacijo, bolj zdravi kot prebival
stvo v povprečju. P rogram pomaga pn 
preprečevanju bolezni, zlasti pri bolez
nih srca, pojavih tumorov vseh vrst in 
infekcijskih boleznih. Meditacija ni za
menjava za medic insko zdravljenje, je 
pa zelo učinkovi ta pri vzpostavljanju 
ravnotežja v življenju in premagovanju 
stresa, k i j e glavni razlog večine bolezni. 

Vzreja norcev v Vinski gori 
č i s t o na vrhu Lipja, zasel

ka v Vinski gori, živijo Ra-
uterjevi. Naš obisk je bil na
menjen Andreju Rauterju, 
študentu drugega letnika 
veterine, ki se že tretje leto 
ukvarja z rejo nercev. 

V Sloveniji reja teh pribhž-
no meter dolgih živaU še ni 
najbolj razširjena. P red leti 
je v bližini Mengša obstajala 
državna farma, vendar so re
jo opustili . Danes j e v Slove
niji le nekaj manjših rejcev, 
nekoliko bolj je razširjena 
v sosednji Hrvaški, najbolj 
znani rejci pa so v Sovjetski 
zvezi, na Madžarskem in Ni
zozemskem. V deželi tos t ran 
Alp, pravi Andrej , gojijo 
p redvsem amer iške pasme, 
ki dajejo tudi najboljše rezul
tate. 

Rauterjevi imajo t r enu tno 
21 živah, 16 samic in 5 sam
cev, od tega so tri samice in 
en samec bele barve, kar j e 
menda bolj redek pojav. Si
cer pa sodijo nerci v drugi do 
tretji kakovostni razred. 
Vzreja teh živali ni ravno 
preprosta stvar. Za začetek 
je t reba imeti srednje globok 
žep, pravi Andrej . Okoh štiri 
tisoč DEM je bilo t reba za 
ureditev farme" in n a k u p ži
vah. zagotoviti pa j e t reba tu
di p r imerne razrnere za nji
hovo bivanje. »Živalim ne 
sme biti vroče, vsaka odrasla 
žival mora imeti svojo klet
ko, le mladiči so lahko sku
paj,« razlaga Andrej . Osnov
na hrana teh živali je meso, 
v glavnem klavniški odpad
ki, najbolj j im t ekne perutni
na, drobovina, tudi ribjo mo
ko dodajajo. »Najbolj zahtev
na stvar pri vzreji nercev,« 
meni Andrej , »pa j e parjenje. 
P n pr ipus tu samec samico 
dobesedno posili, prihaja do 

Rauterjevi iz Lipja orjejo ledino pri reji nercev na Sloven
skem. 

medsebojne borbe in žival 
lahko tudi pogine.« Samica 
ima mlade enkra t na leto, po
navadi maja, pripušča pa se 
februarja ali v začetku mar
ca. Vsaka samica ima po 3 do 
5 mladičev, lahko tudi več. 

In kakšne so cene teh ma
lih zverinic? Za odrasle živa
li j e t reba odšteti okoU 120 
do 130 DEM, koža samcev 
velja 150 DEM, med tem ko 

so kože samic za kakšnih 10 
do 20 DEM cenejše. Rauter
jevi, še zlasti s impatični An
drej , so se dela lotili resno. 
Fa rmo bi radi še razširili in 
se ukvarjali p redvsem s pro
dajo družin drugim rejcem, 
tako da bi se vzreja nercev 
po Sloveniji razširila. 

IB 
Foto: EDO E I N S P I E L E R 

Vsi so moji 
V Prelogah 25 v šmarski občini živi 78-

letna Marija Stojan. Rodila je trinajst 
otrok, od katerih je še enajst živih. Skrbna 
in čila mama Marija živi in dela na štiri 
hektare veliki kmetiji. 

»Kljub letom še vedno popr imem za sko-
r ^ vsako domače in kmečko delo,« se po
hvali med nasmehom, v rokah pa stiska 
velik popisan list papirja. 

»Na njem imam zapisana imena vseh 
otrok, vnukov in pravnukov ter njihove 
rojstne dneve. Vsakega se ob njegovem 
prazniku spomnim in m u pišem, da naj bo 
zdrav in srečen. Poleg otrok imam še 23 
vnukov in osem pravnukov. Ko se zberemo 
za kakšen družinski praznik, je prav živah
no. Prepr ičana pa sem, da se bo moja četica 
še povečala.« 

Mama Marija najbolj ceni delo na vr tu in 
sk rb za rože. »Te morajo biti, kajti med cve
točimi rožami je življenje lepše,« pritrdi in 
doda, da j e vsem o t rokom v življenju vcep
ljala voljo do dela. »Vedno so šli vsi z mano 
na njivo. In vsi so imeh motike. da so delali, 
ne pa se motovilili okoh moje kikle.« 

Pokaže še orumenelo fotografijo, kjer so 
vsi otroci z m a m o in očetom postrojeni kot 
nogometna enajsterica: »Brez izjeme so vsi 
moji. Oni imajo radi mene, jaz pa njih. In 
kar je najbistvenejše, spoštujemo se, radi 
delamo in kadar smo skupaj , tudi lepo po 
domače zapojemo.« 

In še recept, kako je Stojanova m a m a 
takšno številno ekipo spravila do kruha? 

»Vse se zmore z ljubeznijo in veliko mero 
skromnost i . Marsikdaj je t reba tudi potrpeti 

Marija Stojan s spiskom vnukov i^ 
nukov. 
in ne takoj obupati . Današnji časi nis^^ 
merni za številnejše družine. Probl̂ ^̂ Ĵ 
v denarju, a m p a k v komoditet i življenj^' 
j e kakšni materi že en otrok preveč^^^ 

Foto: EDI UA^^^ 



Figura z žebljički na prilagojeni deski 
^IKi Veriačnik Je že tretjič ubranil naslov državnega prvaka 
Viki Vertačnik iz Topolši-
je star 19 let in ima za 

VoJ uspešno šahovsko ka-
iero. Pr^^ kratkim se je vr-

[i\ iz Skopja, kjer je že tret-
[i zaporedoma ubranil na-
! ov državnega šahovskega 
Lvaka med s lepimi in sla-
L.jdnimi, pred dvema le
toma pa je na sve tovnem 
-rvenstvu na Švedskem do-
Lel odlično 3. mesto. 

Tekmovanje j e bilo 13. in 
14, aprila v pros tor ih Zavoda 
^ slepe v Skopju . P o kvalifi-
Itacijah na repub l i šk ih tek-
niovanjih se ga j e udeležilo 
[2 tekmovalcev iz vseh jugo
slovanskih repub l ik - le tek
movalec iz Hrvaške ni prišel. 

Odigrah so 6 kol po švicar
skem sis temu; to pomeni , da 
igralci n e igrjgo vsak z vsa-
jcim, kol j e n a m r e č manj kot 
tekmovalcev. Par i se določa
jo na podlagi p o d o b n e g a iz-
liupička točk, na primer, 
anagovalci p rvega kola igra
jo med seboj . Viki j e pet par-
t;j dobil, eno, s predstavni-
Icom Srbije, pa j e remiziral. 

Viki je dijak Gimnazi je Ve
lenje. V času tekmovanja j e 
bil tudi njegov ma tu ran t sk i 
ples. »Odločitev m e d p lesom 
in šahom je bila zame seveda 
zelo težka, sa^ s em se plesa 
zelo veselil, nanj sem se pri
pravljal 4 mesece , obiskoval 
sem plesne vaje, toda na 
koncu je kl jub t e m u zmagal 
Jah. Moja soplesalka j e bila 
tudi gotovo nekol iko razoča
rana, čeprav ni m a t u r a n t k a 
in čeprav tega ni pokazala.« 

In kako se Viki počut i ko t 
zmagovalec? »Moram priz
nati, da sem 1. mes to , glede 
na to, da sem zmagal že dva
krat, po t ihem pričakoval . 

Obču tek pa j e vsekakor en
kra ten , p redvsem zato, ker 
vidiš, da nisi delal zaman, da 
si nekaj dosegel, da si razve
selil samega sebe ter svoje 
njobližje.« 

Na tekmovanje je šel 
v s p r e m s t v u očeta in t ekmo
valca iz Ljubljane. Vrnil s e j e 
poln prijetnih spominov in 
lepih vtisov. »Nikjer n i smo 
naleteli na neprijaznost , na
spro tno , vsi so bih zelo pri
jazni do nas, tud i vzgojitelji 
zavoda, v ka te rem smo pre
bivali. Priskočil i so n a m na 
pomoč , če smo kaj po t rebo
vali ali če smo imeli k a k r š n e 

koli opravke . Spoznal sem 
tud i m n o g o novih prijate
ljev, t ako iz drugih r e p u b h k 
ko t tud i iz tega zavoda. V bi
s tvu m e vežejo najlepši spo
mini r avno na te prijatelje. 
Skupaj smo se imeh zelo le
po, t ako da mi j e bilo kar 
n e k a k o h u d o ob slovesu. 
A izmenjali smo si nas love in 
u p a m , da b o m o te s t ike ohra-
njaU.« 

Pr i Vikijevi bolezni gre za 
99,5-odstotno izgubo vida. 
To pomeni , da loči smo izvir 
svet lobe in obrise neka te r ih 
p redmetov . Način igranja ša
ha se seveda nekol iko razh-

kuje od tistega, ki smo ga 
vajeni. Slepi in s labovidni n s 
morejo igrati na navadni ša
hovnici , ke r si pomagsuo s ti
panjem. Njihova šahovnica 
ima sicer popo lnoma enake 
značilnosti kot navadna de
ska, t ako da lahko na njej 
igrajo tudi videči, le d a j e ne
koliko prilagojena. Črna po
lja se ločijo od belih tako, da 
so nekol iko dvignjena nad 
belimi. Na sredini vsakega 
polja j e luknjica, k a m o r se 
v takne figura, ki ima na 
spodnji s t rani žebljiček. Bele 
in črne figure se m e d seboj 
ločijo po tem, da imajo č rne 

zgoraj na glavni majhen žeb
ljiček. 

Viki sodeluje na vseh ša
hovsk ih turnirj ih, ki j ih orga
nizira Zveza slepcih Sloveni
je, poleg tega pa igra tudi na 
mnog ih drug ih turnirj ih z vi
dečimi. »Ja, toda tu m o r a m 
omenit i , da so določeni pro
blemi, kajti videči igrajo ve
č inoma brzopotezno, t am pa 
men i seveda zmanjka časa, 
ker si pač p o m a g a m s tipa
njem.« 

S šahom se je začel ukvar
jat i r azmeroma pozno. Igrati 
j e začel v pe t em razredu os
novne šole, t akra t so njegovi 
vrs tn iki že precej dobro igra
li. Toda imel j e veliko volje, 
nadoknad i l j e zaostanek, 
k m a l u j ih j e začel p remago
vati in ob t e m občuti l prva 
prava zadovoljstva. Za šah 
sta ga navduš i la p r edvsem 
oče in bra t Valter, ki sta rada 
odigrala k a k š n o partijo. 
»Oče danes n e igra več tako 
pogosto , z b ra tom .pa še 
mnogokra t šahirava. Moram 
priznati , da j e zelo dober 
par tner . Najbolj pa m e je 
k igranju spodobu lo spozna

nje, d a j e šah igra, s ka tero se 
slepi lahko res enakovredno 
vključujejo v svet, saj lahko 
povsem no rma lno igrajo 
z drugimi šahisti.« 

Poleg šaha Vikija zanima 
še mnogo d rug ih stvari. 
P r e d v s e m rad bere , ukvarja 
pa se tudi z d rug imi športi . 
Ker stanuje v bližini zdravi
lišča Topolšica, gre pogosto
kra t tudi plavat. 

V šoH je p r iden učenec . 
Kl jub bolezni r e d n o obisku
j e pouk na družboslovni 
smer i Gimnazije Velenje. To 
j e seveda nekol iko naporno , 
a ker ima dovolj volje, zmore 
vse to. Poglavitni p rob lem 
je , da n ima na razpolago toli
ko l i terature kot ostali sred
nješolci. »Je pač tako , da se 
uč im predvsem iz zapiskov, 
p i šem na Braillov pisalni 
stroj, predavanja pa si sne
m a m . Ce sem slučajno odso
ten, to storijo n a m e s t o m e n e 
sošolci, ki mi tud i d rugače 
stojijo ob strani. J e sen i pa 
n a m e r a v a m nadaljevati štu
dij v Ljubljani na filozofski 
fakulteti , kjer s em vpisal 
zgodovino in etnologijo.« 

G R E T A SENIČ 

V prostem času Viki Vertačnik (levo) pogosto odigra kakšno partijo s svojim bratom 
Valterjem, za katerega pravi, da je zares dober soigralec. 

Za zdravo živllenje 
Kajenje j e brez dvoma ena izmed razvad, ki b i s tveno] 

vphvajo na naše zdravje. Pr izadevanja za zmanjšanje števila 
kadi lcev so v razvi tem svetu v e d n o močnejša, navadno pa se 
okrepijo prav ta mesec , s ^ j e 31. maj razglašen za dan 
nekajenja. Da p r idamo svoj delež, smo se odločili za s k u p n o 
akcijo z inciat ivnim odborom za us tanovi tev druš tva neka
dilcev Celje. Če želite pr ispevat i t ud i vi, odgovori te na vpra
šanja v anket i in jo pošljite na naslov: Novi tednik . Trg V. 
kongresa 3. a z oznako »Nekadilci« do 21. maja 1991. P e t 
izžrebancev čakajo lepe nagrade . 

Nova pot za pohodnike 
Organizacijski odbor pohoda Celje - Logarska dolina, ki bo 

letos prvo soboto v septembru, to je 7. je skupaj z NT-RC 
pripravil traso za »ogrevalni« rekreacijski pohod iz Celja do 
Kalobja in nazaj v dolžini 35 km. 
Novo traso je možno prehoditi kadarkoli v prostem času, sam 

ali v skupini. Start bo v gostilni Franci v Pečovniku, kjer bo 
možno dobiti kontrolni karton. Tega bo treba žigosati trikrat, in 
sicer na petem kilometru na Svetini, na polovico poti v gostilni 
Erjavec v Kalobju in ob povratku na cilju v gostilni Franci. Pot 
bo primerno označena, vodi pa od gostilne Franci v Pečovniku 
pod Grmado do Svetine, mimd Svetlega Dola, Brez, Jakoba in 
Jazbin Vrha, do Kalobja. Povratek je možen po isti poti ah po 
naključno izbranih gozdnih, poljskih in travniških poteh, ki jih 
sicer vsak dan uporabljajo domačini. 

Pohodniki bodo za uspešno prehojeno pot dobili značke, za 
večkrat opravljeno eikcijo pa posebno priznanje. 

T. VRABL 

PUNINSKI KOTIČEK 
i V svet Kočevske Reke (ne 

*«lja 19. maj) se bodo celjski 
planinci odpravili prvič, s ^ je 
îlo v skrivnostne gorske pre

dele Kočevske še lani prepove
dano zahajati. Z Glazije se bo-
°o odpeljali ob 5. uri ter se čez 
Kočevje in Kočevsko Reko na-
Potili v Gotenico, kjer se bosta 
planincem pridružila vodnika, 
•̂ i poznata poti in krajevno 
Zgodovino. Iz Gotenice bodo 
^^zli najprej na Goteniški 

; «1ežnik (1289 m ter čez Cerk 
yl90m) na Krempo (942 m), 
wr j i h pričakujejo narcisne 
Poljane, nato pa se bhzu Osil-
'̂̂ e spustili v neokrnjeno doli-

"'̂  Kolpe. Prijave sprejemajo 
, Pisarni PD Celje v Stanetovi 
^" 1̂1 (tel. 24-802), za prevoz pa 
°oste odšteh 150 dinarjev. 

Golica in Stol (nedelja 26. 
: "I^Ja) vabita s cvetočimi polja-

'̂ mi pod Golico ter sončnimi 
J°bočji Stola. Z Glazije se bo-
• ° planinci odpeljali ob 5. uri 
" f dor se bo odločil za Stol bo 
(Ŝ ôpil v Mostah pri Žirovnici, 
k .°odo razmere dopuščale 
pif^ čez Belščico sestopili na 
t,, !J?vo na Javorniškem Rov-
M930m). Tisti, ki bodo odšh 

'^ohco, se bodo lahko od 
^ ijaii na Planino pod Golico, 
stav '̂̂ ^ pa prav tako na Pri-
Itj.J."? na Javorniškem Rovtu, 
bus skupini čakal avto-

' bo pripeljal v Celje do 

sedme ure zvečer. Prijave 
sprejemajo v pisarni PD Celje, 
l^er plačate za prevoz 120 di
narjev. 

1. Pohod »treh src« v Raden
cih (sobota 25. maj) bo ob pri-
Uki 30-letnice PD Gornja Rad
gona ena od prireditev letoš
njega dneva treh src, kjer bo 
sicer osrednja prireditev znani, 
že 11. maraton treh src. Iz Ra-
dencev sporočajo, da j e pohod 
še zlasti primeren za najmlajše 
planince ter za družinski izlet. 
Triurni pohod se pokriva s Po
mursko planinsko potjo od 
Janževega vrha preko Kapele 
do Radenc, treh kontrolnih 
točk, nekoliko pa tudi z vinsko 
cesto. Kryižice za tri žige bodo 
pohodniki prejeli na začetku 
pohoda, na cilju pa vsak spo
minsko značko. Nagradili bo
do planinsko društvo z največ 
udeleženci. Začetek pohoda 
bo ob 10. uri (do 12. ure) pred 
hotelom Radin, podrobnejše 
informacije pa posreduje PD 
Gornja Radgona 069/61-671 ah 
65-541 int. 694 v dopoldan
skem času. 

Spominski pohod na Stol 
(nedelja 26. maja) prireja PD 
Zlatarne-Celje, ki se odpravlja 
na pot ob 5. uri z Glazije, s po
sebnim avtobusom. Prijavite 
se pri Romanu Turku (tel. 35-
359) po 16. uri. 

BJ 



Vedno boljši šahisti 
SImultanka ob dnevu šole ¥ Bistrici ob Sotll 

ž e enajstič je Franc Pešec 
iz Celja pripravil na osnov
ni šoli Marije Broz v Bistri
ci ob Sotli šahovsko simul-
tanko kot spomin na zadnji 
obisk Tita 10. maja 1979 na 
šoli, ki se imenuje po njego
vi materi. Šahovska simul-
tanka je tako vsako leto na 
dan, ki so si ga bistriški šo
larji tudi izbrali za dan šole. 
Tako je bilo tudi letos, ko so 
ob simultanki pripravili še 
vrsto drugih prireditev. 

Dopoldne je zaplesala in 
zapela glasbena skupina 
T u m b a iz St ične na Dolenj
skem, v s t ranskem prostoru 
pa so pripravili razstavo čla
nov l ikovne sekcije pri Že-
lezničarskem K U D France 
Prešeren iz Celja. Petnajs t 
del so razstavili Ukovniki 
amaterji Alojz Golež, Franc 
Štolfa, Barbara Popit , Ange
la Špiljar, Monika Pahor , 
Anta Trobej in Zlatko Stonj-
šek. S to razstavo je bilo še 
enkra t potrjeno dobro sode
lovanje med celjskimi želez
ničarji in bistr iškimi učenci 
ter šolniki. 

Osrednja pozornost je bila 
namenjena šahovski simul
tanki, ki sta jo odigrala 
Franc Pešec in Marjan No
vak v telovadnici šole. To
krat j e bilo 99 nasprotnikov, 
torej toliko, kot bi bil star 
Tito, če bi bil še živ. Devet
deset učencev je sicer izgu
bilo, devet pa j ih je igralo ne
odločeno. To je uspelo Mate
ju Vračunu, Andreju Černel-
ču, Mateju Rogini, Manuelu 
Štreku, Jožiju Vračunu, 
Boštjanu Lojenu, Mirku Ju-
raku, Željku Matinčiču in 
Mateju Dobravcu, ki je boj 

s F rancem Pešcem izdržal 
najdalj, 2 uri in 10 minut . Do
brave je pokazal veliko ša
hovskega znanja in je bil naj
bližje zmagi, žal pa se je v od
ločilnih t renutk ih zmedel in 
osvojil samo pol točke. 

Tudi tokrat so bih gostite
lji na osnovni šoh Marije 
Broz v Bistrici ob Soth iz
j e m n o pozorni. Za vse, ki ra
di zahajamo v njihovo šolo, 
so pripravili vrsto aktivnosti 
in prisrčen sprejem. Žal je 
bil program prenatrpan, za-

Franc Pešec: »Zgodovina 
ostaja, politika se menja in 
zato je prav, da s imultanka, 
ki j e spomin na Tita v šoli 
njegove matere ostane. Tudi 
naslednja leta b o m rad pri
hajal in pomagal pri razvoju 
šaha na šoli. Otroci so v pri
merjavi s prvimi s imultanka-
mi pokazali velik napredek 
in velika škoda je, da se 
z najboljšimi ne dela več 
skozi vse leto. Tako po nepo
t r ebnem izgubljamo mnoge 
talente.« 

Marjan Novak: »Nekateri 
učenci so za svoja leta poka
zali veliko poznavanje ša
hovske igre in pravilen od
nos do nje. Žal n a m je zmanj
kalo časa, da bi s imul tanko 
odigrali tako, kot j e t reba, ob 
t em pa se z učenci še kaj po
govorili o sami šahovski igri. 
Tako pa smo prišli, odigrali 
in šU. To je premalo za razvoj 
šaha.« 

radi tega pa je najbolj trpela 
osrednja točka, to je simul
tanka. V bodoče bo t reba 
ostale prireditve podrejati si
mul tanki , ki mora imeti na 

razpolago dovolj časa za nor
malno igranje, ne pa da se ob 
koncu po nepo t rebnem hiti 
zaradi drugih obveznosti . 
Otroci so s imul tanko vzeU 
skrajno resno in tako jo mo
rajo tudi drugi. Izredno so se 
v sodelovanje šole vključili 
tudi celjski železničarji in 
prav bi bilo, da v celotnem 
programu tudi oni najdejo še 
ustreznejše mesto, kot so ga 
doslej. Prepros to se bo t reba 
odločiti, k ^ želijo imeti na 
dan šole, kajti j asno je, da za 
vse ni prostora in časa, vsako 
nepot rebno stiskanje pa ne 
pr ide v poštev. 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

Lepe Slovenke, še Je čas 
Rok za prijave za sodelo

vanje na letošnjem izboru 
najlepše Slovenke, ki bo 28. 
junija v Rogaški Slatini, je 
podaljšan do konca maja. 
Pa ne zato, ker ne bi bilo 
prijav, ampak zato, da dobi
jo priložnost še tiste, ki še 
niso zbrale dovolj poguma 
za sodelovanje v akciji. 

Letošnji izbor dobiva še 
neke nove razsežnosti, sai 
bodo kand ida tke prijavile 
tudi številne s lovenske agen
cije, ki pripravljajo lepa de
kleta za razne akcije, kot so 
rek lamna snemanja, m o d n e 
revije in podobno. Zahteve 
po tem so velike in vsak dan 
j e t reba imeti na voljo nov, 
svež in p r ikupen ženski 

obraz. Tako se naj bi v Roga
ški Slatini resnično zbral 
cvet mladih s lovenskih de
klet, ki se bo v posebej pri
pravljenem programu pred
stavil visoki družbi direktor
jev, poslovnih mož, mena-
žerjev, filmskih in drugih 
zvezdnikov, pevcev itd., 
skratka vseh, ki v svetu po
slovnosti in šarma kaj pome
nijo. 

Letošnjo prireditev bosta 
vodila Bogdan Barovič in 
Miša Molk, kot pevec pa naj 
bi nastopil Karel Gott, ki 
v zadnjem času z u spehom 
nas topa zlasti v Nemčiji. 

Nagrade so zaenkrat še po
slovna skrivnost, zanesljivo 
pa bodo v stilu prireditve, to 

pa pomeni , na v i s o k i ^ 
Torej še je čas za mladA 
venke, da se vključijo J* 
tošnji izbor za najlepj^ J 
venko, saj se j im obeta 
vi naslov neulepše ali ^ 
mo nekaj dni prijetnegji! 
Ijenja v svetu, o 
mlada dekleta sanjego.^ 
to je t reba preizkusiti, jjl 
pa bo katera le našla sr^ 

V akciji, ki jo pripraj? 
Kaj, agencija DACO in̂ Ŝ 
vihšče Rogaška Slatinr 
deluje tudi NT-RC, ki b ' 
v boj s svojimi kandidjJ 
mi. Doslej imamo tri 
lepotic s Celjskega. 

TONE 

Veterani na 
Teharjah 

Gasilsko društvo Teha.--
ob 70-letnici pripravilo tra 
onalno tekmovanje gâ  
veteranov, ki so se por 
v dveh discipUncih na pro 
za osnovno šolo. Nastop, 
tri ženske in 19 moških 
tin. Med ženskami so bile 
boljše ekipe Bevč pred 
šem in Šalekom, med moški 
pa Velenje pred Mengšem 
Slovenskimi Konjicami. K 
starejši aktivni udeleženecl 
movanja je bil 94-letni Šv̂  
iz gasilskega društva Voji 
Tekmovalne podatke sta rj 
nalniško obdelala Tomo in 
lan Jeršič, vsi nastopajofi 
so poleg pokalov dobili pla 
te zaščitnika gasilcev sv. F 
jana, ki so ga odUh po slikii 
harski cerkvi. 

Osrednja proslava ob 7fr 
niči teharskih gasilcev pa 
prvo soboto in nedeljo v ju) 
ko bomo med drugim t 
podpisaU listino sodelovi 
v GD Gabrovec pri Metliki 
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O nastiriu. ki mu ovčice uhajajo 
Jaanik na Slivnici zanikal vse očitke faranov 

^jaz sem dobri pastir in poz
nam svoje in moje poznajo mene, 
kaKor mene pozna Oče in jaz poz
nam Očeta; in svoje življenje 
dam za ovce. Še druge ovce 
Ijgam, ki niso iz tega hleva, tudi 
tiste moram pripeljati. In poslu
šale bodo moj glas in bo ena čre
da in en past ir . . .« 

Tako je o d o b r e m pastirju dejal 
apostol Janez v Novi zavezi Svete
ga pisma. In pri t em j e bržčas imel 
v mislih tud i vseh dese t božjih za
povedi, ki m o r ^ o veljati tako zanj, 
)(ot tudi za vse njegove ovce. Raz
sodnik, ki »dobro plačuje in h u d o 
Kaznuje« pa je le eden. Naloga pa-
stiija je torej ta, da svoje ovčice 
lepo in pravilno vodi in da j ih 
s svojim vedenjem ter napotk i ob
varuje pred g rehom ter kaznijo 
bo^o. 

Zgodi pa se, da božjemu pastirju 
začno ovčice uhajati iz s t ^ e , zato 
je vprašanje, ki sledi, logično: J e 
s pastirjem kaj narobe, da m u ov
ce bezljajo aU pa so samo neka te re 
ovce postale garjave, m e d t e m ko 
pastirju ni kaj očitati. Razen mor
da to, da j e garjavost bolezen, ki bi 
jo dober past ir moral znati prepre
čiti ah jo vsaj hi t ro ustaviti . 

V teh zadevah je težko biti pra
vičen posvetni razsodnik, kajti 
najlaže j e človeka j avno oblatiti , 
zelo težko pa m u j e zadani madež 
sprati. Edino, kar v pričujoči re
portaži drži kot pribito j e dejstvo, 
da so nekateri občani v šentjurski 
krajevni skupnos t i Gorica pri 
Slivnici s svojim župn ikom neza
dovoljni in da m u marsikaj nepra
vilnega in nepoš tenega očitajo. 
Gre p redvsem za k r ^ a n e - verni
ke iz Slivnice, ki so se pred ted
nom dni v precejšnjem številu 
zbrali v vaški gostilni da bi z zapi
som v časopisu opozoriU na težave 
z župnikom Andrejem Mazejem. 

V cerkvene zadeve se načelno 
ne spuščamo, za obisk pri nezado
voljnih SUvničanih smo se odloči
li zgolj zaradi njihovih trdi tev, češ 
da gospod Mazej s svojimi pos top
ki in obnašanjem razdira slogo 
med krajani in da zaviralno vphva 
na razvoj kraja. Tega j im je , kot 
pravijo, zdaj zadosti . Prekipe lo 
jim je. 

Magdaleno naj bi 
zamenjal Urban 

župnik Andrej Mazej je prišel 
v Slivnico pred šest imi leti. Prvi 
dve leti n ^ bi bili odnosi med 
njim in vernimi Slivničani dobri . 
Potem pa so se začele širiti govori

ce, češ da j e župnik prišel z name
nom, da prestavi faro Marije Ma
gdalene, ki j e sedcO v Slivnici, 
v spodnji del krajevne skupnost i , 
v Gorico, tam kjer j e podružnična 
cerkev svetega Urbana. Ker Sliv
ničani fare niso hoteli dati iz rok, 
saj j e njen sedež v Slivnici m e n d a 
že p reko tri sto let, so se obrnih na 
samega škofa Franca Kramber-
gerja. T a j i m j e povedal , da presta
vitev fare ni v njegovi pristojnosti , 
a m p a k v izključni pristojnosti ver
nikov, faranov. S p r e m e m b a bi bi
la torej mogoča le z referendu
mom. Od takrat dalje so se, po 
pr ipovedovanju navzočih, začeli 
odnosi z gospodom Mazejem zao
strovati. Župn ik naj bi začel med 
l judmi spletkarit i , širiti laži, verni
ke grobo ločevati na n jemu privr
žene in n jemu nasprotujoče. To 
naj bi se najbolj odražalo pri cerk
venem obredju. Svoje pr ivržence 
m e n d a išče m e d prebivalci Gori
ce, Sl ivničane pa na različne nači
ne ignonira. Ignac Mastnak iz 
Shvnice , nekdanj i organist , pravi: 
»Župnik širi spore med ljudmi, 
a m u za zdaj to ne uspeva najbolje. 
Ločuje nas na zgornjo vas, kjer 
nas j e večina vernikov, in na spod-
njo vas, torej na Shvničane in Go-
ričane. Mislim, d a hoče gospod 
Mazej prestavit i faro v dohno sa
m o iz las tne komodi te te , ker je od 
tukaj pa do Gorice tri k i lometre 
razdalje in bi rad živel v bolj urba
n e m okolju. Ker m u to ne uspeva, 
se znaša nad nami , ki tu živimo. 
Med drugim širi laži o tem, da kra-
d e m o njegovo oziroma cerkveno 
imetje.« 

Bivši cerkveni ključar Ignac 
Hrastnik t emu doda: »Šest let 
s em bil za ključarja, zdaj pa m e j e 
gospod Mazej odstavil . P o škofov
skih pravilih mora imeti ključar 
ob koncu vsakega leta vpogled 
v knjigo cerkvenih izdatkov in pri
hodkov. Ko smo štirje ključarji to 
od njega zahtevali, j e vsakič vzro
jil, nato pa nas j e odstavil . S a m j e 
postavil nove ključarje, če tudi 
mora vsako takšno s p r e m e m b o 
potrdi t i škof. Od nas , bivših, te 
knjige ni videl še nihče, niti ne 
vemo, kdo so zdaj novi ključarji.« 
Kot svojega nasprotn ika j e zdaj 
odstavil še cerkvenega orglarja in 
vodjo cerkvenega zbora Ignaca 
Mastnaka, med l judmi pa župnik 
m e n d a širi govorice, da orglar 
štrajka. Če nič drugega, se človek 
vpraša, od kdaj se prekini tev 
opravljanja prostovoljnega dela, 
brez vsakršnega plačila, imenuje 
štrajk. V pogovor se vključijo tud i 
mladi . Ti potrjujejo govorice sta
rejših udeležencev »sestanka« in 
zraven dodajo, da j im župnik, po
t em ko j ih pozdravljajo, sploh ne 
odzdravi, a m p a k se obrne vst ran. 

»Zgodovina bo povedala svoje,« je povedal župnik Andrej Mazej in 
zanikal vse očitke svojih vernikov, sokrajanov. 

Zat ikalo se Je pri 
vodovodu 

Tako v SUvnici ko t v spodnji 
Gorici, živijo ljudje v slogi. Težko 
bi bilo naštet i vse prostovoljne de
lovne akcije, k i so j ih ti ljudje \ 
opraviU, da b i j im bilo življenje j 
v kržou lepše in lažje. Shvničani pa 
so se lansko spomlad odločili, da 
zgradijo nov vodovod, saj j e bila 
voda, ki j e tekla iz starega, nepri
m e r n e kakovost i . Takrat so kraja
ni za p redsedn ika odbora za iz
gradnjo novega vodovoda izvohli 
Ignaca Mastnaka. Gospod Mazej 
naj bi bil t akra t t emu proti , saj po 
njegovi oceni ta človek ni pr ime
ren za to funkcijo. Začel naj bi 
hodi t i od hiše do hiše in ljudi pre
pričevati o napačnos t i izbora na 
volitvah. »Kljub t emu, da smo se 
ljudje eno tno odločih, da bo pri
spevek za vse enak, torej pets to 
dinarjev mesečno po hiši oziroma 
gospodinjstvu, j e župnik tej naši 
odločitvi nasprotoval in rovaril 
dalje. Takrat j e tud i odstopil od 
Eikcije, češ da za vodovod ni več 
interesent . Zdaj nadaljuje in širi 
p ropagando za ustanovi tev akcije 
oziroma gradnje, mi pa vztrsuamo, 
saj i m a m o za to investicijo vso po
t rebno dokumentac i jo . Občutek 
imamo, da gospod župnik želi raz
voj v našem kraju ustaviti, mi pa 
tu še n i smo izumrh in še dolgo 
nameravamo tu živeti. Mladine 
imamo dovolj,« j e povedal Ignac 
Mastnak. 

P r imerov oviranja razvoja kraja 
so ljudje opisah še n e k ^ . Oglasil 
se j e tud i krajan iz doline, iz Gori

ce, Jože Tanšek: »Dokler n i začel 
z rovarjenjem, j e bil v fari mir. 
Škof Kramberger n a m j e ob sreča
nju z njim rekel, naj i m a m o z no
vim župnikom potrpljenje, a m p a k 
vsakega potrpljenja j e enkra t ko
nec, z d ^ n a m je prekipelo. Kljub 
temu, da ljudje ves čas prispeva
m o v cerkveno b l a g ^ n o s prosto
voljnim delom, denarjem, si dovo
ljuje, da odloča o višini naših pro
stovoljnih pr ispevkov. In ker bivši 
ključarji nikoU niso imeh vpogle
da v blagajniške cerkvene knjige, 
tudi n ihče n e ve, k a m je šlo pred
lani okoU 20 tisoč mark za obnovo 
cerkva, lani pa naj bi iz sklada pri 
škofovski konferenci za te name
n e prejel okoh 30 tisoč mark. Ker 
se tud i sam zavzemam za to, da se 
te knjige pregledajo, sem postal 
njegova tarča tud i jaz. Nekega d n e 
mi je obljubil, da za mano ne bo 
maše in da tud i cerkveni zvon ta
krat ne bo pel. Meni bo takra t si
cer vseeno, mojim svojcem pa to 
gotovo ne bi bilo prav. Najhuje pa 
j e to, da m e d l judmi deluje razdi
ralno, širi laži in sumničenja, češ 
da m u sosedje kradejo. Hvalabogu 
smo ljudje dovolj t rdno povezani 

med sabo, t ako da m u poskusi raz
dorov ne uspevajo. Ima sicer ne
kaj somišljenikov, vendar ti ne 
vphvcuo na razpoloženje, odnose 
v kraju.« 

P o pr ipovedovanju udeležencev 
četr tkovega ses tanka v Shvnici 
dela župnik še druge napake ozi
roma krivice. Izmed mnogih naj 
povemo le dve, ki m u j ih ljudje 
očitno. Menda nezakonske o t roke 
noče krstit i , zatira neporočene 
starše, po dve, tri in več naročenih 
in plačanih maš (zadušnic) pa 
m e n d a združi kar v eno. Zaradi 
povedanega in zapisanega (in še 
veliko izpuščenega) ljudje v Shv
nici zahtevajo, da se gospoda Ma-
zeja premest i , kar pa je le v škofo
vi pristojnosti . 

Med ses tankom s krajani smo 
gospoda Mazeja dvakra t po telefo
n u zaprosili, naj se n a m pridruži , 
saj bi bil t akšen dialog pr ikladnej-
ši za pisanje o tej sporni zadevi. In 
ker nas je gospod Andrej Mazej 
prijazno povabil v svoje župnišče , 
smo ga t a m tud i obiskah in se po
govarjah z njim. Povedali smo mu , 
kaj vse m u ljudje očitajo, a j e vse 
oči tke odločno zavrnil kot neres
nične. Pres tavi tev fare j e utemeljil 
z besedami : »Tam, kjer j e več živ
ljenja, t am naj bi bilo tud i cerkve
no središče. Zdaj se moram dva do 
tri krat na dan voziti v dolino, spo
daj imam tudi vso katehezo, v do-
hn i j e pri maš i več ljudi. Gospod 
Mazej t rdi , da ključarji enkra t let
no pregledajo cerkvene knjige 
»poslovanja«, zadnje leto pa 
sploh. Trdi tudi , da ni n ikoh niko
gar izločil iz cerkvenega občestva 
in da j e do zdaj še vse nezakonske 
ot roke krstil . »Bil j e le en pr imer , 
ko sem mater i svetoval, naj s kr
s tom še malo počaka.« Na vpraša
nje, ah j e bil po tem ta otrok krš
čen, odgovori da j e bil, venda r 
v drugi fari. N a vprašanje, zakaj n e 
razpiše referenduma, če m u je toh-
ko do prestavi tve sedeža fare, j e 
povedal, da morajo biti za t akšne 
odločitve ljudje zreh. 

»Ljudje, podaj te si roke!« nago
vori gospod Mazej svoje vern ike 
ob koncu maše. 

MARJELA A G R E Ž 
Foto: E D . MASNEC 

Življenje v kraju še dolgo ne bo usahnilo. 
četrtkovega omizja v Slivnici. 



Iz Merxa ni IVIercl(xov, so pa asi 
Celjski kolesarji se prebliajo v Jugoslovanski vrh 

Seveda bi se strogi pozna
valec kolesarjenja utegnil po-
smehniti drznosti ob misli, da 
bi kdo iz kakšnega našega 
kluba kdaj tako dobro priti
skal pedala kot legendarni 
belgijski tekmovalec Eddie 
Merckx, ki je petkrat zmagal 
na največji in najtežji dirki 
profesionalnih kolesarjev na 
svetu, na Tour de France. 
Morda res, toda če bi mlade 
celjske kolesarje spraševali 
po vzorniku, bi se nedvomno 
kdo odločil zanj. 

Povezava celjskega kolesar
skega kluba Merx z imenom 
belgijskega šampiona niti ni 
tako nemogoča, saj gre vendar 
tudi za poosebljanje, posnema
nje in preseganje odlik in spo
sobnosti velikih tekmovalcev, 
kar je temeljna motivacijska 
sila za vrhunske rezultate v sle
hernem športu. Brez tega tudi 
celjski kolesarji ne bi bili 
zmožni evolucije, ki jih je pri
peljala med najboljše športne 
kolektive v svoji panogi v Ju
goslaviji, kajti duh samoza
dostnega Celja bi bil prevelika 
inercija, da bi iz »normalnega 
tekmovanja v kolesarjenju« iz
šel odmevnejši dosežek. 

Tudi ko so pred dobrim de
setletjem spet oživili organizi
rano klubsko kolesarstvo v Ce
lju, zagnanci najbrž niso kaj 
posebej verjeli vehkima avtori
tetama v tem športu, zvezne
mu trenerju Franciju Hvastiju 
in trenerju ljubljanskega Roga 
Zvonetu Zanoškarju, ki sta na
povedovala, da bi celjski kole
sarji lahko prišh v jugoslovan
ski vrh. Čeprav je bilo tudi 
v preteklosti nekaj dobrih tek
movalcev, pa z več kot dobro 
pripravljenimi dirkami in celj
sko trimsko akcijo Vsi na kolo 

za zdravo telo novoustanovlje
ni klub Merx ni imel na čem 
graditi. 

Ambiciozno zastavljeno delo 
je v klub privabilo nove člane, 
predvsem mladince in pionir
je. Druga kolesa in oprema, za 
katero je bilo bolj ali manj tre
ba poskrbeti iz lastnega žepa, 
so potem marsikoga odvrnili, 
vendar je ostalo dovolj vztraj
nih, ki so postopoma začeh do
segati vidne rezultate. Iztok 
Melanšek je med člani osvojil 
drugo mesto na priznani cestni 
dirki v Idriji, Brane Mernik je 
bil med mladinci tretji in se je 
uvrstil v mladinsko državno 
reprezentanco. 

Pravni uspehi pa so se začeli, 
ko sc se celjskim kolesarjem 
pridružili kolesarji Sloge iz 
Idrije z Valterjem Bončo na če
lu; takšno preseganje ozke 
mestne identitete seje pokaza
lo za odlično potezo. V zadnjih 
sezonah so Celjani osvojili na
slov članskih prvakov Sloveni
je, samo v lanskem letu pa je 
izkupiček res imeniten: Valter 
Bonča (ki deloma nastopa tudi 
za avstrijsko moštvo Bosch) je 
zmagal na dirki profesionalcev 
po Avstriji, ekipa Merxa je 
osvojila drugo mesto v ekipni 
vožnji na 100 kilometrov na pr
venstvu Jugoslavije in dosegla 
enako uvrstitev na pisti - 4000 

metrov. Bonča, Sandi Smerc 
in Iztok Melanšek so osvojili 
prva tri mesta na gorskem pr
venstvu Jugoslavije, Bonča in 
Marko Baloh pa drugo in tretje 
mesto na kronometer. Valter 
Bonča je bil na nedavni dirki 
Giro della Reggione deseti, 
v gorskih ciljih pa je zmagal. 
Med mladinci je zelo nadarjeni 
Sašo Sviben na državnem pr
venstvu osvojil 3. mesto na pi
sti 3000 in 1000 metrov, na kro
nometer pa je bil prvi in bo 
tako zanesljivo nastopil na le
tošnjem mladinskem svetov
nem prvenstvu v ameriškem 
Coloradu Springsu, mlajši 
mladinec Simon Soš pa je lani 

postal državni prvak v sprintu. 
Dokciz uspešnosti kolesarske
ga kluba Merx je tudi kandida
tura šestih tekmovalcev za le
tošnje svetovno prvenstvo, ki 
bo avgusta v Stuttgartu. 
V ekipni konkurenci naj bi na
stopili Borut Rovšček, Brane 
Ogrenovič in Marko Baloh, 
med posamezniki pa Valter 
Bonča, Sandi Šmerc in Iztok 
Melanšek. 

V Celju so se kolesarjenjem 
začeli ukvarjati že v okviru 
nemškega društva Cillier 
Radfharer Verein leta 1886. 
Leta 1891 se je osnoval Klub 
biciklistov celjskega Sokola 
in deloval vse do druge sve
tovne vojne, s prekinitvami 
pa tudi po njej, ko se je kole
sarska dejavnost predstavlja
la s pripravo uličnih dirk. 

Vseh teh rezultatov seveda 
ne bi bilo brez odličnega tre
nerja Stanka Vehkonje in 
uspešnega organizacijskega 
ter strokovnega dela. To sicer 
lahko izveni tudi kot oguljena 
fraza, vendar je dobro delo lju
di, ki skrbijo za poslovanje 
kluba, nadvse pomemben člen 
uspešnosti. V mnogih upravah 
se dogaja, da nekateri jemljejo 
»funkcionarske vloge« kot 
prestižne in dekorativne, od 
česar pa ni koristi. KK Merx, 
ki ga vodijo predsednik Alojz 
Forštner, bivša predsednika 
Edvard Stepišnik in Ivan Mir-
nik ter sekretar Edo Kranjc 
skupaj s sodelavci, se ni treba 
bati takšnih očitkov, saj rezul
tati pr ič^o, da njihovo športno 
podjetje dobro posluje. Po
membno priznanje za strokov
no delo pa je imenovanje Edija 
Kranjca za direktorja jugoslo
vanske kolesarske reprezen
tance. 

Denar se, zaradi nekaterih 
bolj »zvenečih« športov v Ce
lju, na Merxove kolesarje ne 
lepi najbolj rad. Eno tretjino 
denarja, ki ga potrebujejo, da 

Edi Kranjc, direktor j J 
vanske kolesarske repi 
tance. 
normalno prebiciklirgjo . 
no, morajo zaslužiti , 
z marketingom. Ostalo 
po eno tretjino, prisjJ 
sponzor Merx in ZTKOn 
In čeprav smo Slovencij 
ki poleg smučanja ij 
v planine tudi rad koles^ 
lesarstvo vendarle ni 5 
atraktivno za trženje, to 
stvo. Da pa bi se lahko pj 
vili širše, čez meje Alp î  
murske ravnine, bo treb 
bolj globoko v žep. Mijj 
de, v državah, ki jih in« 
najbolj evropske, v F? 
Italiji, Nemčiji, Avstriji,B| 
ji. Nizozemski je kolesaij 
ena najbolj donosnih tr 
naložb v športu. Z uspehip 
Celjani vendarle zbudili) 
manje, saj so nekaj že prisl 
italijanski izdelovalec k 
firma Bilanchi in trgo 
s čevlji Ugo Caon, dogova: 
pa za mešano družbo z 1 
Celje. 

Nastop kolesarjev Merx 
svetovnem prvenstvu v S 
gartu in vsi nastopi na d( 
čih tleh - na dirki Alpe-Ja 
in na dirki po Jugoslaviji,! 
bo začela prav v mestu ol 
vinji - so prav gotovo d 
priložnost za promocijo ( 
kot tudi pomemben prisp 
k zdaj že vsem znanemu si 
nu, ki nam je pozimi prir 
toliko veselja - Za slovei 
zmage! 

ROBERT GORJ/ 

Svojevrsten dokaz za dobro delo celjskega kolesarskega kluba Merxje tudi podatek, da se bo 
najpomembnejša domača tekma, Dirka po Jugoslaviji, začela prav v Celju, in to 15. junija 
z dirko na kronometer. Naslednji dan bo v mestu ob Savinji tudi start druge etape od Celja do 
Karlovca. 

Na \otk\ nič 
Surf klub Celje za začetek samo 
rekreativen 

Malce nenavadno se sliši, 
da rekreativci prirejajo veli
ko športno prireditev (kar od
prto državno in mednarodno 
prvenstvo gotovo je) in na 
njej tudi sodelujejo z vidnimi 
dosežki, kar terja vse kaj dru
gega kot samo rekreativni na
por. Utanovljen komaj febru
arja letošnjega leta je Surf 
klub Celje, kljub prej dokaza
nemu poreklu, ko je bil še 
združen (v Društvo za šport 
na vodi Nivo Celje), odcepljen 
pristal pri ZTKO na izhodišč
ni točki O, s statusom rekre-
ativca, ki jo tisti, ki se želi 
ukvarjati s tekmovalnim vr
hunskim športom, razume kot 
najnižjo. 

Gre pa za šport, ki po mod
nem navdušenju pred leti, ni 
doživel usode rolkanja, ki je 
danes samo še retrogradni 
hobby (vsaj pri nas se zdi tako) 
in je svojo priljubljenost precej 
trdno zasidral. Seveda pa je, 
zlasti je to razumljivo v Celju, 
v senci starejših tradicionalnih 
športov (z žogo) in čeprav se 
jadralci na deski utegnejo 
povzpeti na kakšni statusni 
stopnički, je nerealno pričako
vati, da bi jih (vsaj nekatere) 
ujeli po priljubljenosti. 

Društvu za šport na vodi, ki 
so ga ustanovih leta 1975, se je 
jadranje na deski priključilo 
kasneje. V prvotnih panogah 
društva - kajaku in kanuju - je 
bilo doseženih nekaj dobrih re
zultatov, predvsem sestri Can
kar, ki sta osvajali naslove re
publiških in državnih prva
kinj. Tudi jadralci so v skupni 
razvrstitvi jugoslovanskega 
pokala lani dosegU nekaj sohd-
nih uvrstitev: Andrej Klogar je 
bil 14., Marko Cuk 16., Felix 
Lednik 19. in srečko Jošt 20., 
v konkurenci več kot 50 doma
čih in 10 tujih tekmovalcev. 

Zaradi pomanjkanja denarja 
so se pogoji dela poslabšali, 
najboljši v kajaku so odšli ali 
prenehali tekmovati, klub je 
zajela kriza. Na takšno stanje 

so reagirali tudi surfarji, ki so 
se odiočih začeti po svoje. Si
stemska pravila v okviru 
ZTKO pa so tu neusmiljena in 
se ne ozirajo na to, koliko je 
nek šport priljubljen (v boga
tih zahodnih državah in v ZDA 
in Kanadi je surfanje izjemno 
priljubljeno in razvito), ampak 
so pomembni rezultati, tradici
ja (čas samostojnega delova
nja). Status rekreativcev po
meni začetno stopničko in pi
člo oziroma nikakršno odmero 
sistemskega denarja. 

S ponovitvijo in izboljša
njem lanskih rezultatov bi se 
moral izboljšati tudi njihov 
status, to pa bi lahko pomenilo 

tudi kaj več državnega denar
ja. Vendar zadrege pri novi na
cionalni ureditvi športa in ne
jasen sistem financiranja ne 
ponujajo ravno velikih obetov, 
zato se bodo morali še naprej 
zanašati predvsem na samofi-
nanciranje. Za uresničevanje 
športnih želja morajo jadralci 
kar globoko seči v lasten žep: 
jadralna deska, jadro, obleka 
in druga oprema danes stanejo 
od 3 do 5 tisoč mark, k temu pa 
gre prišteti tudi prevoze na 
morje in jezera, saj se samo na 
domačem Šmartinskem jezeru 
ni mogoče pripravljati. Tek
movalne in organizacijske na
črte pa bodo še nekaj časa mo
rali kovati v prithčni sobi sta
novanjske hiše, ki zaenkrat 
služi kot klubski prostor. 

Kljub vsem bremenom za-
četništva pa se jim je posrečil 
projekt, ki ga velja upoštevati: 
v svojem tretjem mesecu sa
mostojnega delovanja so si iz
borih pripravo odprtega držav
nega in mednarodnega prven
stva v Fun surfanju, v discipU-

ni slalom, v Pomeiju pri Puh. 
Pomor Open je privabil kakš
nih 50 tekmovalcev iz Sloveni
je, Hrvaške in Italije. Tekmo
valni dosežki surf kluba Celja 
niso bih zanemarljivi, še bolj 
kot to, pa jim dragocene točke 
pri uveljavljanju lahko prinese 
profesionalna priprava takmo-
vanja. S kopičenjem podobnih 
potez in iznajdljivim lastnim 
marketingom lahko kdaj v pri
hodnosti tudi računajo, da bi 
se sedanjim devetim tekmo
valcem (poleg lanskih osvajal
cev vidnejših mest v jugoslo
vanskem pokalu, so tu še brata 
Matjaž in Boštjan Godec, Šte
fan Cuk, Roman Roje, Ivo Do
lenc in Dušan Bitenc) in 40 čla
nom kluba pridružili novi. 
Uresničitev v športu veljavne
ga načela, da masovnost prine
se tudi kakovost, pa utegne 
malce zavirati današnji čas 
phtkih žepov, pa verjetno še 
tudi kar ukoreninjen stereotip, 
da gre za snobovski šport. 

ROBERT GORJANC Marko Cuk, predsednik kluba in še aktivni tekmovalec^ 
danji judoist, »v elementu«, ob surfanju na Pelješcu. 

Košarka za oddih 
Da je Jure Zdovc odprl 

zasebno košarkarsko šolo, 
veste že najbrž vsi. Kaj pa, 
da se vanjo lahko prijavi
te preko kupona, ki je ob
javljen v Novem tedniku? 
Več razlogov je, da smo se 
odločili pomagati pri zbi
ranju prijav s Celjskega. 

Mladih košarkarskih na-
dobudnežev je v Celju in 
okolici še vedno veliko, če
prav članski predstavniki 
močno popuščajo. Kako 
otrokom v poletnih mese
cih nuditi prijetno s korist
nim? Eden od načinov je 
prav gotovo sedemdnevni 
aranžman v turističnem na
selju Polynesia v Umagu, 
kjer bo za otroke vsestran
sko poskrbljeno. Poleg 
treh ur košarke na vse nači
ne, bo v enem dnevu dovolj 
časa tudi za športne kvize, 
igre brez meja, odbojko, te
nis, plavanje, učenje tujih 
jezikov, kopanje v 100 me
trov oddaljenem morju, 
družabne večere in gleda
nje video posnetkov tekem 
košarkarskih zvezdnikov. 

Uveljavljeni as iz Sloven
skih Konjic bo vsako sku
pino obiskal in tudi de
monstriral košarkarske 
veščine. Čeprav sam meni, 
da je za uvod najbolj bi
stveno otroka navdušiti in 
naj v začetku prevladuje le 
igra, bodo tamkajšnji ko
šarkarski strokovnjaki pod 
vodstvom Smaja Safiča 
najbolj nadarjene kasneje 
tudi napotili v posamezne 
klube. 

Starši lahko dekleta in 
fante stare med 10 in 15 let 
prijavite za izmene 30. juni
ja, 7., 14., 21., 28. juhja, 4., 
11., 18. in 25. avgusta. V ce
no 400 DEM v dinarski pro
tivrednosti je vključenih 
7 polnih penzionov v luk
suznih apartmajih, prevoz 
iz LJubljane do Umaga in 
nazaj ter majica in brošura 
šole, plačate pa jo lahko ta
koj ali v treh obrokih. Za 
video kaseto s posnetkom 
dela šole je doplačilo 20 
DEM v dinarski protivred
nosti. 

DEAN ŠUŠTER 



Zaušnica atletski zgodovini 
Stanko Lorger le leta 1959 v Torinu postal svetovni študentski prvak v teku na 110 
petrov z ovirami, v soboto pa bi bil s takratnih 1^,2 drugi... 

športno občinstvo je dandanes zaradi 
neposrednih televizijskih prenosov 
2 najrazličnejših tekmovanj že dodobra 
razvajeno in to je tudi poglavitni raz
log, da je bilo med obiskovalci Dnevov 
celjske atletike precej mrkih obrazov. 
j>4apovedi o prihodu številnih domačih 
zvezdnikov so se izjalovile, toda brez 
jvoma bi bilo še večje razočaranje na
stop evropske podprvakinje v skoku 
v višino Biljane Petrovič, ki je pred ted
nom dni na Japonskem preskočila samo 
175 cm in za štartnino dobila 6000 do
larjev. 

Meddržavni dvoboj Slovenija:Hrvaška 
115:117 (moški 66:62, ženske 49:55) je 
popolnoma zasenčil dvoransk svetovni 
rekorder v troskoku Protsenko, ki je 
s skokom 16,76 m dosegel najboljši letoš
nji rezultat na svetu. Dvodnevno tekmo
vanje j e bilo po rezultatski plati nasploh 
v znamenju gostov, čeprav so tudi naši 
atleti zatrjevah, da že dolgo niso tako 
imenitno štartah v novo sezono. To še 
posebej velja za Celjanko v dresu IBL 

Olimpije Natašo Erjavec, ki je v metu 
krogle dvakrat popravila republiški re
kord (16,60 m) in zdaj za najboljšo jugo
slovansko znamko zaostaja še samo za 35 
centimetrov. 

Med vrhunstvom in povprečnostjo je 
vehk razkorak, ki je bil zaradi kvalifikacij 
za atletski pokal Slovenije še toliko bolj 
poudarjen. Odmevni in v svetovnih raz
merah opazni rezultati so nekako zvode-
neli ob spoznaryu, da je atletika v nekate
rih disciplinah dobila krepko zaušnico. 
Med n^bol j potrtimi je b i l 'S tanko Lor
ger, ki je leta 1959 na študentskih igrah 
v Torinu zmagal v teku na 110 metrov 
z ovirami s časom 14,2. S pribitkom elek
tronsko merjenega časa bi bil njegov te
danji rezultat 14,44, celjski zmagovalec in 
državni reprezentant Nedeljko Višnjič 
pa je v soboto dobra tri desetletja kasneje 
tekel 14,34 ter za dosežek, ki je po mad
žarskih atletskih tablicah vreden več kot 
tisoč točk, dobili posebno denarno na
grado. »Kaj pomaga neizmerno veselje 
do atletike, ko z grenkobo podoživljam 
pravo anahronijo. Na Skokovem memo-

rialu se je s takšnimi in podobnimi rezul
tati zmagovalo pred dvcosetimi in morda 
tudi tridesetimi leti. Množičnost nikakor 
ne odtehta kakovosti,« je ob sodniškem 
stolpu ves zagrervjen razmišljal Stanko 
Lorger. 

Tudi prireditelji so se počutili precej 
opeharjene. Predsednik AD Kladivar in 
tudi član strokovnega sveta državne re
prezentance dr. Rudi Čajevec se je pre
cej zavzel pri razsvethtvi dopinške afere 
Bilač in pričakoval, da se bo Postojnčan 
oddolžil z nastopom na Dnevih celjske 
atletike. A besede in obljube so eno, res
ničnost pa nekaj povsem drugega. Vsaj 
za nekatere naše atlete. Tujci so z izjemo 
poškodovane Čistjakove izpolnili oblju
be, še več, celo zmagali so v svojih disci-
plincih. Tudi v tej navidez drobni podrob
nosti se zrcah odnos do dela, kajti atleti
ka je zdaj za prenekaterega slovenskega 
(in še več jugoslovanskih) atleta edini vir 
zaslužka - s štipendijami, hranarinami in 
štartninami. 

ŽELJKO ZULE 
Foto: EDI MASNEC 

Razkorak med množičnostjo... ...in vrhunstvom: srebrna z lanskega mladinskega SP Mar
jana Lužar. 

Samostojnost ali visoicogorsifo gostinstvo 
»Slovenski nogomet ni spoli t iziran, 

vendar se bo v celoti podredil odloči
tvam slovenske vlade in par lamenta . 
Dovolj je bilo dialogov gluhih in beo
grajskih pogruntavščin . Pr ipravl jamo 
se na nogometno razdružitev,« je pred 
slabimi t remi meseci v pogovoru za 
Sportske novosti dejal predsednik No
gometne zveze Slovenije Rudi Zavrl in 
izzval burne reakcije. 

Med prvimi se je v posmehljivem tonu 
oglasil črnogorski zvezdnik Dejan Savi-
čevič: »Reveži. Imajo enega samega pr-
voligaša, saj ne morejo sestaviti treh po
štenih ekip. Smučanje, hokej na ledu in 
visokogorsko gostinstvo so njihovi konč

ni dometi. Le s kom bodo igrali no
gomet?« 

Crvena zvezda se je medtem uvrstila 
v pokal prvakov, strokovni svet NZS pa 
pripravil dokončni razdružitveni predlog 
in tekmovalni model za sezono 1991/92. 
Enotna slovenska liga bi imela 12 klu
bov: vse štiri zvezne ligaše (OUmpija, Ko
per, Maribor in Izola) ter najboljših osem 
ekip sedanje SNL. Tudi drugohgaška 
konkurenca bi bila 12-članska: spodnji 
dom SNL ter po dve moštvi iz obeh ob
močnih hg. Po rednem Ugaškem delu pr
venstva bi sledila končnica; najboljših 
osem ekip bi se potegovalo za naslov, 

.zadnje štiri pa skupaj z najboljšo četveri

co II. SNL za obstanek oziroma napredo-
varye v ehtno konkurenco. 

Končna odločitev je v rokah 10 NZS, iz 
poluradnih nogometnih krogov pa je vse 
več namigov, da pravzaprav ni nobenih 
zadržkov za slovensko nogometno samo
stojnost. In kaj pravijo klubi? Maribor se 
je že pozimi ogreval za izstop iz MRNL, 
obalni nogometni boom je v zatonu, po 
dobno vzdušje je tudi v Ljubljani. . . Sta
dioni so nekaj zadnjih let še samo kuhse, 
nogometaši vse bolj spominjajo na mari
onete, gole pa za pogajalskimi mizami 
zabijajo funkcionarji, mestni veljaki in 
drugi prvaki. 

ŽELJKO ZULE 

PANORAIVIA 

Rokomet! 
i i . ZL 
lUV Usnjar - Celje P ivovarna 
Laško 27:26 (15:17). Strelci: 
Šafarič 8, Pungartnik 7, Raz-
gor, Ivandija in Franc 3, Čater 
2. Part izan-Velenje 34:30 
(13:13); strelci: Šerbec 13, Vo-
glar 8, Plaskan 4, Požun 3, Roz
man in Vrečar 1. Končni vrst
ni red: 1. Celje P ivovarna La
ško 42, 2. Partizan 38, 3. Vele
nje 36. 

Nogomet 
SNL 
Rudar (T)-Ingrad Kladivar 
1:2 (0:2); strelca: Jelenko in 
Vasic; Nafla-Steklar 1:2 
(0:0); strelca: Horvat in Prevol-
šek; Partizan Hmezad-Vozila 
0:1 (0:1); Medvode-Rudar (V) 
2:0(0:0). 

Vrstni red: 1. Slovan 35, 2. 
Rudar (V) 33, 3. Ljubljana 32,4. 
I. Kladivar 29 . . . 11. Steklar 
22, 16. Partizan Hmezad 15. 

OČL - vzhod 
Dravinja-Železničar 2:3 (2:1); 
strelca: Kraševac in Tič. Vrstni 
red: 1. Beltinka 34, 2. Dravinja 
32, 3. Železničar in Turnišče 
30. Prihodnje kolo (19. t.m.): 
Dravinja-Turnišče. 
Jugoslovanski poka l 

Četrtfmale na področju Slo
venije: Središče: Rudar (V) 
1:2 (1:1); mladinci: Turnišče-
:Dravinja 0:3 (0:2). 

Judo 
RP 
Pionirji - do 31 kg: 3. Holer, do 
46 kg: 1. Petrak, 2. Lakner-
-Bevc, do 67 kg: 1. Mlinarevič; 
ekipno 2. I. Reya; mladinci 
- do 46 kg: 1. Petrak, do 49 kg: 
3. Podvornik, do 55 kg: 3. Ko
šir, do 70 kg: 3. Mhnarevič, do 
77 kg: 2. Eisenbacher; ekipno: 
4 .1 . Reya. 

Celjani so nastopili tudi na 
mednarodnem turnirju 
v Frankfurtu in med 750 udele
ženci iz 72 klubov zasedli 8. 
mesto. Boljše uvrstitve: 1. Sad-
žak (ml., do 78kg), Lakner-

Karate 

-Bevc (do 45 kg), Mhnarevič 
(oba pio., do 71 kg); 2. Šekora-
nja (ml., do 60 kg); 3. Holer (do 
33 kg), Petrak (do 45 kg), Košir 
(do 60 kg), Kolenc (do 65 kg), 
Eisenbacher (do 78 kg), Bel-
tram (mL, do 71 kg). 

V soboto, 18. t.m., bo v dvo
rani STŠ v Celju z začetkom ob 
10. uri republiško prvenstvo 
v judu za člane. 

OLGA PETRAK 

Evropski poka l 
Kate: 2. Jug, 4. Stirovič (oba 
Petrovče). 

RP 
Ml. pionirji: 1. Srečkovič (Vel); 
ekipno: 2. Velenje. 

Streljanje 
Natančni Cel jani 

Na tekmovanju z MK puško 
za pokal osvoboditve Zaboka 
so Celjani napovedadi odlično 
sezono tekmovanj na prostem. 
Rezultati - ekipno: 1. Celje 
780. . . 5. S. Šlander (Šemp); po
samezniki: 1. Jeram 271, 2. Ma-
lec (oba Ce) 261. 

TONE JAGER 

Regi jsko prvenstvo 
UNZ 

Rezultati: malokaliberska 
pištola, članice: 1. Litojc (OS 
UNZ Celje) 114, 2. Zorin (Po
staja mil. Celje) 111, 3. Tacek 
(UNZ Celje) 111; moški: 1. Tra-
var (Vel.), 2. Cirkular (OSS 
UNZ Celje), 3. Moravec (PM 
Celje), pol. avt. puška: 1. Matja-
šič (PPC) 116, 2. Sušerk (La
ško) 115, 3. Narat (PP Ce) 114, 
služb, pištola: 1. Grmič 114, 2. 
Bakun (oba PM Ce) 103, 3. Fel-
din 97, ostro, puš.: 1. Ramšak 
(PMC) 24, 2. Hrvatski (Velenje) 
21, 3. Vodeb 21; ekipno: 1. Po
staja milice Celje 37, Postaja 
mihce Veler^e 35,3. PPM Celje 
32, 8. Žalec 8 točk. 

JANI PUKMAJSTER 

S K L A D S T A V B N I H Z E M L J I Š Č 
O B Č I N E CELJE, ki ga zastopa 
Z A V O D O B Č I N E CELJE ZA 
P L A N I R A N J E IN I Z G R A D N J O 

P R O D A J O G A R A Ž N A L A V i 

razpisuje 

V okviru razširitve garažnega objekta ob Čopovi ulici 
na Lavi razpisujemo prodajo garaž. Prodajna cena 
garaže tlorisne netto površine 2,6x4,8 znaša 
93.700,00 din. 
Razpisano je 60 garaž z rokom izgradnje 90 dni. Ob 
vlogi za nakup plača kupec od prodajne cene 10% 
are na žiro račun št. 50700-654-112, Sklad stavbnih 
zemljišč občine Celje. 
Pogoji plačila: 
Do 31. 5. 1991 plača kupec del kupnine v znesku 
28.110,00 din, razliko do prodajne vrednosti pa 
v dveh mesečnih obrokih z upoštevanjem podražitev 
po indeksih gradbeništva. V primeru celotnega pla
čila kupnine do 31. 5. 1991 znaša prodajna cena 
89.000,00 din. 
V primeru nezadostnega števila prijav bomo kupcem 
aro vrnili do 31. 5. 1991. 
Vloge za nakup morajo prispeti do 24. 5. 1991 na 
ZAVOD OBČINE CELJE ZA PLANIRANJE IN IZGRAD
NJO, Trg svobode 9, Celje, informacije na telefon št. 
24-047, int. 353. 

POGLEDI 

Screensport - Eurosport 1:0 
Prvi majski ponedeljek je 

ljubiteljem športa na stari celi
ni prinesel precej neprijetno 
presenečenje. Z Evropo pove-
zani športni navdušenci v Slo
veniji (pogoj: satelitska ali ka
belska televizija) so ga lahko 
delili z okrog 25 milijoni go
spodinjstev na zahodnem delu 
kontinenta našega poželenja. 
Ob drugi uri zjutraj je priljub
ljeni in dinamični spored ka
nala Eurosport zamenjal dol
gočasni napis v angleščini, 
nemščini in nizozemščini. »Za
radi razlogov, ki niso v naši 
pristojnosti,« takšna je bila 
utemeljitev skrivnostne (za
časne?) prekinitve oddajanja. 

V nekaterih kabelskih siste
mih so se na nov položaj odz
vali že naslednji dan. Euro
sport oziroma tisto, kar je osta
lo od njega, se je moral uma
kniti Screensportu, za katere
ga so se pred 6. majem športni 
navdušenci z možnostjo izbire 
obeh omenjenih kanalov odlo-

Piše: Igor Bergant 
(TV Slovenija) 

čali verjetno le v skrajni nuji. 
Razen amerofilov, seveda. Za
menjava je bila pravzaprav 
simbolična. Prav Screensport 
je bil tisti, ki je s tožbo pred 
evropskim sodiščem sprožil 
plaz, ki je pod seboj pokopal 
bolj znanega tekmeca. 

Eurosportu so se vremena 
začela mračiti že 19. februarja, 
ko je posebna komisija pri 
Evropskem sodišču (instituci
ja Evropske skupnosti) ugoto
vila, da pogodba med Euro-
sportom in EBU (European 
Broadcasting Union oziroma 
združenje evropskih nacional
nih televizij, ki ji po domače 
rečemo kar Evrovizija) šport
nemu kanalu omogoča »nepo
štene prednosti v primerjavi 
z drugimi ponudniki«, tako 
razlaga sodišče. Drugače pove
dano: pogodba je Eurosportu 
praktično zagotavljala mono
polni položaj v družini evrop
skih satelitskih športnih pro
gramov in ni bila v skladu z na
čeli čedalje manj reguhranih 
odnosov na evropskem medij
skem prostoru. 

In kako je Eurosport sploh 
lahko prišel do tako ugodne 
pogodbe? Eurosport je (bil?) 
namreč zelo pisana druščina: 
šesta vljalo ga je 17 članic EB U 
(med njimi prek JRT tudi TV 
Slovenija), največji, kar 50-od-
stotni delež pa je imel prek bri
tanske družbe Sky Television/ 
News International medijski 
magnat izi Avstralije Rupert 
Murdoch. Bistvo nepoštenega 
poslovanja je bilo v tem, da je 
imel Eurosport (oziroma ve
činski lastnik Murdoch) prek 
omenjene pogodbe eksluzivno 
pravico pri kupovanju pravic 
prenosov EBU, s čimer je do 
njih lahko prihajal ceneje kot 
pa ob morebitnem enakovred
nem boju več enakopravnih 
ponudnikov (kar bi po tržni lo
giki takoj zvišalo ceno). Odlo
čitev posebAe komisije Evrop
skega sodišča je Murdocha pri
silila na umik iz Eurosporta, 
saj bi v primeru neupoštevanja 
sklepa vsem partnerjem tega 
kanala grozile kazni tudi do 
desetine letnega prometa, po
leg tega pa bi tožeča stranka 
(Screensport) prek tožb v po
sameznih državah zlahka dose
gla prekinitev oddajanja kana
la Eurosport. Ker Eurosportu 
minus Murdoch (ostane 17 čla
nic EB U) ni pravočasno uspelo 
najti dovolj finančno močne 
zamenjave za nekdanjega part
nerja, je moral priljubljeni ka
nal prenehati z oddajanjem. 
Vzad]yih dnevih je bilo mogo
če slišati, da pogovori z neko 
francosko družbo obetajo 
uspeh, tako da se bo Eurosport 
morda vendarle vrnil v do
move. 

Toda novi Eurosport bržko
ne ne bo več mogel biti takšen, 
kot stari. Ker se ne bo mogel 
vrniti na stare (monopolne) po
ložaje, ga bo veliko bolj kot do
slej ogrožal program Screen
sport (oziroma njegovi varianti 
Sportkanal in Sportnet), ki je 
že napovedal ofenzivo in v pri
hodnje računa tudi na pravice 
prenosov najbolj prestižnih 
športnih prireditev (kar je bilo 
doslej, vemo zakaj, rezervirano 
za Eurosport). Konec dober, 
vse dobro, podobno kot po raz
pletu afere TV Koper/Capodi-
stria, prek katere je italijanski 
Murdoch Silvio Berlusconi ce
neje prihajal do pravic evrovi-
zijskih prenosov? Gledalci 
z nadpovprečnim zanimanjem 
za šport verjetno ne bodo pri
krajšani, le večkrat bo potreb
no menjati kanale na televizor
ju, po želji ves ljubi dan. 



Show-business pod koši 
I z Sarajeva o tekmi zvezdnikov in ostaiem 

v torek, 7. maja, je v že sko
raj razkosani Jugoslaviji 
v Sarajevu slavila novo zma
go jugoslovanska košarka. 
Dokazala je, da ji enotnosti za 
sedaj še ne gre oporekati. Ce
lo več, pripadniki klubov so 
podpisali dokument, ki jih za
vezuje k sodelovanju v na
slednji sezoni, v Jugoslovan
ski košarkarski ligi (YUBA). 
S tem so prehiteli kaos po 
verjetnem razpadu KZJ. 

Soglasno so izbrali svojega 
vodjo, direktorja lige dr.Rado-
mirja Šaperja, ki bo podobno 
kot v NBA hgi David Stern 
sam odločal o vsem. Njegove 
odločitve lahko zavrne le pred
sedstvo, a le takrat, ko ga tudi 
odstavi. Josip Bilič, sekretar 
POP-a 84 in s tem eden od pod
pisnikov pogodbe je ob tem 
dejal: »Pri izboru za komisarja 
hge je vsak klub lahko predla
gal svojega kandidata. Imeli 
smo srečo, da smo se že na za
četku naše poti vsi strinjali in 
sprejeli dr. Radomiija Šaperja. 
O njegovem slovesu v evrop
ski košarki ni potrebno govo
riti.« 

Višek prireditve je bila seve
da tekma med rdečo in belo 
selekcijo, imenovana Ali starš 
game. Zaradi neposrednega te
levizijskega prenosa znanih 
dejstev nima smisla ponavljati. 
Jure Zdovc bi si prav gotovo 
zaslužil nagrado za najboljšega 
obrambnega igralca tekme, saj 
je v 1. delu zaustavil Tonija 
Kukoča. Opoldne istega dne je 
bilo predtekmovanje v meta
nju trojk. Jure pa je izpadel že 
v 1. kolu z desetimi doseženimi 
točkami. Za uvrstitev med 
osem najboljših sta bila najbolj 
natančna Sretenovič in Obra-
dovič (18 točk), za med štiri 
Cvjetičanin (20). V finalu, ki je 
bilo med polčasom tekme, je 
zablestel Arijan Komazec z re
kordom 25 točk, zadel pa je 
vseh pet pisanih žog, ki štejejo 
dvojno. Komazec je v žep spra
vil 30 tisoč dinarjev, že prej pa 
so mu na osnovi uradne stati
stike v sezoni 90/91 kot najbolj 
koristnemu igralcu podehli 
pozlačeni pokal Dribblinga. 
»Dal bom vse od sebe, da bom 
več igral v reprezentančnem 

Željko Pavličevič o Juretu 
Zdovcu: »Povedal vam bom 
skrivnost. Sam sem ga lovil 
že pred desetimi leti, ko je še 
igral pri mladincih. Šel sem 
v Ilirsko Bistrico k nekemu 
njegovemu sorodniku, da bi 
ga že takrat pripeljal v Cibo-
no. Čeprav mi ni uspelo, je 
Jure moj košarkarski ljublje
nec. Ni ekipe, ki ga ne bi ho
tela.« 

dresu. »Spor« z Ivkovičem, ko 
me je izpustil s spiska kandi
datov za EP v Zagrebu, je že 
pozabljen. To je šola za celo 
življenje. Na napakah se učimo 
in tudi jaz sem se prepričal 
v resničnost tega pregovora. 
Za igranje v NBA ligi nimam 
velikih možnosti, saj so tam 
bolj iskani dobri centri. Tam 
so res vrhunske zvezde, nedo
takljive. Sicer pa je v ZDA iz
redno pomembna fizična pri
pravljenost, nekateri med nji
mi so prave »živah«. Ostajam 
v Zadru še najmanj eno leto.« 

Toni Kukoč je drobižu 30 ti
soč dinarjev, ki si jih je »priza-
bijal« v Skenderiji, dodal še 
17,5 milijonov dolarjev za štiri
letno pogodbo z italijanskim 
Benettonom. Čeprav je Toni 
zabil po odrivu s črte za proste 
mete, pa po obratu za 360 sto
pinj in čisto na koncu po treh 
korakih s sredine igrišča, je 
imel resnega tekmeca v finalu 
v še ne 19-letnem Zadarčanu 
Zoranu Bacalji, ki je približno 
dvajset centimetrov nižji od 
Splitčana deloval bolj akrobat
sko. »Na Ali starš game bom še 
prišel, vendar še z razširjenim 
repertoarjem zabijanja,« je po
vedal eden od presenečenj ve
čera. 

In kako edini slovenski pod
pisnik Smelt Olimpija oziroma 
njen predstavnik Radovan 
Lorbek gledata na novitete? 
"Sprejeli smo novo proceduro. 

tako da se bodo odločitve spre
jemale z dvotretjinsko večino. 
Odpadel je prejšnji konsenz, 
s katerim se ni dalo nič odloči
ti. V klubu smo za spremembe, 
torej za zaprt sistem tekmova
nja (podobno kot v NBA ligi 
brez izpadanja), za draft (zad-
ryeuvrščeni klubi im.'.jo pred
nost pri izbiri novincev) in tudi 
za okrepitve iz tujine. Želimo 
se okrepiti z dvema Američa
noma za nastop v evropskem 
pokalu. Naši igralci so zelo 
dragi in sohdne košarkarje iz 
ZDA se da kupiti po nižji ceni. 
Centri so resda dražji, vendar 
smo na tem mestu solidno za
sedeni. V novi organizaciji ne 
gre za ljubezen klubov do Ju
goslavije, temveč za poveza
nost v športnem biznisu.« 

Medtem ko je selektor rdeče 
selekcije Dušan Vujoševič re
kel: »Jciz sem s Partizanom 
zaključil!), je vodja bele, zma
govalne ekipe Željko Pavliče
vič, tudi prvi trener, ki mu je 
uspelo osvojiti Pokal evrop
skih prvakov z dvema ekipa
ma (s Cibono in POP-om 84), 
dejal: »Ko človek pride do vr
ha, dobi nove motive, vendar 
po ponovitvi vzpona v manj 
znanem klubu. Enostavno ne 
vidim smisla, da bi še eno leto 
v Splitu dokazoval samega se
be. V Sarajevu nismo videli 

Zadnja 
plat 
atletike 

Foto Edi Masnec 

prijateljske tekme, na kateri bi 
se igralci sprehajali. Tukaj je 
bilo 24 košarkarjev, dodajmo 
jih še deset in dobimo skupino 
samih mojstrov, kjer vsakdo, 
ki vstopi v igro, lahko napravi 
»zmedo«. Tega nima nobena 
država v Evropi, v svetu le 
ZDA.» 

Ljubljančan Iztok Rems je 
poleg Sibenčana Zorana Grb-
ca dobil največ glasov med 
sodniki in tudi vodil AH starš 
game. »Izjemno sem polaskan, 
da sem lahko sodil prvo sreča
nje najboljših jugoslovanskih 
košarkarjev. To je bilo tudi 
priznanje za slovensko sodni
ško organizacijo, ki mi je omo
gočila napredovanje. Kar zade

va zvezno tekmovarga menim, 
da smo sodniki dovolj kako
vostni, da spremljamo razvoj 
naše vrhunske košarke. Sicer 
pa bi morali biti statistično in 
finančno zaščiteni podobno 
kot igralci.« 

Za nami je prva tekma naših 
zvezdnikov pod koši. Glede 
duhovitih podaj in imaginar
nih rešitev so Jugoslovani še 
enkrat dokazali, da so nekaj 
posebnega in kot rojeni za tek
me, kjer je rezultat v ozadju. 
To je tudi napoved, da bo že 
naslednja takšna tekma še bolj 
kakovostna. Seveda, v kakšni 
Jugoslaviji? Čez eno leto vse
kakor le v košcirkarski. 

DEAN ŠUSTER 

K O M I S I J A Z A V O L I T V E , I M E N O V A N J A IN 
K A D R O V S K E Z A D E V E 

S K U P Š Č I N E O B Č I N E C E L J E , 

n a o s n o v i 7 0 . č l e n a Z a k o n a o z a v o d i h , 
r a z p i s u j e p r o s t a d e l a in n a l o g e 

R A V N A T E L J A 
DOMA UČENCEV »KAREL DESTOVNIK-KAJUH« 
CELJE. 

S k l a d n o s 1 4 7 . č l e n o m Z a k o n a o u s m e r j e n e m j ^ . 
b r a ž e v a n j u m o r a j o k a n d i d a t i i z p o l n j e v a t i nasledmg 
p o g o j e : ' 

- v i s o k a al i v iš ja i z o b r a z b a p e d a g o š k e stneri 
z o p r a v l j e n i m s t r o k o v n i m i z p i t o m 
- 5 let d e l o v n i h i z k u š e n j n a vzgojno- lzobraževa lnem 
p o d r o č j u 
- o b v l a d o v a n j e s o d o b n e o r g a n i z a c i j e d e l a In posio, 
v a n j a t e r m e t o d d e l a z l j u d m i 
- p o z n a v a n j e p r o b l e m a t i k e v z g o j e in izobraževanji 
v d o m o v i h z a u č e n c e 
- p r e d l o ž i t e v k o n c e p t a o n a č i n u r e a l i z a c i j e progrj 
m a d e l a D o m a u č e n c e v 

V l o g e z d o k a z i l i o i z p o l n j e v a n j u r a z p i s n i h pogojai 
s p r e j e m a K O M I S I J A Z A V O L I T V E , I M E N O V A N J A a 
K A D R O V S K E Z A D E V E S O C E L J E , T r g svobode 9, 
v 10 . d n e h p o o b j a v i razp isa . 

O izbi r i b o d o k a n d i d a t i o b v e š č e n i p o obravnav i m 
seji z b o r o v o b č i n s k e s k u p š č i n e . ^ 

Z A V A R O V A L N I C A T R I G L A V , d . d 
L J U B L J A N A 
O b m o č n a e n o t a C e l j e 

o b j a v l j a 

p r o s t o d e l o v n o m e s t o 

1. Zavarovalnega zastopnika za zastop 
Podsreda-Bistr ica ob Sotii 

2 . Zavarovalnega zastopnika za zastop 
Levec-Dreš in ja vas-L iboje 

3 . Zavarovalnega zastopnika za zastop 
Braslovče 

4 . Zavarovalnega zastopnika za zastop 
Ve len je -Konovo 

5 . Zavarovalnega zastopnika za zastop 
Ve len je -Center 

P o l e g s p l o š n i h m o r a j o k a n d i d a t i i zpo ln jeva t i še 
n a s l e d n j e p o g o j e : 
- d a i m a j o s r e d n j o s t r o k o v n o i z o b r a z b o (V. s t o p n j a ) 
in 1 le to d e l o v n i h i z k u š e n j 
- p r e d n o s t i m a j o k a n d i d a t i s s t a l n i m p r e b i v a l i š č e m 

n a p o d r o č j u z a s t o p a 

Z a d e l o v n o m e s t o j e d o l o č e n o 3 - m e s e č n o p o s k u s n o 
d e l o . 

P i s n e p r i j a v e z d o k a z i l i o I z p o l n j e v a n j u p o g o j e v 
( d o k a z i l a o šolsk i i z o b r a z b i in d e l o v n i h i z k u š n j a h ) naj 
k a n d i d a t i poš l j e jo v 8. d n e h o d d n e v a o b j a v e n a naslov^ 
Z a v a r o v a l n i c a T r i g l a v , d . d . L j u b l j a n a O b m o č n a e n o t a 
C e l j e , M a r i b o r s k a c. 1 , C e l j e . 

K o m i s i j a o b č i n e C e l j e z a 
p r o d a j o n e p r e m i č n i n v d r u ž b e n i 
l a s t n i n i 

R A Z P I S U J E 
n a p o d l a g i 6. č l e n a P r a v i l n i k a o p o g o j i h in postopku 
z a p r o d a j o s t a n o v a n j s k i h hiš , s t a n o v a n j , d r u g i h stavb 
in d e l o v s t a v b , o b č a n o m in c i v i l n o - p r a v n i m osebafn 
(Ur . I. S R B , št. 4 6 / 8 7 ) in s k l e p a I z v r š n e g a s v e t a občine 
C e l j e s p r e j e t e g a n a sej i d n e 19 . 1 2 . 1 9 8 9 

J A V N O D R A Ž B O 
z a p r o d a j o s t a n o v a n j s k e s t a v b e D a l m a t i n o v a 2 v Ce
l ju , ki b o d n e 3 . 6 . 1 9 9 1 n a s e d e ž u u p r a v n i h organov 
o b č i n e C e l j e , T r g s v o b o d e 9 , C e l j e , s o b a št. 1 0 / 5 - 1 ' 
n a d s t r o p j e z z a č e t k o m o b 8 . 0 0 ur i . 
P r e d m e t j a v n e d r a ž b e j e s t a n o v a n j s k a s t a v b a Daima' 
t i n o v a 2 s p r i p a d a j o č i m i n e s t a n o v a n j s k i m i prostosto; 
j e č i m i p o m o ž n i m i p r o s t o r i , ki stoj i n a p a r e . št. 212 
s t a n o v a n j s k a s t a v b a v i z m e r i 7 5 m ^ gospodarsko 
p o s l o p j e v i z m e r i 7 2 m^ in d v o r i š č e v i z m e r i 341 m 
v p i s a n a pr i v i . št. 3 3 8 k. o. C e l j e ko t d r u ž b e n a lastni
n a i m e t n i k a p r a v i c e u p o r a b e o b č i n e C e l j e s pravic" 
u p o r a b e f u n k c i o n a l n e g a z e m l j i š č a . 
I z k l i c n a c e n a z n a š a 4 6 8 . 2 0 7 , 0 0 d i n . 
P o g o j z a d r a ž i t e v n a javn i d r a ž b i j e p r e d l o ž i t e v po'^' 
d i l a o p l a č a n i kavc i j i v višini 1 0 % i z k l i c n e c e n e v ko
rist ž i ro r a č u n a S k l a d a s t a v b n i h z e m l j i š č o b č i n e Ce
lje š t : 5 0 7 0 0 - 6 5 4 - 1 1 2 . 
I z k l i c n a c e n a m o r a bit i p l a č a n a v 3 0 d n e h p o skleni' 
tvi p o g o d b e o p r o d a j i . 
K u p e c m o r a p l a č a t i s t r o š k e o g l a s a j a v n e dražb« 
d a v e k n a p r o m e t n e p r e m i č n i n in d r u g e j a v n e o '̂ 
j a tve . 
M o r e b i t n i k u p c i se l a h k o o b u r a d n i h d n e v i h sezna^^'' 
j o s p o d r o b n e j š i m i p o g o j i pri r e f e r a t u z a premoženr 
s k o p r a v n e z a d e v e o b č i n e C e l j e , T r g s v o b o d e 9, soD^ 
10 /5 - I I . n a d s t r o p j e . y 



ODMEVI 

poslancu 
g. černeju 

Vaša j avna razmišljanja 
poslovnem^ sodelovanju 

cO Šentjur in Šta jerske obrt
ne banke s em posredova l 
predsedniku našega IS , ki j e 
le posle sklepal in ga prosil 
-a javen odgovor. Kot občan 
in kot p redsedn ik skupšč ine 
sem o tej zadevi bil sezna-
nien pred n e d a v n i m in o njih 

vem kaj b i s tveno več, ko t 
je pisalo v časopis ih . 

Hvaležen sem v a m za vašo 
skrb in pozornost , s kateri-
0ia ste počasti l i našo občino, 
vendar pa bi bilo prav, da bi 
pometli t ud i p r ed svojim 
pragom. Časopisi so prinesl i 
namreč vest, da j e tej bank i 
(je to Š t ^ e r s k o - o b r t n a ban-
l̂ a, ali ka r K r u m p a k o v a , 
Bastlova ali celo obč inska 
banka?) svoje zaupanje po
klonila z e n a k i m zneskom 
tudi celjska občina. Resda 
vaša občina ni »raztrgan be
rač«, dela pa za enkra t še 
v istem p r a v n e m s is temu, 
kot naša! 

S spoštovanjem! 
Mag. F R A N C KOVAČ 

P r e d s e d n i k SO Šent jur 

Štralk 
- nadaljevanle? 

Ne bi rad, da bi se mi t ud i 
za to p i smo očitalo, da 
v njem p r e d v s e m slabo piše
mo o svojih kolegih, zato naj 
že kar na začetku ekspl ic i tno 
napišem: S e m prot i nadalje
vanju profesorske s tavke . 

Zaporedje obeh šolskih 
stavk, najprej profesorska, 
potem dijaški pro tes t prot i 
zaključnemu izpitu, pa napo
ved nadaljevanja enega in 
drugega, oboje kaže bolj na 
planirano zaporedje spodbu-
janih dogajanj ko t pa na 
spontano nezadovoljs tvo. 
Dokaza za dijaški del sta po 
mojem vs^j dva: Gotovo se 
bo še k d o strinjal z m n e 
njem, da si dijaki p ro tes ta 
proti zak l jučnemu izpitu ni
so izmishli sami, saj navse
zadnje glavni akterji teh pro
testov niso n e k a k š n i dijaški 
delomrzneži. Bolj verjetno 
je, da j ih spodbujajo ljudje, 
ki so tako ah d rugače na 
sploh proti izpitom. In še, 
preberite si di jaško izjavo 
v Mladini izpred t reh ted
nov: »Mi bi (ministra) gotovo 
podprli , . . . da bi ponud i l 
svoj odstop.« K obojemu n e 
bi ničesar dodajal. 

Članki izpred 15 let o pro
fesorskih plačah kažejo na 
to, da bi s indikat z vsaj ena
ko upravičenostjo kot dose
gaj na s tavko pozival že te
daj, pa še k a k š n o leto kasne
je, pa še, n e pa p r e d v s e m 
v letu, ko se j e znašel v opozi
ciji. Tako bi bilo, ko bi šlo 
predvsem za plače. Da bi 
stavko sedaj p o n o v n o nada-
Uevali zaradi plač, se tud i n e 

sk lada s tem, da smo v apri lu 
dobi l i debelejše plači lne ku
ver te ko t v marcu . Vsaj iz t eh 
d v e h razlogov torej mezdn i 
vzrok s tavke odpade . Pa tu
di, ko n e bi: V težkih časih 
lojalni državljani v lado svoje 
države podpirajo, n e spod
kopavajo . Da vsesp lošne go
s p o d a r s k e situacije ni pov
zročila p r edvsem sedanja 
vlada, bi lahko bilo razumlji
vo vsaj šo lsk im s indika ln im 
vodi tel jem, če že republ i 
šk im noče biti. Nadaljevanje 
spodkopavan ja vlade s stav
ko najbrž tud i ni v sk ladu 
z v č e r ^ š n j i m pozivom 
k umir i tv i m e d s t r a n k a r s k i h 
razprtij v Sloveniji. Čas zanje 
pač ni najpr imernejš i . 

Spoš tovane kolegice in ko
legi, razmisl i te še enkra t 
o nap i sanem, p r e d e n se bo
s te odločili za nadaljevanje 
s tavke . Menim, da t ud i rav
natelji ne smejo n e glasno, 
n e molče podpira t i te s tavke 
in da bi bilo najbrž modro , 
k o bi jo spoš tovan im kole
g o m odsvetovali . 
S t r in jam se z vsemi, ki pravi
jo , d a je v šolstvu veliko ne
ure jenih stvari . Bolje bi bilo, 
d a bi bile urejene. Morda se 
najdejo še d r u g e poti za ure
janje. 

Sedaj ni čas za ods tope mi
nistrov, tud i za ods top šol
skega min is t ra ne, zato tud i 
n i čas za nadal jevanje profe
sorske s tavke . 

S T A N I S L A V P I R N A T 
C E L J E 

Teharsko 
grobišče 

že le l bi vprašat i gospoda 
Alojza Rezarja iz Bukovžla-
ka, ali so grobovi nedolžnih 
žr tev tud i na n jegovem dvo
r išču? In če so, kako je smel 
podaljšat i gospoda r sko po
slopje p r eko njih? Sprašu
j e m se zaradi podobnos t i be
tonsk ih e lementov, s kater i
m i j e dokaj k lavrno obz idan 
križ in dost i bolje poz idano 
dvor išče gospoda Rezarja (ti
sti del do ceste). Če bi bil 
z loben, bi še doda l - z manj -
k ^ o č i m i be tonsk imi ele
m e n t i pri križu. Toda pust i 
m o to. 

S svojim dop i som sem že
lel vzdramit i zaspance v ob
čini. Ob maši sprave j e pri 
g robišču stalo šest s t ranišč , 
ka te re so kasneje odstrani l i . 
N a pa rceh pa j e še danes vo
da, e lekt r ika in kanalizacija. 
Celo temelji »kontejner« 
s t ranišča so nepoškodovan i . 
Torej , na kaj se čaka? 

Dovolj bi bilo eno šest ih 
s t ranišč pripeljati nazaj. 

In names to , da svoj žolč 
gospod Rezar stresa nad ti
st imi, ki bi si to zaslužili, se 
zgraža n a d moj im č lankom. 
Se pač želi p r ikup i t i novi 
oblasti , da ga trepljajo po ko
s m a t e m kožuščku , ko t nek
danji komunis t i , ko t dobe r 
in zanesljiv poš ta r nekdan j ih 
oblas tn ikov, se t rudi tud i do 
sedanjih. 

Celo pravi, da je vedel za 

zločine, ko je poslušal pr ipo
ved starejših. Zakaj množi
na, saj m u je oče, ko je vozil 
j e tn ike na grobišče, znal n£0-
bolje opisati dogodke . Od tu 
tud i razlaga za njegovo mol
čečnost . P o zakonu naj bi bil 
za zločine kriv tud i tisti, ki 
j ih prikriva. Mislim, da sem 
s t em povedal dovolj . 

O b k u l t u r n e m obnašanju 
neka te r ih obiskovalcev pa bi 
imel kaj za pokazat i . Podjet
j e j e zasadilo ob mreži lepe 
sadike žive meje. Danes so te 
mlad ike polomljene na več 
mes t ih zaradi ku l tu rnega 
praznjenja čreves . 

Ker m e n i m , da sva z go
s p o d o m Rezarjem istih let, 
ga j avno vprašam, kaj j e 
v življenju, razen za p lačo 
- raznašanje pošte , še napra
vil za demokrat izaci jo seda
nje d ružbe? 

J a z sem se s k o m u n i s t i bo
ril celih 20 let, dokaz t e m u je 
zajeten dosje na policiji. Le ta 
1980 s em pred Mignonom 
v Celju s p l aka tom j avno 
protest iral , ke r mi ko t poli
t ično nevarn i osebi n iso ho-
teU izdati po tnega lista. To 
pa še ne pomeni , da b o m 
pred sedanj imi oblas tn ik i ti
ho. Ko se j e šlo za resn ico in 
kr i t ičnost m e niso mogl i uti
šati komuni s t i in j e bolje, d a ' 
to ne poskuša niti sedanja 
oblast . 

Dalje gospod Rezar pravi , 
da »nam« kra janom ni vse
eno. Če že govori, naj pove 
v ednini , v svojem imenu , saj 
ni komun i s t i čen delegat . Si
cer pa, če m u ni vseeno , k£y 
je storil, da bi se p o t r e b n o 
s t ranišče postavi lo. Mar me
ni, da j e normalno , d e m o 
kra t sko , če obiskovalci z go
lo zadnjico izkazujejo spo
štovanje mr tv im? J e razu
met i iz zadnjega ods tavka to 
dejanje ko t podje tnos t in de
lo novega slovenstva, ali naj 
r a z u m e m tako, da se morajo 
de lno popravl jene kr ivice 
t am doli za vasjo zamazati 
z d r ekom? 

Kljub v s e m u P T T podjetja 
n e m e š a m v to zadevo, zato 
naj gospod Rezar moje po
djetje C inkarno izpust i , saj 
ve, kje se lahko najdeva in 
pogovoriva. Edino , kar priz
n av am gospodu Rezarju j e 
enk ra tno dojemanje zločina 
in prilagajanje vsaki politič
ni klimi. S spoš tovanjem! 

M I R K O N IK O L IČ 
Grobe lno 33 

Pretepaško 
kresovanle?« 

ž e leta smo s indikat i v Ce
lju organizatorji p rvomaj
skega srečanja in kresovanja 
na p redvečer na Gr ičku . 

Če je nov inarka pr is luhni
la p r i so tn im na obeh priredi
tvah, j e l ahko zaznala tud i 
zadovoljstvo in željo, da se 
vs£o t radic ionalne pr i redi tve 
ohranijo, če že novih ni. Novi 
t edn ik pa se j e z neresn ično 
trditvijo obregni l ob kreso-
vanje in ni zaznal nič prijet
nega na obeh pr i redi tvah. 

Pr izadel nas je podnas lov 
»organizatorji so se požviž
gali na dolžnost in zakon«, 
saj še daleč ne odraža resni
ce. Reditelji zadolženi za red 
(mimogrede : letos prvič so 
bili to zaposleni delavci, ki 
že drugi mesec niso dobil i 
p lače za svoje r edno delo) so 
dobro opravili svoje delo 
v t i s tem času, za ka terega 
smo bili organizatorji zadol
ženi. Zelo odgovorno smo 
spoštovali zakon in Odločbo 
Obč inskega sekretar ia ta za 
urejanje pros tora in vars tvo 
okolja ter pogoje in zahteve 
Občinskega sekretar ia ta za 
not ranje zadeve, ki j e izdal 
dovoljenje za obe prireditvi . 
Ker smo imeli dovoljenje za 
kresovanje do 24. ure, s em 30 
m i n u t čez polnoč obvesti la 
Postajo milice, da zaključu
j e m o priredi tev in razdolžu-
j e m o reditelje, da je obisko
valcev še vedno zelo veliko 
in da naj običajni nadzor 
p revzame U J V - Postaja mi-
hce. Do ene ure, dokler smo 

bili p reds tavn ik i organiza
torja na Gričku, se ni zgodilo 
nič takega, ka r bi spadalo 
v č rno k ron iko in ni bilo 
»pre tepaškega kresovanja«. 

Pr i red i tveni pros tor j e na 
žalost vsako leto doslej p red 
četrto uro prvega maja maja 
»postlan z razbito steklovi
no«, toda organizator vsako 
leto, t ako tud i letos, zagoto
vi, da marljivi delavci Komu
nale do 7. u r e prazničnega 
d n e počistijo prostor , da ni 
videti posledic »grobega kr
šenja j avnega reda in miru«, 
ki j e t ako oči tno cenjeni no
vinarki . 

Ko bralec prel ista prvo po-
praznično, številko NT, dobi 
vtis, da se na p rvomajskem 
Gr ičku ni zgodilo nič prijet
nega in lepega, bil j e le pre
tep , rcizbijanje, igranje »sta
re, p repere le in piškave« (na
vedeno po Tračnicah) delav
ske In ternacionale . (S hva
ležnostjo b o m o sprejeli vsa
ko sugestijo, t ud i novinarjev 
za boli p r imerno de lavsko 
pesem, ki bi odražala današ
nje st iske, bojazni in revolt 
delavstva). 

Ko sem že pri pisanju, b i 
rada spomni la na p rob lem, 
ki bi bilo dobro , da bi se ga 
lotil tud i naš celjski časopis : 
vzroki, zakaj se mladi opija
jo, če n e še kaj hujšega, zakaj 
je v njih tol iko nezadovolj
stva in celo sovražnost i , ki j o 
izkazujejo z razbijanjem, £U"o-
ganco in pre tepi . Ali ni to 
posledica brezperspekt ivno
sti, v kater i so se znašU mla
di? V e d n o večje revščine, 
mater ia lne in pos ledn ično 
duhovne , ko edino vznese
nost l ahko doživijo v utaplja
nju v glasni disco glasbi in 
s teklenici piva. 

M A J D A M E Š T R O V 
Z S S S 

O b m o č n a organizacija 

Kadrovski 
presežki v SiP-u 
liurijo duliove 

Tako kot vse firme so se 
tega perečega p rob lema loti
li tud i v SIP-u. Lista kadrov
skih presežkov je narejena. 
Z imeni 113 zaposlenih, de
lovnim m e s t o m in organiza
cijsko enoto, Hier delavci de-
Ijo. Tud i ne manjka pokl ic 
zaposlenega, reši tev kadrov
skega presežka in n a d o m e 
stilo zavoda za zaposlovanje, 
ter seveda tudi^ da tum, 5. 4. 
1991 s kra jem Šempeter , da 
j e d o k u m e n t bolj vreden. Žal 
manjka odgovorna oseba, ki 
bi n ^ narejen seznam ka
drovsk ih presežkov strokov
no zagovarjala. 

Glede na obstoječo zako
nodajo obstajajo kriteriji, po 
ka ter ih se kadrovsk i presež
ki ugotavljajo. Določa j ih tu
di kolekt ivna pogodba . Ti iz
ločilni kriteriji bi n ^ bili de
lovna uspešnos t , s t rokovna 
izobrazba, de lovne izkušnje, 
delovna doba, zdravs tveno 
stanje delavca in socialno 
stanje. 

Kot mi j e poznano , naj bi 
na seznam vsak vodja s lužbe 
pr ispeval do ločeno število 
zaposlenih. Pr i t em se mi po
stavlja vprašanje , če so bih 
vsi zgoraj naveden i kriteriji 
upoš tevani , oziroma če so j ih 
bili glede na kadrovski se
stav zasedbe vodi lnih delov
nih m e s t sposobn i upoš te
vati. 

Po nare jenem seznamu se 
takoj vidi, da so na njem vsi 
bližnji sorodniki bivšega di
rektorja, oziroma njegovi 
poznani ( imen ne m i s h m na
vajati, lahko pa se dokažejo). 
Zakaj so na seznamu delav
ke, ki so v p o r o d n i š k e m sta-
ležu, oziroma takoj po vrni
tvi iz staleža! Zakaj so na sez
n a m u delavci s težkim soci
alnim stanjem, s p o k h c n o 
boleznijo ali vojaški inva
lidi? 

Vsa navedena dejstva m e 
silijo v razmišljanje, zakaj ni 
v seznamu nobenega vodil
nega delavca, ki n ima ustrez
ne izobrazbe, de lovne uspeš
nosti , oziroma n ima pogojev. 

ki j ih določajo kriteriji ko
lekt ivne pogodbe . Mislim, 
da za izobrazbo vodi lnega 
D M poUtična šola ni več do
volj. Na seznamu pa so lahko 
delavci z več poklici in to 
kl jub t emu, da se j im delov
no mes to ni ukini lo . 

Zakaj ni na seznamu nobe
nega delavca iz sorodstva se
danje vodi lne s t ruk tu re S IP-
a oziroma iz k lanov ki so zru
šili bivše vods tvo , da ne 
o m e n i m uprave podjetja, ki 
j e poglavje zase? 

K a k š n o vlogo ima pri 
v s e m t em sindikat , oziroma 
ali se misli ukvarjat i samo 
z nabavo ozimnice, gorskih 
koles in še česa drugega, 
v p rob lem, v ka terega naj bi 
vložil vso energijo, pa ne 
ugrizne. Če k a k š e n zaposleni 
negoduje , m u takoj zagrozijo 
z m e s t o m na Usti in zadeva 
se utiša. 

Zan ima m e tudi , zakeg so 
na seznamu povsem drugi 
delavci ko t lani, ko S I P ni 
imel dela in so bili na čaka
nju na delo doma, da so lah
ko honora rno delali in bolje 
zaslužiU (čiščenje in obiranje 
hmelja v Nemčiji , čiščenje 
gozdov v Nemčij i in drugo). 
To so j im omogočil i isti vo
dilni ljudje, ki so sedaj nare
dili seznam kadrovsk ih pre
sežkov. P o moje bil bilo bolj 
pame tno , da bi se isti ljudje 
ukvarjali z razvojem podjet
ja, oziroma bi na SO Žalec 
dah p rogram razvoja podjet
ja n e pa Uste, ki j i m je l ahko 
v s ramoto . 

Vprašanje , ki j e bilo po
stavljeno na skupšč in i , d n e 
25. 4. 1991 v Žalcu, j e izzve
nelo v prazno oziroma j e 
p reds tavn ik iz SIP-a zatrdil, 
d a j e bil seznam narejen stro
kovno in pravično, da pa se 
bodo moreb i tne n a p a k e po
pravile. U p a m , da se bo ob 
zgoraj naveden ih dejstvih 
isti človek malo zamislil. 

Svojo vlogo bi mora la odi
grati tud i obč inska v lada iz 
Žalca, saj bodo vzročne po
sledice socialnega stanja pri
stale na njenih r amenih . 

G. B. 

Neodgovorna 
mati 
P o b u d o za to pisanje mi j e 
dalo p i smo iz »Mariborskih 
zaporov«. 

Mishm, da je mati , ka tera 
pus t i o t roke v vars tvo očetu, 
skrajno neodgovorna . 

Vsak otrok se po rojstvu 
najprej nauč i besedo »ma
ma« in misl im, da j e t ako do 
smrt i . Vsak mošk i si žeh 
imet i urejen dom. 

Tista, ka tera pus t i mala 
o t roka ponoči sama, ali 
v vars tvu očeta, sama pa gre 
neznano kam, o t roka s t em 
rani, ker jo otrok kliče in j e 
ni! To se dogaja noč za nočjo. 

To ni samo pokvar jena 
mati , a m p a k zločinka! Nje 
pa se ne obravnava z izgovo
rom, češ, ne v e m o »kje je«! 
Žr tev j e otrok. 

Zakaj mora oče hodi t i po 
urad ih in izkazovati svojo 
nemoč? Mati pa išče nove žr

tve, in ker ima pač zas lombo, 
vedno zmaguje! 

Le ščitite t akšne matere , 
k d o so žrtve, ni važno! 

Njena soseda 
Marjana, 

Kersn ikova 15 
Velenje 

PREJELI 
SMO 

izjava za Javnost 
Ob zadnjih pr ipet i jah 

v zvezi s sp re j emom prora
čuna občine Šent jur pri Ce
lju za leto 1991 smo v poslan
s k e m k lubu in vods tvu ob
č inske organizacije S D P 
v Šentjurju zavzeh nas lednje 
s t a l i š č e : 

P o d p i r a m o p rog ram dela 
izvršnega sveta obč inskega 
pa r lamenta v Šentjurju za le
to 1991, k i j e bil verificiran in 
p o d p r t v občinski skupšč in i . 
P r o g r a m na racionalen in 
konk re t en nač in opredeljuje 
b i s tvene točke dela izvršne 
oblast i v naš i občini . P r av ta
ko p o d p i r a m o tiste temel jne 
opredel i tve članov IS , poda
ne občinski skupšč in i , ki po
stavljajo ko t cilj racionahza-
cijo in zmanjšanje up rave ter 
pr i lagoditev vse po rabe real
n im možnos t im gospodar
stva, v sk ladu z iskanjem re
zerv na vseh področj ih. 

V sk ladu z gornjimi opre
del i tvami smo poslanci S D P 
že na dveh sejah posredoval i 
naša stališča in p r ipombe , ki 
niso bila povsem upoš tevana 
in od ka te r ih ne b o m o odsto
pili. Gre za upoštevanje te
meljnih načel pr iprave pro
računa , ki se v k o n k r e t n i h 
razmerah pri nas n e morejo 
odraziti d rugače kot, da se 
p roračunsk i upo rabn ik i 
obravnavajo enakovredno . 
Zato se naš k o n k r e t e n pred
log glasi, da j e po t r ebno za
gotoviti i ndeksno enaka 
sreds tva m e d posamezn imi 
porabn ik i g lede na p redhod
no leto. Izjeme je m o g o č e le 
posebej a rgument i ra t i in j ih 
j e po t r ebno verificirati na 
skupščin i . N e m o r e m o pa 
pristat i na logiko, d a se dolo
čene dejavnost i vzamejo toli
ko sredstev, kot j ih po t rebu
jejo za svoje no rma lno delo
vanje, d ruge dejavnost i kot 
so sredstva za ces tno infra
s t ruk tu ro itd., pa tol iko kot 
ostane. 

Še naprej se b o m o zavze
mali za globalno zmanjševa
nje s t roškov j avne porabe , še 
posebej državne uprave , nje
no modernizaci jo, racionali
zacijo in povečevanje učin
kovitosti . 

Zahteva z naše strani ni 
pogojena z zaupanjem v iz
vršni svet in znanimi polemi
kami v zvezi z njegovim od
s topom. Našo opredel i tev 
postavl jamo kot temeljni 
cilj, vsaka izvršna oblast pa 
mora sama oceniti ali je takš
no zahtevo sposobna sprejeti 
in realizirati ali ne. 

Vodstvo in klub poslancev 
SDP Šentjur 



V Krajini bo (še) teicia icri 
Eni In drugI: ogroženi, preganjani, nestrpni 

Srbska avtonomna oblast 
Krajina, za katero so se na 
referendumu lani izrekli srb
ski prebivalci Knina in oko
lice, in ki je s strani uradne 
hrvaške oblasti nelegitimna, 
je v nedeljo razpisala refe
rendum za priključitev k Sr
biji in željo po življenju v so
žitju z narodi, ki še želijo 
ostati v Jugoslaviji. Izid je 
bil pričakovan, kakšen bo 
nadaljnji razplet dogodkov 
lahko le ugibamo. Skoraj 
z gotovostjo upam zapisati, 
da miru v Krajini še dolgo ne 
bo, saj so Srbi in Hrvatje 
enoglasni, ko pravijo, da je 
obdobje, ko bi še bilo mogoče 
rešiti krizo z dogovarjanjem, 
zamujeno. 

Oboroženi civilisti (na obeh 
straneh!), oboroženi pr ipadni
ki hrvaške milice in krajinske 
mihce, ki jo je ustanovil Mi
lan Martič, in ki je u radna hr
vaška oblast ne priznava, ne 
obetajo nič dobrega. Pričujoči 
zapis skuša biti objektivno 
podoživljanje dvodnevnega 
bivanja v Kninu in okolici, do 
absolu tne resnice pa se 
v klobčiču, ki ga motljajo že 
več mesecev, v tako k ra tkem 
času ni mogoče prebiti . Kot 
s lovenska novinarja nisva 
imela n ikakršnih težav z no
beno od spr t ih strani, celo 
več, ljudje v Kninu so bih iz
j e m n o zainteresirani, da 
o njih poročava, objektivno, 
kot so dejah. Kaj j e za koga 
objektivno, je v Jugoslaviji re
lativno. 

Kot smo lahko slišah v ne
deljo pri Dogodkih in odme
vih, v poročilu novinarja Ra
dia Slovenija, je l jubljanska 
ekipa prispela le do Sinja, po
ti do Knina pa ni skušala niti 
nadaljevati, ker j im je tako ve
leval razum in »dejstvo«, da 
v Knin smejo le izbranci, m e d 
kater imi prav gotovo n ismo 
slovenski novinarji. Očitno 
sva imela srečo, da sva tja lah
ko tr ikrat prispela brez kakrš
nihkoli težav, če odmisl iva 
preglede hrvaških in krajin
skih miličnikov, pa čeprav so 
naju hrvaški miličniki v Drni-
šu svarili naj v Knin ne hodi
va, češ da bodo od n£yu t am 
ostaU le čevlji. 

Tanki v raju 
Turisti morajo pot skozi na

cionalni park Phtvice kar na
daljevati, saj so hoteh zaprti, 
na obeh s t raneh ceste stojijo, 
tanki , ki se prav nič ne sklada
jo z idiličnim okoljem. P red 
spominsk im centrom gnezdi 
vojaški hehkopter , v notra
njosti s tavbe pa vojaški š tab 
pod vodstvom general-major-
j a Traiiča Krstevskega. V 

kordno k ra tkem času sva bila 
sprejeta v avdienco, še pose
bej glede na to, da sva bila 
nenajavljena. 

General-major Krstevski j e 
dejal, da so enote J L A na Ph-
tvicah že od 1. aprila dalje, nji
hov ciii pa j e na t em področju 
zagotoviti mir ter preprečit i 
prehvanje krvi m e d prebival
ci s rbske in h rvaške narodno
sti. »Ko so sem prispele enote 
JLA, so bile od mosta na Ko
rani do Borije številne barika
de, ki so j ih naše enote odstra
nile. Stanje se j e do danes iz
boljšalo, komunikaci je so ure-

Joško Mamic, načelnik mili
ce v Drnišu. 

jene , varnostni položaj j e 
ugodnejši , nacionalist ičnih iz-
podov na t em območju ni, za
to smo del čnot s Plitvic že 
umakn ih , p romet teče nemo-
teno.Tu nameravamo ostati 
t ako dolgo dokler ne bo ko
nec nemirov.« 

Prve dni se j e s Phtv ic in 
okolice odselilo precejšnje 
število prebivalcev, j e dejal 
general-major Krstevski , da
nes pa se že vračajo. Kljub 
vsemu je t reba zapisati, da j e 
vožnja v smeri Oguhn-Kar lo-
vac mučna že zato, ker na ce
sti skorajda ni vozil, vasi so 
kot bi bile zapuščene, vrata 
hiš zaprta, nikjer s ledu o živ
ljenju. 

Na Pli tvicah so po zagotovi
lih vojaškega vodstva, (sami 
se z njimi n i smo s m e h pogo
varjati) vojaki narodnos tno 
mešani , med njimi vlada iz
j e m n o medsebojno razume
vanje, to naj bi bilo večje kot 
v vojašnicah, ves ta čas pa ni
so zabeležih niti enega same
ga poskusa pobega. »Mislim 
d a j e laž, da Slovenci bežijo iz 
vojske,« j e odločno pribil 
podpolkovnik Petar Surla. In 
kakšna je t renu tno vloga voj
ske na Phtvicah? Čez dan 
nadzorujejo cestni promet , 
vendar nikogar ne ustavljajo. 

Hrvaška milica pri pregledu vozil in voznikov v Drnišu. 

Vozila ustavljajo ponoči , ko 
preverjajo kdo in zakaj se tam 
vozi. Po zagotovilih general-
majoija Krstevskega po 31. 
marcu na območju Phtvic ni 
bilo ekscesov, pri katerih bi 
kdo rkoh uporabil orožje, tud i 
ob t. i. Pohodu miru 3. maja, 
ni bilo streljanja, vojska pa j e 
pohod nadzorovala in se 
končno tud i umakni la . 

Po besedah generala Janka 
Bobetka, s ka ter im so se po
govarjah novinarji Nedjeljne 
Dalmacije, so t r enu tno na Hr
vaškem tri a rmadne oblasti , 
ki tvorijo obroč okoh Zagre
ba: beograjska, k i j e orientira
na proti Vukovarju, zagreb
ška v smeri Phtv ic in spli tska 
- severno ter južno od Knina. 
Bobetko je med drugim izja
vil: »JLA kot da si prizadeva 
zagotoviti obs tanek četniških 
odredov na Hrvaškem. J L A 
se noče spopast i s teroristi , 
noče j ih razorožiti. Teroristi 
streljajo preko a rmade na na
še (torej hrvaške) pohcaje. Ne 
m o r e m z gotovostjo trditi , da 
a rmada deluje v sodelovanju 
s teroristi. Dejstvo pa je, da se 
teroristi organizirajo in i zv^a-
jo akcije v neposredn i bližini 
prisotnostni močn ih armad-
nih sil.« 

General-major Krstevski j e 
v pogovoru z nami m e d dru
gim dejal: »Če bo vojska pri
čela streljati v narod, po tem 
naroda ne bo več, kajti naša 
dolžnost je zaščititi ga, ne pa 
streljati vanj.« 

V zavetje štirii i sten 
v Gračcu, mes tu okoli 40 

ki lometrov oddal jenem od 
Knina, kjer živi pretežno srb
sko prebivalstvo, naju je prvič 
ustavila k r ^ i n s k a milica. Na
tančno so naju izprašah k a m 
in zaksg potujeva, pregledah 
so avto, potežkah prtljago in 
jo pret ipah, pregledah doku
men te in novinarske izkazni
ce ter na vprašanje, ah je cesta 
do Knina varna, dokaj vzviše
no odgovorih, da se nahajamo 
na svobodnem ozemlju, po 
ka terem se je mogoče svobod
no in varno gibati. P o t e m sta 
naju mihčnika zaproslila, naj 
do vasi pred Kninom odpelje
va Srba, ki j e očitno zaman 
čakal na prevoz do doma. 

Srbski sopotnik je bil zgo
voren, zgovorna j e bila tudi 
njegova glava: razbito čelo, 
grdo zarasla brazgotina, pra
ske po rokah in obrazu ter ne
razumljivo mrmranje na vpra
šanje, kaj pa počel v Gračcu. 
V pogovoru je dejal, da j e sta
nje na območju Krajine zelo 
zaskrbljujoče, da je prejšnjo 
noč močno pokalo, da so 
v Kninu razbih vse hrvaške 

Marko Dobrijevič, organiza
cijski sekretar Srbske demo
kratske stranke v Kninu. 

avtomobile ter da pogovor 
s Hrvati ni več mogoč. Sedaj 
se lahko pogova i j ^o le še 
z orožjem. 

Medtem je p red nami beža
la skeilovita pokrsuina, kar ne
kaj p rometn ih znakov ob ce
sti je bilo popo lnoma prestre
ljenih, tu in t am pa je sredi 
skalovja k nebu sihla srbska 
zastava. Najin sopotnik nama 
je priporočil, n^j se, kakor hi
tro pade mrak, napotiva v za
pr te prostore ter ne nadaljuje
va poti z avtomobilom. Tsikrat 
namreč pričenjajo ordinirati 
srbski prebivalci, ki nastavlja
jo cestne bar ikade v obliki 
smrek in skal, ki j ih zjutraj 
odstranijo. Ob bar ikadah 
ustavljajo avtomobile, kjg 
z vozniki počno, pa sogovor
nik ni povedal . 

Srbski sopotnik se je hudo-
val nad ekonomsk im položa
j em Jugoslavije in tudi t emu 
pripisoval vzrok za nemire , 
potožil je , da banke in pošte 
v Krajini ne izplačujejo denar
ja varčevalcem, ker ga nimajo 
(na takšno obvestilo sva nale
tela tudi na vratih poš te v Ti
tovi Korenici). Oskrba s h rano 
je normalna, je dejal, vendar 
jo dobivajo iz Srbije preko 
BiH, češ da zagrebško bojko
tirajo. 

Na vprašanje, ali j e v Kraji
ni kaj mešan ih zakonov med 
Hrvati in Srbi j e odgovoril 
pri trdilno. Celo njegove tri se
stre so poročene s Hrvati . Do 
pred nedavnim so se dobro 
rzizumeh, odkar so izbruhnili 
nemiri , pa je čutiti tud i med 
njimi napetost . 

Ko smo se poslavljah, nama 
je dejal, naj le poročava o do
godkih v Krajini, vendar naj 
piševa pošteno, sicer se nama 
bo v prihodnje slabo pisalo, še 
posebej ko bova drugič pri
spela v Knin. Za pr imer je na
vedel televizijsko novinarko 
Eni Herceg iz Zagreba, ki je 
t renu tno gotovo najbolj oso
vražena ženska v Krajini zara
di laži, ki ji j ih tamkajšnji pre
bivalci ob njenem poročanju 
pripisujejo. 

Mlani se , sine 
»Mani se sine čete, vojeva-

nja, jer zlo neče dobro da do-
nese,« j e dogodke na Hrva
škem koment i ra l pravoslavni 
pop , ki sva ga v pogovor za
pletla v Kninu, v edinem od
pr tem hotelu, kjer se zbirajo 
tudi novinarji. Imena in pri
imka ni hotel povedati , dejal 
je, naj zapišem, da sem se po
govarjala z nesrečnim in bed
nim človekom, ker je takšen 
t renu tno srbski narod in člo
veštvo nasploh. 

Omenjeni pop, star nekaj 
čez tr ideset let, je razmišljal 
takole: 

»Vosebnosti vsakega člove
ka tiči nasilje, ne v zgodovini. 
Negativna narava človeka pri 
nekaterih še posebej udari na 
plan. Nekatere stvari pa se po
navljajo, kot da se vse vrti 

v krogu. Da se je vse to v Ju
goslaviji pričelo ravno sed^, 
je pogojeno z anarhijo, ki tre
nutno vlada v vseh komuni
stičnih državah v svetu. Reši
tev problema je tudi tuJc^' 
enostavna, ravno zaradi eno
stavnosti pa je nihče ne bo 
sprejel. Če sem morilec, mo
ram priznati svoj greh, svoj 
zločin, moram skušati doseči 
pomiritev, odpuščanje. Prava 
vera je vera v resnico. Po de
lih se pozna človek. Težko je 
oproščati, čeprav je v oproš-
čanju ključ do rešitve. Za 
vsak umor bo moral vsakdo 
odgovarjati pred bogom. Vse 
skupaj pa so zakuhali politiki. 
Politiki se vsi borijo za oblast, 
ne da bi se žrtvovali za narod. 
To velja za vse, od prvega do 
zadnjega. Bog je žrtvoval sina 
za narod in nato se jeza narod 
daroval še sin sam. Najpamet
nejši ljudje, ki bi morali biti 
na oblasti, tam nikoli niso, ker 
so prepametni, da bi se ukvar
jali s politiko. Vojna je peda
goško sredstvo, ki ga uporab
lja bog, da ne pride še do več
jega zla. V minulih dneh sem 
duhovno prisostvoval pogre
bu vseh, ki so padli v medna
cionalnih spopadih. Vsakdo, 
kije umrl, je namreč sin neke 
matere, ne glede na to katere 
narodnosti je. In če bi izhajali 
iz matere, ki prenaša trpljenje 
ob porodu, ki otroka dvsjset 
let vzgaja, potem pa ga lahko 
v minuti izgubi, se takšne 
stvari ne bi dogajale. Pri vseh 
dogodkih me veseh le eno: 
morda ne vem kdo je koga 
izzval, veseli pa me, da so tisti 
Srbi, ki so v minulih dneh 
umrli, padli v svoji vasi, na 
srbski zemlji, na svoji zemlji, 
ki sojo branili. Tu, na območ
ju Krajine, so se že od nekdaj 
ubijali na eni in drugi strani. 
V principu sem za kategorični 
imperativ: Ne ubijaj! V svojih 
pridigah ne pridigam o do
godkih v Jugoslaviji, pa tudi 
ljudje se Idjub situaciji ne za
tekajo po pomoč k bogu. Če 
bi se, bi jim morebiti n ^ V e č 
povedalo moje molčanje, ko 
v pridigi ne bi vsega tega niti 
omenjal. Velika stvar je mol
čati. Tudi vi bi najbolje storili, 
ko bi molčali, ko bi na časo
pisni strani, kjer boste poro
čali o dogodkih v Krajini pu
stili prazen prostor in morda 
zapisali le velik vprašaj.« 

Nočni ropi 
Knin j e te dni razdejan. 

Pravzaprav le razbite izložbe 
hrvaških podjetij p r i č ^ o 
o divjanju množice. Omenjeni 
p o p je v zvezi s t em dejal, da 
predvideva, da gre za organi
zirano krajo, vprašanje je, kdo 
stoji za tem, j e dejal. »Za lopo
ve in mori lce je t renutna situ
acija idealna. Kakšne demon
stracije neki so to, da razbijaš 
izložbe in na to ljudje tvoje na
cionalnosti ostanejo brez za-
poshtve, t rgovine pa so izro-
pane? Trgovine masa razbija, 
za njo pa vozijo kamioni in 
nalagajo inventar.« 

V zvezi s t em je kasneje 
eden izmed pr ipadnikov kra
j inske milice dejal, da množi
ci divjanja niso preprečili za
to, ker bi to lahko storili le 
tako, da bi streljah vanjo. 

P o p ni želel povedati kje 
službuje, iz bežnega pogovora 
s fotoreporterjem beograjske 
Poht ike pa sem sklepala, da je 
nastanjen v enem izmed oko
liških samostanov. V najinem 
pogovoru je zanikal, da služ
buje v Kninu, ko sem ga vpra
šala, ah j e na ozemlju Hrva
ške, je odvrnil, da na ozemlju 
Srbije, in odgovor smehljaje 
ponovil, ko sem se pozanima
la, ali misli na Srbijo znotraj 
meja Republ ike Srbije. Po
tem je dejal, da nikjer ne piše. 

da res tako razmiji 
v pogovoru povedĵ '̂  
j e vedeti , da j e kotrr' 
hgentnejši in dajet '̂: 
nil, kaj bi rada sli§j|. 
vih ust . Odvrnila 
t reba izhajati iz pr̂ ? 
medsebojnega za J 
s e j e modr i pop le" 
Ob slovesu je poseS 
ril, naj se čuvam, 
bi kaj pripetilo, nel̂  
t emveč tudi sicer, 

Strah ima veiiiu 
Do Milana Martij 

in ustanovitelja kr^ 
hce, k i je Hrvatje r^, 
jo, sredstva obveši^ 
s tr iktno imenujejo 
četniki, hajduki in 5( 
te dn i težko priti. Ni] 
goče, le čas za čsi, 

General-major 'a 
stevski \ 

t reba vzeti. Ker za 
dvodnevnega bivar, 
bilo, sva upanje m 
z njim opustila, v p 
sva zapletla krajini 
nike. 

Eden izmed njihi 
vabil na kavo. Puški 
vil ob stol, maskin 
mo, v katero so ob 
imel ob vratu nekol 
to, najprej pa se je p 
kako smo sanirali 
poplav v Celju in oi 
loval je umirjeno, I 
teljsko niti sovražno 
kot človek, ki odidf 
s tujcema. 

Že prej je bil milifi 
nu, ob formiranju M 
mihčnikov pa seje 
to, da je srbske m 
vključil v to enoto. P 
da Martičevo polici] 
Ijajo miličniki, ki sol 
nosti Srbi in ki so' 
pribežah bojda zar« 
ranja Hrvatov. 

Čez dan j e v Kiu 
mirno, j e dejal, po" 
v okohških hribih P 

Prestreljeni 
sposobnosti in 



hrvaških m\\\tn\. 
k'"e\T so v nepo-
t ficnina ubili 21 

panika krajinske 
" ^ a sem ga, k a k o 

njegove trdi-
S^napnmervzeh 
Jjlj? Odvrnil j e p n -
STnama nihče n e bi 
Jj,viti, da se bova 

Lval Je. kako ž e 
J ni zapustil Kni-
• ga v prvi hrvaški 

Srii, že ne mal-
^bili- Ko sem m u 
^itAvna odpeljal 
do Pi^e h rvaške 

• ^ a l pod pogo-
ijioram zagotoviti, 
J, dneh spravim iz 

seveda n i sem 
5$,rašaiye, k ^ bi se 

fatu, ki bi prišel na 
{^^ine, je zatrdil, da 

feprav Hrvatje 
prih^at i . Gre 

l^bojni s\xah, n a 
jjiii so namreč o d -
Btični, le d a za 360 
pyeni, v srri\%\\x bla-
,{ov in s t rašnih 

^je m e d hrvaški
mi trenutno ogrom-
5, ki so brez ustrez-
i,e, ki so iz vrst kr i-
posiljevalcev ipd., 
J ravnati z o r o ^ e m , 
a ne bi niti razstavi-
s.ilno obleči uni-

inalcih v K n i n u j e 
nf^ načelnik mili-
Mamič v h rvaškem 
razi so bih popolno-
i, le da uperj eni 

fcer. Obenem j e de-
mmSsiO v K n i n u in 
lira ves jugoslovan-
J, kot se je izrazil. 

Iki miličniki so trdi-
p j g spisek 54 imen, 
lli naj bi jih Hrvati 
i, ker ga nihče od 
Ktaji milice v Kni-
Iprisebi.so nam ga 
lli kolegi iz Radia 

; je fotokopija sla-
0 dobesedno prepi-
lovništvo, saborski 

i ti, telni ljudi stra-
vna glasila Hrvat-

;kodnevno upotreb-
posebnim apetitom 
rijeti blačenja srp-
foda u Hrvatsko j , 
1 i ostalih, 56 riječi 
Rti, od kojih najčeš-

: isti, banditi, odmet-
iiici, opančari, raz-

Eiartitevci, drumski 
' hajdučije, balvan 
^ pljačkaši, bun-

[fnlja, uličari, peto-
\ separatisti, hege-
l ika jada, naciona-
' sli, dinarski indi-
Ĵa ekstremisti, ka-

M. M, scenaristi, 
{['^bojnici, mal i zu-
*^ičeve horde, ta-
j samozvani, gang-
**fi. kriminalci, ba-
^»boteri, Martičevi 
'^'litantne grupe, 

;J>»riSnici četnički, 
•" t̂i, otpadnici, ne-

I ^ni ii, ^j-ugj preizkušajo strelske Zeleno, ki te ljubim zeleno. Zelena drevesa, zelena trava, olivno zeleni tanki na Plitvicah. Živel 
turizem! 

Tako Hrvatje v Šibeniku... 

ljudi, Rankovičevci , srpski 
psi na barikadama, bitange, 
krvoloci, izgrednici, pravo
s lavni šizmatici , neuki puk, 
uši, boljševici , divlji zapad, 
Miloševičevci , Jovičevci.« 

Zanimivo je, da med vul-
garizme štejejo tudi zadnja 
dva naziva, glede na to, da bi 
bi lo pričakovati , da se z Mi-
loševičevo polit iko strinjajo. 
Kar nekaj pa jih je zatrdilo, 
da temu ni tako in da tudi 
članov srbske radikalne 
stranke, torej Šešljeve, tukaj 
ni, ter da se ne identificirajo 
s četniki. Glede na to, da si 
vulgarizme, kot j ih imenuje
jo, skrbno zapisujejo, zelo 
skrbno pravzaprav, se člove
ku utrne tudi mise l o more
bitni propagandni vojni, ki 
bi že tako zrevoltirani srbski 
narod še bolj naostrila. Seve
da gre le za domneve! 

Šahovnica za Jezo 
Iz kavarne smo se napot ih 

zopet na postajo mihce v Kni
nu, kjer so se n a m pridružih 
še drugi miličniki. Eden iz
med njih je bil zgovoren: »Hr
vaški narod j e O. K., je le žrtev 
poht ike , h rvaško vods tvo pa 
mi imenujemo ustaši , ke r vo
dijo us taško poht iko. Če j e 
srbski in hrvaški narod živel 
45 let skupaj , zakaj n ^ bi se
daj bežah Hrvatje iz območja 
Krajine in Srbi iz d rug ih kra
jev Hrvaške v Krajino? V mi-
n u h h letih sem imel vehko 
več prijateljev m e d Hrvati kot 
med Srhi . K današnji situaciji 
j e vsaj v 50 ods to tk ih pr ipo
mogel hrvaški tisk. Čeprav 
smo njihove preds tavnike 
sprva puščah na naše ozemlje, 
pa so potem, ko so pr ispeh 
v redakcijo, poročah neobjek-
t ivno in enos t ransko, ter n a m 
dajali razhčne vzdevke. Srbe, 
živeče na Hrvaškem, t r enu tno 
n ^ b o l j jezi šahovnica, ne spo
štujemo je, ostale zakone pa 
spoštujemo. T u d m a n se ne bo 
n ikoh sprehajal po ozemlju 
Hrvaške . Hrvatje so namreč 
imeli državo v m i n u h h 45 le

t ih in j e ne bodo imeh nikoU 
več, ke r čez mesec dn i ne bo 
več obs t^a la .« 

Na vprašanje, z a k ^ n a m a 
ko t S lovencema ne d e l ^ o te
žav, glede na to, da j e u radna 
Srbija tudi do nas nes t rpna , 
so odvmih , da se s Srb i živeči
mi na s rbskem ozemlju ne 
identificirsOo in da so oni Slo
vence vedno spoštovaU, v ne
kater ih pogledih naj bi j im bi-
U celo za vzor. 

Na postno o mihce v Kninu 
sta prispela tudi dva moška, 
n a videz močno utrujena, ki 
sta dejala, da sta iz vasi Ceti-
ne , kjer so prebivalci že dese t 
dni brez vode in elektr ike. 
Zmrzovalniki se kvarijo, zato 
naj bi v Knin prišla po agre
gat. Trdil je , da to, kar se do
gaja s Srbi v Cetini ni pravič
n o in da Hrvatov v vasi Kijevo 
ni n ihče maltretiral. Narod ni
m a več živcev, j e dejal. Od 
okoh tisoč prebivalcev Cetine 
j ih j e s e d ^ tam, po njegovih 
besedah, le okoh 400, od tega 
naj bi j ih bilo 300 oboroženih. 
Če pr ide do spopada, ga tud i 
vojska ne bo mogla zatreti, j e 
napovedal . Da do tega pride, 
n e manjka več vehko . Vse j e 
še bilo dokaj normalno , j e po
vedal, dokler niso Hrvatje 
v Kijevu us tanovih postelje 
mihce in postavih n a cesto 
svoje patrulje, po tem j e posta
lo nevzdržno. Prosi l naju je , 
nai se skušava prebi t i do nji
hove vasi, kar naj bi n a m a kot 
S lovencema uspelo, in se na 
las tne oči prepričava o resnič
nost i njegovih navedb . Na 
vprašanje, kako bi bilo po
skrbljeno za najino varnos t j e 
dejal, da verjetno ne bi imela 
težav. Zaradi pomanjkanja ča
sa tega, žal, nisva mogla preiz
kusit i . 

iz jave o b r a e i na 
glavo 

Z malo besed lahko zapi
šem, da ko ob rnem s rbske tr
di tve na glavo, dob im hrva
ške. V D m i š naj bi se minu le 
dn i zateklo že 47 hrvaških 

družin iz Knina in okolice. Na 
postaji mihce v Drnišu je na
čelnik Joško Mamic dejal, da 
so njihove patrulje na poti 
proti Š ibeniku postavljene za
to, ke r vodi od morja proti no
tranjosti pot za trgovanje 
z orožjem, alkoholnimi pijača
mi in cigaretami. P o drugi 
s trani naj bi v Kn inu dobivali 
orožje iz BIH. J o š k o Mamic, 
že vajen komimiciranja z no
vinarji, ki j ih j e t e dn i t am 
okoh kar vehko, p redvsem iz 
Srbije, j e bil v idno nejevoljen, 
ko sva nekol iko podvomila 
v čmo-belo shko o črnih Sr
bih in belih Hrvat ih. Človek, 
ki j e prisostvoval pogovoru, 
vei jetno mihčnik v civilu, na
ju j e celo vprašal, z a k ^ govo
riva s rbsko in ne hrvaško in 
se zadovoljil z odgovorom, da 
dejansko gramat ike obeh jezi
kov ne poznava tohko , da bi 
j u ločila. 

Sicer pa, govoreč iz lastne 
izkušnje, nisva imela z niko
mer n ikakršn ih težav. Vsi so 
naju sprejeh prijazno, pri
pravljeni so bih pogovarjati 
se. J o š k o Mamic j e dejal, da 
so četniki tud i na območju 
Knina, njihov sedež naj bi bil 
v pogorju Dinare in v vasi Go-
lubič, ki je bila četniška že 
m e d drugo svetovno vojno, 
kot j e dejal. Loudi j e strah, n e 
upajo na območje, Hjer so pre
težno Srbi. Na vprašanje, ah 
je v Drnišu res okoh tristo mi
hčnikov, kakor so t rd ih kra
j inski mihčniki , se j e le za
smejal in odvrnil , d a j e število 
skrivnost , da pa lahko zagoto
vi, da številka niti p r ibhžno ni 
tolikšna. 

Hrvatom bomo 
pomagal i 

Srbska demokra t ična stran
ka, ki j e na območju Knina 
najmočnejša, ima vse niti 
v rokah. Njen organizacijski 
sekretar . Marko Dobri jevič , 
j e dejal, da si H D Z in hrvaška 
vlada prizadevata e tnično 
prečistiti hrvaški prostor. Že 
lani sta S D S in Srbski naci-

Srbi v Kninu pa nekoliko drugače. 

onalni svet pripravila na ob
močju Krajine referendum, 
na ka te rem so se prebivalci 
odločih za ustanovi tev s rbske 
av tonomne oblasti Kragine in 
na podlagi ka tere so oblikova-
h Skupšč ino , Izvršni svet ter 
Srbski nacionalni svet Kraji
n e kot legi t imne organe obla
sti na t em območju, ki pa j ih 
u radna hrvaška oblast do da
nes ni priznala. 

M a r k o Dobr i jevič j e v po
govoru m e d drugim dejal: 
»Ker si h rvaška oblast priza
deva vzpostavit i Neodvisno 
državo Hrvaško, m u srbski 
narod ne nasprotuje . Opozar
ja pa, naj se ta država vzposta
vi na h rvaškem e tn ičnem 
ozemlju (po t rd i tvah enega iz
m e d k r ^ i n s k i h mihčnikov 
n ^ bi to bilo le v Zagrebu in 
okohci). Srbski narod ima 

pravico, da se demokra t ično 
odloči, s k o m bo živel in 
v kakšn i državi. To bo storil 
na e tn ičnem in zgodovinskem 
področju Kregine 12. ma^ja. Če 
imajo Hrvatje pravico do svo
j e države, j e logično, da jo 
imsOo tud i Srbi . Hrvatje so se 
pr ičeh oboroževati in napada

ti srbski narod; ker le-ta n ima 
garancije za s k u p n o sožitje, j e 
vzpostavil Kragino. Ne glede 
na to, da so padle prve žrtve, 
verjamemo, da bo zmagal raz
u m in da bo jugos lovanska 
kriza rešena na miren, demo
krat ičen način. Pozdravih 
smo odločitve predseds tva 
S F R J , prav zato, kar te priz
navajo legi t imnost Krajine. 
Titoizem po vojni j e ustvari l 
t akšen sistem, po katerem je 
v zveznem par lamentu veljal 
en Slovenec za šest Srbov. To 
se lahko v svetu dogaja le 
v Južnoafriški r epubhki . Zato 
men imo, da je pr incip en člo
vek en glas edini pravilen. 
Meje, ki j ih je zarisala Titoi-
st ična poht ika niso prave, so 
adminis t ra t ivne, in j ih kot 
t akšne Srbi ne bodo n ikoh 
priznah. Razumemo, da si Hr

vatje že več kot osemsto let 
prizadevzgo ustvariti svojo dr
žavo in pri t em j im b o m o po-
magah . H D Z ni demokra t ična 
oblast, s t akšno oblastjo se do 
sedaj n ismo niti pogovarjali. 
Zato so se naši zastopniki 
v saboru od tam prostovoljno 
izločih, t ako da je sedaj hrva
ško etnično čist.« 

Ob vsem kar ste lahko pre-
brah, je še n a j b h ^ e resnici to , 
da bo tudi tokrat potegnilo 
kra tko ljudstvo, pa najsi bo 
srbsko ali hrvaško. Še najbhž-
j e resnici j e bil štopar. Hrvat, 
ki sva ga pobrala v Karlovcu 
in ga peljala do Duge Rese, ki 
j e dejal: »Žalostno je, da so se 
mednac iona lne razprtije pri
čele tudi med mladimi. V Kar
lovcu, kamor se ob koncu ted
na hod imo zabavat, j e izbruh
nil pre tep na nacionalist ični 
podlagi. Pizdarija j e ta politi
ka, žalosten sem, da j e tako. 
Očitno pa se drugače proble
mov ne da rešiti. Tudi po vsa
ki vojni morata sprti s trani 
končno sesti za mizo in t am 
dokončno rešiti spor. Le da 
p reden sedeta in se pr ičneta 
pogovaijati , preteče veliko kr
vi. Pa vidva, sta dobro plača
na, ker gresta v Krajino? Ne? 
Ha, mene za sitne pare že n e 
bi spravih tja. Veliko sreče!« 

NATAŠA G E R K E Š 
Foto: EDO E I N S P I E L E R 

Na poti proti Drnišu sva se v pogovor zapletla s krajinskim 
policajem, ki naju je ustavi l in povedal, da je srednjo šolo 
končal v Mariboru, sicer pa je kot miličnik delal vrsto let 
v Splitu. Ob formiranju krajinske mil ice je iz Splita pobegnil 
v Knin, sedaj je za njim razpisana tiralica. Dejal je, da so bili 
srbski mil ičniki na Hrvaškem že v minul ih letih deprivil igi-
rani. 

»Delal sem na drugi postaji mi l ice v Splitu in Hrvatje so 
bil i vedno več vredni kot mi.« Ko sva ga prosila naj pove 
kakšen konkreten primer, je nekaj minut molčal, potem pa je 
iz njega izbruhnilo: »Če o nas pišejo le slabo, bom povedal 
tudi jaz svoje, kar s polnimi imeni in priimki. Kar pišite,« je 
začel in iz njegovih ust je pričelo vreti. Ker zadev nisem 
mogla preveriti, objavljam le kratice imen in priimkov, ki 
j ih je navedel . »1. K., po rodu Hrvat, je v Imotskem vlamljal 
v mil ičniški uniformi v avtomobile ter kradel kasetofone ter 
vrednostne predmete. Za krajši čas je bil suspendiran, ko so 
ga zalotili , danes pa zopet službuje. D. K., prav tako Hrvat, 
po izobrazbi profesor, sicer pa mil ičnik druge postaje mi l ice 
v Splitu, se je napil in hodil iz kavarne v kavarno ter v uni
formi streljal ter begal ljudi. Niti suspendiran ni bil. N. L, po 
narodnosti Srb, je v neki gosti lni nehote razbil kozarec, ki ga 
je s komolcem iz toči lne mize vrgel na tla. Čeprav se je 
opravičil,.;so ga takoj prijavili , obenem pa še obtožili, da je 
pel srbske nacionalist ične pesmi. Bil je suspendiran.« 



Zameici še 
vedno mislilo na 
nas 

Danes , ko m e d l judmi ved
no bolj p o p u š č ^ o prijatelj
ske vezi, n a m toliko globlje 
seže vsaka dobra misel ali že
lja, še bolj pa dejanje. 

Tako je apr i lsko siv dan po 
prvomajskih praznikih oto-
plil v našem vr tcu obisk go
spe Stefanie Quantschnig , 
prve s lovenske županje obči
n e Bilčcvs (Ludmansdorf ) iz 
avstri jske Koroške . Z njo so 
prišli tud i bivši župan in dva 
podžupana . P o zvezi z g. Ve
ro Ameni t sch , ki je ob dnevu 
žena pripeljala na obisk po
plavljenih žensk iz Savinjske 
dol ine na Polzelo poln avto
b u s Korošic iz Astrije (o t em 
smo že pisali) in S lovensk im 
ves tn ikom, revijo J A N O ter 
Novim t edn ikom, se solidar
nos tne akcije pri naš ih za
mejcih nadaljujejo. Čeprav 
se j e od njih v pol leta nate
klo k poplavl jencem že pre
cej pomoči , ugotavljajo, da 
posledice vodne ujme še dol
go ne bodo odpravl jene. Na 
to doda tno vplivajo še naše 
d ružbene poli t ične in gospo
darske težave. Zato so občin
ski svetniki občine Bilčovs, 
ki šteje po sedemnajs t ih va
seh 1650 občanov, sklonih, 
da gredo še enkra t v akcijo. 
Zbrah so 56.515 šilingov in 
se odiočih, da j ih poklonijo 
n a š e m u vrtcu. 

Ko so si naši gostje ogleda-
U dva od pet ih poplavljenih 
vrtcev, niso mogli verjeti in 
si predstavljat i , da j e bila 
m o č vode tako silovita. Sicer 
pa so ugotovili , da smo bili 
zelo pr idni , glede na to, 
v k a k š n e m obsegu so adap-
tacijska dela že opravljena, 
in da smo z lastno delovno 
silo, ki jo sestavljajo pretež
no ženske, toUko sami posto-
rih. 

Veseli njihove mora lne 
pohvale in finančne pomoč i 
smo j im povedali , da si že 
dolgo želimo kupi t i video-
kamero . Če bi jo že imeli, bi 
lahko z njo marsikaj doku
mentiral i , t ako vzgojno delo 
kot pedagošk i proces in raz
ne p o m e m b n e dogodke 
v vrtcu, morda tud i posledi
ce katastrofe, ki si j ih tisti, 
kateri je niso doživeli, nika
kor ne morejo predstavljat i . 

Tako se n a m bo uresniči la 
še ena od naš ih po t reb in že
lja, kar bo tud i naš im varo
vancem in s ta ršem veliko 
pomeni lo . 

Prof. ANA ČETKOVIC-
VODOVNIK 

»Dolgo polje« 
ima mesnico 

Krajevna s k u p n o s t »Dolgo 
polje« j e sicer zaokrožena ce
lota. Obdana je s t rgovinami, 
bifeji in z mogočimi in ne
mogočimi l judmi. Zdi se, da 
j e to bolj kot ne povsod. Ven
dar je t emu c iklusu takšnega 
ah drugačnega življenja le 
nekaj manjkalo. To je mesni
ca. In dobiU smo jo. 

Pr ivatna iniciativa, k i j e bi
la spočeta ob dogovarjanju 
gost inca Vikija Miklavžina 
in mesarja Marjana Založni
ka, je načela smiseln načr t 
- uredi t i in uvesti mesnico . 

Sklenjeno, dogovorjeno: 
kl jub težavam so iniciatorji 
uspel i ta voziček pripeljati 
do otvori tve mesnice na dan 
30. maja 1991. Zbralo' se je 
kar nekaj krajanov. Las tn ik 
Založnik j e odklenil in prvi 
vtis, ko stopiš v tak lokal, ni 
bila zgolj mesnica . Bila bi 
lahko tudi vse kaj drugo. Bi
lo je čisto, lepo. Tako obdela
no in smise lno razvrščeno 
meso in m e s n e izdelke sem 
videl le v L ich tens te inu - si
cer že pred mnogimi leti, pa 
vendar . Osnovno pri v sem 
tem ceremonialu , ki j e bil 
brez »plehmuzike«, govo-
ranc in p o d o b n o kot so razni 
prerezani štriki, i skren na
smeh, ki j e že sam po sebi 

vabil. T rema je bila sicer pri
sotna in opazna pri osebju, 
kar pa ni zamerit i - to je ven
dar začetek. 

Nisem rek lamni agent ni
kogar in za ničesar. Vendar 
m o r a m priznati , da j e kvah-
teta izdelkov in mesa, ki ti ga 
ponudi jo z vedr im obrazom, 
kot sem že omenil , neopo
rečna . 

Obču tek imam, da je nji
hov moto v tem, da ti g redo 
naprot i , čeprav moraš ti 
k njim. 

Z. U. 

Prenoviteljem 
v premislek 

Ko na televiziji g ledamo 
vas, tov. Ribičič, n a m posta
ja slabo. Karkoli hoče Demo
sova vlada naredi t i dobrega 
za svoje državljavljane, dvig
ne te svoj glas proti . Zakaj se 
tov. Ribičič toliko poteguje
te za komunizem? Gotovo 
zato, ker se j e v k o m u n i z m u 
lahko kradlo, ubijalo, golju
falo in še in še. Najbrž hočete 
po stopinjah svojega očeta, 
saj se dobro ve, kaj je bil vaš 
oče in k a m nas je pripeljal 
komunizem. 

Celih 45 let so si komunis t i 
polnih žepe tako, da so sedaj 
vse tovarne na psu. Kdo bo 
vse to plačal? Revež! 

Če se gospodar spufa, tud i 
h lapec n ima dela in ne plači
la. In še enkra t tov. Ribičič. 
Kaj s te že storili za brezpo
selnost? Nič. S a m o podirate , 
ka r je dobrega. Raje odstopi
te in pomagaj te svojemu 
očetu obujati spomine na 
njegovo preteklost . 

ROZIKA GROMOVŠEK 
Celje 

Dobrotnik iz 
Negove 

Spe t sem se odločil podari
ti Zd ravs tvenemu d o m u 
Šent jur pri Celju 10 tisoč di
narjev. Na žalost več n i sem 
mogel, ker sem že prejšnji 
t eden daroval za bolne otro
ke. K t emu pok lonu pa j e 
pr ispevala uprava Celjskega 
sejma, ker mi t am ne bo tre
ba plačati prostora za proda
jo knjig in j e ta denar lahko 
šel za zdravstveni dom. 

IVAN K R A M B E R G E R 
Negovsko jezero 

PRITOŽNA 
KNJIGA 

Ob rob neki 
akciji 

Za soboto, 27. aprila, j e bi
la n a območju občine Laško 
napovedana očiščevalna ak
cija obrežij Savinje. Občani 
so bih nanjo povabljeni s pri
jaznimi , a neobvezujočimi 
vabih, pa v e n d a r . . . 

Zbi rno mes to pred trgovi
no Market v Rimskih Topli
cah j e bilo ob 8. uri. Toda še 
nekaj minu t po dogovorje
n e m času j e bila podoba 
zbranih udeležencev kaj kla
vrna: precej j e bilo gasilcev, 
pa r ibičev (med njimi veliko 
starejših članov!), pa učenci 
p r edvsem višjih razredov os
novne šole ter učitelji (skoraj 
cela zbornica centralne šole) 
in manjše število krajanov 
Rimsk ih Tophc . In to je bilo 
tud i vse. 

Sprašujem se, ali je zatajilo 
obveščanje (kljub vabilom) 
ali pa nam je postalo že čisto 
vseeno, v k a k š n e m okolju ži
vimo. Ker so na akciji zelo 
zagnano in res delovno sode-
lovah tudi učenci , menim, da 
je bila to ena od lepih prilož
nosti , da bi vsi starejši dali 
o t rokom zgled, kako se j e 
mogoče z malo dobre volje 
in z združenimi močmi lotiti 
tud i fizične vzgoje otrok. Saj 
smo navsezadnje za vsakrš
no vzgojo odgovorni ne le 
učitelji, a m p a k vsi odrash. 

J O Ž I C A KOŠAK 
Rimske Toplice 

Pridite, poglejte 
in se čudite! 

So stvari v tej naši lepi Slo
veniji, ki j ih človek težko 
razume. I m a m o zakone, pra
vila, celo občine in krajevne 
skupnost i , cestna podjetja, 
čuvarje javnega reda itd. 
Človek bi mishl, pri nas je 
vse v najlepšem redu. Pa te
m u le ni tako. P lačujemo 
davke in pr i spevke za to in 
ono, vse lepo in prav. Le, da 
n ihče ne ve, kol iko se j e de
narja nabralo t ekom leta in 
kam je skopnel . Žel imo 
v Evropo, kako lepo, saj tja 
tud i spadamo, le da n a m 
praksa n ikakor ne gre od 
rok. Tam namreč državljan 
ve, k a m na tančno in za kaj 
gre denar, ki m u ga j e država 
potegnila iz žepa. No ja, 
o tem in mars ičem bi se dalo 
govoriti v nedogled. 

V pr imeru, ki ga misl im 
osvetliti in vzbudi t i pozor
nost, gre za cesto, ki tega 
imena ni vredna . Kljub t e m u 
po njej vozijo traktorji s tež
kimi prikolicami, tovornjaki 
z materijah za zidavo hiš, av-
tomobil is t i v službe ali na iz
lete, motorist i , kolesarji, ra
dovedneži in seveda dirkači , 
ki to cesto ki ni cesta, zame
njujejo za d i rka lno stezo. Ce
sta ( ia l ic i ja-Podgora j e na
mreč brez vsakršne oznake. 
(Začetek in konec zaselka, 
ali npr. omejitve na 40 k m za
radi slabega stanja ceste). 
Naj se le zgodi kaka nesreča, 
pa b o mo videli! 

Zakaj j e pravzaprav ta ce
sta ki ni cesta, t ako slaba. 
Nastala j e pač iz poljske poti 
pred mnogimi leti, ko j e ob 
poti bila le gmajna in 2-3 hi
še. Svet pa se spreminja, na
preduje, zemlja se j e razdeli
la na parcele, zgradile so se 
lepe hiše z ure jenim oko
ljem, v ikendaš i so se razprši
li po hr ibih, skra tka nastala 
j e vas, ozir. zaselek od koder 
se ljudje vozijo v službe, 
otroci hodijo v šole, t reba je 
v trgovino, na pošto, v ban
ko, k zdravniku itd. L e cesta, 
ki ni cesta, j e ostala taka kot 
pred sto leti ali še slabša, saj 
so po njej vozile kveč jemu 
volovske vprege. 

Ja , vse to pa j e oddaljeno 
le kakih 8-10 k m od Celja ah 
Žalca. Dovolj daleč za težave 
stanovalcev in preda leč za 
dosego odgovornih , da bi se 
zgradilo nekaj 100 m ceste, ki 
povezuje občini Celje in 
Žalec. 

Katera od obeh občin bo 
prva kaj pokreni la ali bolje, 
katera od obeh občin bo dalj 
časa zdržala, da n e bo nič po
krenila. Saj imamo radi tek
movanja! 

J e mogoče koga kaj s ram 
ali se morda čuti malo krive
ga, ko vidi v nepos redn i bli
žini mest , cesto ki ni cesta, 
ampak divje razorana grapa, 
ki jo vsak naliv ponovno raz
dre in uničuje. Seveda so 
,pametni predlogi ' o pobira
nju denarja. Le od koga, pro
sim lepo, od par mejašev, vo
zi pa se pol prebivalcev obeh 
občin v kolikor po sili raz
mer traktorji in tovornjaki, 
cesto ki ni cesta, zopet malo 
poravnajo in usposobijo, kar 
gre seveda tudi na škodo 
zemljišč ob njej. Za avto ni
kogar ne s m e biti s t rah - le 
zakaj neki , saj so tako poce
ni. Brez avta pa smo tu gori 
skoraj na is tem kot^ sredi 
afriške pustinje. 

Vsi prizadeti nadvse želi
mo, da bi ta lep kraj zamikal 
tudi kakega ministra . Moral 
bi pač priti na ogled s svojim 
luksuznim vozilom in to ce
sto, ki ni cesta, prevoziti 
v vra to lomnem slalomu. Za 
kaj takega smo itak speciali
sti! Na tak način bi bila reši
tev čisto enostavna - takoj bi 
bila sredstva tu in cesta stro
kovno izgrajena. 

Zato pridi te in poglejte in 
čudili se boste, kaj nemogo
čega j e tud i mogoče! 

SILVA BARTSCH 
(v imenu sovaščanov) 

Balkanske 
strelske razvade 

Za nami so majski prazni
ki in ba lkanske navade »raz-
streljevalcev miru«. Novo le
to in Veliko noč smo nekako 
preživeh v s t rahu. S m o drža
va, ki ima veliko praznikov 
in pre t i ravamo na vseh po
dročjih, se znamo prepirati , 
nagajati sosedu. 

Starši , ki nosijo pe ta rde 
p reko meje, ali t rgovine, ki 
ponujajo tovrs tne usluge, 
ravnajo zelo neodgovorno . 
P o n e p o t r e b n e m ogrožajo 
s rčne bolnike, živali in ljudi 
s s rčno kul turo , ki si žele 
mir. Za Novo leto so krogle 
iz pištol žvižgale p reko streh. 
To noč sem bil namreč 
v službi. P rep lašene živah, 
zlasti psi, tekajo naokoli in 
iščejo zavetja p red podivja
nimi, v Evropo zagledanimi 
prebivalci divjega Balkana. . 

S t em nasiljem nad okoli
co n ^ bodo seznanjeni in naj 
se z njim spopr i jeme v šolah, 
bolnišnici , pri d ruš tvu za 
vars tvo živali, lovci, poUcija 
in sodnik za prekrške . Praz
nik naj bo počitek, ne vojna! 

BOŽIDAR PANIČ 
Celje 

Čutimo se 
ogoljufane 

s t a r pregovor pravi, da čas 
zaceli rane. Toda rana, ki jo 
j e pust i la novembrska po
plava, j e še vedno zelo bole
ča. Tud i to, da v sih spoznaš 
prijatelja, še kako drži. Po
m o č je prihajala z vseh stra
ni, t oda žal je niso bili delež
ni vedno le tisti, ki so jo naj
bolj potrebovali . 

V t em p r imeru misl im na 
sredstva, ki so prispela na 
krajevno skupnos t Braslov
če za poplavljene v Malih 
Braslovčah. V krajevni 
skupnos t i so se odločili, da 
se ta denar porabi za infra
s t ruk turo . Las tniki v ikend 
parcel smo pred leti sofinan
cirali asfaltiranje ceste skozi 
naselje, uredi tev vodovoda 
in napeljavo doda tne elektri
ke. Ne vem, kako so lahko 
večino sredstev nameni l i za 
Parižlje, brez vsakega pojas
nila aU soglasja oškodovan
cev. Zgolj naključje je, da je 
prav t am d o m a t renutn i 
p redsedn ik krajevne skup
nosti . 

Na neki seji v Žalcu je bilo 
predlagano, naj bi lastniki 
v ikendov ne dobili pomoči . 
Očitno ima tisti, k i j e to pred
lagal tudi v ikend in to iz
kl jučno za luksus , ne pa za 
shranjevanje ozimnice in po
dobno . Žal se nas voda ni 
izognila, a m p a k smo bili 
s s talnimi prebivalci ob vse, 
kar j e voda dosegla. ToUko 
v premislek, kajti po šestih 
mesecih še vedno zelo obču
t imo razdejanje in škodo 
vodne ujme. 

BRONICA SLOKAR, 
Polzela 

Pritožba 
stanovalcev 
Zidanškove 7 

Vsi stanovalci Z idanškove 
7 se pri tožujemo zoper na
j e m n i k e trgovin g. Šaleja, ga-
. Kamenšek in g. Filipiča. 

To ni pri tožba ene osebe in 
enega spora med s t ranko in 
t rgovino, niti m u h a eno
dnevnica, m o r a m o vam po
vedati , da je že skoraj vsaka 
izmed s t rank v hiši imela ne
prijetne konflikte z lastniki 
oz. us lužbenkami trgovin. 

Največji spor povzroča pe
rilo, ki ga s t ranke obešamo 
na vrveh, ka tere so že 40 ah 
več let nape te z enega konca 
ba lkona na drugega. V hiši 
živimo družine brez otrok, 
z otroci in celo z dojenčki. 
Razumljivo je, da j e perila 
vedno dovolj. 

Obešeno perilo prav h u d o 
mot i lastnike in us lužbenke 

trgovin, saj moti izgled dvo
rišča. In ker že star pregovor 
pravi, da j e v slogi moč , se 
tega držijo tudi ljudje nad 
kater imi se pri tožujemo. 

Gre n a m r e č zato, da kadar 
le ka tera od s t rank obesi pe
rilo, dame , to so najemnica 
t rgovine »KROKI« g. Za-
gvozda Andreja, us lužbenki 
g. Njeboše Gladoviča (na
j e m n i k a dveh trgovin »IRE
NA in L E D E R LAND«), ter 
lastnica t rgovine »TEOS« 
G. R o m a n a Kamenšek ali 
njena pomočnica , složno 
pričnejo pometa t i p red trgo
vinami in po dvorišču, ter na 
vso m o č stresati preproge in 
p redpražn ike izpred trgovin, 
da se p rah in smeti dvigujejo 
po m o k r e m , op ranem perilu. 
Seveda smo s t ranke ugotovi
le, da tega ne počnejo iz lju
bezni do čistoče na dvorišču, 
t emveč zato, ker j ih obešeno 
perilo mot i (to so izjavile že 
večkra t tud i same), saj si ni
kakor ne znamo razložiti, za
kaj pa potem, če tako ljubijo 
red in čistočo, ne umakne jo 
in počistijo z dvorišča k u p a 
zemlje in umazanije, ki j e 
ostal od urejanja zadnje trgo
vine »KROKI«, zakaj smeti 
ne od vržejo v konte jner (saj 
t e m u vendar služi, mar ne), 
a m p a k smet i odmetujejo kar 
od daleč. Če priletijo v kon
tejner - dobro , če zgrešijo pa 
tudi - dobro , saj konte jner 
ne stoji na dvorišču pred nji
hovimi t rgovinami, t emveč 
stoji v v h o d u (veži) v hišo. 

Moramo vam povedat i , da 
t akšne nesnage kot j e zdaj 
pri kontejnerj ih, ni bilo niko
li prej , ko trgovin še ni bilo. 
Celo mes tno stražo smo že 
morali poklicati , da j ih j e 
opozorila, da j e t reba emba
lažo in smet i metat i v kontej
ner, n e pa zraven njega in, da 
so za seboj pospravil i nes
nago. 

V hiši živi v e h k o starejših 
ljudi, ljudi v pokoju, kater i 
ob lepih sončnih dneh radi 
posedajo na balkonu, (pa ne 
samo ti, t ud i mlajši in otroci 
se radi zadržujemo na skup
n e m balkonu) . Ali je to mo
goče z kakšn im novim zako
nom postalo prepovedano? 
Glede na izjave dam, nad ka
ter imi se pri tožujemo, bi si 
človek mislil, da to postaja 
zločin. 

Da navedemo samo nekaj 
pr imerov: 

Zelo j ih motijo otroci, ka
dar so na ba lkonu glasni in 
se igrajo ter opazujejo svet 
okoh sebe in s t em tud i da
m e v brezdelju (saj v plete
nih stolih posedajo pred tr

govinami in čakai 
Otroke nad i raJoT^ 
jo« dol n a ^ d v S 
o tem, da si otroo?^ 
če pravzaprav 
sploh ne govorinio 
grozijo (v njihov^! 
žargonu povedano?' 
t em »pankertom. • 
tace, pobrale koW 
če. Kar pa se je že T 
tilo. Namreč mož n-
K. je nekega nedeit^ 
poldneva, ko so 
urejali, vzel enen-
otrok rolko s kater̂  
dvorišču rolkal, î ;̂ 
t ako zelo motil -
g. Romano , da tega 
nega h rupa nista 1̂ "̂ 
prenašat i , jo zakle J 
vino, otroka pa p J 
ušesa. Na posredo-
tere prizadetega 
g. J .K . odgovoril, da-
na jemnino za lokalijj 
teva mir. ' 

Ker tud i mi stanovji 
čujemo vse prispevv 
mo, da se imajo i 
pravico igrati n& 
(sploh pa v nedel 
ne , ko s t rank v tr. 
P rav lahko je vzg 
ke, še prav posebr. 
še prav posebej, česvj 
maš . Ali n a m lahko 
lagate k a m naj spi 
otroke, saj na baUca 
smejo biti, na dvoriSd 
lahko celo tepeni? 

V posredovanju a 
pravice pa si celo oa 
Kot napr imer starejš 
l idna oseba, katera n 
seda na balkonu ob 
vremenu.(»Ali ti pras 
ra n imaš nič drugega 
kot, da visiš na bali 
zijaš, ter lajaš«). Vene 
sporočamo, da je t 
imenovana »stara [ 
že v pokoju, katerega 
si je že prislužila, 1« 
d a m e si ga bodo moi 
prislužiti, da bodo t 
l ahko nekoč posedali 
konih . Zelo »prijai 
vl judno do starih lju( 
našajo, ali se vam ne 

Med drug im jih m 
glasba, katera se sliši 
s tanovanj . Saj so n 
s tanovanja tudi na 
s k u p n e m balkonu. 

To, da j e g. J. K. a 
veste, saj se izživljam 
ki, g. R. K. je pa šovii 
j e s t ranko druge nar 
ozmerjala glede glasi 
posluša v svojem s 
nju, češ, da jo od I 
glasbe boli glava. C 
nas s t ranke pa ne, i(\ 
tol iko let živimo sto 
pos lušamo njegovo g' 



gšem interesu, da se 
P^., prepiramo, saj so 
p j l g prej kot prijetni. 

Ji imamo svoje težave, 
^ ne stresamo na druge , 
'fnam pada s tandard , pa 
1^ tega ne kr ivimo ome-

ljudi. 
tem, ko so vzeli v na

vale na dvorišču, so se 
'"'lizavedati, da bodo mo-
pi*Ĵgti v sožitju z nami 
" valci- ki tu živimo. L e 
^ Q si morali preds tav-
f!" jg bodo lahko terorizi-
Cliko ljudi in n a m uka-

likaj smemo in kaj ne, 
lahko na dvor išču stopi-

'"nkam ne?! Mar mi, ki tu 
J: res n imamo n o b e n i h 

več? Tudi n a m bi bilo 
L perilo obešat i napr i -
V sušilnico, ah spust i t i 

jiana igrišče (kjer m u n e 
l̂ če grozil ah »navijal 

°'^a ne morejo živeti 
da niso edini v hiši 

i »ožitju z n a m i (čudno 
najemniki so lahko, 

J^er Mohorjeva družba , 
ftniki, Fotohk, Elektro-
j . . . ) , po t em i m a m o 
jjog. Izsehte nas k a m 
gam, kjer naša navzoč-
jne bo motila n ikogar in 
JO lahko živeli v miru. 
I problemu parkiranja ne 
50 pisali, saj sami vidite, 
jeskoraj hodi t i ne s m e m o 
dvorišču, kaj šele, da bi 
jparkirah svoje avtomobi-
čeprav imajo nekater i 

jrgj omenjenih ljudi svoje 
lomobile od ju t r a do veče-
parkirane p red lokah, češ, 
dovaž^o robo), p r edvsem 
fî jšman in g. Filipič). 
Fiidi o robi sumljivega po-
Ja bi vam i m e h kaj pove-
li Ampak to nas pravza-
IV sploh ne zanima, saj se 
t tokrat po tegujemo le za 
eživljenske pravice. 

TATJANA B E L I N A 
in ostali s tanovalci 

Zidanškove 7, Celje 

Po dveh urah 
ostali brez pizz 

v nedeljo, 14. aprila zvečer 
smo se štirje odpravil i na 
pizze v znano pizzerijo Go-
lobček na Vranskem. Zaradi 
zasedenost i lokala smo naj
prej počakal i pri čakalni mi
zi ter povedal i natakarici , da 
b o m o jedl i pizze. Prosili smo 
jo tud i naj n a m zato pr iskrbi 
mizo za štiri osebe. To j e bilo 
ob 20.20! 

Med š t i r idese tminutn im 
čakanjem smo si ogledali tu
di jedi ln ik pizz in si izbrali 
vsak svojo, ka te ro b o m o na
ročili, ko b o m o prišli za »ta 
pravo« mizo. P o deset ih mi
n u t a h smo pizze k o n č n o na-
ročih, na takar ice pa j e ome
nila, da sicer zmanjkuje te
sta, venda r pizze bodo. Med 
t e m se j e prikazal tud i last
n ik lokala Stojan Golob in 
mishl i smo, da bo s peko za
čel on, kajti do zdaj j e to 
opravljal n e k d o drug , kate
r e m u pa stvar ni šla t ako 
spre tno od rok. Golob pa se 
j e s amo razgledal po pros to
ru, nekaj dogovoril z oseb
j e m in odletel kot golobček! 

Med naš im čakanjem je za 
sosednjo mizo pr isedel še en 
par, k nek i drugi mizi pa po
sameznik , ki se j e m e n d a 
s pa rom poznal, saj so kasne
je sedeh skupaj . P re tek la j e 
že debela ura in pol o naš ih 
pizzah pa še ni bilo ne d u h a 
ne sluha. Natakar ice ni bilo, 
da bi jo vprašal i po naš ih piz
zah, ki so j ih pri d rug ih mi
zah dobivah. P o dveh u r a h 
čakanja se j e na takar ica le 
prikazala in povedala, da 
lahko d o b i m o tri pizze in ne 
štiri, ko t smo j ih naročili . 
Zahval ih smo se za genia lno 
reši t rev in plačali pijačo. 
P r e d o d h o d o m n a m je nata
karica v tolažbo ponudi la pi
jačo, ki bi jo naj n a m e s t o 

pizz spili na račun hiše. Tega 
seveda n i smo storili. K o s m o 
odšh, se n a m za t akšen »pri
jeten« nedeljski večer n ihče 
od osebja ni opravičil! Ponu
jena pijača ni opravičilo, kaj
ti prišli smo z denar jem in ne 
brez njega. Če bodo v Go-
lobčku večkra t t ako s t regh 
pizze kot so j ih nam, se bo 
kaj l ahko zgodilo, da j ih bo
do kma lu lahko jedl i sami. 
In to j im tud i pr ivoščimo, saj 
si za t akšno nepos lovno po
tezo ne zaslužijo s a m o črno 
piko, a m p a k prazen lokal. 

Za s k u p i n o štirih 
brez pizz 

B O J A N R E B E V Š E K , 
Čopova 2, Žalec 

Maturantje, 
s Palčkom nikar! 
Kaj se zgodi, če nameravajo 
iti maturantje na izlet 
s »Palčkom!« Kdo je 
Palček? 

Ko se razred po dolgotraj
nih zapletih in premis lek ih 
odloči, da kljub težki gospo
darsk i krizi gre na maturan t 
ski izlet v Španijo, si m e d 
vsemi tur is t ičnimi agencija
mi izbere Agencijo za vsak 
žep - Palček. 

Pa lček j e naši srednji eko
n o m s k i šoh v Celju ponud i l 
p rogram potovanja v Špani
jo . Naš razred se je zaradi 
ugodn ih cen in pes t rega pro
grama odločil, da se o po
nudb i podrobne je dogovori 
s preds tavnik i agencije. 
Učenci našega razreda smo 
se polni upanja odpravil i 
v prostore agencije, kjer nas 
j e pr ičakal d i rektor Pa lčka 
- gospod Podpla ta Boštjan, 
poln obljub. Uskladil i smo 
naše želje in njegovo ponud
bo. Dogovorih smo se o 40% 
avansu, ki n a m zagotavlja, 
d a j e os tanek nep lačane cene 
k l jub morebi tn i devalvaciji 
nespremenjen . Na dogovor

jeni dan smo pr išh z denar
j em v agencio, kjer pa nas ni 
pr ičakal »Palček«, a m p a k 
njegov us lužbenec , gospod 
Lorenčak Rudolf. Po petmi-
nu tn i popolni ignoranciji m u 
je uspelo opaziti našo prisot
nost. Ko smo gospodu Ru
dolfu razložili n a m e n našega 
pr ihoda, nas je, neseznanjen 
z naš im p rogramom, hotel 
po h i t rem pos topku odslo
viti. 

Ignorantski odnos in kas
nejše pri tožbe naše razredni
čarke, ki si tega z n ičemer ni 
zaslužila, nista bila na mestu . 
Šokirani nad nep r imern im 
vedenjem us lužbenca smo 
se pozanimali , kdaj pr ide 
»Palček«, in odšh. Nasled
njega dne smo se ponovno 
odpravil i tja, kjer smo našh 
»Palčka«, ki je skupaj s šo
ferjem začel sestavljati po
godbo. Med sestavjanjem le
te pa se je začel vmešavat i 
us lužbenec - gospod Rudolf, 
češ da naj ne napiše pogodbe 
po prej dogovorjeni ceni, ker 
j e ne morejo zagotoviti zara
di moreb i tne devalvacije, 
ter, da tur is t ična agencija ni 
nobena socialna us tanova. 
Opozorili smo ga, da njegovo 
vmešavanje ni pris tojno za
radi včerajšnjih izbruhov in, 
da razen opravičila od njega 
ne pr ičakujemo ničesar več. 
On pa n a m je na n jemu zna
čilen »spoštljiv« način odvr
nil, da je po 40-tih letih ko
nec njegovega opravičeva
nja, ker n i smo več v komu
nizmu! 

Presenečeni , da »Palček« 
sploh ni reagiral na nepri
stojno obnašanje svojega 
us lužbenca in mr tvo h ladno 
nadaljeval s sestavljanjem 
pogodbe , smo ogorčeni vsta
li in odšli. Poraja se n a m 
vprašanje, če obnašanje 
Palčkovega podrejenega le 
ni bila vnaprej zrežirana igra. 
Če j e bilo tako, bi sprejeh 
tud i ku l tu rno opravičilo, da 

naših želj niso mogh reahzi-
rati. 

Zato maturant je , s »Palč
kom« nikar! 

Ogorčeni učenci 
3. C razreda 

Srednje e k o n o m s k e šole 
Celje 

ZAHVALE -
- POHVALE 

Obisk pri 
najstarejših 
krajanih 

Kot vsako leto, smo tud i 
letos obiskal i najstarejše in 
nepokre tne občane v naši 
krajevni skupnos t i Dobrna . 
Obisk so opravili člani soci
alne komisi je skupaj s člani 
Rdečega križa Dobrna . 

Ob ob isku smo s krajani 
poklepetal i , videli smo, kako 
preživljajo dneve svoje jese
ni. V g lavnem so zadovoljni 
s svojim življenjem in ne tar
najo, razen n a d starostjo in 
boleznijo. Vsi imajo svojce, 
ki skrbijo zanje. Med obiska
n imi j e bila tud i naša najsta
rejša kra janka Marija Vanov-
šek iz Klanca, rojena 1897, ki 
j e za svoja leta še zelo čila in 
vedra . Še vedno, po ma lem 
gospodinji in izdeluje ročna 
dela. 

V s a k e m u od obiskanih 
smo izročili s imbol ično dari
lo, saj smo tako kot vsi v fi
nančn ih težavah. Dena rno 
p o m o č za darila so sprispe-
vali neka ter i obr tn ik i iz naše 
krajevne skupnos t i . To so 
Marija Drev, Vlado Prosenc 
in Silvo Memon . Vsem se 
v i m e n u obiskanih in social
n e komisi je i skreno zahva
ljujemo. 

SOCIALNA K O M I S I J A 
in K S Dobrna 

Uspešna 
operacija 
v celjski 
bolnišnici 

P o nes rečnem padcu ko
nec pre teklega leta so m e 
prepeljali v celjsko bolnišni
co. Sprejel m e je dr. med . 
spec . k i rurg Rado Koma-
dina. 

Ker je r en tgenska shka po
kazala, da i m a m p o p o l n o m a 
zdrobljeno petnico, so m e 
v bolnišnici zadržah. 31. 12. 
sem se v operacijski sobi 
spet srečal z omenjen im 
zdravnikom. Poveda l mi je , 
da pr i operaciji potrebujejo 
kost, ki so mi jo odvzeh pod 
ko lenom. Ker sem zaupal 
m e d i c i n s k e m u osebju, ni
sem imel pomis lekov. 

P o operaciji m e je dr. Ko-
mad ina obiskal v sobi in mi 
razložil, da bo z mojo peto 
vse v redu. Na njegov pred
log mi j e t ravmato loška ko
misija odobri la 3-tedensko 
terapijo na Dobrni . Prišel 
sem z bergljami, odšel pa 
brez njih. Enkra t t edensko 
nas j e obiskal predstojnik 
oddelka mg. sci. Maroslav 
Batišta, dr. med . spec . ki
rurg. Ni mogel verjeti, da po 
tako težki poškodbi v tako 
k r a tkem času že lahko sto
p im na nogo brez večjih bo
lečin. 

Za to gre zahvala dr. med . 
spec. k i ru rgu Radu Komadi -
ni za u spešno opravljeno 
operacijo, f izioterapevtkam 
zdravihšča Dobrna ter fizio-
te rapev tk i Alenki v Zdrav
stveni postaji Štore, ki je pr
va začela s fizikalno terapijo 
moje noge. Iz las tnih izku
šenj torej lahko napišem, da 
ima tud i celjska bolnišnica 
dob re specialiste, ki j im lah
ko zaupamo. 

TONE P L A N I N Š E K , 
Štore 

l̂NTON KOMAR 
ZA SIVIMI ZIDOVI 

fmk, oba vzgojitelja in obsojenca so odšli. V prit- i 
5u je pretepač zagrozil Vojku: ' ] 
'Pazi se, mater tijebem, ko pridem iz samice! ; 
'Uirin tiho! gaje ustavil paznik. Vojko je odšel naz^j 
delavnico, vendar je le s težavo delal. Hotel je pozabiti ; 

spor, a ni mogel. Po nekaj dneh ga je poklical i 
Wtelj. Razložil mu je, kako naj se poskuša obvladati, 
'se ne bo spuščal v medsebojna obračunavanja, in ' 
"'eciai, da ga je upravnik kaznoval s petimi dnevi 
^ce pogojno za dva meseca, kar pomeni, da bo moral 
^^i v samico, če bo napravil še kak podoben prekršek. 

se je zavedal, da res nima smisla delati težav, 
''hbilje, da se bo temu izmikal in da sam sporov ne 
'Pnčen/ai. Začutil je, da tukaj vsako dejanje analizi-
Jo in izrečejo ustrezne ukrepe. 
'̂ "'"is j e od nekod prinesel stara Razpotja in je glasno 
^ Pesmi. Vojko ga sprva ni poslušal, ker je bil še 
^no prizadet zaradi kazni. Potem pa se je začudil: le 

sne vrste človek je ta, ki mu bere pesmi sedaj, ko je 
[^l^stajanju kazni. 
^ mar tebe zapor ni prizadel, da si že naprej roman-

°J'^zpoložen je očitajoče vprašal Borisa. 
^^^^^Por jemljem kot nekaj, kar mora človek v življe-
jj^^siti. Ne jemljem ga kot zlo in tudi ne kot dobroto. 
V(j, ̂  moj prejšnji način življenja pa vem, da mi na 
1̂  odi ne b i bilo nič boljše, kvečjemu še slabše, ker bi 
^p^a svoj obstoj skrbeti z redno zaposlitvijo! 
^ 3 menda je ne misliš ostati tu vse življenje? 
1^^' vendar pa bom tu napravil svojo pokoro in 
^^'^0 spreobrnitev, da se bom potem vrnil domov 
t in bom vsakega, ki mi bo očital, da sem ubija-
"̂ sb; ° 2avrnii; A svojo kazen sem pošteno in v redu 
'os1m> ^^^^ ^om čist, mnenje drugih pa me ne briga, 

tole, seje vrnil k pesmim. Tiho je bral: 

Zapadel sem v brezdelje, 
v dolg čas, 
v pričakovanje 
da prideš... 
a tebe ni... 
pa vendar v 
Podzavestnem snu 
te 
tia križpotjih 
svojih blodenj 
in tavanj 
srečujem. 

a ko se podzavestno prebujam, 
s teboj se razhajam 
in spet sem sam 
in v osamljenosti 
v brezdelje zapadem, 
v dolg čas, 
v pričakovanje, 
da prideš... 
. . . a tebe ni... 

in tedaj... 
... tisoč praznih sanj, 
v tisoč nočeh brez sna, 
... vprašanj še več, 
še več želja... 
a vprašanja vsa 
so brez odgovora, 
vse želje neizpolnjene -

pa prišel bo dan 
ko odgovorov željan 
potrkal bom na vrata tvoje sobe 
in ti priznal, 
da vsega sem gorja si kriv jaz sam 
ne ti, 
ne krog ljudi, 
ki klel sem jih 
vse te 
puste, prazne 
in samotne dni... ? 

-Kdo je to napisal? 
- Pod pesmijo piše D. V. Svetinov. Lahko si misliš, 

kdo je to! Obrnil je nek j listov in nadaljeval: 

Materi - reminiscenca na Doli 1961 
Si še živa, mati moja? 
Sin tvoj še živi 
in te pozdravlja... 
Pišejo mi, 
da vsa strta in siva 
vsak dan pred hišo stojiš 
in me čakaš, 
plašno begaš po cestah z očmi, 
od kod se ti vrnil bo sin... 

Pišejo mi, 
da vsak večer posteljo odgrinjaš 
in jo spet zjutraj postiljaš 
in jokaš, 
ker že več let 
ni me domov... 

O, ko bi ti vedela mati, 
kako mi težko je živeti 
in svojo mladost mi še v brstju pustiti veneti, 
ti vedela bi, 
da želim vsj za trenutek si k tebi, 
potem pa umreti... 
umreti... 

A prišel bom, 
vrnil se k tebi bo mati, 
in tedaj 
spet rož bo poln tvoj vrt, 
spet bo namesto solz ogenj v tvojih očeh, 
spet boš vsa mlada, 
ko me boš v ranih jutrih budila, 
kakor takrat, 
ko sem bil še otrok... 
in nad menoj boš bedela, 
kakor pri bolnem otroku, 
kije izgubil vero v življenje 
in samega sebe... ' 

O mati, 
sin tvoj še živi 
in te pozdravlja 
in te poljublja, 
kakor nekoč... 

kakor takrat, 

ko sem bil še tvoj najljubši otrok. 

- Pa tole poslušaj! 

Kala: rad to noč 
Ta noč do jutra 
prekratka nama bo 
v slovo... 

To noč vzemi me, 
izpij vso strast 
mi iz krvi, 
naj žge poslednji me 
poljub še tvoj 
vse dni, 
ko te ne bo... 

In ko vrneš se, spet tvoja bom, 
kot bom to noč, 
v slovo... 

Boris je odložil ciklustil in vzel naslednjega. 
- Poglej, tuk^j nekdo zabavlja čez svojo srečo! 



Dom in domovina 
Rodil sem se v Sloveniji. Ko sem bil star tri leta, 

smo z družino odšli z jadrnico okoli sveta. Ko smo 
odpotovali, sem kaj hitro pozabil, kako je bilo 
včasih doma. Moj novi dom je postala jadrnica, 
domovino pa sem kar naprej menjaval. Prave 
domovine nisem pogrešal, saj sem imel vse, kar 
majni otroci potrebujejo - ljubečo mamico in 
skrbnega očeta, ki sta imela vedno čas, da sta se 
pogovarjala, igrala in ukvarjala z menoj. Videl 
sem veliko lepih dežel in krajev in srečal tudi 
veliko neprijaznih ljudi. Mama mi je vedno govo
rila, kako prijazni ljudje iivijo v moji pravi domo
vini, kako so srečni in kako je narava lepa, tako, 
da sem domovino vzljubil po njenem pripovedo
vanju. Ko smo se po šestih letih vkrcali na jadrni
co z namenom, da se vrnemo domov, sem se 
vračal z ljubeznijo, bil sem ves v pričakovanjih. 
Sedaj smo doma. Tu je popolnoma drugače kot 
v svetu, ki sem ga videl. Svoje domovine ne bi 
zamenjal za nobeno drugo na svetu. 

R O B I Š K E T 

Hitro po iemo, I c e r . . . 
Moja mama zelo rada peče slaščice. Doma naj

rajši jemo torto, zato jo mama tudi velikokrat 
speče. Najprej si pripravi vse sestavine. Nato ste
pe jajca, doda sladkor, margarino in moko. Maso 
zlije v pomaščen pekač. Pečico zagreje na 200 
stopinj. Pekač da v pečico. Ko je biskvit pečen, ga 
vzame ven iz pečice, ga ohladi in prereže na pol. 
Nato pripravi nadev za torto, z njim namaže bisk
vit in postavi v hladilnik, da se strdi. Moja mami
ca naredi najboljšo torto na svetu. 

A N D R E J P O D G O R Š E K , 4. b 
OŠ Edvard Kardelj 

S L O V E N S K E KONJICE Narisala Nina Fijavž, 4. r. OŠ Stranice 

Prvič In zadnj ič 
Bila sem sama doma in sem si 

zaželela, da bi nekaj skuhala. Ku
hati nisem znala. V lonec sem 
najprej natočila vodo, nato pa 
sem vanjo dala makarone, riž, 
sladkor, poper in sol. Nastala je 
čudna mešanica. Iz lonca se je 
močno kadilo. Ko so prišli do
mov starši, je še vedno vse smr
delo po zažgani hrani. Jaz sem 
sedela na tleh in brisala kipele 
madeže. Mama me je okregala in 
mi rekla, da me še dolgo ne bo 
več pustila k štedilniku. 

M O J C A B R G L E Z , 4. b 
OŠ Edvarda Kardelja 

S L O V E N S K E K O N J I C E 

Sadovnjaif 
v sadovnjaku raste sadno 

drevje. Jeseni dozori v sadovnja
ku sadje. Tam rastejo hruške, sli
ve, jabolke, češnje.. . Imamo ko
ristne in škodljive živali. Škodlji
ve so nekatere žuželke. Sadjarji 
jeseni škropijo veje in deblo. Ta
ko uničijo škodljivce. V sadov
njaku je zmeraj veliko dela. Tre
ba je okopavati, obrezovati, beUti 
drevesa, treba pa jih je tudi škro
piti. Ljudje jeseni obirajo sadje. 

G O R A N S U K N O V I Č , 2. c 

Krušna peč 
v krušni peči pečemo kruh, ki 

je bolj dober kot kupljen. Včasih 
se domačega kruha preobjemo, 
zato ga kupimo. V peči pečemo 
tudi potico. Kadar je peč zakuije-
na, je topla. Takrat je najboljše 
sedeti na njej, gledamo lahko te
levizijo, se učimo, ležimo ali pa 
se igramo. Krušno peč imamo 
vedno pokrito z oddejo in na njej 
blazino. 

M E L I T A HREN, 4. r 
O Š S T R A N I C E 

Hei, dopisovalci 
Zopet smo skupaj. Mini po

čitnice so vas gotovo spet 
okrepile in vas postavile na no
ge. V šoM morate dobiti še zad
nje ocene, zato se veliko učite. 
A gotovo si boste utrgah mi-
nutko časa in napisali pismo 
nekomu v francoščini. Gotovo 
na odgovor ne boste dolgo ča-
kah. Veselo na delo! 

Miss Sabine Eiden 
15 Rue Leo Lagrange 
57370 Guenange 
France 
Miss Jennifer Murray 
11729 Farside Road 
Elhcott City 
Maryland 21043 
USA 
Mr. ABDELLADIM Abid 
Boulvard Ziraoui salon 
Ziraoui No 205 
CASABLANCA 
Maroco 
Miss Delphine Beuret 
Talstrasse 30 
4112 Fleuh So 
Switzerland 

Miss Anne Guiraud 
Les Echirouzes 
26230 Grignan 
France 

Počitnice z Lesi jem 
Počitnice sem preživel pri stari 

mami. Tudi ati je bil z menoj. 
Nekega dne je ati šel k sosedu. 
Ta ima psico, ki je skotila pet 
mladičev. Vsi so bili enaki, imeli 
so belo ovratnico okoli vratu. 
»Enega lahko odneseš domov 
otrokom,« je rekel sosed očetu. 
Ko je ata prinesel psa, sem ga 
vzel v naročje in ga začel božati 
po mehki dlaki. Vsi smo ga bili 
veseli in smo si ga podajali iz rok 
v roke. Iz dneva v dan je bil večji 
in močnejši. Najbolj smo bili ve
seli, ko je začel lajati. Potem smo 
mu dali ime Lesi. Veliko smo se 
igrali z njim. Počitnice so kar 
prehitro minile. Žalosten sem se 
vrnil v Celje. Lesija sem seveda 
moral pustiti pri stari mami. 

S A Š O KREJIČ, 4. b 
OŠ Frana Kranjca 

C E L J E 

PRVA 
LJUBEZEN 
Morda se bom lidaj zazrla 

v tvoje nežne oči in ti šepeta
la o ljubezni. Morda bom 
dvignila roko v pričakovanju 
nežnega dotika, bo boš stal 
pred menoj. Morda bom se
gla po tvojih laseh in ti jih 
razmršila v tisoče kodrov. 
Morda bom trpela v nočeh, 
ko se boš ljubil z drugo, me
ne pa prepuščal samoti in 
strahu teme. Vem, sovražiš 
me... Zato pa bom morda... 
Šla kdaj mimo tebe, kakor, 
da te nisem nikoh poznala. 
Morda bom celo jokala zara
di tebe, vendar nikoli mi ne 
bo žal, da sem te ljubila... 
Da te še vedno ljubim... 

VALERIA 

Atkina zanka 
A B C D 
D C B A 

5 5 5 5 
Namesto črk vpiši števi lke, tako da 
bo vsota obeh števi l 5555. Ista črka je 
ista števi lka. 

Rešitev pošlji na dopisnici na NOVI TEDNIK, Trg V. 
kongresa 3/a, 63000 Celje, do torka 21. maja 1991. 

Rešitev prejšnje Atkine zanke je KVARTET. 
Nagrado dobi: Gregor K R A J N C , Kocenova 2, 63000 

Celje. 

MODA V ŠOLSKIH KLOPEH 
svetuje: Valentina Hudovernik 

8. a COŠ Fran Roš 

Bliža se konec šolskega 
leta in zadnji šolski dan, ko 
želimo biti malo lepše in 
bolj svečano oblečeni. Še 
posebno to velja za osmo-
šolke ob zaključnem plesu. 

Kakor ste že uganili, bom 
v mesecu maju pisala 
o oblačihh, ki niso za vsak 
dan. 

Nežne barve 
Preprosto mini krilo iz 

lahkega padajočega blaga, 
v zelo nežnem roza odten
ku je poudarjeno z blešči
cami, ob malo bolj drznem 
izrezu. 

Pentlja okoli pasu je tem
nejše roza ali vijohčne bar
ve. Tudi t u k ^ se enkratno 
podajo daljši jopič, ki je 
prav tako nežne barve in 
črni lakasti čevlji. 

Kupi Alfovih kuponov 
Vse več vas je, ki sodelujete v Alfovi nagradni igri Radia Celje, 

ki je še vedno na sporedu vsako sredo ob pol dveh. Kupi 
dopisnic z vašimi številkami in kuponi, ki prinašajo srečo, se 
večajo. Minulo sredo se je sreča nasmehila Luki Pentku iz 
Petrovč 272 in Hani Turnšek iz Pariželj 13/h, Braslovče. Česti
tamo! 

Mini borza maxl prijateljev 
Na valovih Radia Celje že lahko poslušate no 

za najml^še, ki je na sporedu vsako drup 
v mesecu ob 13.30 uri in se imenuje Mini ivji 
prijateljev. ^ 

Ideja za oddajo, v kateri n ^ bi naši mladi posili 
seboj izmenjavah posterje, pločevinke, znamke 
niče, značke in še marsikaj, se je porodila lh\h: 
Rotar, ki oddajo tudi vodi. V naši mini borzi ra? 
jete in tako smo se odiočih, da vam nekaj prosto* 
nimo tudi v Otroškem vrtiljaku, kjer bomo vsak 
predvajani o d d ^ i objavili želje maxi prijateljev j 
pokhcali. ' ' 

Preteklo soboto telefoni niso tako vroče zva 
druge dni, toda kljub temu se je oglasilo nek^ r^. 

Marcela iz Laškega je izrazila željo po p i ^ 
igračkah iz kinder jajčk in posterjih. Tisti, ki hi^ 
stavili stik z njo, pokhčite na tel. št. 731-626. v 9 
navdušuje nad shčicami »Životinjsko carstvoj 
album je že skoraj poln, manjkajo le sličice št.: 6 ^ 
86, 91, 93 in 116. Tisti, ki se navdušujete naJi! 
čokoladami pa ne zbirate tudi shčic pokhčite Vesnn 
št. 34-157. Tea, katere tel. je 29-689, se navdu^ 
pločevinkami, značkami in posterji. Barbara poli 
zbira še serviete; njena tel. štev. je 33-951, petletna ž 
prisega na radirke in shčice »Mali leteči medvedki.'» 
teh št. je 31-006. 

Na svidenje v naslednji Mini borzi maxi prijateM 
na sporedu Radia Celje v soboto, 8. junija ob is^sj 

V r t n a r s t v o p . o . 
6 3 0 0 0 C e l j e , L j u b l j a n s k a 9 3 

o b j a v l j a 
p o s k l e p u d e l a v s k e g a s v e t a r a z p i s z a imenov« 

d i r e k t o r j a p o d j e t j a , 
z a š t i r i l e t n o o b d o b j e . , 

K a n d i d a t m o r a p o l e g s p l o š n i h p o g o j e v doH 
z z a k o n o m i z p o l n j e v a t i š e : 
- d a i m a v i s o k o al i v iš jo i z o b r a z b o ustrezne a 
- d a i m a 5 let d e l o v n i h i z k u š e n j , o d tega 3 i 
v o d i l n i h d e l o v n i h m e s t i h ; 
- d a i m a s p o s o b n o s t z a u s p e š n o gospodarj* 
o r g a n i z a c i j s k e s p o s o b n o s t i r a z v i d n e iz dosed! 
d e l a . 

P r i j a v e z d o k a z i l i poš l j i t e v 8 . d n e h p o objavi i« 
n a n a š n a s l o v . K a n d i d a t e b o m o obves t i l i o izb" 
d n e h p o p o t e k u r a z p i s a . 

S V E T Z A V O D A 

Z D R A V S T V E N I C E N T E R CELJ^ 

o b j a v l j a z a p o t r e b e 

OE B o l n i š n i c a Ce l j e : 
- e n o s p e c i a l i z a c i j o iz s p l o š n e kirurgiji 
- e n o s p e c i a l i z a c i j o iz i n t e r n e n i ^ ' ' ' ^ ' ^ 
- e n o s p e c i a l i z a c i j o iz o to r i no l a r i ngo ' ^ 

OE Z d r a v s t v e n i d o m Ž a l e c 
- e n o s p e c i a l i z a c i j o iz g ineko log i j e 
p o r o d n i š t v a 

pogoj i : 

- k o n č a n a m e d i c i n s k a f a k u l t e t a - sp lošna 5' 
- o p r a v l j e n s t r o k o v n i i zp i t . 

K a n d i d a t i na j v l o ž i j o p r o š n j o z d o k a z i l i 8̂-J 
p o o b j a v i n a S v e t Z a v o d a Z d r a v s t v e n i c e t e r ^ 

K a n d i d a t e b o m o o izb i r i o b v e s t i l i v 3 0 . 
o d l o č i t v i S v e t a Z a v o d a Z d r a v s t v e n i cen te r 



ItEVIZIJA RUMENEGA CE 
Balkanski marinci 
^Zujs filmov generala 

' ie ki smo jih v prete-
^ fn'\etn videvali zahvalju-
^ iako Demosovi produk-

^koaliciji kot slabemu 
^^rnetiU za utopične pacifi-
^ se torej počasi izteka, 
^niar ne zaradi ustvarjalne 

vodilnega podalpskega 
rnbBŠa ali morda celo pre-

Kme fmančne konstruk-
% najbolj plodovitega fi-
ultarnega resorja, ampak 
^msto zato, ker so filmi 
^Lala Janše žanrsko po-
%a živalska vrsta: naci-
Li-gun-pašteta. Kar pa se-
J3a ne bi vžgalo, če posa-
Zmi inserti ne bi bih zas
ipi na pogojnem bume-
'^ff road bluesu. Skratka, 
y back v teh filmih ni pri
rast ciljne publike, tem-
jdpo svoje prizadete ekipe 
'^iuTŠčikov, ki jim v urad-
.j^ krogih pravijo JLA. 
Vzrokov za nesrečen ko-

Lje precej. Tako je Janša 
• vlado ali brez nje) - po lo-

novopartizanščine 
1 :.:nem času - vlekelpote-
ii£.kijih krščanska mitologi-
viponazarja kot konstrukti-

dialog med Kajnom in 
hhlom. Na relaciji Veljko 
isjn in Janez Abel se je naj
prej zapletlo v zvezi s Terito-
n^o obrambo, nato je poči
lo pri moratoriju na služenje 
iovenskih rekrutov v JLA. 
\'.Kain in njegova mašineri-

\j3 sta uspehe nekdanjega re-
\mta in narodnega heroja 

tirala. Slovenska javnost 
fikljub dolenjskemu dialek-
ii J. Ablu gledala skozi pr
tu. Ko pa se je začela prva 
Upa državljanske vojne, se 

\ '.Abel znašel v zanki. Še 
rej seje rešil Jelka Kacina, 
iia je resno ogrožal na poti 

. lave. 
• i^ajnovejši projekt genera-
'i Janše, odpoklic pravih žr-

njegovega podiranja do-
lin, bo nedvomno: ali nje-

zadnje dejanje ali prva 
java njegovega nasled-

'<erpa naslednika, vsj 
lednjih volitev ni vide-
ciklus filmov nekda-
generala zaznamovan 

pogumno eksperimenti
raš z živimi modeli. 

ytem projektu so namreč 
jrte v rokah močnejšega, 

le karte, tudi šest tisoč 

adutov. In kar je najbolj ža
lostno, v tem filmu bodo 
igrali kot statisti med »dve
ma ognjema«: prvi je ukaz, 
drugi pa pobožna pisma o iz
pustitvi. Prej kot talce lahko 
te vojščake etiketiramo kot 
vojne ujetnike, s^' prikrita 
vojna med Janšo in vrhom 
JLA teče že od njegovih 
zgodnjih del, kot je bilo neko 
fotokopiranje nekakšnih za
upnih dokumentov, na pri
mer. Ker vsaj že leto dni ne 
gre zgolj za želodčne spopa
de, čeprav je zli deček Janez 
J. v vojaških krogih še vedno 
simbol vtikajočega nosu 
v skrivnosti trenutno naj
močnejše institucije na Bal
kanu, bo teh šest tisoč fantov 
plačalo davek tako za Janše
ve grehe, kot za bližajočo od
cepitev. Ta bo po vsej verjet
nosti enostranska, saj je raz
umska razdružitev v državi, 
kjer je razum nek^j imagi
narnega, vs^j nemogoče, če 
že ne kaj drugega. 

Potemtakem je na mestu 
vprašanje, ali bomo obvez
nosti do bivše skupnosti po-
ravnah skups^j z reševanjem 

vojnih ujetnikov, ali pa se 
prav zaradi njih zaenkrat še 
ne bomo odcepili. Kar pa 
močna struja v Demosu, ki 
podpira odcepitev za vsako 
ceno, vidi dead line v 26. ju
niju in ničesar več, se prav 
lahko zgodi, da bo sedanja 
vlada hkrati tudi prva, ki bo 
padla v novopečeni evropski 
državi. Ne le zaradi gospo
darskega zloma in ostalih ne
prijetnih reči, ampak tudi za
radi besa okrog dvanajst ti
soč staršev. Če gremo še dlje, 
šest tisoč vojakov ima vsaj 
stotisoč sorodnikov, znan
cev in prijateljev, ki bodo po
stali sovražniki vlade in ge
nerala Janše. Ne boste verje
li, toda o njegovi usodi odlo
ča Kajn. Eno verzijo že poz
namo, mar ne? 

V uredniška ušesa 
Ponedel jkovo k o n t a k t n o 

rubr iko so to po t izkoristile 
tri pos luša lke in poslušalec 
Ivan St rmole , ki se je tud i 
predstavi l s p r i imkom. 

Katarina iz Celja si j e za
pomni la zlasti dve oddaji: 
anke to ob obletnici Ti tove 
smrt i v soboto 4. mgja in Ru
men i CE Bojana Krajnca 
v petek, 10. maja. Obe oddaji 
je pohvalila. P r i prvi j e bila 
pri jetno p resenečena nad iz
j avami anket i ranih , ki so za 
pokojnega Tita imeli še do
volj lepih misli, všeč p a j i j e 
bila tud i ak tua lna t ema Ru
menega CE. Mimogrede j e 
ošvrkni la avtorja zaradi pre
več »domačega« jezika. 

P r av ta Bojanov »domač« 
jezik pa j e všeč Veri iz Žalca, 
ki je že nekso časa na »čaka
nju« za s lužbo, zato kar do
bro pos luša spored RC. P o 
n jenem ima prav zaradi tega 
B. Kr£unc sproščen stik s so

govorniki . In j e še dodala , da 
bi lahko v slogu Radia GA
GA tudi sami na RC pripra-
vih vs^j enkra t na m e s e c po
dobno humor i s t i čno , razve
dri lno oddajo. Pr i zdravstve
n ih sve tovalno-kontaktn ih 
oddajah si žeh večkra t pogo
vorov s t e m o iz psihologije 
oziroma psihiatrije, saj j e 
prepr ičana, da tovrs tn ih na
svetov l judem v t eh časih 
največ pr imanjkuje . 

Ivan Strmole je bil j ed rna t 
in konkre ten : včas ih kar sa
mi po imen iku izberi te nekaj 
poslušalcev in j ih povprašaj
te , kaj mislijo o spo redu RC. 
Milica iz Savinjske doline 
(redna gostja naše rubr ike) si 
j e želela nekaj samospevov 
in podobn ih glasbenih ko
madov, vse pod vpl ivom Ma
tejinega nedel jskega Čžga za 
dva s konce r tn im in opern im 
pevcem Jur i jem Rejo. 

MITJA UMNIK 

Požarne napake 
PosleUlce požara nalboll občuti tehnika 

Radio Celje od požara da
lje oddaja v izrednih razme
rah, vendar se vsi, ki pro
gram ustvarjamo trudimo, 
da bi bi lo to č im manj 
opazno. 

Apara ture , ki so po t r ebne 
za delovanje radi jske posta
je , so zelo občutlj ive na at
mosferske s p r e m e m b e , to so 
mraz, vročina, p rah in ostah 
t rdn i delci v zraku. Požar je 
povzročil t e rmičn i šok, to 
pomen i p r e k o m e r n o pre
gretje celotne apara ture , 
hkra t i pa s e j e sprosti l polivi-
nil klorid in se kot t anek film 
nanesel na vi talne dele apa
ratur. Umazanijo j e skorajda 

nemogoče odstranit i , ne da 
bi se pri t em poškodoval os
novni material . Zaradi vsega 
zapisanega prihaja do nelju
bih n a p a k pri predvajanju, 
p remorov med posamezn imi 
sk ladbami , prekini tev pred-
v ^ a n j a posne tkov in pogo
vorov po telefonu. Apara tu re 
so bile že pred požarom iz
rabljene in nato obnovljene, 
t ako da vsak dan s s t r ahom 
pr ičakujemo, k d ^ se bo vse 
skupeo ustavilo. Apara tu re 
so izredno drage, saj s tane 
op rema za s tudio p r ibhžno 
dvajset avtomobi lov sred
njega razreda. 

Vzporedno z n a k u p o m no
vih apara tu r po teka gradbe

na in akus t ična predelava 
pros torov radia. V vseh bodo 
kl ima naprave , ki bodo ščiti
le apara tu re in nosilce zvoka 
p red škodlj ivimi zunanjimi 
vphvi . Dela opravljego stro
kovnjaki po m e d n a r o d n i h 
s t andard ih in predpis ih , ta
ko da j e po t r ebno vehko ma 
teriala kupi t i v tujini, kar 
m o č n o zvišuje ceno investi
ciji. 

U p a m o , da b o m o v naš ih 
prizadevanjih, o b neizbežni 
širši podpor i , u speh in da bo
sta Celje ter širša regija dobi
la t akšno radijsko postajo, 
kot jo n e d v o m n o potrebuje
ta in zaslužita. 

B O J A N P I Š E K 

ŠKRATKl 
Nataša Gerkeš se je grdo 

uštela. Potem, ko je snovala 
načrte za nove moderatorske 
pare, ji je, medtem ko je bila 
v Kninu, med tržnike ušel 
Rado Pantelič, na katerega 
je resno računala. Toda Na
taša pravi: »Če smo pretenta
li krajinske in hrvaške milič
nike, bomo tudi Rada uspeli 
radijsko omamiti.« 

^ -it 
Iz radijske Mavrice v kits(j-

ski restavraciji v Velenju sta 
Mitja Tatarevič in Mateja Po-
djed izšla kot prava strokov
njaka. Naučila sta se uporab
ljati paličice in nekaj kitaj
skih besed. Le pisava jima še 
šepa. Zato je Škratek »cs^j-
dam« (na svidenje še kdaj) 
zapisal kar fonetično. 

^ -ir ^ 
V ponedeljek so bili na 

obisku v radijski hiši (na sli
ki) pravi mah škratki iz vrtca 
Tončke Čečeve in biU s tova-
rišicama Vesno in Štefko ze
lo navdušeni nad tem dogod
kom. Ne vemo pa ah zato, 
ker so se smeli v živo dota
kniti našega napovedovalca 
Kamila, ali zato, ker jim je 
odgovorni urednik Mitja 
Umnik namenil vrečko pisa
nih čokoladnih bonbonov. 
Mah škratki bodo zrash v ve
like in nekateri so to že dali 
vedeti. Računamo na vas! 

•sir T!r T̂ir 
Tudi mihčniki so zmotljivi 

in radi pretiravajo. Tako so 
v soboto dežurnemu novi
narju Janezu Vedeniku pod-
taknih vest, da je most 

vRadmirju poplavljen. Mipa 
Umnik pa v zrak in na lice 
mesta, kjer seje izkazalo, da 
miličniki lahko opravijo še 
kakšen kurz iz geografije, 

it -k 
Betka-^Šuhel že dolgo ni 

gostovala vškratkih. Razlog: 

postala je motorizirana, zato 
sedj sto na uro šiba na rela
ciji Maribor-Celje-Laško-
-Ljubljana. Ko boste videli 
nekaj belega, drvečega in 
v njej nekaj drobnega, tem
nolasega, je to Beti. 

ir it it 
Željko Zule, novi glas Ra

dia Celje in novi novinarski 
kolega v naši redakciji, je og
njeni krst preživel minuh vi
kend na štadionu Borisa Ki
driča v Celju. Škratki oce
njujejo takole: glas O. K., na
čin dela O. K. stas pa-hja, tu 
ste na potezi poslušalke! 

Radio Knin v izrednili razmerali 
Ko so nas jeseni udar i le poplave, smo celjski radijci delah 24 ur dnevno , da smo ves čas 

obveščali naše poslušalce o tem, kaj j e novega. Te dni pa v izrednih razmerah delajo na 
s rbskem radiu Knin , Kjer j im novic o dogodk ih v Krajini prav gotovo ne zmanjka. Sicer pa 
utegnejo vrteti k l jub razmeram tudi čest i tke in pozdrave poslušalcev, zato se iz radi jskih 
spre jemnikov pogosto oglašajo narodnjaki . 

Kolege v Kn inu s m o obiskah mimogrede , ob obisku pa ugotovili , da delajo v dokaj slabih 
delovnih pogojih. Običajno oddajajo devet ur, sedaj, ko so se razmere v Krajini zaostrile, pa 
po potrebi . Ob na šem k r a t k e m obisku so bih fantje polno zaposleni, k l jub vsemu pa smo se 
dogovorih, da so n a m po faxu poslah seznam slabšalnih besed, ki naj bi j ih Hrvatje 
uporabljali za kraj inske mil ičnike. Bili so možje beseda in so to takoj naslednji dan tudi 
štorih. N G., Foto: EDO E I N S P I E L E R 

RAZSTAVA R O Č N I H 
DEL 
stanovalcev doma 
upokojencev Celje 
bo od torka 21. maja 
(otvoritev ob 10. uri) do 
petka 24. maja, od 9. do 
17. ure. 

Vabljeni. 

Slovenska kmečka 
zveza 
Podružnica Vrh nad 
Laškim 
v a b i 
vse kmete na posvet 
s prof. dr. Matijo 
KOVAČIČEM 
o ZADRUŽNIŠTVU, ki bo 
v nedeljo, 19. maja ob 10. 
uri, v gasilskem domu na 
Vrhu. 

Vljudno vabljeni! 



Britanski pomiadni prazniki 
Otočani se nekako sredi 

svoje vetrovne zime ne me
nijo kaj dosti za Pusta; 
pustni torek imenujejo tudi 
Palačinkin torek (Pancake 
Tuesday) in namesto krofov 
ponekod pečejo palačinke, 
ne da bi dobro vedeli , zakaj 
prav na tisti torek in ne 
kdaj drugič. 

Valentinovo 
Nekoliko bolj j im 14. fe

bruarja dvigne t empe ra tu ro 
Svet i Valentin, že dolga leta 
zaščitnik zaljubljencev. To j e 
dan, ko si Otočani pošljejo 
voščilnice z na t isoče nači
nov izrečenim l jubim te. Pr i 
t em n e s m e m o pozabit i še 
enega pravila: zaljubljencu 
se na voščilnico ni t reba pod
pisati in nas lovnik mora sam 
uganit i , za koga gre. Valenti
novo je pravzaprav dan, ko 
se veliko najs tnikov in 
dvajs tnikov ob k u p u voščil
nic znajde v precejšnji dile
mi, če ne že kar v tr i lemi. 

Mater insk i dan 
Druga nedelja v marcu j e 

v Britaniji rezervirana za ma
me. Trgovine to pot prepla
vijo precej os ladne voščilni
ce z izumetničeno nap isan im 
teks tom kot na p r imer Hva
la, mamica ali pa Najljubši 
mami na svetu. Matere dobi
jo poleg tega še rože, to pa je 
tud i vse. In ker j e mater inski 
dan družinski praznik, pr ide 
v e d n o na nedeljo. 

Vei ika noč 
Kar štirje prosti dnevi ob 

začetku pomlad i so za Otoča-
n e preveč mikavni , da bi 
ostali doma. Vel ikonočni 
prazniki so že t radic ionalno 
namenjen i potovanju - zlasti 
v tople kraje, toda tud i ti
s t im, - ki vendar le ostanejo 
doma , se ne godi preveč sla
bo. Pol ice tukajšnjih t rgovin 
so že dober mesec pred praz
n ikom polne pirhov, ki pa so 
n e k o h k o drugačni , kot smo 
j ih vajeni Slovenci . Bri tan
ski pirhi so namreč iz čoko
lade in so zamenjali običajna 
t rdo k u h a n a jajca že sredi 
prejšnjega stoletja. Danda
nes se je proizvodnja čoko
ladnih p i rhov razvila v pravo 
industr i jo in Otočani lahko 

v t em le tnem času izbirajo 
med več kot štiristo vrs tami 
jajc iz čokolade. Najmanjši, 
t ako imenovani mini pirhi, 
so veliki kakor lešnik, naj
večji - proizvajalci so ga po
imenoval i Debela Berta - pa 
tehta več kot dese t kilogra-

PISMO IZ 
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mov in s tane 375 funtov (pri
bližno tisoč sto mark) . Vsako 
leto j ih naredijo samo pet in 
vedno se najdejo s t ranke, ki 
j ih pokupijo, ker iščejo za to 
pri ložnost »nekaj posebne
ga«. Bri tanci so zelo sladko-
snedni , kar dokazuje tud i 
podatek , da pojedo za veli
konočne praznike kar sto 
milijonov čokoladnih 
pirhov. 

Včasih je bila tud i bri tan
ska Velika noč najsvetejše 
obdobje leta, zdaj pa se j e 
kar n e k a m izgubila v posvet-
nosti . Radijski in televizijski 
p rogram verskim oddajam 
ne posvečata pret i rane po
zornost i in ob Vehki noči se 
- p rav tako kot za Božič 
- Br i tancem ponud i čudovi
ta priložnost, da lahko vse 
dn i prebijejo pred televizij
skimi sprejemniki in si ogle
dajo dobre stare in hkra t i 
večno mlade filme. Ob takš-^ 

n e m pogledu na praznik pa 
rezultati letošnje raziskave 
javnega mnenja niti ne bi 
smeli preveč presenet i t i : kar 
tretjina Bri tancev namreč ne 
ve, kaj se je zgodilo na Veliki 
pe tek in nedeljo. 

Dnevi zaprti l i bank 
Prvi maj j e delavski praz

nik in bivša minis t rska pred
sednica Margaret Tha tcher 
ne bi bila to, kar je , če bi ga 
pust i la ka r mi rno praznova
ti. Names to prvega maja 
imajo Otočani zdaj pros t 
Majski dan - prvi ponede
ljek v maju. 

Bri tanski prazniki so naj
večkra t na ponedel jek; na
mes to da bi se spominjali ve
likih dn i iz pretekl ih let, se 
Otočani nekajkrat na leto od
dahnejo ob podal jšanem 
koncu tedna . Tako imenova
ni bančni prazniki (Bank 
Holidays) so bih najprej sa
m o dnevi , ko so bile zaprte 
banke , zdaj pa imajo prosto 
tud i v šolah in uradih , zaprte 
pa so tud i vse večje t rgovine. 
S ponedel jkovimi bančnimi 
prazniki so se Bri tanci ele-
gatno izognili v sem dile
m a m , ki prevevajo preostalo 
Evropo, kadar pr ide neki 
praznik na pr imer na torek, 
pa delovno l judstvo n ikoh 
prav dobro ne ve, ali se v po
nedel jek sploh splača na de-

Piše MOJCA BELAK 

lo ali pa naj raje veselo osta
ne doma. V vsem letu so 
v Britaniji štirje bančni po
nedeljki: poleg Velikega po
nedel jka imajo podaljšani vi
k e n d še prvi in zadnji t eden 
maja ter zadnji t eden av
gusta. 

Očetovski dan 
Za konec pa omen imo še 

dan, ki ga praznujejo britan
ski očetje vsako tretjo nede
ljo v juniju. Otroci j ih obsi
pajo s čest i tkami, na kater ih 
j im zatrjujejo, da so najboljši 
očetje na svetu, da so najbolj 
ljubljeni, najbolj čudovit i in 
sploh nezamenljivi. Če imajo 
marca pred mate r insk im 
d n e v o m voščilnice rahel pri
dih rožnate barve, verjetno 
niti ni t reba preveč ugibati , 
da dobijo dragi očetje pretež
no svetlo modre česti tke. 
Red pač mora biti. 

KOZERIJA 

Vreme in politikai 
Navsezadnje si bo le treba 

priznati: zasvojeni smo in od
visni od nJiju kot ribe od vode. 
Saj veste, da se na kopnem ne 
znajdejo, mi pa v miru in redu 
ne več. 

Moramo se utapljati, mora
mo se daviti, streljati in klati. 
Nekaj že mora biti narobe, če 
ne, je sumljivo. Vsake tri do 
štiri dni se že mora kje zgoditi 
kak hudič: ali je zapozneli sneg 
ali vojska, ali je pozeba ali oživ
ljena inflacija, ali je strah pred 
poplavo ali pa pred državljan
sko vojno. 

Ni važno, samo da neksd je. 
Da dobimo svojo dozo. 

Navadili smo se je. Na trav
me in šoke smo se privadih kot 
fijakarski konj na bič: muka 
pač postane sčasoma naslada 
in življenje brez trpljenja se 
zazdi še bolj pasje, kot v resni
ci je. 

In zato o vremenu in politiki 
poleg vsega najgršega mislim 
tudi vse najlepše. 

Vreme je vsak dan bolj čud
no, vremenarji pa tudi: za jutri 
ne vedo nič več kot za včeraj, 
ko je bilo žalostno oblačno in 
je padalo kot pred kakim me
secem na Terazijah. 

A ni to grdo? 
Politika je vsak dan bolj no

ra, politiki pa so vsak dan bolj 
pametni: ne ukvarjs^o se več 
s kočljivo prihodnostjo, zado
stuje jim preteklost. 

A ni to lepo? 
Seveda je. Je pa tudi zaple

teno. 
»Ampak brez panike!* bi re

kel Švejk. Ob takih vremenar-
jih in takih politikih je vsa ta 
zmeda nekaj povsem običaj
nega. 

Zato pa menda ljudje zadnje 
čase tako množično berejo ho
roskope. Nič čudnega: revčki 
bi radi izvedeli, kaj jih čaka 
jutri. Smešno! Kot da jim bodo 
šlogarice znale povedati, ali bo 
ta teden vojna ah samo toča, ah 
bodo ubiti edi samo ranjeni! 

No, zase že moram reči, da 
take prazne marnje globoko 
preziram: še preveč mi je jas
no, kaj je naše življenje danes, 
kaj bo pa jutri ah naslednji te
den, o tem pa rajši sploh ne 
razmišljam. Torej sem se tudi 
jaz že nalezel jugo-poUtične 
vremenske prognoze: moj po
gled je uprt v slavno in grdo 
preteklost, iz katere raste naša 
lepa demokracija. 

Jaz zaupam - a ni to noro? 
- vremenu in naši vrli poUtiki. 
Zanesem se nanjo kot na letoš

njo majsko sušo u, ^ 
no strinjam, da so J 
in partizani krivi , 

Zaradi njih je J 
vam povemilnzat^ 
ra tudi politika bitu 
je. 

Trdno sem preptU 
vreme in politika te 
zana: kadar je v j * ^ 
no, je tudi politika taJtjl 
nje čase je vreme s 2 
torej je tudi politiki^ 

Skratka: vse je jasi!} 
Ko tole pišem, je ^ 

mirno. Samo deži^jj 
dan, nič drugega. 
nobene poplave, njH 

Ravnokar se j e l H 
nik. Pravijo, da danil 
kogar upihnili, nikoga, 
pU, nikogar oropali^ 

Sumljivo! J| 
Če bo tudi jutri • 

pravi;a n e k ^ hî Sega j 
pa že skra/ni čas; že dvj, 
ni nič zgodilo. 

Nujno bi potrebovali) 
CaJcaioJii 

Omenja se pn 
ZIS »11 +3«-.pt 
ni »matemati!^* 
rej 11 -h 3 = 0. 

»Idola^ naših 
kov sta očitno -
i n Abel. 

Gospodarstvu 
ška palica, polit 

prenapiSi 
malha. 

Očitno si nekat 
v Evropo preds 
jo - kot »prek 
do« odjugoslovi 
ga k evropska 
ritu. 

Če že trkamo M 
Evrope, trkajt 
evropsko - ne i 
kansko. 

Nova devalvai 
en člen v verii 
čunov brez krti 

M O J A A F R I K A 
Piše URŠKA GAŠPER 

4. nadaljevanje 

Malo večje vasi so zidane. 
Iz opeke , blata, najbolj ime
ni tne hiše pa so kamni te . Do
mišljije zanje res niso izgub
ljali. Dolgi pravokotnik i , 
obrnjeni proti t rgu ali cesti 
s krajšo stranico. D u k e , ne
kaj »hotehs«, a delujejo le 
napol kot hoteli , bolj se ob
nesejo kot vaške gosti lne, 
nosijo pa vseeno zveneča 
imena, kot j e »New Hil ton 
hotel«, »Interkont inental« , 
napisana z oljno barvo na 
pročelju. Niti v »Lala salama 
lodge«, kar pomen i »Hotel za 
lahko noč«, v p ros tem prevo
du hotel, v ka te rem bos te do
bro spali, jaz verjetno ne bi 
brez težav zatisnila oči. 

Takoj za Thiko se začno 
nasadi ananasa, ki spremeni 
jo pokrajino v zeleno polje. 
Ananas potrebuje dve leti, 
da zraste in da na njem dozo
ri plod. Po t em pa v zelo krat
k e m času na vseh konc ih 
sveta, tudi pri nas. Ananas 
z oznako »Del monte« j e iz 
Kenije. 

Nasadom ananasa sledi zo
pe t enolična pokrajina, pose
j ana z redkimi drevesi, aka
cijami, krošnje so na v rhu 
ravno odrezane, tanke, ne
k a m skrotovičene veje kot 
da so obstale sredi vzpona 
proti nebu , vse v is tem tre
n u t k u , ko so dospele šele na 
pol poti . 

Redk i kruhovci , baobabi , 
obvladujejo okolico s svoji
mi mogočnimi obrisi. Pravi
jo , da so tam, kjer so kruhov
ci, t ud i sloni, ki razcefrajo 
njihova debla, ko se drgnejo 
obnje. 

Črede krav in koz nepre
stano prečakajo cesto. Vča
sih se kakšna malo bolj 
k ekspe r imen tom (ali pa 
k udobju, saj je topel asfalt 
pač bolj vabljiv za poči tek 
kot bodlj ikavo grmovje ob 
cesti, v ka te rem se lahko tu
di skrivajo kače) nagnjena 
krava odloči za dremež kar 
sredi ceste - tedaj j e za oba, 
zanjo in za voznika, dobro , 
če imata dovolj dobre reflek
se, da prepreči ta nesrečo. 

Vožnja po kenijskih cestah 
je spretnost , ki zahteva kar 

nekaj znanja in v e h k o pri
sebnost i . Razen krav, koz in 
ljudi in včasih še k a k š n e ga
zele, žirafe, psa ali oslovske 
vprege j e mogoče na cesti 
srečati tud i matatuje, majh
n e avtobuse , k i s presenetlji
vo nagUco prebirajo ki lome
tre med mest i , vasmi. Relaci
ja je taka, kot jo določi last
nik matatuja. Odhod z začet
n e postaje pa ni odvisen od 
ure , a m p a k od števila potni
kov. Šele ko se ma ta tu na
polni, odpelje. Čeprav je se
dežev največ deset , lahko 
dober voznik naloži najmanj 
dvakra t t o h k o potnikov, zad
nji ali zadnja dva mora ta se
veda imeti kar nekaj akro
batske- spretnost i , kakr šno 
zahteva visenje na zadnjih 
vrat ih avtomobila , zato pa 
lahko preverjata, kaj se do
gaja z bananami na strehi. 
Čeprav j ih nakopičijo več 
ko t me te r visoko, n e vplivajo 
dosti na zračni upor , saj je 
povprečna hi t rost matatujev 
še zmeraj nad sto ki lometrov 
na uro (ustreza ji t ud i pov
prečna pogostos t nesreč). 
Med večjimi mest i vozijo tu

di redni avtobusi , ki imajo 
vozni red, venda r j e le-ta 
oči tno vse prej kot ohlapen, 
saj ogromni D u c h m a n i vozi
j o več inoma po desni , torej 
po prehi tevalni strani. 

Vožnja, ki traja navadno 
uro in pol, največ dve uri, se 
j e s Kefo, naš im previdnim 
voznikom, razvlekla kar na 
tri ure . Vsekakor se j e Kefa, 
majhen, zmeraj nasmejan čr
nec, izkazal kot t rden značaj. 
Niti na odsekih, kjer se j e 
cesta, vsa ravna in prazna 
kar ponujala, da pri t isneš na 
plin do konca, j e vztrajal, 
mi rno in očitno povsem brez 
tovrs tn ih skušnjav, pri var
n ih pe t insedemdese t kilo
met r ih na uro. Pe t ki lome
trov pod omejitvijo j e bilo 
tud i »za vsak pr imer«. Pr i 
t em pa je zares užival 
v vožnji. 

O Kefi obstaja zgodba. Ne
koč j e imel dve ženi, na to pa 
j e postal kristjan in se j e po-
kesal svojih grehov. Eni od 
žen se j e mora l odpovedat i , 
zato pa ima zdaj duševni mir, 
ki se m u kaže tud i na široko 
nasmejanem obrazu. I m a pa 
tud i manj skrbi . 

K o j e že kazalo, da se Kam-
b u r u odmika in ne približu
je , saj smo po celih t reh u rah 
vožnje prispeli šele do table 
Kiambere , 35 km, in Kiam-
bere smo do tega t r enu tka 
kar enačih s K a m b u r o m , so 
priplavale iz t e m e pred nami 
luči in kma lu se j e v njihovi 
svetlobi pokazal K a m b u r u . 

Moja bojazen, da j e Kambu
ru le različica vasi, ki smo j ih 
videli ob poti , in bo naše pre
nočišče kakšen vaški »Inter
kont inental« s t r emi skodeli
cami, vsako drugačno, se j e 
ob pog ledu na bele montaž
ne hišice v k a m p u v t renut
ku razblinila. 

K a m b u r u . . . ne bos te ga 
našh na zemljevidu. Mogoče 
je vr isan na kakšn i specialki, 
za navaden zemljevid j e pre
majhen, bil bi le mikroskop
sko vel ika pikica. Najbližja 
zaresna vas je Kivaa. Kam
buru j e n a m r e č samo kamp , 
naselje, kjer so prebivalci 
različnih g radbenih podjetij, 
ko so gradili jez in e lekt rarno 
pri Kiambereju . Zdaj , ko j e 
jez končan , e lekt rarna pa tu
di že dela, j e k a m p prevzelo 
kenijsko državno podjetje 
»Power Company«, torej ke
nijski »Elektro«. Le nekaj hi
šic j e še ostalo v rokah grad
benikov in tri ima Energo-
projekt. V hišicah stanujejo 
delavci, ki delajo v elektrar
ni. Venda r pa naselje že pro
pada. Šolo in t rgovino so že 
zaprli, zdaj je v šoli cerkev, 
o t roke pa skupaj z učitelji 
vozijo z av tobusom v skoraj 
t r ideset k i lometrov oddalje
ni Kiambere . V trgovini ni še 
ničesar, ker se na ses tankih 
direktorji in poddirektorj i še 
niso dogovorili , k d o jo bo vo
dil, k d o bo prodajal, čigav bo 
d o b i č e k . . . Se zmeraj pa dela 
»Kamburu klub«, restavraci
ja z bazenom in igrišči in an

gleško kuhinjo. Inj I 
»angleško« vzgoja« 
uglajenimi natakarji 

Delavcem v resnioj 
slabo. Znali so postoj 
di za svoje udobje.' 
gem delavniku najj 
e lektrarni so si ga tui 
žili. K iambere je za(M 
sti jezov na Tani, ki* 
njajo z Massingo. Tai 
večja od Savinje, ka 
suša dlje časa, se la 
sp remen i v vrsto to 
ki komaj zadoščajo! 
Janje živah in omog 
t ist im drevesom tik 
da z zeleno barvo sV i 
rišejo t anko zeleno 
rjavo planoto. Dan«̂ ^ 
pre tok vode ' 
V času največje 
odprejo tud i van-
pern ico na zadnjei^ 
zov, ki v sedmih 1 
prekinjajo naravni,"^! 
Jezovi so ogvom^-
skoraj ravninski, 
da poplavila veh 
dročja. 

V Kiambereju s t . 
pelješ prav na roM 
eni strani neizm^B 
planjava, na d r u g « 
usahla reka, s t a j 
vsekana v skaln^B 
svet, to lmuni in r e ^ 
sa, ki se og leduje jo! 
dobro pogledaš, 1 
obali jezu umaza"! 
hlode. M 

Nadaljevanj*^ 







mHiianti iz Rogaške Slatine 
^^^^tliajstimi leti so tri-
'^ieMikša v Rogaški Sla-

stanovili ansambel in 
"ij preprost naslov Ro-
"jjgtrumentalni kvintet, 
'a Branko in Tone sta se 
,z Nemčije, kjer sta po-
a tudi igrala v različnih 
,Ijh,« se spominja začet-
"dja Franc Mikša. »Sam 

jo takrat igral po manj 
••..), ansambhh. Dogovorili 

zakaj ne bi začeh sami, 
\isbo smo i m e h radi. Pr-
ope smo imeh po ohce-
raznih veselicah, prvič 
, se zares predstavih po 
etih igranja na Ptujskem 
alu, kjer smo kasneje na-

že devetkrat. Vedno 
; uspešni, saj smo osvo-
, t srebrnih in enega zla-
feja. Trikrat smo bili tu-
estivalu v Števerjanu, 
.0 leta 1984 osvojih 1. 
. za najboljšo izvedbo 

h festivalih je bil Roga-
rumentalni kvintet tudi 

:}st revy v Libojah, Zi-
Štorah, trikrat je nasto-

-metijskih oddajah radia 
r. enkrat v koncertu iz 
h krajev radia Ljublja-

^neli so dve televizijski 
^ \ in večkrat zaigrah za 
(ibitelje domače glasbe 
Nemčiji in Avstriji. Prvo sa-
jjstojno kaseto so izdali pred 
uirni leti, v jubilejnem letu 
I Je drugo pod naslovom »V 
Miačem razpoložervju«. 
.Posneli smo jo v Mariboru, 
riiko pa nam je pomagal Bo-
sRošker. Skladbe so prispe
li znani slovenski glasbeniki 
vocije znanih ansamblov, 

Btlgor Podpečan, ki je igral 
i Celjskem instrumentalnem 
nntetu in kasneje Avseniku, 
anc Šegovc, vodja Štirih ko

vačev, Boris Rošker, ki je igral 
pri Štajerskih 7, zdaj pa pri 
Sredenšku, Jože Burnik in Jo
že Teran, teksti pa so delo To
neta Gaberška iz Zibike, ki bo 
tudi vodil slavnostni koncert. 
Pestrost avtorjev bo upamo 
njiletela na dober odmev med 
ljubitelji domačih viž. Največ 
je Šegovčevih melodij, ker so 
nam že v začetku našega igra
nja bih všeč Štirje kovači. Si
cer pa z vsemi avtoiji prijatelj
sko sodelujemo, zato tudi nji
hove melodije na naši kaseti.« 

Rogaški instrumentalni 
kvintet se letos ne bo udeležil 
Ptujskega festivala, bo pa so
deloval na vseh revijah, kamor 
jih bodo povabili. Že četrto le
to pa vsako soboto razveseljuje 
goste in domačine v zdraviliš
ču Atomske Tophce. Rogaški 
instrumentalni kvintet se lah
ko pohvah, da je v petnajstih 
letih imel samo dve kadrovski 
menjavi in je tako med našimi 

najbolj stabilnimi ansambli. 
V nasledryih letih pa imajo sa
mo eno željo, da bi z glasbo 
razveseljevali vse, ki so potreb-
ni veselja. 

Rogaški instrumentalni 
kvintet iz Rogaške Slatine bo 
imel jubilejni koncert ob 15 
letnici v soboto, 18. maja ob 
20. uri v Kristalni dvorani. Ob 
njem bodo še nastopili moški 
pevski zbor Zdravilišča Ro
gaška Slatina pod vodstvom 
Franca Plohla (jubilejni kon
cert ob 25 letnici je imel v so
boto, 11. maja), harmonikar in 
bivši član jubilanta Jože Kri
žan ter kot poseben gost 
Franc Košir. 

Na posnetku stojijo od leve 
Branko Mikša (trobenta), Jani 
Pirš (kitara) in Tone Mikša 
(klarinet), spredaj Franc Mikša 
(harmonika) in Ivan Murn (ba
riton). TONE VRABL 

kock'n'roll Je pol zdravja 
h vami in za nami je zopet 

Wen, ki ga bo večina z vese-
Ip pozabila, predvsem zara-

aneravega majskega vreme-
Itki pa je, kot kaže, odlično 
fcvalo na seksualno življenje 
»čenih virusov vseh staro-
t S takšno razvratno množi-
' virusov prehlada, ki se je 
te predsodkov lotila tudi 
BK, sem se bojeval v prvi 
•lovici tedna brez večjih iz-
* na obeh straneh, vendar 
* na koncu moral priznati 
"jnoč mihjonov, ki so si iz-
"li moje telo za svojo novo 
•novino. Tako načet od raga-
* niikroskopcev, sem se 
W priplaziti do informacije 
%)vedi koncerta ene danes 
Jl̂ ljših jugoslovanskih ročk 
JJP« Majke iz Vinkovcev, 
^ pa sem razbolele sklepe 

^ v posteljo in tuhtal, 
bom pisal v tem članku. 

o ostali v domačih 
Jovcih zaradi hkvidnost-
5̂ zloma celjskega Kljuba, 

vodstvo očitno ni spo

sobno zagotoviti pogojev za 
vsakotedenski koncert v paj-
zlu nasproti dveh pošt. O tem 
smo se prepričah že pozimi, ko 
so bile prireditve enkrat me
sečno, spomladi pa je situacija 
postala znosnejša. V mestu, 
kjer se po pustih betonskih 
pašnikih pasejo tisočglave čre
de srednješolske in delavske 
mladine, ki se pod milim bo
gom nima kje naučiti družab
nega življenja, je prav sramot
no, tia vse breme mladinske 
subkulture leži na plečih ene
ga samega zdelanega prostora. 
Razbohoteno dolgočasenje, 
apatija in nezanimcinje pri mla
dini najbolj razbrzdanih let, so 
dokaz pohtike načrtovcine za-
telebanjenosti, ki jo oblast 
striktno izvaja odkar pomnim, 
posledica in cilj pa je kronično 
pomanjkanje kritičnosti in 
okusa. In ko se bodo čez mesec 
dni zaprla vrata edinega ročk 
prizorišča in bo prišlo za mno
ge težko pričakovano poletje, 
zopet ne bo manjkalo razoča
ranj. 

Mračne mish ob prihajajo
čem poletju so rojile po moji 
vročični glavi in tudi grenak 
žajbljev čaj jim ni prišel do ži
vega. A to vse skupaj seveda 
nikogar ne zanima, zatorej: 
»Kouter čez bučo do nasled
njega tedna!« Adijo! 

Osina 
podoknica 
tokrat 
v Šempetru 

Pred štirimi leti so 
v Osi, ki je priloga Nedelj
skega dnevnika za področ
je glasbe, začeli z organizi
ranjem Osinih podoknic 
ali obujanjem starega obi
čaja, kako so fantje hodili 
v vas dekletom in jih osva
jali. 
Doslej so izpeljali že več 
kot trideset podoknic v reiz-
hčnih krajih Slovenije, na 
leto pa jih pripravijo osem 
od marca do oktobra. Naj
bolj obiskana podoknica je 
bila na Prevaljah, kjer je so
delovalo preko deset tisoč 
ljudi, igral pa je ansambel 
Avsenik. Pri vseh Osinih 
podoknicah sodeluje Podo-
kničar, ki ga predstavlja 
Franci Pestotnik. Vsaka 
prireditev je ob poslopju 
z balkonom, na katerega po 
lojtri s šopkom rož v rokah 
zleze Podokničar in kliče 
dekle, za popestritev pa po
skrbi eden izmed sloven
skih domačih ansamblov. 

Tako bo tudi v petek, 17. 
maja ob 19. uri v Šempetru 
na bivšem gospodarskem 
poslopju župnišča. V tem 
poslopju je zdaj že več za
sebnih lokalov, pred dnevi 
pa so tudi obnovih fasado. 
Balkon je na notranji strani 
proti cerkvi, sam objekt pa 
stoji na levi strani začetka 
Šempetra iz smeri Celje-
-Ljubljana. 

Tokrat bo šopek Podo-
kničarja dobila Natalija 
Dohnar v imenu vesele ka
ravane turistične agencije 
Dober dan. Igral bo ansam
bel Jevšek, v programu pa 
bosta nastopila tudi oktet 
Studenček in ansambel 
Robija Zupana, ki je prav
kar posnel svojo prvo kase
to. Po podoknici bo nada
ljevanje prijetnega večera 
v domu Svobode v Šempe
tru, kjer bodo med drugim 
podelili Miru Klincu za 
osvojeno prvo mesto na loj-
terci domačih za april žive
ga petelina. 

T. VRABL 

Celjski čifuti 
^ soboto pred prazniki je bila v celjski Casablanci prava 
val°̂ ' Tisti najbolj zagreti za žur smo bili poraženi. Zmrzo-
JUh ^'^^ čakali, kdaj bo na oder stopila vehka zvezda 

slovanske pesmi - Josipa Lisac. Nazadnje smo ugoto-
1̂  • da bi bilo bolje, če bi se šh gret na kakšno kresovanje. 

i^ačakali smo se. Prvič smo Josipo videli šele nekaj 
Čez eno uro ^ut ra j . Čeprav sem redarja vljudno 

fieŝ  če je mogoče Josipin nastop preložen, je 
ob^^^rio odgovoril, da se koncerti v Casablanci začenjajo 
Čg^°'noči, nakar sem mu povedala, da je ura že pol ena . . . 
hlad rekla še kakšno besedo, bi me gotovo postavil na 
dej. Res ne vidim smisla v tem, da od ljudi vlečejo 
PrJ"̂ .' ga spravljajo v svoje žepe, stranke pa ostanejo 
'̂Ca'̂  rok in pa seveda tudi žepov. Res je, da je bilo 

o^^sablanci bolj malo ljudi, a to ne bi smela biti ovira, da 
ni st!̂ ''̂ '̂ ^ pevka ni prišla bolj zgodaj na oder. D J cel večer 
k]e '̂̂ ^8.ovoril niti besede, plesišče je bilo prazno. Vzdušje, 
sl{g ' l̂ ilo v soboto zvečer? Verjetno si ostalo v prebold-
% n . ^'"^l^bu, kjer so končno »prišh k pameti« in so 
o|j Pnino občutno znižali, pa še bendi začnejo »ropotati« 
to.^ovorjeni uri. 

"̂ Jo rt ' Mishm, da se v Casablanci lahko zbudijo in posta-
Jiru ,° svojih gostov bolj prijazni in jim nudijo tisto, kar 
obijP^^aJo; vsaj še tako dolgo, dokler bodo mladi lahko 
hofg, Vali diskoteke v poznih večernih urah. Obeta se 

'^galis. Bodo šle potem diskoteke v stečaj??? 
^ MK 

CD plošče prihajajo 
CD plošče že dolgo niso 

več novost na našem tržiš
ču, da o svetovnem, kjer po
časi izpodrivajo navadne, 
v ini lne plošče, sploh ne pi
šemo. Vsekakor pa založe-
nost našega trga s tovrstni
mi ploščami še zdaleč ni za
dovolj iva, pa tudi produk
cija je šele v povojih. Z od
piranjem našega tržišča in 
vse večj im povezovanjem 
z zunanjimi proizvajalci in 
distributerji CD-jev se 
ustvarjajo dobri pogoji za 
boljšo ponudbo teh iz
delkov. 

Vehk korak naprej pred
stavlja firma J S Digital iz Ce
lja, ki j e ekskluzivni distri
bu te r CD plošč in ostale Hi-fi 
o p r e m e na s lovenskem in ju
gos lovanskem področju. 

Pr i CD-jih gre za d iske ne
odvisnih amer i šk ih in evrop
skih založb, ki so pri nas 
morda manj znane, v tujini 
pa se odhkujejo po v r h u n s k i 
kvahte t i t ehn ike snemanja 
in so za avdiofile njihovi CD-
ji p rava poslastica. Če ome
n imo samo nekatere , rec imo 
Telarc, D M P , Oreade, Che-
sky, Global Pacific, Biber in 

ECM, se bodo m o r d a tud i 
k a k š n e m u izmed naš ih ljubi
teljev kval i te tnega zvoka po-
cedile sline. 

Zvrsti glasbe, ki j ih firma 
J S Digital ponuja n a š e m u tr
žišču so p redvsem jazz, kla
sika in malo manj znana 
zvrst, imenovana New age. 
Seveda pa na jdemo tud i 
p lošče bolj znanih in popu
larnih izvajalcev. 

Da je bilo naše tržišče lač
no tovrs tne p o n u d b e , priča 
tud i odziv na preds tavi tev 
firme, ki je bila konec marca 
v Cankar jevem d o m u 
v Ljubljani. T a m so obisko
valci l ahko videli, pa tud i sh-
šali marsikaj iz nj ihove po
n u d b e . Med obiskovalci so 
poleg g lasbenih novinarjev 
iz Slovenije in Hrvaške bih 
tud i p reds tavn ik i g lasbenih 
hiš in t rgovin (zvečine zaseb
nih), ki prodajajo g lasbeno 
opremo. Tako lahko CD-je, 
k i j ih dis t r ibuira firma J S Di
gital na jdemo v Celju v salo
nu P r o m u s i c a v Zidanškovi 
uhci , v Ljubljani pa v pasaži 
Maximarke ta , v Državni za
ložbi v Šubičevi ulici in 
v Muzikahjah. K l 

Parada Stopovili muzikantov 
Jože Galič, ki je vodja zna

nega ansambla Slovenija in 
ki o domači glasbi piše v revi
ji Stop, pripravlja za petek, 
17. maja, humanitarno prire
ditev, kjer bodo na koncertu 
nastopili mnogi odlični slo
venski domači ansambli, iz
kupiček s prireditve pa je na
menjen kot pomoč Koroške
mu društvu za cerebralno pa
ralizo v Slovenj Gradcu. Kon
cert se bo začel ob 20. uri 
v športni dvorani. 

Programskemu organizator
ju prireditve Jožetu Galiču je 
uspelo privabiti k nastopu 
mnoge slovenske domače an
samble, ki so se odpovedah ho
norarju. Vsi, ki se bodo zbrah 
v športni dvorani, bodo lahko 
prisluhnih Alfiju Nipiču in nje
govim muzikantom, Celjske
mu instrumentalnemu kvinte

tu, ansamblu Nagelj, Toniju 
Verderberju, legendarnim Šti
rim kovačem, vokalni skupini 
Ajda, novopečenim profesi
onalcem iz Slovenskih Konjic 
Štajerskih 7, Bratom iz Oplot-
nice, ki so pravkar izdah novo 
kaseto z naslovom Strički, Ma-
reh z novo zasedbo in seveda 
Gahčevemu ansamblu Slove
nija. 

Pripravljenih je tudi nekaj 
presenečenj, kot pogovor z do
brotnikom iz Negove Ivanom 
Krambergerjem, ki ga bosta 
vodila Jože Galič in napovedo
valka Irena Fasvald, zanimiv 
bo nastop koroškega pesnika, 
pisatelja in igralca Mitje Sipka, 
posebno presenečerye za veh
ko glasbeno parado s humani
tarnim motom pa pripravlja 
nekdanji član ansambla Avse
nik Franc Košir. 

T.VRABL 



KMETIJSKI NASVETI 

Kumare so rastline toplih 
področij. Torej rabijo obilo 
toplote. Imajo velike liste. Ve
lik list izdiha več vlage kot 
majhen. Vse velikolistne rast
line rabijo veliko vlage, tudi 
kumare in buče. 

Kumare pa imajo še eno zah
tevo. Žehjo imeti korenine 
v rahlih, zračnih tleh. 

Zaradi omenjenih zahtev sa
dimo kumare tako, da naredi
mo vzdolž grede nekakšen 
grob. Na ta grob nasujemo hu
musno prst, vanjo položimo 
semena, ki jih spet pokrijemo 
s humusno prstjo. Ko naredijo 
kumare dve do tri prave liste, 
jih preredčimo. Redčimo jih 
z nožem ali škarjami. Ne puh-
mo rastlin, da ne bi poškodo-
vah korenin sosednjim rastli
nam. Po tem skrbimo za to, da 
imajo zmeraj dovolj vlage 
v tleh. Zalivamo jih s postano 
vodo, ki ima temperaturo 
ozračja. Če jih zalivamo s hlad
no vodo iz vodovoda, bodo 
plodovi grenki. 

Če sadimo navadne sorte, te
daj je treba kumare ščipati. Ta
kole je s to rečjo. Kumare sta
rih sort tvorijo ženske cvetove 
blizu glavnega stebla. Ženski 
cvetovi dajejo plod, moški pa 
ne. Zato priščipnemo vse 
stranske poganjke za tretjim li
stom. Ko torej dobi poganjek 

četrti hst, ga odščipnemo pred 
tem listom, takoj za tretjim h-
stom na stranskem steblu. Ta
ko ravnanje je pametno, ker 

Pripravl ja 
dipl . ing. ida Tepej 

s tem silimo rastlino, da dela 
vehko ženskih cvetov in malo 
moških. 

Kdor pa je sadil kumare, ki 
imajo oznako F-1, temu ni tre
ba rasthn ščipati in krajšati. 
Z F-1 so označene nove sorte. 
Te tvorijo ženske cvetove na 
glavnem in na stranskih po
ganjkih. 

Kumare rada napada plesen 
pa tudi druge bolezni. Škropi
mo jih lahko le tako dolgo, do
kler ne opazimo prvega mjgh-
nega plodu. Po tem pa ni dovo
ljeno škropljenje, ker bi to 
utegnilo škoditi našemu zdrav
ju. Sredstva za varstvo kumar 
so namreč zdravju neprijazna. 

V novejšem času si prizade
vajo vzgojiti take vrste kumar, 
ki ne bi potrebovale kemične
ga varstva. Madžarom je uspe
lo vzgojiti zelo odporno sorto, 
ki pa letos, žal še ni na prodaj. 

Kdor ima večjo površino in 
bo kumare gojil za prodajo, jih 
naj posadi na črno folijo. Tako
le so to naredi: 

Zemlja se prelopata in dobro 
pognoji s preležanim hlevskim 
gnojem ali s kompostom. Po 
tem jo pokrijemo s črno folijo. 
Folijo na vseh koncih zavihne-
mo tako, da sega v zemljo in je 
veter ne bo mogel odnesti ah 
poškodovati. Nato naredimo 
v fohji odprtine. V te odprtine 

položimo semena. Skozi odpr
tine bomo kasneje kumare tu
di zahvali. Na črni foliji s^ene 
kumare d^jo do šestkrat večji 
pridelek kakor, če jih sadimo 
na zemljo, ki ni pokrita s fohjo. 
Rabijo pa s fohjo pokrite ku
mare več vode kot tiste, ki jih 
sadimo brez folije, zato jih mo
ramo tudi obilo zahvali. 

Naj torej za konec strnem bi
stvene reči pri pridelovanju 
kumar. Te so: dobro priprav
ljena zemlja, ki mora biti zrač
na in ves čas rasti primerno 
vlažna; visoka temperatura in 
pri starih sortah krajšanje 
stranskih poganjkov za vsa
kim tretjim listom. 

Če je zadoščeno vsem potre
bam, ki jih imajo kumare, lah
ko pričakujemo pridelek tri to
ne na hektar in več. Če nimajo 
tega, kar rabijo, pa dajo pičel 
pridelek, pogosto samo petsto 
kilogramov na hektar, kar je 
pribhžno pet dekagramov na 
kvadratni meter. 

MODNI KÛ  
VLASTA C A H - Ž E f t o v j 

S p r e b u j ^ o č o pomladjo 
smo se danes lotih tud i než
nosti in roman t ike v modi . 
Naša m o d n a svetovalka Vla-
sta Cah-Žerovnik j e prepri
čana, da j e v modi težko najti 
kao bolj nežnega, romant ič
nega, ženskega in nostalgič-
nega, kot so prav čipke. 

In č ipke, v razUčnih bar
vah in oblikah, so še kako 
dobrodošla popest r i tev le
tošnje mode . Če ste spretne , 
si l ahko z doma izdelanimi 
č ipkami okrasi te in obnovi te 
stara oblačila, za t iste manj 
sp re tne pa je še k a k o razve
seljiva novica, da tud i naše 
t rgovine vse bolj sledijo 
m o d n i m novost im in j e čip
ke mogoče kupi t i t ud i v trgo
vinah. 

Za konec pa « 
d a se n a m v u r e d i j 
site z n a g r a d n i m i ^ 
modn imi v p r a š a n j 
do prihodnjega Jj 
k lepeta na valovih^ 
Ije loči le še dober tS! 
kžu vprašanj , k i l j 
v t e m mesecu zbrali? 
uredniš tvu , je že i J 
na pole tno modo, ^ 
je seveda vprašanj^ 
m o d i kopalk. In_ 
o m o d i klepetali kon̂  
k o j e - o d v i s n o odvte 
s e v e d a - t u d i kopal^j. 
že ak tua lno vprašanje, 
di kopa lkam za letoj. 
letje ne b o m o mogli J 

Modni biser - čipk 
Letošnja moda nam na 

vsakem koraku izraža željo 
po osvoboditvi iz določenih 
kalupov, strogo potegnje
nih l inij in včas ih že kar 
z moško resnostjo krojenih 
oblačil . 

Ali si l ahko zamisUte še kaj 
bolj ženskega, nežnega, ro
mant ičnega in nostalgične-
ga, kot je čipka? 

Ta večna t čma je ponovno 
navduši la m o d n e ustvarjal
ce, saj so ji v kolekcijah za 
pomlad in poletje nameni l i 
častno mesto . Posebno raz
košna j e č ipka v večernih to
aletah, kjer ima včasih sre
brn in zlat odblesk, pa tud i 
črna in barva lososa nista nič 
manj aktualni . Seveda pa j e 
čipka našla pros tor tudi 

v dnevni garderobi, 
ko t komple tno obW 
pa le kot efekten deli 

P r idn im rokam, ki i" 
ume tnos t kvačkanja' 
Ije vezenja, ne bo i* 
takšn ih motivov prei' 
la n ikakršnega P '̂ 
vsem ostalim pa ^ 
ostanejo trgovine. ^ 
nas se namreč že doW 
l ične kvahte te čipke 
le v n e k ^ barvnih o* 
Morda n e bo odveč, 
šem, d a j e poleg bele'-' 
letos zelo modna J 
modra, barva rozaki| 
in pa rdeča čipka, ^• 
nja na svežo poiW^ 
pr is rčno ognjevitost-

VI 

BIOENERGETIK ODGOVARJA 
Kronično vnetje 
debelega črevesa 

Bralka piše, da ima že do
bro leto k ron ično vnetje de
belega črevesa. Kljub zdravi
lom in dieti se stanje le neko
liko izboljša, po tem pa zopet 

"poslabša. Ker piše, da j e še 
zelo mlada, se z boleznijo ne 
more sprijazniti in si želi, da 
bi ji bioenerget ik pomagal . 

Janja iz Celja 
Odgovor: Očisti se s hra

no, ki ne bo vsebovala me
sa, odreci se s laščicam, za
čimbam. Naj navedem pri
mer iz stat ist ike nekega av
stralskega inšt i tuta ki se 
ukvarja s proučevanjem 
kval i tete hrane. Kmet, ki 
predeluje meso, torej živi
norejec, potrebuje 35 hekta
rov zemlje, da pridela toli
ko življenjsko pomembnih 
beljakovin in ostalega kot 
kmet, ki prideluje sojo na 
enem hektaru zemlje. Sve
tujem ti da temelj ito spre
meniš jedilnik in zaupaj 
v to, da ti bo to pomagalo. 

Že l im si otroii 
Bralka, ki je stara nekaj 

čez 30 let ne more postat i 
mati . Čeprav sta z možem že 
obiskala zdravnika, ki pri 
obeh ni odkril n ikakršn ih 
ovir za ustvarjanje družine, 
bralka ne more zanositi . Do
daja, da je njuna postelja 

, obrnjena v smeri vzhod za
hod, z glavo ležita proti za
hodu . 

B R A L K A IZ V E L E N J A 

Odgovor: Možnost u speha 
obstaja, saj j e funkcija cehce 
v telesu pogojena z duševno-
energe tsk im stanjem. Ko bo 
tud i to urejeno, lahko verja
mete , da ste storili zares vse 
kar j e v vaši moči . Torej - pot 
pod noge. Pomaga l vam 
b o m kot že nekaj ženskam 

s podobn imi težavami. Ne 
sprašuj te kakšen bo rezultat, 
verjemite le, da bos te uspeli 
v t e m kar si žehte. Verjemite 
v dobro in vase. Poišči te moj 
naslov in telefonsko števil
ko. Pomaga l v a m bom. 

Vi sprašujete - strokovnjak svetuje 
Tone iz Slovenskih Ko

njic sprašuje: »Zgodila se 
mi je nesreča. Z napačnim 
sredstvom sem poškropil 
koruzo. Kupil sem Deher-
ban zoper plevel v pšenici 
in Primextra zoper plevel 
v koruzi. Pomotoma sem 
poškropil posejano nj ivo 
koruze z Deherbanom. AH 
bo koruza propadla?« 

Ida Tepej: »Zamenjave 
zaščitnih sredstev so pogost 

pojav. Do takih zamenjav 
prihaja p redvsem zato, ker 
smo ljudje površni in ne be
remo navodil . Ko se začnejo 
rastl ine sušiti , k l ičemo na 
pomoč s trokovnjaka. In šele 
tedaj ugotovimo, da smo na
rodih napako . Zato j e prvi 
pogoj pri uporab i s reds tev za 
varstvo ras thn , da na tančno 
p rebe remo navodila. Šele po 
t em zmešamo sredstva z vo
do. Zdaj pa k vašemu odgo
voru. Dehe rban ne vpliva n a 
kaleče rast l ine. To pomeni , 
da bo koruza vseeno vzni-
knila in zrasla. Seveda bo ko
ruza ut rpela škodo. Če ste 
poškropi l i tla z Deherba
nom, počakate na prvi 
ugodni t r enu tek in takoj 
poškropi te koruzo s P r imex-
tra, da se n e bo razvijal ple
vel. Koruza bo bolj občutlji
va za bolezni. P r e d v s e m lah
ko pričakujete, da jo bo na
padla bulava snet na s teblu 
pri t leh. Če bo leto mirno, 
brez viharjev, bo vaš pose
vek rodil p r imerno . Če pa bo 
vet rovno, se zna zgoditi, da 
vam bo koruza polegla. 

Ker že ravno govorimo 
o nepravi lni uporab i zaščit
nih sredstev, naj opozorim 
vinogradnike . Biti mora te 
zelo previdni po škropljenju 
zoper plevele. Škropi ln ico 
mora te temeljito oprat i n a 

prej s h ladno, po t em še s to
plo vodo. Oprat i j e t reba tud i 
cevi, da se sredstvo zoper 
plevel ne zadrži kje v cevi in 
po tem poškoduje Ustje vin
ske t r te . Da ste škropil i t rs 
s sredstvi zoper plevele vidi
te, ke r so prvi trsi, kjer ste 
začeli škropiti , zelo poškodo
vani . P o š k o d b e se poznajo 
po t em da se listje zvija in 
ima nenavadno obliko. Ce j e 
sredstva malo, tedaj j e listje 
še dovolj veliko, da bo les 
t rsa dozorel, če j e bilo herbi-

Popravek 
Avtorica prispevka o SiU-

ranju trave, objavljenega 
v prejšnji številki NT je 
Tatjana Pevec in ne Ida Te
pej, kot smo pomotoma za-
pisah. Za napeiko se opravi
čujemo. 

cida v škropilnici veliko, so 
hst i na prvih trs ih popolno
ma uničeni . So kot nekakšna 
pahljača, tudi po barvi se 
razhkujejo od zdravih listov. 
Listi ne morejo opravljati 
svoje funkcije, tak trs j e po
škodovan za letošnje in še 
naslednje leto. Zato vedno 
sk rbno preber i te navodila, 
ki so priložena v s a k e m u zaš
č i tnemu sredstvu.« 

Prodaja BIO pridelkov 
Za prodajo sodelujejo zdru

ženja tesno z pogodbenimi pri
delovalci in trgovci. Združenja 
skrbijo za poduk potrošnikov 
tako, da spodbujajo direktno 
povezavo med pridelovalci in 
potrošniki. To se najlaže dose
že z ustanavljanjem vzorčnih 
kmetij z naravnim kmetova-
ryem, ki so občasno odprte tu
di za potrošnike, kjer si lahko 
ogledajo proces pridelave a tu-

BIOLOŠKA PREHRANA 
di nabavijo pridelke za katere 
se lahko sami prepričajo o na
činu njihove pridelave. Vseka
kor lahko to predstavlja novo 
obliko visokega turizma. 

Smernice: 
Kljub delno različnim težiš

čem okohških pridelovalnih 
združenj obstaj^o skupne ok
virne smernice. 

Osnovni cilj teh inforamcij je 
pospeševarye celotnega ekolo

škega kmetovanja. Da ne bi bi-
h enostremski ne moremo daja
ti priporočil ne za eno niti za 
drugo združenje. V vsaki deže-
h se morajo interesenti sami 
odločiti na podlagi različnih in 
celostnih informacij za obliko 
združenja. 

1. Skupne okvirne smernice 
ekoloških združenj: 

Skupne smernice za polje
delstvo in vrtnarstvo 

Izbor vrst in sort 
Pri pridelavi se uporabljajo 

sorte in vrste, ki odgovarjajo 
krajevnim prilikam in značaju 
kmetije - obrata, ter so n ^ -
manj občutljive na reizne bo
lezni. 

Kolobarjenje 
Kolobarjenje je treba upo

števati kot bistveni sestavni 
del gospodarjenja na biološki 
kmetiji. Služi zagotovitvi pri
delka, ohranjanju in izboljše
vanju rodnosti tal, preprečeva
nju zapleveljenja nadzoru nad 
boleznimi in škodljivci in 
s tem zdravju rastlin. Kolobar
jenje na ekoloških kmetijah 
mora po današnjih dognanjih 
nuditi dovolj možnosti za zele
no gnojenje s pomočjo stroč
nic. V posameznih primerih se 
mora orentirati po ekonom
skih zahtevah kmetije. 

Gospodarjenje s humusom 
in ostalimi rastlinami 

Kvahteta pridelka je odvisna 
predvsem od zdravja tal. Go
spodarjenje z zemljo se mora 

pričeti z načrtno uporabo hu
musa. Osnova za zdravo rast 
rastlinje harmonična prehrana 
rastlin s pomočjo življerya v te-
leh. To ohranimo ali vzpostavi
mo z rahlanjem tal, ki ohranja
jo talno floro, s pestrim zele
nim gnojenjem ob kolobaije-
nju ah podsevku, ki pospešuje 
prezračevanje in regulira vseb
nost vode v zemlji. V ekološko 
intaktnih tleh, je možno s pri
mernimi ukrepi zagotoviti 
oskrbo z dušikom na naraven 
način. Dopolnilno gnojenje je 
z minimalnimi gnojiU: v koli
kor je potrebno se mora vršiti 
tako, da rasthne ne morejo ta
koj vsrkati hranilne snovi. Po 
potrebi lahko dovolijo upora
bo mineralnih gnojil pristojne 
organizacije v skladu s pravih. 
Ta dogodek mora temeljiti na 
preiskavi tal, opazovanju in ce
lotni porabi gnojil na kmetiji. 

Uporaba kemično sintetič
nih dušikovih gnojil, leihko 
topljivih fosfatov in aklijevih 
gnojil, ki vsebujejo klor, je pre
povedana. K tem gnojilom 
spada tudi urea. 

Osnova vseh gnojil so od
padki s kmetije. Gnoj in gno
jevka morata biti pripravljena 
po veljavnih načehh in upo
rabljena pod določenimi pogo
ji okolja, da se prepreči nega
tivni vphv na rastline, vodo in 
talno floro, kot tudi na kvahte-
to pridelkov (okus, vonj, vseb
nost nitratov, trpežnost itd). 

Nakup domačega gnoja je 
dovoljen le po posestvu s stro
kovnim pospeševalcem. Blata 
iz čistilnih naprav se ne sme 
uporabljati. 

Bioenerget iku Marjanu 
Knezu lahko zastavite 
vprašanja pisno, na naš na
slov (NT&RC, Celje, Trg V. 
kongresa 3 a, za bioenerge-
tika), vprašanju pa obvez
no priložite kupon »bio
energet ik odgovarja«. Mar
j an Knez vam bo odgovori l 
v svoji rubr iki v N o v e m 
tedniku . 





K o i t f n i i p a v e 

Dobro izbrane, zanimivo ilustrirane, kratko in jedrnato napisane. 

Od 14. maja naprej. Vsak dan. 
P.S.: Mimogrede , če bi bil tale oglas v našem dnevniku, ne bi bil črno-bel , ampak v barvah. 
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NOČNE 
CVETKE 

• V noči od prejšnje ne
delje na ponedeljek je bil 
sinko Aleksander J. ple
skarsko navdahnjen, seve
da pa obenem z močnim al
koholnim zadahom, ko je 
v Drapšinovi ulici v Celju 
polil z barvo svojo mamico. 
Predmet prepira med nji
ma naj bi bila garaža. Po
barvana mama je pred sin
kom zbežala. Mi mu svetu
jemo, naj jo prihodnjič lepo 
pobarva le po laseh. Meni
mo namreč, da je mamica 
zaradi sinkovih pustolovš
čin že krepko osivela. 

• Na križišču Prvomaj
ske ceste in ceste v Lokro-
vec so imeh neznani šici 
strelske vaje. Za tarčo so si 
prvo popraznično nedelj
sko noč izbrali kar tamkajš-
ryi prometni znak. Ko bodo 
neznane strelce izsledili, jih 
bodo povabili na avdicijo 
za vstop v eno od strelskih 
reprezentanc. Večina nji
hovih zadetkov je bila na
mreč v polno. 

• Ker v gostilni Ljub
ljančan na Teharski cesti 
zaenkrat še nimajo samo
postrežnega sanka, je v pe
tek 10. maja zvečer na poli
cijsko postajo poklical oštir 
in povedal, da si dva gosta 
kar sama točita alko poja-
čo. Ko sta zaslutila pretečo 
nevarnost, sta zbrala še to
liko moči, da stajo pobrisa
la. Roki pravice ne bosta 
ušla. 

• V gostilni Lovec na 
Dobrni je minulo soboto 
zvečer postajalo iz minute 
v minuto bolj vroče. Vro
čični val je povzročil Sreč
ko Š. iz Brdc doma, ki je 
kanil napasti Janka K. iz 
Pirešice. Na srečo so bili 
policisti dovolj hitri, tako 
da do obračuna ni prišlo. 
Delovali so pomirjevalno 
in učinkovito, v gostilni pa 
je napetost popustila. 

• Še varnostniki danda
našnji niso več varni. Bol
nišnični mož, zadolžen za 
varnost, je v nedeljo ob 
treh ponoči poklical na po-
hcijo in povedal, daje ogro
žen. Možje postave so se 
potem srečah z mladeniči, 
ki jim je komaj začel poga
njati puh pod nosovi: z Ro
bertom, Gregorjem, Toma
žem in Jožetom. 

• Tudi v tem tednu ni šlo 
brez družinskega prepira. 
Mož, ki bo slejkoprej postal 
bivši, je tepel svojo ženo, ki 
si prav tako želi čimprej po
stati bivša. To se je dogaja
lo v nedeljo zvečer na Mu
zejskem trgu. Ona je Ma
gdalena, on pa Ivan. Tretja 
žrtev je bil Magdalenin oče, 
ki prav tako nima nič proti, 
da bo postal bivši tast. 

• V vlogo prometnika se 
je v nedeljo zvečer zelo 
močno vživel Ivan J. s Po
horske. Primerno vinsko 
zdelan si je domišljal, da je 
on edini poklicani za 
usmerjanje prometa na Ma
riborski cesti. Ker vozniki 
z njim niso bih zadovoljni, 
so prišli policisti. Ti so oce
nili, da je Ivan tako zelo al
koholno prizadet, da mu je 
potrebna zdravniška po
moč. Po kratki zdravniški 
negi so mu pohcisti nudih 
še dodatno brezplačno 
uslugo. Pripeljah so ga 
v domačo spalnico. 

M. A. 

Mani mrtvih 
Meil povzročIteUI prometnih nezgoti na prvem mestu vozniki 
osebnih avtomobilov 

Podatki o š tevi lu promet
nih nezgod in njih posledic 
kažejo, da se je stanje pro
metne varnosti na celjskem 
območju izboljšalo. V pri
merjavi z lanskim trimeseč
nim obdobjem se je š tevi lo 
prometnih nezgod zmanjša
lo za 13,6 odstotka, letos pa 
je bilo v teh nesrečah tudi 
manj mrtvih in telesno po
škodovanih. 

V letošnjem p rvem t r ime
sečju je bilo na našem ob
močju 126 p rometn ih nez
god s smr tn im izidom in te
lesnimi poškodbami (lani 
146), kar je za 13,6 ods to tka 
manj . Kot posledica teh nez
god j e umr lo 13 oseb (lani 
17), ka r j e 23,5 ods to tka manj 
mrtvih , 105 oseb pa je bilo 
lažje te lesno poškodovan ih 
(lani 123) ah 14,6 ods to tka 
manj kot v letu 1990. 

Stanje p r o m e t n e varnost i 
j e bilo ob t r imesečju najbolj 
ugodno na območju občine 
Laško, kjer se j e število pro
me tn ih nezgod zmanjšalo 
kar za 46 ods totkov. Razme
roma ugodne poda tke bele
žijo tud i v ostalih občinah. 
Povsod se je število nezgod 
zmanjšalo, razen v občini 
Šmarje pri Jelšah, kjer se j e 
število p rome tn ih nezgod, 
v primerjavi z lanskim ob
dobjem, povečalo za četr
t ino. 

P o številu smr tn ih žrtev j e 
največji poras t na območju 
občine Velenje, kjer so v lan
s k e m prvem tr imesečju za
beležih eno smr tno žrtev 
prometa , letos pa že štiri. 
P rav tako se je število smrt
n ih žrtev povečalo v občini 
Celje (lani dve smr tn i žrtvi, 
letos sedem). Ob t em pora
stu v občini Celje je t reba 
povedat i , da je le-ta pred

vsem posledica h u d e pro
me tne nezgode, ki se j e pri
petila 2. marca na »sloveni-
ki«, v kater i so u m r h štirje 
udeleženci . 

Med vzroki za p rome tne 
nezgode j e na p rvem m e s t u 
nep r imerna oziroma preko
račena dovoljena hi t rost (53 
ods to tkov vseh nezgod), sle
di izsiljevanje prednos t i (13,4 
ods to tka vseh nezgod), na 
tret jem m e s t u j e vožnja pod 
vpl ivom alkohola (10,3 od
stotka), sledijo pa še nepra
vilno prehi tevanje (10,3 od
stotka), nepravi lno obnaša
nje oziroma napake pešcev 
(7,1) in drugi vzroki. 

Na vseh cestah v celjski re
giji je bilo letos manj nezgod 
ko t lani, razen na cesti, rezer
virani za motorna vozila, kjer 
v l anskem p rvem tr imesečju 
niso zabeležih nit i ene nez
gode s te lesnimi poškodba
mi, letos pa kar tri nezgode 
s pe t imi mr tv imi in sedmimi 
telesno poškodovan imi ose
bami . 

Največ prometnih nezgod 
so povzročili vozniki oseb
nih avtomobi lov (88 nezgod 
ali 70 odstotkov), sledijo 
vozniki koles z motorjem 
(11 nezgod ali 8,7 odstotka), 
pešci (9, 7,1 odstotka), voz
niki tovornih avtomobi lov 
(7, 5,5 odstotka), vozniki 
motornih koles (6 ali 4,7 od
stotka), vozniki koles (3 ali 
2,3 odstotka) in ostali pov
zročitelji (12 prometnih 
nezgod). 

V Upravi za notranje zade
ve Celje so zlasti zaskrbljeni 
zaradi motoris tov in vozni
kov koles z motorjem, ki 
z drznimi vožnjami na cestah 
vse pogosteje prav izzivajo 

p rome tno nevarnos t in ogro
žajo tudi ostale udeležence 
v p rometu . Vse pogosteje 
imajo opravka z udeleženci , 
ki na znake mil ičnikov svo
j ih vozil ne ustavijo, bežijo 
pred mihčniki in s tem ogro
žajo varnos t ostalih udele
žencev in pešcev v p rometu . 
Da bi preprečil i t akšno po
četje, bodo v U N Z Celje do
s ledno ukrepal i v sk ladu 
s predpisi , med ka te re sodi 
tud i uk rep odvzema motor
nega kolesa oziroma kolesa 
z motorjem. 

M. A G R E Ž 

Pojasniio 
v zvezi z zapisom pod 

nas lovom »Je bil proces 
mont i ran?«, objavljenem 
v Novem tedn iku d n e 28. 
m£U"ca letos, dajemo ne
kaj doda tn ih pojasnil 
v zvezi s sojenjem Borisu 
Ške tu , b ivšemu vodji od
delka za p romet občine 
Celje, ob toženemu za kaz
nivo dejanje j emanja pod
kupn ine . 

Na sodbo Temel jnega 
sodišča v Celju, po kater i 
j e bil Boris Šket oproščen 
za omenjeno kaznivp de
janje, se j e pritožil na
mes tn ik temeljnega jav
nega tožilca v Celju. Za
devo je na to obravnavalo 
Višje sodišče v Celju, k i j e 
sodbo prvos topenjskega 
sodišča de lno razveljavilo 
in zadevo vrnilo v sojenje 
p rvos topen jskemu sodiš
ču, ki se še ni pričelo. Ob 
t em še dodajamo, da Da-
niel Trajkovski, nekdanj i 
delavec U N Z Celje, v tej 
zadevi ni v kazenskem 
pos topku , a m p a k nasto
pa le kot priča. 

M A R J E L A A G R E Ž 

Priznanje za premišijenost I 
Zavarovalnica Triglav o b m o č n a enota v c j | 

petek pripravila sk romno slovesnost, na kateri? 
priznanje in nagrado v znesku 10 t isoč dinarjev} 
Remezenku iz Celja, dijaku Srednje tehniške šole 

Otroška igra j e 7. marca popo ldne zanetila požj, 
dveh šolskih poči tn iških prikolic, ki sta stah v blia, 
nega dela šolskega poslopja. Ko so dijaki med 
opažih d im in pr ih i teh do goreče prikolice, je KlenJ 
zal izredno mero pr isebnost i in odgovornosti s ta 
gorečo prikolico odstranil od sosednje. Če bi jj, 
druga, bo po oceni s trokovnjakov, en del šole 
tovo zgorel. S t em bi nastala ogromna materialnaj 
jo j e p o g u m n i dijak s svojim hi t r im ukrepanjem p, 
pred ognjem oziroma uničenjem pa je rešil tudi eno 
ško prikolico. 

V prisotnost i p reds tavnikov celjske Zavarovalnjt, 
natelja T S Š Celje Jožeta Gerška, j e Klemenu Rec 
izročil priznanje in nagrado Ivan Mimik, direktoi 
o b m o č n e zavarovalne skupnos t i Triglav. 

M. A., Foto: EDIK 

Izroči l i goljufa 
Sedmega maja so delavci or

ganov za notranje zadeve Celje 
s kazensko ovadbo izročili pre
iskovalnemu sodniku Temelj
nega sodišča v Celju 51-letnega 
Herberta M., ki je začasno bi
val v Celju. Osumljen je, da je 
storil nekaj kaznivih dejanj go
ljufij. Osumljeni nemški držav
ljan naJ bi si od naših državlja
nov sposojal razhčne vsote 
nemških mark z obljubami, da 
bo denar vrnil. Zaradi podob
nih dejanj je bil Herbert M. la
ni obsojen na krajšo zaporno 
kazen v Makedoniji, kjer je go
ljufal v hotelih. 

M e t e k v roicl 
Dan zmage se je za Dušana 

S. (30) iz Frankolovega slabo 
končal. Tega dne se je odločil, 
da bo svojo zračno puško kaf 

sam predelal v malo 
Ko je zvečer delo K 
prenovljeno oroi^e 
preizkusiti. Pri tem 
ška zdrsnila iz roki 
la. Naboj mu je za( 
leve roke in mu ] 
kost. 

Hud družinski] 
Zakonca Franc i i 

iz Krivice pri Šenll 
v nedeljo popoldneii 
pirati. Franc je 
svoji ženi vrgel krai i 
zbežala, skupaj z otn 
oče se je nato zapodi 
jih dohitel in začel pi» 
na. To početje mu je 
prečila tako, dajem 
s krampom po glavi 
ter ga s tem hudo' 
škodovala. Franc 
zdravljenju v celjsl 
ci, sam dogodek p 
epilog na sodišču. 

Nenavadni »D 
Minulo nedeljo z 

železniško postijo 
z vlakom pripotova 
šestnajstih državlja 
Lanke. V Celje so | 
greba. Sicer pa se 1 
državljani iz Sri LaI 
nije in podobnih d« 
di zadržujejo oziron 
jo v krajih, ki sobi 
ske oziroma italijai 
Zaradi turističnih i 
sti v Celje gotovo nep 

PROMETNE NEZGODE 
Nezgoda pr i 
prehitevanju 

Na magistralni cesti v Preko
pi se je v sredo, 8. m^ja 23utraj 
pripetila nezgoda, v kateri je 
bila ena oseba hudo telesno 
poškodovana, gmotna škoda 
pa znaša okoh 110 tisoč di
narjev. 

Aleš Hrovat (27) iz Velenja je 
vozil osebni avtomobil iz smeri 
Kaple proti Vranskem. Ko je 
v Prekopi pripeljal do blagega 
levega ovinka, je začel prehite
vati pred sabo vozeči tovor
njak s priklopnikom. V tem 
trenutku je iz nasprotne smeri 
pripeljal voznik tovornega av
tomobila Radomir Miloševič 
(37) iz Ajdovščine. Kljub zavi
ranju obeh voznikov je prišlo 
do trčenja med voziloma. 
V nezgodi je bil hudo telesno 
poškodovcin Rafael Svenšek 
(26) iz Ptuja, sopotnik v Hrova-
tovem vozilu. 

otrok na cesto 
v sredo, 8. maja popoldne se 

je pripetila nezgoda na ulici 
v Pesjem (Velei\je), v kateri je 
bil hudo telesno poškodovan 
otrok. 

Po ulici Janka Urliha v Pes
jem je vozil osebni avto Vladi
mir Mance (57) iz Pesjega. Pe
ljal je od zgradbe osnovne šole 
proti tamkajšnjemu gasilske
mu domu. Takrat je nenado
ma, z desne strani ceste, s trav
nate površine pritekla na cesto 
triletna Špela R. iz Pesjega. 
Voznik Mance je zaviral in 
sunkovito zapeljal v levo, pri 
tem pa je s prednjim desnim 
kolesom deklico prevozil pre
ko desne noge. Hudo poškodo
vano deklico so prepeljah 
v celjsko bolnišnico. 

Padel z mopeda 
Na lokalni cesti, izven nase

lja Brezova (Celje) se je v nede
ljo, 12. maja ob 22.30 uri pripe
tila nezgoda, ki se je končala 
s hudimi telesnimi poškodba
mi voznika kolesa z motorjem. 

Iz smeri Vojnika je proti 
Šmartnem v Rožni dolini vozil 
kolo z motorjem Anton Šmar-
čan (46) iz Brezove. Ko je pri
peljal v Brezovo, je na ravnem 
delu cestišča iz neznanega 
vzroka padel in se pri tem hu
do telesno poškodoval. 

M. A. 

Za večjo varnost 
Del ceste Žalec-Griže so že lani razširih, v teh dneh pa se 

nadaljujejo dela od mos tu čez Savinjo do Griž. Dela opravlja 
Cestno podjetje Celje, vodja gradbišča Miran Zore pa je 
povedal : »Pripravljamo spodnji del pešpot i in kolesarske 
steze za asfaltiranje, obenem pa na zgornjem delu polagamo 
robnike za pločnik (na sliki). Kanahzacija je v g lavnem že 
položena, dela pa naj bi zaključili, če bo v reme naklonjeno, 
okrog 25. maja.« Naložba bo stala okrog 2 milijona dinarjev, 
fmanc-ra pa jo K S Griže. S t em se bo na t em odseku ceste, 
kjer se je do sedaj zgodilo že veliko nesreč , p rome tna var
nos t b is tveno povečala. 

T .TAVČAR 

Š P O R T N O DRUŠTVO 
STOJNCI PRIREJA 

Prireditev bo v nedeljo, 19. maja 1991, ob 14. uri na nogometnem 
igrišču v Stojncih. V primeru slabega vremena bo prireditev naslednjo 
nedeljo. 
Zabaval vas bo ANSAMBEL PREROD! 

SUPER TOMBOLO S SUPER NAGRADAl 
• HflONTAŽNA HIŠA 
# 5 AVTOMOBILOV YUGO 

# VEČ LEPIH DOBITKOV (Toinoi 
colibri, barvni televizor, krznefifi 
/akna, štedilnika, hladilnik, zam^^M 
zovalna skrinja,,.) 


